
1	 -ir-.
cflr.

le

rrrwrime_=<rr

TÜRK İ YE
BAROkAR

BIR LIGI

Tü* RK İ YE BAROLAR B İ RL İĞİ

-
,	 ----İ l 	 260 _______	 •

OLAĞAN GENEL KURUL
D İ YARBAKIR

GENEL KURUL TUTANAI
12 — 13 May ı s 2001



TÜRKİYE BAROLAR B İRLİÖİ

26.
OLAÖAN GENEL KURUL

DİYARBAKIR

GENEL KURUL TUTANAÖI

12-13 Mayıs 2001



TÜRKİYE BAROLAR B İRLİĞİ

26. OLAÖAN GENEL KURUL



TÜRJÖYE

BAROL4R

EftaiĞi

TÜRKİYE BAROLAR BİRLİĞİ
26. OLAĞAN GENEL KURULU

DİYARBAKIR

12-13 Mayıs 2001

ERALP ÖZGEN (Türkiye Barolar Birliği Başkanı)- 26.
Olağan Genel Kurul toplant ım ızı aç ıyorum. Gündemimize göre ilk
maddemiz, Başkanl ık Divan ının teşkilidir. Bu konuda bize bir
önerge geldi; önerge şöyle:

"Divan Başkanlığına Diyarbakır Barosu Başkanı Av.
Mustafa Özer, Başkan Yardımcı lığına Şanl ıurfa Barosu
Başkanı Av. Sabri Çepik, katip üyelikleri için Av. Yücel
Akan ve Av. Hüseyin Erseven'i teklif ediyoruz."

Teklif sahipleri, Manisa Barosu Ba şkan ı m ız, Gaziantep
Barosu Başkanım ız, Kars Barosu Ba şkan ım ı z ve Ankara Barosu
Başkanımızla Tekirdağ, Erzincan ve Erzurum'dan üç delege
arkadaşımız.

Başka aday göstermek isteyen var m ı efendim? Yok. Önerilen
isimleri tekrar okuyorum: Divan Ba şkanlığına Diyarbak ır Barosu
Başkan ımız Av. Mustafa Özer, Ba şkan Yard ı mc ılığına Şanl ı urfa
Barosu Başkan ım ız Av. Sabri Çepik, Katip Üyeliklere, Av. Yücel
Akan ve Av. Hüseyin Erseven.
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Onergeyi oyların ıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul

etmeyenler... Oybirli ğiyle kabul edilmi ştir.

Divan ı n yerini almas ını rica ediyorum efendim.

OTURUM BAŞKANI (Diyarbakır Barosu Başkam Av.
Mustafa Özer)- Değerli misafirler, Türkiye barolar ının değerli

başkanlar ı ve delege arkadaş lar ım; bize göstermi ş olduğunuz

teveccüh, akşama kadar sürdürece ğimiz Türkiye Barolar Birli ğ i

26. Olağan Genel Kurulunun ülkemize, hukuka, demokrasiye,
insan haklar ına katkı sunmas ı dileğiyle Divan Başkanlığı adına

hepinizi sayg ıyla selaml ıyorum. (Alkışlar)

Zaman kaybetmeden hemen gündeme ba şlamak istiyorum.
Gündemin birinci maddesinde yoklama. D ışarıda yap ılan tespitler,

yoklamalar sonucunda büyük çoğunluğumuzun olduğu tespit

edilmiştir, bu konuda yeniden bir yoklama yapman ın gereğini

duymuyoruz.

• OTURUM BAŞKANI- Sizleri Atatürk, silah arkada şları ve

tüm şehitler ve avukatl ık mesleğinde yaşamını yitiren

meslektaşlar ım ız için bir dakikal ık sayg ı duruşuna davet

ediyorum.

OTURUM BAŞKANI- Gündemimizin 4. Maddesine
geçmeden önce, Birlik Ba şkan Yard ımc ıs ı Burhan Karaçelik
imzas ıyla Divan ımıza gelen bir dilekçe var, onu görüşlerinize
sunuyorum:
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"Türkiye Barolar Birliği 26. Olağan Genel Kurul Divan
Başkanlığına, Diyarbakır.

Türkiye Barolar Birliğinin 9-10-11 Ocak 75 günlerinde
Samsun'da yap ılan 8. Olağan Genel Kurulunda ölüm yard ım
esaslan kabul edilmiştir. Bu esaslann 10. Maddesinde, Türkiye
Barolar Birliği Yardım VakfI tüzelkişilik kazandıktan sonra, bu
esaslar gereğince toplanan paraların sadece ölüm yardımında
kullanılmak üzere Vakfa devredileceği kabul edilmiştir.
Gündemimizin 10. Maddesinde, barolardan al ınacak Türkiye
Barolar Birliği kesenekleri ve ölüm yardımının saptanmas ı
görüşülecektir. Ancak Gündemin 11. Maddesinde ölüm yard ımının
Türkiye Avukatlar Sosyal Dayanışma ve Yardımlaşma Vakfına
devredilmesinin görüşülmesi de yer almaktadır. Şayet 11. Maddenin
gör-üşülmesi sonunda, ölüm yardımının Vakfa devredilmesine karar
verilecekse, 10. Maddenin görüşülmesinde ölüm yard ımı
keseneğinin saptanmasına gerek kalmayacakt ır. Bunun için
Gündemin 10 ve 11. Maddelerinin yerlerinin de ğiştirilmesi, 11.
Maddenin 10. Madde, 10. Maddenin de 11. Madde olarak
gö'rüülmesini arz ve teklif ederim.

Avukat Burhan Karaçelik, Zonguldak Delegesi."

Bu öneriyi oylann ı za sunuyorum: Gündem değ işikliğini teklif
edildiği şekilde kabul edenler... Kabul etmeyenler... Kabul
edilmiştir.

OTURUM BAŞKANI- Değerli delegeler; Gündemimizin 4.
Maddesi, Birlik Başkamnın toplant ıyı açış konuşmas ı .

Buyurun.
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ERALP OZGEN (Türkiye Barolar Birliği Başkanı)- Sayı n
Valim, say ın konuklar; 26. Olağan Genel Kurulumuzun de ğerli
delegeleri, say ın baro başkanlarım ı z, yazı l ı ve görsel bas ın ı m ızın
sayın mensuplar ı; hepinizi sayg ıyla selaml ıyor, Genel Kurul
çalışmalar ı mız ın başar ı l ı geçmesini diliyorum.

May ıs 1999 tarihinde Denizli'de yap ılan 25. Olağan Genel
Kurulumuzun ald ığı karar sonucu, bugün 26. Genel Kurulumuzu
yapmak üzere güzel ilimiz Diyarbak ır'da bir araya geldik. Bu
Genel Kurulumuzun haz ı rl ıklar ını büyük bir özveri ve gayretli
çalışmalarıyla tamamlayarak bizleri konuk eden Diyarbak ı r
Barosunun değerli Başkan ı Sayın Mustafa Özer ile Diyarbakır
Barosunun tüm kurullarını n üyelerine, Birlik delegelerine ve bu
Genel Kurulun haz ı rlanmas ında emeği geçen tüm
meslektaş lar ım ıza, ayr ıca tüm kurum ve kurulu şlara Türkiye
Barolar Birliği ad ına teşekkür ediyorum. Geçen dönem içinde
yitirdiğimiz tüm mensuplar ı mız ı da huzurların ızda sayg ıyla
an ıyorum.

Değerli meslekta ş lar ım; bugün başlayan Genel Kurulumuz,
seçimli bir Genel Kurul oldu ğu için, sizlerin konuşmalar ı sadece
bugün yap ılabilecektir. Önemli olan, Genel Kurulumuzda sizlerin
konuşmas ı , eleştiriler yapmas ı ve böylece yeni seçilecek Birlik
Yönetimine ışık tutmas ı d ı r. Bu nedenle konuşmamı kı sa tutacak,
sadece paragraf baş l ıklarına değinmekle yetineceğim.

Konuşmama, hepimizi mutlu k ı lan yeni yasa değ i ş ikliğimizle
baş lamak istiyorum. Yeni yasam ı z, Birliğimiz Komisyonunun
görüş lerini bildiren barolar ımı z ın ileri sürdükleri hususlar ı da
dikkate alarak haz ırladığı ve Kütahya Milletvekili ve Adalet
Komisyonu Ba şkan ı Say ı n Emin Karaa'n ı n yasa teklifi olarak
verdiği metni esas alan bir yasad ır. Bu yasan ın Parlamentoda
görüşülmesi s ıras ında, Yönetim Kurulumuz çok yo ğun temaslar
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içerisine girmiştir; siyasi parti liderleri ve yetkilileriyle çe şitli
defalar görü şülmüş ve bugün görü şmeler sonucudur ki, yeni
yasamız ın, gerek Adalet Komisyonunda, gerek Genel Kurulda
görüşülmesi sıras ında bütün siyasi partilerimiz taraf ı ndan
desteklenmesi sağlanmışt ır. Bu siyasi partilerimize ve tüm
milletvekillerimize, ba şta Say ın Emin Karaa olmak üzere,
hepinizin huzurunda gönülden teşekkür ederim. (Alkış lar)

Bu konuşma metnim baskıya verildiği tarihte, yasam ız henüz
Say ın Cumhurbaşkanı tarafı ndan imzalanmam ış tı. Ancak
bas ıld ıktan sonra, geçtiğimiz çarşamba günü Say ın Cumhurbaş-
kanımız yasam ızı imzalam ış ve perşembe günü de Resmi
Gazetede yasam ız yay ımlanm ışt ı r. Say ı n Cumhurbaşkan ım ıza, 74
baromuz ve 45 bini aşan avukatım ız ad ına teşekkürlerimi
sunuyorum. (Alkışlar)

Yeni yasam ızın neler getirdiğini uzun uzad ıya
anlatmayacağım, -esasen içeri ğini büyük çoğunluğunuz bilmekte-
sadece bir-iki noktay ı vurgulamakla yetinece ğim:

Her şeyden önce yeni yasam ız, yarg ı n ı n "say-savunma-karar"
olmak üzere üç öğeden oluştuğunu kabul etmektedir. Yeni
yasanın 1. Maddesinde, savunman ın yargının kurucu unsuru
olduğu
Adalet

islek şlarım ız için büyük sorun olan, avukat kimlikk
kurum ve kuruluşlarda kabul edilmemesinin ônüne

25 m ı lyarın u;
üye sayisl 100 ve 100'ün üzerinde olan

kooperat ıflerıne	 tutma
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getirilmiştir. Avukatlara, karşı tarafı uzlaşmaya davet etme ve
uzlaşılmas ı halinde tutulacak tutana ğın ilan hükmünde olacağı
kabul edilmiştir.

Yeni yasa, baro başkanlarımızın Genel Kurulun doğal
delegeleri olmalarını kabul etmiştir. Avtl ık Yasas ının 58. -
Maddesinde kap ılan değişiklikle, avukatların yaz ıhane ve
konutların ın yargıç kararıyla ve sadece kararda belirtilen olayla
ilgili olarak cumhuriyet savc ıs ı denetiminde ve bizim aç ımızdan
son derece önemli olarak "baro temsilcisinin kat ı lım ı "yla
aranabileceği hükmü getirilmiştir. Ayrıca aynı maddede, "Ağır
cezay ı gerektiren suçüstü halleri d ışında, avukat ın üstü
aranamaz" hükmü yer almaktad ır. Böylece meşhur üçlü
protokolün meslektaşlanmızın haklı şikayetlerine neden olan üst
arama hükümleri yasayla yasaklanm ışt ır.

Çok önemli bir değ işiklik de yeni yasan ın 88. Maddesiyle
getirilmiş ve adli yard ım bürolar ın ın gelirleri olağanüstü
arttı rılmışt ır. Böylece mali olanağı bulunmayan vatandaşlarımız ın
hak arama özgürlükleri güvence alt ına al ınmışt ır. Ayrıca yeni
yasamız, barolara ve Türkiye Barolar Birliğine hukukun
üstünlüğünü ve insan haklarını savunmak, korumak ve bu
kavramlara işlerlik kazandırmak görevini vermi ştir. Böylece
barolarımız ve Türkiye Barolar Birliği, bu konularda daha etkin
mücadele edebilme olanağına kavuşmuş ve insan haklar ına
aykırılık.lar aleyhine aç ılacak davalara müdahil olarak kat ılabilme
hakkını kazanm ış tır. Böylece meslektaşlarımız, hakları olan daha
çağdaş bir yasaya kavu şmuşlard ır.

Yasanın mükemmel olduğu iddias ında değiliz; hatal ı , eksik
hükümler mutlaka vardır. Ancak artık ufak tefek değişikliklerle
düzelebilecek bir temel metne sahibiz. Yeni yasarn ız ın tüm
meslektaşlanm ız için yararl ı olmas ını diliyor, ilk taslak
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çalışmalarından itibaren bu yasan ın oluşmas ında emeği geçen
tüm meslektaşlarımıza huzurunuzda teşekkür ediyorum. (Alkışlar)

1999 yılında Denizli'de yaptığımız ve rahats ızlığım nedeniyle
kat ılamamaktan büyük üzüntü duydu ğum Olağan Genel
Kurulumuzdan günümüze kadar geçen iki y ıllık süre içindeki
faaliyet ve çalışmalarım ız, yaptığımız kamuoyu duyurular ı ve
basın açıklamalarıyla önemli genelgelerimiz ve komisyon
raporları , Yönetim Kurulumuzun Faaliyet Raporunda yer alm ış ve
bu rapor bast ınlarak sizlere gönderilmi ştir. Bu iki y ıllık süre
içinde Birliğimizin yönetim, disiplin ve denetleme kurullar ında
görev yapan üyelerimiz ve ayrıca kurmuş olduğumuz çeşitli
komisyonlarda görev alan meslekta şlarımız, çok büyük bir
özveriyle çalışmışlard ır. Bu çalışmalar ve etkinliklerdir ki,
Birliğimizin kamuoyundaki güvenilirliğini ve değerini
pekiştirmiştir. Keza Denizli'de toplanan Genel Kurulumuzdan
bugüne kadar görev yapan baro ba şkanlarımızla yaptığımız
toplantılar, hep büyük bir olgunluk içinde geçmiş ve say ı n
başkanlarım ızın önerileriyle bizlerin daha etkin çal ışması
sağlanmışt ır.

İçinde bulunduğumuz y ı l ın ocak ayında, hepinizin bildiği gibi
Yönetim Kurulumuzun düzenledi ği uluslararas ı Anayasa Hukuku
Kurultay ı gerçekleştirilmiştir. Bu kurultayımız gerçekten çok
başarılı geçmiştir; salonda dinleyici say ıs ı hiç azalmarh ış ,
hukukçularımız ve ilgi duyan vatandaşlarımız tarafından ilgiyle
izlenmiştir. Bu kurultaydan elde edilen veriler ışığında yepyeni bir
Anayasa taslağı haz ırlamak üzere çoğunluğu öğretim üyelerinden
oluşan iki ayrı komisyon kurduk. Komisyonlardan birisi
Ankara'da, diğeri de İstanbul'da çalışmaların ı içinde
bulunduğumuz hafta içinde tamamlam ışlard ır. Bu iki
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komisyonunun 22 Haziranda bir araya gelerek yapacaklar ı
toplantıda hazırlayacakları son taslak Birliğimizin yeni
Yönetiminden geçtikten sonra kamuoyunun tartışmas ına ve
değerlendirilmesine aç ılacakt ır.

Denizli'de toplanan Genel Kurulumuzdan bugüne yarg ı nın ve
ülkenin sorunlar ı büyük ölçüde aynen devam etmektedir. Yarg ı
bağıms ızlığı hâlâ tam olarak sağlanamamıştır. Ülkemizin büyük
gereksinim duyduğu yargı reformu hâlâ gerçekle ştirilmemiştir.
Yarg ı bağıms ızlığı konusunda devlet yetkililerimiz konu şmalarına
çok dikkat etmelidirler. Ne yaz ık ki baz ı yetkililer, yarg ıya
müdahale anlam ına gelebilecek, onu etkileme amac ı güden
beyanlarda bulunmaktad ırlar. Bu beyanlar ı hoşgörüyle
karşılamaya olanak yoktur. Bu tür beyanlar, Anayasam ız ın 138.
maddesine de aykır ıd ı r. Unutmamal ıyız ki, büyük Atatürk'ün
dediği gibi, "yarg ısı bağıms ız olmayan bir devletin kendi
bağıms ı zlığı tartışı lır".

Adalet Bakanlığına bütçeden ayr ılan pay her yıl artt ır ılmak
gerekirken, tam aksine her y ıl biraz daha azalt ılmıştır. Bunun
sonucu, mahkeme başına düşen dava say ıs ını azaltmak ve böylece
davaların daha kısa sürede sonuçlanmas ın ı sağlamak amac ıyla
yeni kadrolar al ınarak yeni mahkemeler kurulmas ı olanağı
sağlanamamıştır. Bu ise çeşitli mafya mensuplar ın ı n yarg ının
işlerine el atabilmeleri sonucunu do ğurmuştur.

Meslektaşlarımız ın ekonomik durumlar ı aç ısından önemli bir
değişiklik; geçen y ı lın sonlar ında kabul edilen, hayat standard ı
esas ına dayanan peşin vergi uygulamas ıd ır. 1998 yılında vergi
adaletine aykırı olduğu için kaldırılan bu uygulaman ın yeniden
yürürlüğe konulmas ı son derece yanlıştır, üzücüdür. "Ba ş vergisi"
niteliğinde olan bu vergi, Anayasamız ın mali güce göre vergi
ödemeyi esas alan 73. maddesiyle e ş itliği öngören 10. maddesine
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aykırıdır. Bu yasaya dayan ılarak çıkarılan Maliye Bakanlığı
tebliğleri aleyhine Dan ıştay'da dava açt ık ve söz konusu
tebliğlerin dayanağı olan yasanın Anayasaya ayk ır ıl ığın ı
vurgulad ık. Bu dava dilekçemiz ve konuyla ilgili ayr ınt ı lı açıklama,
Yönetim Kurulu Faaliyet Raporumuzda yer alm ışt ır.

Türkiye Barolar Birli ği, kuruldukJar ı günden beri Devlet
Güvenlik Mahkemelerine karşı olmuş; bunların birer uzmanl ık
mahkemesi olmay ıp, birer özel mahkeme niteli ğinde olduklar ı
düşüncesini kamuoyuna açı klamışt ır. Son zamanlarda adli
mahkemelerimizin görev alan ına giren baz ı suçlar, hep Devlet
Güvenlik Mahkemeleri görev alan ına al ı nmakta; bu mahkemelerin
görev sahas ı hukuka, doğal yarg ıç ilkesine aykır ı olarak
geniş letilmektedir. Ayrıca 1992 y ıl ında Ceza Muhakemeleri Usulü
Yasam ı zda yap ılan, oldukça demokratik olan ve savunma hakkını
güvence alt ına alan hükümlerin bir k ısm ı bu mahkemelerde
uygulanmamaktad ır. Bu büyük bir hukuki çarp ıklıkt ı r.
Mahkemesine göre değ i ş ik yasa hükümlerinin uygulanmas ı ,
yeryüzünde hiç rastlanmam ış hukuk dışı bir uygulamad ır. Bu
çarpıklığın da bir an evvel düzeltilmesi gerekti ğine inan ıyoruz.

Birliğimiz, ölüm cezas ının da her zaman karşı s ı nda olmuştur.
Ölüm cezas ının daha fazla süre geçirilmeden ilga edilmesi ve
böylece ülkemizin bu insanl ı k dışı cezayı hâlâ muhafaza eden tek
Avrupa ülkesi olma ay ıb ından kurtar ılmas ı gerektiğine
inan ıyoruz.

Uzun y ıllar ülkemizin en büyük sorunu terör olmu ştur. Şu
anda bulunduğumuz Diyarbakır ilimiz, bu terörden büyük ı st ırap
yaşayan bir ilimizdir. Bu terör nedeniyle 10 binlerle ifade edilen
şehit verdik. Bu şehitlerimizin aziz hat ıralar ı önünde sayg ıyla
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eğiliyor ve ülke bütünlü ğünü korumak ıçin canların ı feda eden bu
şehitlerimizi içten sevgi ve sayg ılarım ızla an ıyoruz. (Alkışlar)

Son olarak terör, Diyarbakır Emniyet Müdürü Gaffar
• Okkan' ın maddi varlığını yok etti ve bu, tüm ülkede büyük üzüntü

yaratt ı . Ancak terör, bu de ğerli emniyet mensubumuzun sadece
maddi varlığına son verebildi; onun, Diyarbak ır'da oturan

• vatandaşlarımız ın sorunlar ına yaklaşımım, bu vatandaşlarımizla
bütünleşmesini, yani manevi varl ığın ı yok edemedi. Ayn ı
davranışlar ı bundan sonraki görevli meslektaşlarından da
bekliyoruz.

Sayin meslektaşlar ım; uzun zamand ır ülkemizin gündeminde
yer alan bir sorun da F tipi cezaevleri ve bu nedenle yap ılan ölüm
oruçlarıdır. Sayın Adalet Bakan ı, Birlik Başkanl ık Divan ı olarak
yaptığımız ziyarette, Terörle Mücadele Yasas ının 16. maddesinde
öngörülen tecridi kald ıracak değiş iklik yap ılmadan, cezaevi izleme
kurullar ı ve infaz yarg ıçlığı yasalar ı ç ıkarılmadan F tipi
cezaevlerinin açılmayacağını ifade etmişti ve bizim talebimiz
üzerine bunu kamuoyuna da aç ıklamışt ı . Sayın Bakan, bu
açıklamasında, başta Birliğimiz olmak üzere baz ı sivil toplum
örgütleriyle toplant ılar yaparak iyileştirmeleri görüşeceğini
bildirmişti. Ancak bilindi ği üzere, söz konusu yasalar ç ıkmadan F
tipi cezaevleri aç ılmıştır.

Aradan 5 aya yak ın bir süre geçtikten sonra, Terörle
Mücadele Yasas ının 16. maddesini de ğiştiren yasa, Meclis Genel
Kurulunda kabul edilmiştir. Bu tasarı henüz taslak halindeyken
Birliğimiz görüşü sorulmuş ve biz de taslaktaki baz ı hükümlere
karşı çıkmıştık. 5 Mayıs 2001 tarihli Resmi Gazetede yay ımlanan
değiş ikliğin büyük aksakl ıklar taşıdığı inanc ındayız. Özellikle
henüz suçluluğu yargı kararıyla saptanmam ış ve bu nedenle
masumluk karinesinden istifade eden tutuklularla hükümlülerin
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ayn ı hükümlere tabi tutulmas ı son derece yanlıştır. Ancak her
şeye rağmen bu ufak da olsa, bir adamd ır. İnfaz yargıçlığı ve
izleme komisyonlar ı yasa tasarıları da Meclis Adalet
Komisyonunda görü şülerek kabul edilmi ş ve Genel Kurula
inmiştir. Ama ne yaz ık ki içeriklerinin son aldığı şekil hakkında
Birliğimizin bir bilgisi yoktur.

Birliğimiz, cezaevlerinde tecridi kald ıran, insan haklar ına
uyumu tam olarak sağlayan bir infaz rejiminin uygulanmas ını hep
savunmuştur. Bu hususlar gerçekle ştiğinde, en kutsal hak olan
yaşam hakkın ı ortadan kald ıran ölüm oruçlarının son bulmas ını
ve bu ölüm oruçlarını teşvik ve tahrik edenlerin de bu
davranışlarından vazgeçmelerini diliyoruz. (Alkışlar)

Ülkemiz, Kasım ve Şubat aylannda iki ekonomik kriz
geçirmiştir. Bu krizlerin temelinde, ülkemizdeki gelir
dağı lımındaki dengesizlik ile kamu ve banka kaynaklar ının
soyulmas ın ın bulunduğuna inan ıyoruz. Bu nedenle ekonomimizin
düzlüğe çıkabilmesi için mutlaka gelir da ğılım ındaki çarp ıklığın
giderilmesi ve kamu kaynaklar ıyla bankalar ı soyanların mutlaka
cezalann ı çekmeleri ve böylece cezan ın etkinliğini sağlayacak bir
örnek teşkil etmeleri gerektiğine de inan ıyoruz. Unutulmamal ıdır
ki, soygunların bedelini dürüst vatanda şlar ım ız vergileriyle
ödemek durumunda b ırakılmaktadırlar. Bu nedenle "temiz
toplum" özlemimizi yeniden dile getiriyorum.

Değerli meslektaşlarım; sizlere dağıtılmış bulu ı an Yönetim
Kurulu Faaliyet Raporunda çal ışmalarım ız ın mükemmel
olmadığını belirttik. Konu şmam ın başında da sizlerin
eleştirilerinin yeni yönetime ışık tutacağını vurguladım. Eleştiri,
hakl ı yap ıldığı ve karşı tarafı yanlışlanndan koruduğu ölçüde
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yararlı olur. Kabul etmemize olanak olmayan ve son derece haks ız

olduğuna inandığım iki eleştiriden burada söz etmek istiyorum:

Bazı konuşma ve yaz ılarda, Birliğimizin bir siyasi partinin

yandaşı ve bir baronun mütemmim cüzü oldu ğu ileri sürülmüştür.

Şunu önemle vurgulamak ve aç ıklamak isterim ki; Yönetimimiz,

hiçbir siyasi partinin yandaşı olmamış , her siyasi partiye e ş it

uzaklıkta olmuştur. Raporumuzda belirtti ğim üzere Birliğimiz;

üniter devletin, hukukun üstünlü ğünü öngören hukuk devleti ve

laiklik ilkesinin korunmas ı gereğini savunmu ş , kendisini Atatürk

ilkeleri ve devrimiyle bağlı saymışt ır. Eğer herhangi bir siyasi

parti, aynı görüşleri taşıyan aç ıklamalar ve çal ışmalar yapm ış sa,

bu konularda ortaya ç ıkan paralellik, bizim onun yanda şı
olduğumuz anlam ın ı taşımaz. Birli ğimizin kurulduğu günden beri

çizgisini deği ştirmeden inandığı bu ilkelere herhangi bir siyasi

parti yaklaşmış sa, bizim ona değil, onun bize yaklaştığı anlam ın ı
taşır bu.

Birlik yönetimimiz, hiçbir baronun mütemmim cüzü de

olmamıştır; bütün barolar ım ıza ve meslektaşlarımıza ayn ı hizmeti

vermenin gayreti içinde olmuştur. Hiçbir zaman şu veya bu baro

ayr ımı yap ılmamış, görevler ve ilkeler esas al ınmışt ır. Eğer bu

itham, ş imdiye kadar Birlik başkanlarının Ankara Barosu üyeleri

arasından seçilmesi nedeniyle yap ı l ıyorsa, bunu eski seçimleri

yapan ve oy veren çok say>n delege meslekta şlarım ıza,

üstatlarımıza yap ılmış büyük bir haks ızl ık sayarız. Bütün

çalışmalar ı m ı zda, barolarım ız ın ve hangi baro mensubu oldu ğuna

bakmaks ız ı n tüm meslektaşları m ız ın sorunların ı çözmeye çal ıştık.

Tekrar söylüyorum: Birlik Yönetimimiz, hiçbir baronun
mütemmim cüzi olmam ıştır, bu itham ı ş iddetle reddediyorum.

(Alkışlar)

1
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Değerli meslektaşlarım; konuşmamın başında da belirttiğim
üzere, esas olan sizlerin konuşmalar ı, yeni yönetimin
çalışmalarına ışık tutmanızd ır. Bu nedenle vaktinizi daha fazla
almadan sözlerime burada son veriyorum.

Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür eder, 26. Ola ğan
Genel Kurulumuzun başarılı geçmesi dileğimi tekrarlar, hepinize
saygılar sunar ım. (Alkışlar)

SABRİ ÇEPİK (Şanlıurfa Barosu Başkanı, Divan Ba şkan
Yardımcısı)- Değerli delegeler; Gündemimizin 5. Maddesine
geçmeden, Say ın Cumhurba şkan ımızın ve Diyarbakır Büyükşehir
Belediye Başkanının kutlama mesajları var, onları sizlere takdim
ediyorum:

"Türkiye Barolar Birliği 26. Genel Kurulu Divan Başkanlığına:

Çağdaş demokrasilerin temelini oluşturan hukuk devleti, temel
hak ve özgürlüklere sayg ı lı, bu hak ve özgürlükleri koruyucu adil bir
hukuk düzeni kuran ve bunu sürdürmekte kendisini yükümlü sayan
tüm işlem ve eylemleri yargı denetimine bağlı olan dev lettir. Ça ğdaş
uygarlığın etkin ve güçlü bir ortağı olma savıyla kurulan Türkiye
Cumhuriyeti'nin temel önceliklerinden biri, hukuk devleti ilkesine
işlerlik kazandırınaktır. Unutulmamal ıdır ki, demokrasi, hukuk

devleti, insan hakları kavramlarının söyleinlerde kalmayıp,

uygulamalarla yaşama geçirilmesi, çağdaşlaşma sav ında bulunan

bir devletin inandırtcılzk ve tut arlılığının temel koşuludur.

Türkiye'nin çağdaş uluslar toplulu ğundaki sayg ın yerini alabilmesi

amacına ulaşmasında devletin yanı sıra, toplumun tüm kesimlerine

görev düşmektedir. Adaletin sağlanması ve yurttaş - devlet

ilişkilerinin temeline güvenin yerle ştirilmesinde önemli bir iş lev

üstlenen avukatlanmızın, barolarımızın ve Türkiye Barolar
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Birliğinin de bu konuda üzerine düşeni yapacağına inanıyorum.

Türk yargısının seçkin kuruluşlarından olan Türkiye Barolar

Birliğinin 26. Olağan Genel Kurul toplantısının başarılı ve verimli

geçınesini diliyor, tüm üyele'rinize en iyi dileklerimi iletiyorum.

Ahmet Necdet Sezer

Cumhurbaşkan ı .

Türkiye Barolar Birliğinin 26. Olağan Genel Kuruluna:

Halkın adalete olan inancının kalmadığı ve hukuksuzluğun
üdeta hukuki a.ştığı bir ülkede sizin gibi Türkiye'nin demokratik bir
hukuk devleti olmas ını savunan değerli irtsanlann olması, bizlerin
gelecek güzel günlere olan inanc ını daha da pekiştirınektedir. Bu
anlamda 26. Olağan Genel Kurulunuzu selamlıyor, toplantınızı
adalete, barışa, kardeşliğe ve demokrasiye susamış bir kent olan
Diyarbakır'ımızda yapmış olmanızdan da büyük mutluluk
duyuyoruz.

Say gılarımla.

Feridun Çelik

Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkan ı ."

OTURUM BAŞKANI- Sayın valim, değerli konuklar; Türkiye
Barolar Birliği'nin değerli başkanları , değerli delegeleri; Türkiye
Barolar Birliği 26. Kurultay ının Diyarbakır'da yap ılıyor olmas ına
Diyarbakır Barosunun ev sahipliği yapmaktan onur duyduğunu
ifade etmek istiyorum. Hepiniz hoş geldiniz.

Sayın konuklar, say ın delegeler; koşulların her geçen gün
farkl ı boyut kazandığı bir dünyada ya şıyoruz. Bir yandan sadece
silah tröstlerini sevindiren anlams ız savaşlar, afetler, yoksulluk ve
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ac ılarla hatırlayacağım ız 20. Yüzyıl; diğer yandan bilim ve
teknoloji alanında baş döndürücü gelişmelerin yaşandığı bir
alanda yeniden yap ılanman ın çağı olacağına inandığım ız 21.
Yüzyıl. Düşünce sistemlerindeki de ğişim, demokrasi, insan haklar ı
ve hukukun üstünlü ğü kavramları, tüm ulusların geleceğe
yönelimlerinde belirleyici rol oynayacakt ır. Evrensel değerler
olduğu ve düşünce sistemindeki değişimi de belirlediğ i
kuşkusuzdur. Öyle ki, kavramlara verilen değer, bugün art ık
uygar olabilmenin olmazsa olmaz koşulu olmuştur.

Hukuk devleti kavram ı, çağdaş demokrasinin belirleyici
özelliğidir. Yaşadığım ı z evrende çağdaş değerlere ulaşabilmenin
ancak hukuk devleti, uygun değişimleri gerçekleştirme, geliştirme
ve ayn ı zamanda korunmas ıyla mümkün olacağı aç ıktır. Hukuk
devleti; bireyin hak ve özgürlüklerinin, güvence alt ına al ı ndığı ,
yönetenlerin her türlü eylem ve i şlemlerinin yarg ı denetimine tabi
olduğu, bu anlamda bireylere hukuk güvencesi sağladığı bir devlet
yapılanmas ıd ır. Öyle ki, demokrasinin olmadığı yerde hukuk
devletinden, hukuk devletinin olmad ığı yerde de, demokrasiden
bahsedilemeyeceği; bu iki kavram ın birbirini bütünleyen temel iki
kavram olduğu bilinmektedir. Ayn ı şekilde hukuk devletinin
işlerliği, devletin hukuka bağl ı lığı, yasama ve yürütme erkinin
bağıms ız yarg ı tarafından denetimi hayati öneme haizdir. Bu
anlamda yarg ı bağıms ı zlığını pekiştirecek, bireyler aç ıs ından
zaman kayb ının yol açtığı zararları ortadan kaldıracak, adaletin
temel motiflerinin h ızla işlenmesini sağlayacak bir yarg ı
reformunu gerçekleştirmek mutlak zorunluluktur.

Sayın konuklar, sayın delegeler; 12 Eylül darbesini yapanlar ın
kimi yaşamları nı yitirdi, kimi tatil diyarlar ında yaşlanmakla
meşgul. Ancak onların bu ülkeye hediye ettikleri Anayasa dimdik
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ayakta; değişimin önündeki en büyük engelin, hukuksuzluğun ve
otoriter zihniyetin temel taşı olmaya devam etmektir. (Alkış lar)
1982 Anayasas ı, "ülkenin kendine özgü şartları vard ır"
gerekçesiyle bireyin ve toplumun zihni, kültürel, siyasi
faaliyetlerini kodlamaya soyunan ve devleti kutsal sayan bir
Anayasa; düşünce suçlar ını meşru kılan, bilim ve sanat
özgürlüğünü kurallara, kaidelere ve ko şullara tabi k ılan tek
Anayasa, "Özgürlük kural, sınırlama istisna" ilkesini tersine
çeviren tek Anayasa, devleti kutsamas ı ve otoriter bir yönetim
mantığın ı meşrulaşt ırma aç ısından bir ilkler Anayasas ıdır.

Anayasanın 13. maddesi, yasamaya görülmedik şekilde bütün
hak ve özgürlükleri s ınırlama yetkisi vermiş , her bir temel hak ve
özgürlüğü kendi maddeleri içerisinde özel olarak s ınırland ırmaya
tabi tutmu ştur. 14. madde ile hak ve özgürlüklerin kötüye
kullanılmas ını ifade eden yasaklar tek tek s ıralamaya tabi
tutulmuştur. 14. madde ile, hak ve özgürlüklerin kötü
kullan ılmas ı, 1961 Anayasas ındaki kişi dokunulmazl ığı ve
güvenliği, özel hayat ın gizliliği, konut dokunulmazlığı , haberle şme
hürriyeti konular ında yargıç ve yarg ı yetkisi kolluk güçlerine
devredilmiştir. Evrensel hukuk ilkelerini d ışlayan; buna karşın
amac ı , merkezileşmiş ve güçlüler tarafından keyfi bir şekilde
kullan ılmas ını meşrulaştıran ve evrensel hukuk ilkelerini d ışlayan
otoriter bir zihniyet oldu ğu aç ıkt ır. Türkiye, ne yaz ık ki; 20 yı l
sonra hâlâ bu hukuki aç ıdan 12 Eylül zihniyetiyle idare
edilmektedir.

Bilinmelidir ki, devlet, Susurluk'ta ayyuka ç ıkan ağır bir
yönetim bunal ım ını hâlâ içten içe ya şıyorsa, toplumu zor
kullanmadan yönetemiyorsa, yönetemedikçe de gerginlikler
yaşıyorsa ve daha fazla sertle şiyorsa, aynı zihniyetin sonucu
olduğundan şüphe yoktur. Yarg ıtay Başkanı Say ın Sami
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Selçuk'un dediği gibi, Türkiye, 21. Yüzyıla 1982 Anayasas ıyla
girdi; ama yola bu Anayasayla devam etmemelidir. Ça ğdaş hukuk
devleti anlayışından uzak olan 1982 Anayasas ı , sadece temel hak
ve özgürlüklere aşırı kıs ıtlarna getirmekle kalm ıyor; hukuk
devletinin olmazsa olmaz kural ı , idarenin kararları nın yarg ıya
aç ılmas ın ı da önleyen bir metin olarak kar şım ızda duruyor.
Frans ız hukuk düşünürü Clemenceau, "Konu şulan ülkelerde
zafer, susulan ülkelerde utanç vard ır" yönündeki eğilimi,
tartışman ın ve konuşman ın ne denli hayati önem ta şıdığın ı ortaya
koymaktad ır.

Bu Anayasa değişmelidir; çünkü sivil bir Anayasa değildir. Bu
Anayasa değişmelidir; çünkü çağdaş demokrasi anlay ışından
uzakt ır. Bu Anayasa de ğişmeli; çünkü otoriter ve yasaklayıc ı bir
Anayasadır. Bu Anayasa de ğişmeli; çünkü hukukun üstünlüğünü
öngören bir Anayasa değildir. Nihayet bu Anayasa değ işmeli;
çünkü temel insan haklar ı nı birincil öğe kabul eden evrensel
standartlardan çok çok uzakt ı r. Globalleşen bir süreçte Avrupa
Birliğine girmeye haz ırlanan Türkiye'nin, yepyeni ve sivil bir
Anayasa yapmas ı kaç ınılmazd ır.

Sayın konuklar, sayın delegeler; çağdaş demokrasi, kısaca
özgür halk tarafından, özgür halk için yönetilmesidir. Bundan
anlaşılmas ı gereken; demokrasinin ilk öğesi ve ortak değeri,
özgürlüktür. Bilindi ği üzere demokrasi, düşünce ve inançlar
cumhuriyetidir; birey ve toplum için, bireyin devlet gibi
düşünmeme, mevcut sistemi yarg ılama, eleştirme, hatta mahküm
etme özgürlüğü vard ır. 0 nedenle insan ı insan yapan, düşünen bir
varl ık oluşudur. En kutsal ürün ise dü şüncedir, buna herkesin,
devletin de dahil, sayg ı duymas ı gerekir. Bu saygı , bireyin özgürce
düşündüğünü dış dünyaya yans ıtmasına önem veren bir ortam ı n
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yaratılmas ıyla anlam kazanır. Dışa yans ımayan düşünce, ne denli
doğru olursa olsun, ne denli tutarl ılık gösterirse göstersin, bireyin
topluma katkı sunmas ı beklenemez. "Düşün, ama kendin için
düşün" mantığı , "hiç düşünme" anlayışının ürünüdür.

Düşünce ve inançları yasaklama girişimleri, tarihin her

döneminde denenmiş; ama başarıl ı olunamamıştır. Bu durum,
bugün için de artık olanaks ızdır denilebilir. 2 400 y ıl önce 502

yargıç tarafından yarg ılanan Sokrates; herkese aç ıklık,

doğrudanl ık, yüzyüzelik ilkelerini öylesine savundu ki, uygar
yargılaman ın bu yarg ılamayla başladığı ileri sürülebilmiş tir.

Sokrates'i yarg ılayan 502 yarg ıçtan hiçbirinin ad ını tarihler

yazm ıyor ve hiç kimse de bilmiyor; ama hükümlü Sokrates, 2 400
yıl önce geçmiş olmasına karşın konuşuluyor, özgürlükler ve

inançlar bask ı altında olduğu sürece konu şulmaya devam

edecektir. Zira düşünce ve inanç yasaklar ı nın her zaman

toplumun yarar ına olmadığı bilinmelidir.

İnsan haklar ı , onun vazgeçilmez ö ğesi olan özgürlükler rejimi,

genellikle Bat ıyla ilişkiler çerçevesinde ele al ınmaktad ır; ya bir

müdahale ya bir içişlerine karışma ya da "Bat ılılaşman ın
zihniyeti" perspektifinde milli ç ıkarlar doğrultusunda

d ışlanmamak için yerine getirilmesi gereken zorunlu ve şekilli

kural ın bir biçimi olarak ortaya ç ıkmaktad ır. İnsan haklar ı ve

düşünce özgürlüğünün siyasal alandaki geli şmelerle koşut olarak

temel kültürel değerlerden biri durumuna gelmesi için, ç ıkarlar

üzerine kurulu milli bak ış argüman ına bağl ı milli s ı fatı nın yerini

toplumsal s ıfat almad ıkça, istenilen anlamda ilerleme
sağlanamayacağı bilinmelidir.

Şiddetin ard ı arkas ı kesilmiyor, insan bedenine yönelik
sistemli ve politik hoyratl ıklar sürdürülüyor; toplumsal gruplar ın
varl ıkları , taleplerini ku şatan toplum-siyaset ili şkisinin özünü
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oluşturan düşünce ve örgütlenme özgürlükleri do ğrudan sekteye
uğruyor, uğrat ılmaya devam ediliyor. Oysa insan haklar ı ve
düşünce özgürlüğü sadece demokrasinin de ğil, refah toplumu
olabilmenin de olmazsa olmaz ko şuludur. (Alkışlar)

Temel hak ve özgürlüklerden en önemlilerinden biri, kiş inin
kendi bedeni üzerinde sahip olduğu hak ve özgürlüğüdür. Hiç
kimse, insan onuruyla bağdaşmayan işlem ve eylemlerle karşı
karşıya b ırakılamayacağından; devlet gücünü elinde
bulunduranlann, ülkemizin ula ştığı uygarl ık düzeyinin gereği
olarak, uygulamalarda insan onurunu gözetmeleri zorunludur.
Türkiye, Avrupa Birliği ölçütlerini yakalamak, kendini buna göre
ayarlamak ve yeniden yenilemek zorundad ır şeklinde hedef
belirlemektedir. Türkiye, Avrupa Birli ğine tam üyeliğin
gerçekleşmesini, 21. Yüzy ıla girmekle ana hedef olarak önüne
koymaktad ır; bunun için de uluslararas ı kurallara uygun ve bilgi
toplumunun gerektirdiği koşullar ı mutlaka yerine getirmelidir.

Özellikle şunun altını çizmek istiyorum: Üçlü protokol, 1,5
yıldan beridir meslektaşları m ı zın yaşam ına girmiş ve bir sürü
s ıkınt ılarla karşılaşmışız. Umut ediyoruz, ç ıkan Avukatl ık Yasas ı ,
bu üçlü protokolü yarg ın ın gündeminden ç ıkar ır ve avukatlar,
gerçekten mesleklerini hem adliye girişlerinde, hem cezaevi
koşullar ında daha onurlu bir şekilde yürütebilirler.

Sayın konuklar, değerli delegeler; mesle ğimizle bağlant ıl ı olan
ve ülkemizin başta gelen sorunlar ından cezaevleri sorunu, halen
toplumumuzun kanayan yaras ı olmaya devam etmektedir.
Ülkemizde birçok tipte 15 değ işik cezaevi in şa edildi. Hükümlü ve
tutuklular, bu cezaevlerinde sorunlar ve olaylar ya şad ılar, halen
bu sorunlar ve olayları yaşamaya devam ediyorlar. Ancak hiçbiri F
tipi cezaevleri kadar, gerek tutuklu ve hükümlüleri, gerek
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avukatları ve gerekse kamuoyunu bu denli yakından
ilgilendirmemiştir. Devletin en yetkilileri, F tipi cezaevlerini
Türkiye toplumuna sunarken, neredeyse sokaktaki vatanda ş , "ben
neden dışarıda geziniyorum; bir an evvel bir suç i şleyeyim de 4
yıld ızl ı odalardan birini ben de kapayım" duygusunu taşır oldu.
Oysa F tipi cezaevleri Türkiye'nin bulu şu değil. Uygulamaya
koyan Amerika Birleşik Devletleri ve Avrupa Birliği ülkeleri, F tipi
cezaevlerinin uygulamadaki korkunç aksakl ıklar ın ı görüp
yaşadıklarından, çağdışı olduğu sonucuna vararak terk
etmişlerdir.

Sayın Adalet Bakan ı, cezaevlerindeki tutuklu ve
hükümlülerin kaynaşmas ın ı, F tipi cezaevlerini ortadan kaldı rmak
olarak düşünmekte; nedense bu kayna şman ı n temel sorunlar ının
bizzat cezaevi yönetim anlayışından kaynakl ı olduğundan ısrarla
kaç ınmaktad ır. Oradaki tutuklu ve hükümlülerin birer insan
olduğu, nas ıl yaşad ıklarından haberdar de ğilmiş gibi davranmak,
bunu öğrenmek ve anlamak için çözüm önerileri geli ştirmemek de
demokratik ve çağdaş anlayışla bağdaşmamaktad ır. Devlet
açıs ından önemli olan, cezaevlerinin sorunsuz yönetilmesidir,
oradaki insanların nas ıl yaşadıklar ı önemli değildir. Devletin
ideali, sessiz ve sakin bir cezaevi; kimsenin sesini ç ıkarmadığı ,
daha doğrusu ç ıkacak sesin duyulmadığı bir cezaevi idealidir.

Türkiye'deki mevcut F tipi cezaevleri, hücre sistemi
anlayışın ın ürünüdür. Hücre sistemi, insan ın fiziksel olarak, zor
kullan ılarak homojenleştiren ve mekanik robotlara
dönüştürülmeyi ifade eden bir anlayışın sonucudur. Devlet, F tipi
cezaevlerini inşa ederken veya yaşama geçirirken, toplumun
hangi kesiminden veya kurumundan; örne ğin Türkiye Barolar
Birliği, Türk Tabipleri Odas ı , Mimar ve Mühendis Odalar ı Birliği,
İnsan Haklar ı Derneği, hatta ve hatta o alanlar ı mesken tutan
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tutuklu ve hükümlülerden görü ş alma gereği duymuştur veya bu
tip cezaevlerinden vazgeçen ülkelerle ilişki kurarak sakıncaların ı
etüt etme gereği duymuştur?

Mevcut sistem, kendi yönetim anlay ışına uygun insan tipi
yaratma, toplumdan izole etme ve sorunlar ı duymamay ı
hedeflemektedir. Terörle Mücadele Yasas ının 16. maddesi göz
önüne alındığında, sorunları n ne denli hayati öneme haiz oldu ğu
aç ıkt ır. Burada yine Türkiye Barolar Birli ği Sayın Başkan ın ı n 16.
maddeyle ilgili olarak aç ıklamaları, benim konuşma metnimde de
bulunmaktad ır; bunları yine yinelememek aç ısından geçiyorum.

E' tipi cezaevlerine karşı girişilen muhalefet, "mevcut ko ğuş
sistemini savunuyor" anlam ını taşımamaktad ır. Düşüncemiz net
ve aç ıkt ır, o da oda • sistemidir. Odada kaç kişinin kalacağından
çok, ortak mekanlar ın yarat ılmas ı; spor alanlar ı, ortak
çalışacakları atölyeler, birlikte havaland ırma alanlar ı , birlikte
kültürel etkinlikler için kütüphane v.s, yani insan ı yaln ızlaş t ıran,
yaşamdan uzaklaştıran uygulama ve anlayışın terk edilmesidir.
İnsanın hayat ile ölüm aras ında bocalamas ı, bir trajedidir.
Türkiye, bu trajediyi birçok alanda ya şamaktad ır. Oysa as ıl olan
hayattır ve insan ın yaşama hakkı kutsald ır.

Sayın konuklar, say ın delegeler; vali, Napolyon'a verdi ğ i
raporda, cezaların kald ırıldığı yıllarda, şiddetle uygulandığı y ıllara
oranla cinayetlerin yar ı yarıya azaldığını bildirmiştir. Bütün
uygarlıklarda ayn ı gelişim ve uygulama şemas ı çizmeyen ölüm
cezas ın ın kökeninde kiş isel öç kavramı yatmaktad ır. Kan ın kanla
temizlenmesi slogan ı , toplumun hizmetine, uygulama biçimi yer
ve zamana göre de ğişen ölüm cezas ı olarak girmi ştir. Hugo, "Bir
Hükümlünün Son günü" adl ı yap ıtında, "Suç, vicdan azab ıyla
telafi edilir; kan ise gözyaşıyla y ıkan ır, kanla değil" diyor ve 4
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Kas ım 1848'de Mecliste şöyle konuşuyor: "Olüm cezas ı nedir?
Ölüm cezas ı, barbarlığın ebedi ve özel rejimidir. Nerede ölüm
cezas ı uygulan ıyor, orada barbarl ık egemendir; nerede ölüm
cezas ı nadirdir, orada uygarl ık egemendir. Oylamakta olduğunuz
Anayasan ın ilk maddesinde halk ın düşüncesini dile getirdiniz,
krall ık tacını yıkt ınız; ş imdi diğerini getiriniz, dar ağaçlarını
y ıkınız."

Türkiye Barolar Birli ği Başkan ı Say ın Eralp Özgen'in
"Türkiye Büyük Millet Meclisi, çağdaş bir Parlamento olduğunu
idam cezas ını kald ırmakla göstermelidir. Türkiye Büyük Millet
Meclisi, idam cezas ın ı ülkemiz açısından tarihe karışmas ı n ı
sağlamak, insanlığa karşı önemli bu görevi yerine getirmenin
onuruna erişmelidir" tespiti, yerinde bir tespittir.

Sayın konuklar, sayın delegeler; 21. Yüzyı l ın ilk hukuk
kurultayını gerçekleştirmekte olduğunuz coğrafyada aral ıks ız 23
yıldır -23 y ıl önce sıkıyönetim- olağanüstü hal hukuku hüküm
süregelmektedir. Bu süre, Türkiye Cumhuriyeti kurulu şunun
üzerinden geçen sürenin yaklaşık 1/3'üne tekabül ediyor.
Devletlerin yaşamında s ıkıyönetim veyahut da olağanüstü hal
istisnai ve s ın ırlı sürelerle has ıl olabilir; depremlerde, ekonomik
krizlerde, savaş halinde, ciddi sağlık sorunlarında v.s... Bu
sıkıntıların aşılmas ı, ülkenin esenliğe ç ıkmas ı bak ım ından
demokratik yönetim biraz daha merkezileşebilir ve bu anlay ış
makul karşılanabilir. Ancak ülkenin bir bölgesinde aral ıksı z 23 yı l
olağanüstü yönetim, olağanüstü yarg ı uygulamas ı sürdürülüyorsa,
orada yönetim anlayışında bir yanlışlık var demektir.

Olağanüstü hal rejiminin bu denli uzun uygulanmas ı , hem iç
kamuoyunda, hem d ış kamuoyunda, bölgede farkl ı anlayış , farkl ı
bakışı beraberinde getirmekte ve Türkiye'nin vizyonunu olumsuz
etkilemektedir. Peki bu yönetim daha ne kadar süre devam
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edecektir? Konu, devletin güvenli ğini gerekçe gösterilerek
geçiştirilemeyecek kadar önemlidir. 2-3 y ıldan beridir ş iddet
ortam ı bitti; ama şiddet ortam ının uygulamaları bütünüyle
bölgede hüküm sürmektedir.

Devleti yöneten irade ve anlay ış, ülkenin bölüneceği
sendromundan kendini kurtarmal ıd ır. Bölgede ya şayan hemen
hemen herkes, bu ülkenin üniter yap ıs ının bozulmadan, mutlu ve
huzur ortam ı içerisinde yaşama iradesini, Diyarbakır Emniyet
Müdürü Ali Gaffar Okkan ve arkada şların ın cenaze töreninde
göstermiştir. (Alkışlar) Devleti yönetenler de dahil hiç kimse, bu
ülkeyi bu bölge insanlar ından daha fazla sevdiğini iddia
etmemelidir. Bölge insan ına potansiyel suçlu anlay ışıyla
bakılmamalıdır, buna haklar ı da yoktur.

Ekonomik ve siyasal sorunlar ın ı çözmüş ülkenin huzurlu ve
mutlu fertleri olman ın şartı, Türkiye'yi yönetenlerin sorunlar ı
çözme iradesi ve proje üretmesiyle mümkündür. Bu irade
olmadan projeler üretilemez, huzursuz ve sorunlu yaşamaya
devam ederiz. 23 yıldır devam edegelen s ıkıyönetim ve OHAL
uygulamas ı , ülkemizin siyasal ve demokrasi ay ıb ı olarak orta
yerde durmaktadır. Zaman kaybetmeden bu ayıptan kurtulmak
gerekir ve hemen bu uygulamaya son verilmedir. (Alk ışlar) OHAL
uygulamas ına paralel, olağanüstü yargıyı kapsayan Devlet
Güvenlik Mahkemelerinin kald ırılarak, yerine olağan ihtisas
mahkemeleri ikame edilmedir.

Sayın konuklar; küreselleşen dünyada Türkiye mutlaka yerini
almal ıd ır. Medeni dünyan ı n yakalad ığı bilgi çağını dışlayarak,
tarım toplumu kalarak ça ğı yakalamam ız, mutlu olmam ız
mümkün değildir. Gelişen ülkelerde oluşan, Avrupa Birliği
ülkelerinin kısa ve özlü bir anayasas ı, 1993 yılında Danimarka'n ın
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Başkenti Kopenhag'da yürürlü ğe konuldu ve ad ına Kopenhag
Kriterleri denildi. Bu Anayasan ın 6 tane maddesi vard ır. Bunların
ilk dördü; bilgi ça ğını , hukuku ve sosyal yap ıyı, son iki maddede
de ekonomik düzeyi belirlemektedir. ilk maddesi, demokrasiden
hiçbir nedenle taviz verilemeyeceği; bu da siyasi sistemin,
demokrasinin güvencesi olarak çalışmas ı anlam ını taşımaktad ır.
Örnek olarak, ülkemizde Seçim Yasas ı, Siyasi Partiler Yasas ı n ı n
değ işmesi, siyasi kat ı lımın önünü t ıkayan maddelerin mutlaka
kald ırılmas ı zorunlu görülmektedir.

Demokrasilerde hukukun üstünlüğü, olmazsa olmaz koşuldur.
Kopenhag Kriterlerini imzalayarak taahhüt alt ına giren Türkiye,
gereklerini yerine getirmemekte ı srarc ı olunca, Avrupa Birli ği
daha somut taleplerle Kat ılım Ortakl ık Belgesini Türkiye
Cumhuriyeti Devletine bir anlamda ev ödevi olarak sunmu ştur.
Taleplere cevap niteliği taşıyan Ulusal Program, Kat ı l ım Ortaklığı
Belgesine cevap olmaktan çok uzak bir metin olarak
değerlendirilmi ştir. Örneğin ülkede mevcut ceza infaz sistemi,
idam cezas ının kald ı rılmas ı , az ı nlıklar ı n ana dilleriyle eğitimi gibi
Kat ı lım Ortakl ığı Belgesinin asgari gereklerini Türkiye yerine
getirmeden, Birliğe üyeliği müzakere dahi edilemeyecektir.

Sayın konuklar, farkl ı etnik yap ıdan geliyor olmam ız ı
zenginliğimiz olarak kabul etmeliyiz; diliyle, kültürüyle, sosyal
yap ıs ıyla formüle etmeliyiz. Farkl ılığımızı, ülkeyi bölme
anlayışından arındırmal ıyız. "Kürt" kelimesinin geçtiği her
platformda, telaffuz edenlerin ülkeyi bölen, y ıkan sendromundan
arınd ırmal ıyız. Devlet, vatanda şıyla barışık olmal ı dır; ondan
kuşku duyarak, baskı alt ına alarak, düşüncelerini yasaklayarak
barışık yaşamanın olanakl ı olmadığı kabul edilmelidir.

Ülkemizde bir Kürt sorununun var olduğu bir gerçektir. Bu
sorunu inkar ederek çözüme ula şamayız, aksine çözümsüzlükder
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yarat ırız. Sorunu, yukar ıda arz ettiğim evrensel standartlar ölçü
al ınarak, hukukun üstünlüğü, demokratik ve insan haklar ı
boyutunda çözüm üretebilmenin öncelikli şartı, tartışmaya
açmaktır. Türkiye Cumhuriyetinin her vatanda şı , çözüme dair
düşüncelerini yüksek sesle ifade etmelidir. Ayk ın düşüncelerin
seslendirilmesi bizi rahats ız etmemelidir; aksine çözüme katk ı
sunabileceği düşünülmelidir. Bu sorun çözülmeden Türkiye'nin
demokratikleşmesinin olanakl ı olmadığı aç ıkt ı r. Ülkemizin üniter
dokusunu bozmadan bu sorunu çözüme kavu şturmak imkans ız
değildir; aksine ülkenin demokratikle şme yolunu açacağı
kuşkusuzdur. Ayrıcalığım ız ı kabul ederek birlikte ya şamanın
erdemliliklerini yakalamal ıy ız.

Sayın konuklar, say ın delegeler; sonuç olarak siyasal
yap ımızın dokusuna çağdaş demokrasiyi, devlet yap ımızın
dokusuna da hukuk devleti ilkesini yerle ştirmek görevimizi daha
fazla erteleyemeyiz. Polis devletini çağrıştıran yap ı ve
uygulamalan terk etmeden, çağdaş toplum gereksinimimizi
karşılayamay ız.

Devlet, toplumda hukuku egemen k ılmal ıdır. Kimse hukukun
üzerinde olmamalıdır. Hukukun üstünlüğü herkesi, ama herkesi
mutlaka bağlamal ıd ır. Kendi içinde kapal ı kalmas ı olanaks ı z olan
ülkemizin, Avrupa Birliğinin benimsediği uygarl ık değerleriyle
bütünleşmesi zorunludur. Hukuk devleti ve demokrasi
konusundaki ba şarılar ın, çağdaş uluslar topluluğundaki
saygınlığım ızı artt ıracağı aç ıktır. Yarg ıtay Başkanı Sayın Sami
Selçuk'un önerdiği üzere, "Düşük yoğunluklu yozlaşmış otoriter
demokrasi yerine; eşit bireylerden oluşmuş, özgür halk için ç ıtas ı
en yüksek demokrasi anlay ışı, Türkiye'nin temel hedefi olmal ıd ır"
düşüncesi, yerinde bir dü şüncedir.
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Bu duygu ve düşüncelerle, Türkiye Barolar Birliği 26.

Kurultay ın ın ülkemize, demokrasiye, insan haklar ına ve hukukun
üstünlüğüne olumlu katkı sunmas ın ı umuyor, hepinize sayg ılar
sunuyorum. (Alkışlar)

Değerli delegeler; Gündemimizin 6. Maddesinde bulunuyoruz;
"Başkanl ık Raporu ve Birlik Yönetim Kurulunun 1999-2001 yıllar ı
Çalışma Raporu. Bilanço, gelir-gider ve giderlerin bütçeyle
mukayese tablolar ı ve Değerlendirme Kurulu Raporunun
okunmas ı ve görüşülmesi" maddesi var.

Değerli delegeler; bu çalışma raporlar ı , tümüyle Türkiye
Barolar Birliği tarafı ndan yaz ılı hale getirilip bütün delegelerinin
görüş lerine sunulmuştu. Bu nedenden ötürü bunların delegeler
tarafından bilindiği ve içeriğinden haberdar oldu ğu kabul ediliyor,
bu nedenden ötürü böyle bir öneri geldi. Biz de bunlar ı
okumadan, arkadaşların eleştirilerine açacağız.

Say ın delegeler; Diyarbakır Valimiz Sayın Ahmet Cemil
Serhatlı , dün kokteylde de bizi onurland ırd ılar, yine aramızdalar
ve kendilerine "hoş geldiniz" diyoruz.

Cumhuriyet Ba şsavcımız Say ın Rana Yılmaz beyefendi
aramızda, o da dün ak şam yine kokteyide bizimle beraberdi.
Büyükşehir Belediye Başkanvekilimiz, Dicle Üniversitesi Rektör
Vekilimiz, ilçe belediye ba şkanı arkadaşlar ım ız, Adalet
Komisyonundan arkadaşlarım ız, hukukçular aram ızda; sizlerin
adına hepsine sayg ılar sunuyorum, "ho ş geldiniz" diyorum.

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar ım; usulen de olsa,
bu 6. Maddenin Başkanl ık Raporu, Birlik Yönetim Kurulu
raporların ın okutulmas ına gerek görülmeden onların eleştiriye
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aç ılmas ı konusunu oylar ınıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul
etmeyenler... Kabul edilmi ştir.

Değerli arkada şlanm, çokça konuşma istemleri var. Divan
Başkanlığım ıza başvuru ş imdiye kadar belki 15'i buldu. Ş imdi öyle
tahmin ediyorum daha da gelecek.

SABRİ ÇEPİK- Arkadaşlar bir •konuşma istemi var,
Bal ıkesir'den; ama ben ismi okuyamad ım, hiçbir arkadaşım ı z
okuyamad ı .

Değerli delegeler; aslolan, s ınırlamadan konuşmalar ı burada
tamamlayabilmektir. Ama gerçekten ba şvuru çok, bu nedenden
s ın ırlama yapmak zorunlulu ğu var. Arkada şlar, asl ında şöyle 6-7
dakikayla kendilerini s ınırlayabilirlerse, kendi otokontrolünü
yapabilirlerse çok iyi olur.

OTURUM BAŞKANI- Konuşmaların 5 dakikayla
s ınırlandırılması önerisi var. Bu öneriyi oylar ınıza sunuyorum:
Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Kabul edilmi ştir.

ilk konuşmacı arkadaşımızdan baş lıyoruz.

SABRİ ÇEPİK- İlk konuşma s ırasın ı, ben galiba biraz da ya ş lı
olmas ı ve en üstad ı mız olması nedeniyle Avukat Nabi İnal'a
veriyorum, ilk söz Say ın tnal' ın.

Konuşma sıras ını okuyorum: Nabi İnal, Avukat Çetin Turan,
Avukat Hasip Kaplan, Avukat Çetin Göz, Avukat Demir Canbilek,
Avukat Yücel Sayman, Avukat Birdal Ergül, Avukat Adil Giray
Çelik, Avukat Rıfat Çulha, Avukat Okyar Soydan, Avukat Nail
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Gündüz, Avukat Turgut mal, Avukat Zehra Coşkun, Avukat Sad ık
Erdoğan ve Avukat Hüseyin Aygün. Konu şma talepleri bize böyle

ulaştı efendim.

OTURUM BAŞ KANI- Buyurun Sayın Başkan.

Av. NASl İNAL (Hatay Baro Ba şkanı)- Say ın divan, Türkiye
Barolar Birliği'nin değerli başkan ı ve yönetim kurulu üyeleri,
değerli baro başkanları, değerli delegeler; 26. Genel Kurulumuz
nedeniyle Hatay Barosu Başkan ı ve Delegesi olarak sizlere k ısa,

belki 5 dakikay ı da doldurmayacak şekilde görü şlerimi bildiren bir

konuşma yapmak istiyorum. Yalnız bu konu şmaya başlamadan
önce, bir konuyu dile getirmek istiyorum: Daha konu şmaya

başlamadan 5 dakikayla s ınırlandırılmas ı için önerge verdik, ben
de 5 dakikayla s ın ırland ırılmas ı teklifinde bulundum. Oysa
Türkiye Barolar Birliğinin 4 y ıll ık çalışmas ın ı kapsayan -seçimli

olduğu için, 4 yılı kapsayan diyorum- çalışmas ıyla ilgili olarak

görüşlerimiz dile getirilecek. Bu konuda uzun ızun konuşmak
gerekirdi; aşağı yukarı 1,5-2 saate yakın bir süre içerisinde
protokol konuşmaları, Birlik Başkan ımızın konuşmas ı, Diyarbakır
Baro Başkanımızın konuşmas ı yap ıldı. Onun için bundan sonra
mümkünse Cuma gününden itibaren toplant ılar yap ılsın da bu

sınırlamalar olmas ın diyorum.

Değerli başkan ve delegeler; Türkiye Barolar Birli ği, önemli
bir konuyu çözdü. Türkiye Barolar Birli ği'nin başkan ve
yöneticilerinin ısrarl ı takipleri sonucu, siyasilerin istememelerine
karşın, kerhen, hatta zorla diyeyim, Avukatl ık Yasam ız Meclisten
geçti. Uzun yıllar gösterilen sabr ın sonucu yasam ız genel
kurulumuzdan birkaç gün önce yasala şmak suretiyle, Resmi
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Gazetede yayımlanmak suretiyle yürürlüğe girdi. İşte ş imdi bu
aşamada Barolar Birliğine çok büyük görevler düşmektedir.
Geçtiğimiz ay Ankara'da Baro Başkanları Toplant ısında yap ılan
konuşmamdaki bir hususu burada bir kez daha belirtmek
istiyorum: Yeni yasa, bizlere çok büyük yükümlülükler getirmi ştir,
barolara ve Barolar Birliğine. Barolar Birli ği, yeni yasayla
güçlenmiştir, her yönden güçlenmiştir. Ancak bu güçlenmenin,
verilen haklar ın, al ınan haklar ı n ve getirilen yükümlülüklerin
üstesinden gelebilmemiz için, önce kendimize dönük bir çal ışma
içerisinde olmam ız laz ımdır.

Türkiye Barolar Birli ği, geçtiğimiz dönem içerisinde elbetteki
ülke sorunlar ına değindi, ülke sorunlar ıyla ilgili görü ş lerini dile
getirdi. Ancak bizim beklentimiz, sadece ülke sorunlar ıyla ilgili
görüşlerle yetinmemek, öncelikle meslek sorunlar ı üzerinde
gerekli ağırlığı koymakt ır. Bu ağırlığın daha fazla konulmas ı ve
avukatların kimliklerinin, -kimlik derken, nüfus cüzdan ı veya
Türkiye Barolar Birliğinin kimliğinden bahsetmiyorum-
avukatların, savunman ın gücünün siyasilere ve kamuya bunun
olduğu gibi kabul ettirilmesi gerekir. Eğer biz bunu kabul
ettiremezsek, kamuoyu içerisinde biz yeterli a ğırlığımı z ı
sağlayamazsak, sanıyorum ki bu konuda gerekli ağırl ığım ız
olmadığı için, önümüzdeki dönemde de yine ayn ı sıkınt ılarla baş
başa kal ırız. Bu nedenle her şeyden önce biz, avukat olman ın,
avukat gibi avukat olman ın,
olduğunu bilmemiz gerekir ve
bunun öncüsü olmas ı gerekir.

avukat gibi davranman ın ne
Türkiye Barolar Birliğinin de

Kamuoyunun olu şturulmas ı yönünden de Türkiye Barolar
Birliğinin siyasilere gereken etkiyi ve baskıy ı kurabilmeleri için -
maalesef tasvip etmediğimiz halde, bugün Türkiye'de bir medya
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hegemonyas ı vardır- medya içerisinde kendisine gerekli yeri
aray ıp bulmas ı gerekir. Bunu yapmad ığım ız takdirde,

önümüzdeki dönemde bizi çok büyük eleştiriler bekleyecektir. Bu
eleştiriler sonunda da o vakit bizlere sa ğlanmış olan hakları ,

bizlere verilmiş olan yetkileri ve görevleri kullanamaman ın aczi

içerisinde gösterileceğiz; "bakın, sizler buna layık olamadığınızı
kan ıtlad ınız" denilecektir. Yasam ızın zaten bu kadar geç
ç ıkmas ının nedeni de, 43745 bin civarındaki avukatın güçlenmesini
siyasiler, siyasi iktidar, siyasi otorite istememektedir. Güçlü bir
baro, güçlü bir Barolar Birliği istenmemektedir. Bu nedenle
diyorum ki, sayg ı verilmez, al ı nır, kazanılır, tıpkı hakkın al ınmas ı
gibi.

Biz, kendimizi sayg ı kazanmaya müstahak bir hale
getirmeliyiz, kendimizi bu güçte olarak kamuoyuna göstermeliyiz,
kamuoyuna kabul ettirmeliyiz. Bunu yapt ığımız takdirde,
önümüzdeki dönem Türkiye Barolar Birli ğinin büyük çabalar ıyla
yaşama geçen Avukatl ık Yasam ız, her yönüyle yürürlüğe girecek,
her yönüyle bizi yüceltecektir. Üçlü protokol de ortadan kalkm ış
olacaktır. Hayat standard ı da kalkacakt ır, E tipi cezaevlerindeki
eleştiriler de en asgari düzeye inecektir; yeter ki biz kendimizi
bilelim, kendimizi bulal ım. ,Ben, bu hususu belirtmek için söz
aldım. Hepinize sayg ılar sunuyorum, te şekkür ederim.	 -

OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkür ederim Ba şkan Üstad ım.

İkinci konuşmac ı, İzmir Delegesi Say ın Avukat Çetin Turan.

Buyurun Say ın Turan.

Av. ÇETİN TURAN ( İzmir Barosu Delegesi)- Say ın divan,
Say ın başkanlar, Barolar Birliğinin Sayın Başkanı, değerli
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meslektaşlanm, değerli delege arkada şlarım, değerli konuklar; 6.
Maddede Yönetim Kurulunun Çal ışma Raporunun ele ştirilmesi
için söz istedim, ama şu anda çok büyük bir üzüntü duyuyorum.
Burası Barolar Birliği Genel Kurulu...

Bundan önce barolar aras ında birçok toplant ı düzenlendi.
Istanbul'da Avukatlann Forumu düzenlendi; bu toplant ıda
Barolar Birliğinin yöneticileri de vard ı, meslektaşlarımız da vard ı .
Barolar Birliği eleştirilirken, kalktım dedim ki, "Arkada şlar,
lütfen, burası Barolar Birliğinin eleştirilmesi için düzenlenmiş bir
toplantı değildir, bu eleştirilerin yap ılacağı bir yer vard ır,
eleştirimizi orada yapar ız; ş imdi meslek sorunlar ı nı konuşal ım."
tstanbul'da o toplant ıda bulunan arkadaşlarım ve Barolar
Birliğinin en az 9 üyesi, bunu söyledi ğimi biliyor.

Başka toplant ılarda da ayn ı şeyi söyledim; 28 Nisan'da
hepimiz Ankara'ya geldik, anlams ız bir yürüyüş yapt ık. Ben, bu
yürüyüşün zamans ızlığı nedeniyle eleştirilerimi, Barolar Birliğine
daha başka eleştirilerimi dile getirebilirdim. Ama ü gün de orada
bulunanlar biliyorlar ki, Barolar Birliğini eleştirmedim; çünkü bir
gün gelecek, Barolar Birliği toplanacak, 4 y ıl söyledikleri sözlerin,
yapt ıkları eylemlerin hesapla şmasını orada yapacağız diye
bekledim. Bekledim, geldim ve gördüm ki, Çal ışma Raporu
okunmadan okunmuş sayılacak, eleştiriler yap ılmadan yap ılmış
sayılacak. Ben, böyle bir Genel Kurulun Barolar Birli ğine
yakışmadığını düşünüyorum. (Alkışlar)

5 dakikal ık süre içerisinde ele ştiri beklemenin, hem Genel
Kurula, hem de o ele ştiri için hazırlanıp gelen kişiye sayg ısızl ık
olduğunu düşünüyorum. Arkadaşlar, burada şu Çalışma
Raporunu satır satır okuyarak geldim ve sadece bu Çal ış ma
Raporunun içerisinde bulanan konulan ele alarak, ba şka bir yere
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kaçmadan, diğer konulardaki görüşlerimi belirtmeden, şu Çal ışma
Raporunda dile getirilen hususlar ı eleştirmek üzere huzurunuza
geldim; ama beni 5 dakikayla s ınırland ırıyorsunuz, "ele ştirme"
diyorsunuz. Bu Barolar Birli ği Genel Kurulu ne zaman, nerede
eleştirilecek; bunun cevab ı nı istiyorum.

Eğer bana burada 5 dakikadan fazla zaman verilirse, Barolar
Birliğinin Çalışma Raporunda öne sürdüğü gibi, meslek etiğini hiç
de yükseltmediğini kan ıtlayacağım. Eğer bana burada ele ştiri

hakkı tanınırsa, 5 dakikayla s ın ırl ı olmamak üzere, Barolar
Birliğinin yargı bağımsızlığın ı savunmadığını kanıtlayacağım. Ne
zaman bekleyeceksiniz benden bu sözleri ve ben şunu düşündüm:
Bir başkan adayı olarak, başkan adayların ın konuşmas ı için
ayr ılmış olan bölümde de konuşabilirdim; ama o maddeye
gelindiğinde, Barolar Birliği Yönetim Kurulu çalışma raporlarının
eleştirisi bölümü bitmiştir. Bu gündeme sayg ım nedeniyle burada
söz aldım, ama görüyorum ki bu süre içerisinde benim bu
eleştirileri yapmam mümkün olamayacak. Bu durumu Barolar
Birliği Genel Kuruluyla ilgili sadece bu oturumla, bu toplant ıyla,
bu Genel Kurulla ilgili olmad ığını, Barolar Birliğinin bütün genel
toplantıların ın bu hava içerisine sokuldu ğunu, bütün
meslektaşlarıma gönderdiğim o "Barolar Birli ğinde De ğiş im" adl ı
broşürde aç ıklad ım. Öyle öngörülüyor ki, sorunlar ım ızın burada
da tartışılmas ı pek istenilmiyor; bunun istenilmedi ği, bu şekilde
de bir kez daha kan ıtlanmış oldu.

Değerli arkadaşlar; Çalışma Raporunun eleştirisine
geçmeden, göndermiş olduğum "Barolar Birliğinde Değ iş im" adl ı
çalışmamda, Barolar Birliğinin herhangi bir baronun mütemmim
cüzü olmamas ı gerektiğini söyledim. Sayın Başkan, kendi
çalışmalar ı hakkında bilgiyi verirken bu ifadeye de cevap verdi.
Ben, mütemmim cüz oldu ğunu söyledim, Sayın Başkan beş kez
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burada inkar etti. Bunun tart ışmas ını yapmayacağım, bu cevaba
saygı duyuyorum; ama öyle midir, değil midir, bunun takdirini
elbette ki bu Genel Kurulu izlemeye gelen meslekta şlar ım ın kendi
vicdanlar ına b ırakıyorum. Bugüne kadar olan uygulamalar
sonucunda durum nas ıl ise, onun kendileri taraf ı ndan çok daha iyi
takdir edildiğini biliyorum.

Değerli arkada şlar; Barolar Birliği Çalışma Raporu, meslek
etiği konusunda gerekli özeni göstermemiştir. Çalışma Raporunun
içinde yaz ılı metinler var. Bu metinleri inceledi ğiniz zaman, iki
farkl ı avukata iki farkl ı standart uygulandığın ı , bir yargı lama
sırasında mahkemeye bir rapor sunan, sundu ğu raporun MİT
raporu olduğu söylenilerek M İT raporunu mahkeme dosyas ına
sunamayaca ğı söylenilen avukat hakkında bir dava aç ıldığında,
Barolar Birliği, avukatın böyle bir belgeyi mahkemeye sunmaya
hakkı olduğunu söylemiştir, doğrudur. Ama bir ba şka avukatın,
çal ıştığı kurumda suç i şlendiğini duyduğu zaman yaptığı suç
duyurusundan sonra o avukat ın işine son verilmiştir ve işine son
verme yaz ısının alt ı nda Say ın Eralp Özgen'in İş Bankas ı Disiplin
Kurulu Başkanı s ıfat ıyla imzas ı vardır. Bu çifte standartl ı
uygulama meslek etiğini yüceltmemiştir ve Say ın Başkan,
avukat ın görevine son veren İş Bankas ı Disiplin Kurulu karar ına,
Avukatl ık Yasas ının 36. Maddesindeki s ır saklama hükmünü de
katarak, şirketlere avukatlar ın işine son verirken, Avukatl ık
Yasas ın ı uygulamay ı örneklemiştir, içtihat etmi ştir. Yani bundan
sonra şirketler, bu içtihad ı ele alarak avukat ın görevine son
verirken, Avukatlık Yasas ın ın 36. Maddesindeki s ır saklama
yükümlülüğüne ve saire at ıfta bulunabileceklerdir.

ikincisi, Bankalar Birliğiyle ilgilidir arkada şlar. Bankalar
Birliği, yarg ı içerisinde lobi faaliyeti yürüttü; hkimleri, savc ıları
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toplad ı, Abant'ta, Uludağ 'da özel toplant ılarda bunlara ziyafetler
çekildi. Bankalar ın yargı sorunları konusunda hükimler maniple
edilmeye çalışıld ı . Bunu haber aldığım ız zaman, biz karşı ç ıkt ık,
Barolar Birliği sesini ç ıkarmad ı. İkinci toplant ıy ı düzenlediler, biz
yine karşı ç ıktık; Barolar Birliği sesini ç ıkarmad ı . Dördüncü
toplantıda Barolar Birli ği Yönetim Kurulu nihayet kar şı çıkt ı , "bu,
yargıya müdahaledir" dedi; ama öğrendiğimiz kadarıyla Say ın
Eralp Özgen, "Ben, İş Bankas ı Hukuk Müşaviri s ıfatıyla gidip bu
toplantıya kat ılacağım" dedi. Biz, Çal ışma Raporumuzda
yayınlad ık, Barölar Birliğine sorduk, "böyle bir toplant ıya Sayın
Özgen katıldı mı" dedik. Bize gelen cevapta şu söylendi:
"Birliğimiz ad ına katılmamıştır, kendi adına katılıp katılmadığın ı
da kendisine sorun." Cevab ı yazan, Sayın Hüseyin Erkenci'dir,
Barolar Birliği Başkan Yardımc ısı imzas ıyla ve biz tekrar
doğrudan doğruya Sayın Özgen'in şahs ına sorduk, "Siz, Bankalar
Birliği tarafından haz ırlanan böyle bir toplant ıya kat ıldın ız m ı"
diye sorduk, halen daha cevab ını alamad ık. Ben, bu 5 dakika
içerisinde, bu s ınırlı konuşmamın sonunda ancak bu cevab ı isteme
hakkına sahip olabiliyorum ve hepinizi sayg ıyla selaml ıyorum.
(Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Söz s ı rası Avukat Hasip Kaplan'da.

Buyurun Sayın Kaplan.

Av. HAS İP KAPLAN- Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım;
Gaziantep Genel Kurulunda da söz alm ışt ım ve orada ulusalüstü
hukukun ve yarg ın ın önemine dikkat çekmi ştim. Aradan 4 yı l
geçti, yine seçimli bir genel kurulda beraberiz. Faaliyet Raporunu

38 12-13 May ıs 2001 • D İ YARBAKIR



TÜRKIYE

BAROLAR

BIRLIGI

okudum ve 4 yıl aradan sonra Faaliyet Raporunda ulusalüstü
hukuk ve ulusalüstü yarg ı konusunda tek bir çal ışma
yapılmamas ının üzüntüsünü taşıyorum.

Bu süreçte ne gelişti? Türkiye, Helsinki Zirvesinde Avrupa
Birliğine aday üye oldu; Kat ılım Ortaklığı Belgesi yayınland ı ,
Ulusal Program ç ıktı ve Avrupa Birliği Temel Haklar Şart ı
yayınland ı ve Türkiye, Medeni ve Siyasi Haklar Sözle şmesine
imza attı. Yani çok önemli değişiklikler olurken; Ulusal Program
çerçevesinde Türkiye gündemine, düşünce ve örgütlenme
özgürlüğünden tutun, adil yarg ılanmaya kadar temel yasalar ın
değiştirilmesini gerektiren çok önemli müktesebat reformlar ı
geldi.

Biz, avukatlar olarak yarg ılamanın üçlü sacayağını
oluşturuyoruz. Ancak unuttuğumuz bir yan var; Türkiye'deki
avukatlar, aynı zamanda ulusalüstü yarg ının da en önemli ve
vazgeçilmez sacayağıdır. Yalnız Avrupa İnsan Haklar ı
Mahkemesine değil, biz ayn ı zamanda Lüksembourg'daki Avrupa
Topluluk Mahkemesinin de aday adayı durumunday ız. Savaş
Suçları Mahkemesi de bizim ilgi alan ımızda; yakın tarihte
uluslararası ceza mahkemesi de gündeme gelecek.

5 dakika içinde baz ı temel noktaları aç ıklamak isterdim; ama
yapamıyorum, kısaca başlık olarak geçmek istiyorum:

Türkiye, daha dün devlet ba şvurusu olarak Kıbrıs Rum
Kesiminin açtığı davada mahküm oldu. Türkiye kendini
savunmadı, savunmas ız kald ı. Türkiye, 1987 yı l ında bireysel
başvuru hakkını kabul etmişti. İlk kez kendini savundu ğu zaman
da yabanc ı avukatlarla, Herbert Golsonk'la kendini savunmaya
başlamışt ı . Türkiye, hâlâ 21. Yüzy ılda, 2000 y ılında kendini hAl
yabanc ı avukatlarla savunuyor; Fransız Spiner, Türkiye'yi
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savunuyor. Ama inanıyorum ki, Türkiye'deki hukukçular,
profesörlerimiz, avukatlar ımız, Avrupa'daki hukukçulardan daha
güçlü, daha morali yüksek, daha tecrübeli ve daha iyi savunma
yapabilecek konumdalar. (Alk ışlar)

1988 y ılında Avrupa yarg ı s ına başvurduğumda, biz bir elin
parmakları kadardık; fakat aradan 10 y ıl geçtikten sonra, Ren
Nehrinin kıyıs ında bir gemi gibi uzanan İnsan Hakları
Mahkemesinin duru şma salonlar ında bugün yüzlerce Türk
avukat ı görmenin gururunu yaşıyorum.

Burada şunu söylemek istiyorum: Avrupa yarg ıs ın ın iç
hukukumuza korkunç etkileri var; uzun gözalt ı süresinin
kısaltılmas ı, memurun muhakemat ın ın değiştirilmesi, YAŞ
kararları, parti kapatma kararlar ı ... Ancak biz, Türkiye Barolar
Birliği olarak eğer bu yarg ıy ı dikkate almazsak, Strasbourg'a gidip
Luis Vildaber'e Sayın Barolar Birliği Başkan ım ız nezaketen de
olsa 11 Nolu protokol sonras ı seçildiğinde "hayırlı olsun" deme
gereğini duymazsa, insan haklar ı direktörüyle ili şkiye geçmezse,
Avrupa Konseyinin mega projeleriyle ilgilenmez de kendi yaptığı
çok güzel Anayasa Kurultay ın ın finansörlüğünü bankalara
b ıralcırsa, o zaman bir eksiklik vard ır demek istiyorum. Neden?
Türk Avukatlar ı hàlâ vize kuyru ğunda bekliyor. Neden? Türk
Avukatları Avrupa yargısında hâlâ ikinci s ın ıf vatandaş muamelesi
görüyor. Kuzeyli avukatlar, güneyli avukatlardan daha fazla para
alıyorlar, daha çok gider al ıyorlar. Neden? "Güneyli avukat
olmanın standard ı" deniliyor buna.

Burada bir yanlış var; bu yanl ış şudur: Doğu Avrupa ülkeleri
geldi diye, "biz de onlara göre daha iyiyiz" deme tesellisini yaşama
hakk ım ız yok. İnsan Haklar ı Mahkemesi yarg ısında "eşitlik
olmal ıdır" diyecek kurum kim olacak? Elbette ki merkez
örgütümüz Türkiye Barolar Birliği olacak.
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Bağıms ız yarg ı , Türkiye Barolar Birliğini, hepimizi yakından
ilgilendirmiyor mu? 0 zaman yargıcın seçimine Türkiye Barolar
Birliği müdahale ederek, Türkiye'de demokratik seçim
kanallarının açılmas ını üstlenebilir. Bu da yok; çünkü Türkiye
Barolar Birliği, gücünün farkında değil. Avusturya, bir seferinde
üç yargıç göstermiş, o üç yarg ıcı Avrupa Parlamentosu, oradaki
sivil toplum örgütlerinin müdahalesi sonras ı o hükümete iade
etmişti. Türkiye Barolar Birliği, Karanfil Sokaktan Avrupa
Parlamentosuna 5 tane faks çeksin, Türkiye'nin gösterdi ği
yargıçları geri gönderme gücüne sahiptir diyorum.

Son bir öneriyle konu şmamı bitirmek istiyorum: Üçlü
protokole geleceğim. "Terzi söküğünü dikemez" derler; bu
konuda bir gerçek de bizim için söz konusu. Üçlü protokolle ilgili
bir senedir barolar ımız, hepimiz aktif bir çal ışma içerisindeyiz. Ne
oluyor; sonuç alabildik mi, üç tane bakan ı aşabildik mi? Toplumu
değiştiren güç nedir arkada şlar? İki güç var; biri siyasettir, biri
hukuktur. Biz de hukukun en dinamik kesimleriyiz. 45 bin
avukat ın yüzde 35.7'sinin bayan olduğu en demokratik meslek
örgütü olarak, en dinamik, en demokratik, en ça ğdaş örgütüyüz
biz. Biz, bu konumda üçlü yargıyı , biz idari yarg ılama usulünde
aşam ıyoruz. Niye; senelere mal oluyor. E ğer aşamıyorsak, her gün
onurumuz kırı l ıyorsa, kötü muamele görüyorsak cezaevlerinde,
üstümüz aran ıyorsa, bayan meslektaşlarımızın ayakkab ılarından
tutun, her türlü onur k ırıcı davranışa maruz kalmalar ı her gün
yaşanıyorsa, bunları tek tek tespit edip "artık bu idari yarg ılama
sürecini beklemenin gere ği kalmamıştır" deyip; nas ıl ki bir
zamanlar "Olağanüstü Hal Bölgesinde iç hukuk yollar ı nın
tüketilmesine gerek yoktur" denilen ortam ın şartları varsa, bu da
bir idari pratik halini alm ışsa, bunun da aşılmas ı siyasi nedenlerle
mümkün olam ıyorsa ve savunma, çantas ındaki meslek s ırrının
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ifşası gibi bir tehlikeyle kar şı karşıya oluyorsa, onurunun
kırılmas ından maada Strasbourg'un kesinle şen içtihatlar ına göre,
her uygulamadan sonra 6 ay içinde ba şvuru mümkün.

Barolar ım ız, kendi bölgeleriyle ilgili bir rapor haz ırlayıp,
Barolar Birliğine kendi bölgelerindeki cezaevleriyle ilgili bir rapor
verdikleri zaman, Barolar Birliğinin önünde tarihi bir görev var; o
da şudur: Türkiye'den ilk kez tüzelki şi olarak başvuru hakkı n ı
kullanabilir. Türkiye Barolar Birli ği, tüzelkiş i hakkın ı kullandığı
zaman, Sözleşmenin 3. Maddesine ayk ırı lık, 8. Maddesine
aykırı l ıktan, bunu kulland ığı zaman, Avrupa Barolar Birliğiyle,
büyük Avrupa barolarını üçüncü taraf, partikül ki şi durumuna
sokabilir ve tedbiren bu başvuruyu yaptığı zaman, bir ay içinde
iddia ediyorum, Avrupa yarg ıs ından bu kararı ç ıkartabilme
şans ına sahiptir.

Şunu ifade ederek sözlerimi bitirmek istiyorum: Art ık
siyasetle hesaplaşmanın zamanıdır arkadaşlar. Türkiye Barolar
Birliği, artık etkili ve sonuç al ıcı davranmak zorundad ır.
Globalleşen dünyada ulusalüstü hukuku yok sayan, yarg ıyı yok
sayan bir Barolar Birliği, çağın gerisinde, Ankara'da kapal ı kal ır.
Üçlü protokolde avukatlar mesleki onurlar ın ın korunmas ında asla
Tantan' ın, Türk'ün, Durmu ş 'un insafına terk edecek kadar acze
düşmediler, asla siyasete teslim olmad ılar, olmayacaklar da.

Teşekkür ederim. (Alki şlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim Sayın Kaplan.

Av. Çetin Göz...

Buyurun.

1
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Av. ÇETİN GÖZ (Bursa)-

Desem ki bu şehir Diyarbakır'dır,

Adım adım sokaklarını ben gezdim,

Ben açtım kapılarını ellerimle,

Kurşunl adım sokaklarını sevgimle,

Anlattım ona riiyamı bir masal gibi,

Dicle'den Karacadağ 'dan, Alipar'dan,

Anadan, babadan, yardan,

Bu kadannı.ş nasibim.

Dicle, bağrz yanık bir nehir; hafiften, inceden a ğlayıp durur.

Akrepli, yılanlı, sevdalı şehir.

Hatırladıkça seni içim burkulur.

Bırak eUerimi lo, başlar şimdi delilo,

Bak oyuncular hazır,
Sana binlerce selam, güzelim Diyarbakır.
Duygusallığım ı mazur görün; gençliğimin geçtiği bu kentte

uzun yıllardan sonra bulu şmanın ve arkadaşlarım ı görmenin
duygusallığını yaşıyorum.

Sayın Başkan, değerli delegeler; bugün burada birbirimizle
hangi konular ı paylaşabileceğimizin tartışmas ın ı yap ıyoruz. Bunu
düşündüğümde, kendimi okyanusta bir sandal ın içinde
hissediyorum. Süre s ınırlı olduğu için, birtakım konular ı atlayarak
sürem içinde konuşmam ı tamamlayacağım.

Önceliği vermem gereken konulardan, Barolar Birliğinin
Faaliyet Raporunu incelediğimde, 350 sayfayı bulan Yönetim
Kurulu Çal ışma Raporunun yüzde 90'1; de ğ işik konularda Birliğin
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açmış olduğu davalar ın dilekçe örnekleri, Birlikçe barolara
gönderilen genelge ve kamuoyu duyurular ı, Sayın Birlik Başkan ı
tarafından yap ılan açış konuşmalar ından ibaret olduğu
görülecektir.

Faaliyet Raporunda, "Sorunlar ı m ız" başlığı alt ında belirtilen
yarg ı bağımsızlığı , yarg ının üç eşit öğeden oluşmas ı, mesleğin ve
baroların bağıms ızlığı, meslek onurunun korunması ve meslek
etiği, yargı kararlarına uyma gibi konular üç sayfay ı
geçmemektedir. Takdirlerinize sunar ım.

Yine bu raporda en dikkat çekici hususlardan biri, 10 Aral ık
1999 tarihinde Şanlıurfa'da bölge baro başkanların ın
toplantıs ında, kamuoyuna aç ıklanan Barolar Birliğinin haz ırladığı
Güneydoğu Raporudur. Ancak bu rapor, gereği ve yeteri kadar
ülke genelinde ve medyada duyurulmam ışt ır.

Diğer bir önemli sayd ığım husus da; 41 bin 427 say ıs ı nı aşan
bir avukatlar topluluğuna sahip ülkemizde, Birlikçe kurulan
Avukatlar Yardım Sandığına gereken ilginin gösterilmemesidir.
Bunun ay ıb ını ben dahi yaşıyorum. Güçtü bir ekonomik yap ı
kuramadığım ız takdirde, sesimizin sivrisinek v ız ıltısından başka
bir şey ifade etmeyeceği inanc ındayım.

Değerli arkadaşlar ım; her y ıl, Adli Yıl Aç ı lışı yap ılır. Diğer adli
kurumlar ın kuruluş yıldönümlerini saym ıyorum; özellikle iki
günden, biri Avukatlar Günü, diğeri ise Adli Y ı lın Aç ı lışı . Yarg ıtay
Başkan ı konuşur, olay olur; falan filan konu şur, yine olay olur. En
fazla olay olmas ı gereken yer, yer yerinden oynamas ı gereken yer,
Sayın Birlik Başkan ımızın konuşmas ı ve mesajları olmal ıyd ı . Ama
özür dileyerek söylüyorum ki, ses seda duyulamad ı ; duyulsa bile,
çok sönük duyuldu. (Alk ışlar) Ne oldu bize, ölü toprağı m ı
üstümüze serpildi? 74 baroya sahip, 41 bin 427 avukat ı bünyesinde
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taşıyan Barolar Birliği Başkanının ve benim baro başkanlarım ın
tek yürek ve tek yumruk olarak yeri gö ğü inletmeliydiler. Olmad ı ;
bizler de bürokratla ştık, ahkam kesmekten öte bir tav ır
s erg iley e m e d ik

Bu arada yeri olmazsa bile, bir konuyu açıkça belirtmek
istiyorum. Kulağım ıza çal ınan birtakım söylemlerde, falan veya
filanın listesinde "ben adam vermem, ben adam almam"
şeklindeki söylentilerdir.

Değerli arkadaşlar; Birlik, tüm barolar ın, tüm avukatlar ın
birliğidir, Ahmet'in veya Mehmet'in babas ının çiftliği değildir. Bu
sözlerimden alınan varsa; al ınsın.

Sorunlar ım ız ın büyük kaynaklarından bir tanesi de, birçok
ortamda hem tespit edilmi ş , hem çözüm gerekti ği ifade edilmiş tir.
Sorun, niçin somut ad ımlar at ılmadığıdır. Sorunun öncelikle
sahibi olan yurttaşlar, militarist ve bürokratik baskılann etkisiyle
bir türlü sivil olamamışlard ır. Sivil olamama sorunu, çok ciddi ve
telafisi mümkün olmayan bir sorundur. Ülkemizde vatanda ştan
yürütmenin en üst organına kadar bir sivilleşmeme sorunu var ve
özgür düşünce, kleta bir ütopyad ır. Milli Güvenlik Kurulunun
sivil üye sayıs ının artt ırılması ya da DGM hakiminin
değiş tirilmesi, bizi sivil yapmaz.

Ne yaz ık ki böyle bir genel kurulda çoğu söylemlerimiz bizim
g ırtlağımızda kaldı. Yani genel kurul, eğer üyelerine 5 dakika
konuşma hakkını veriyorsa, tamam saygı göstereceğiz.

Ben son sözümü şöyle bağlayayım: Asl ında avukatlar olarak
iğneyi önce kendimize bat ırmamız gerekirdi; tavırlar ım ı z,
hareketlerimiz, fiillerimiz ve müvekkillere karşı olan
tutumlarım ızla. Sayın Av. Adnan Ekinci şöyle diyor: "Ülkede
hukukun	 üstünlüğünün	 sağlanmas ında,	 demokrasinin
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işletilmesinde, insan haklar ı kavram ının yaygınlaştırılmas ında
emeği olan tüm meslekta şlarıma kendimi borçlu hissediyorum.
Ama avukatl ık mesleğinin yargılama sürecinde bu kadar
etkisizleşmesine, toplumsal imaj ın ın bu kadar dü şürülmesine göz
yuman meslekta şlarımdan da o kadar alacakl ı hissettiğimi
belirtmek isterim." Ben, bununla yetinmiyorum; bu tür
arkadaşların yakas ı nda da iki elimin olacağın ı söylüyorum.

Sayg ılar sunuyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim.

Sayın Demircan Dilek; buyurun.

Av. DEMİRCAN DİLEK- Sayın Başkan, Sayın Divan, say ın
üye arkadaş lar ım; ben sözlerime, Antakya'da çok yak ı n zamanda
geçirilmiş olan afet sebebiyle oradaki meslekta ş larım ın ve
yurttaşlarım ın duymuş olduklar ı acıya, bu ac ıyı çok yakın bir
zamanda hisseden Sakaryal ı meslektaşlan ve Sakaryal ı
vatandaşlar ad ına iştirak ettiğimizi bildirmekle ba ş lıyorum.

Say ın üyeler; bu ac ılı günümüzde biz, y ıkınt ılar, kanlar ve
cesetler içindeyken, çok onur verici bir olayla kar şılaştık;
yanımızda baroları bulduk; istanbul Barosu, Ankara Barosu,
İzmir Barosu, Barolar Birliğini bulduk. Bunlar, bizim ac ımıza
bizim yan ı m ızda, bizimle beraber kat ıld ılar ve anlad ım ki,
Türkiye'de en güzel dayan ışma, sadece hukukçular aras ında
oluyor. Yine gördüm ki, Atina Barosu, bu ac ımıza kat ılmak,
bizimle beraber olduğunu belirtmek için yard ı mların ı esirgemedi
ve hukukun evrenselliğinin de en güzel tarafı bu oldu. Ancak yeni
çıkan Avukatlık Kanun Tasar ıs ı üzerinde Say ın Çetin Turan' ı n ve
Sayın Hasip Kaplan' ı n yapmış oldukları eleştirilere tüm kalbimle
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kat ılıyorum. Nasip Kaplan' ın çok hafif bir şekilde temas ettiği üçlü
protokol meselesinin kendisi tarafından herhalde aç ıklığa
kavuşturmaya lüzum görmediği bir tarafına işaret etmek isterim.
Bizim yeni ç ıkan yasam ızda, 34 ve 76. maddelerde, avukatl ık
mesleğinin ve barolann nas ıl bir kuruluş olduğu, çok güzel
cümlelerle ifade edilmi ş . ifade edilmiş; ama bu cümleler içinde
haklarım ız ı belirtecek tek bir şey yok.

1991'den bu yana toplanan Milli Güvenlik Kurulunda birtakım
şeyler görüşülüyor. Görüşülenlerden bir tanesi de, cezaevlerini
ziyaret eden avukatlar. Ben, bu konu üzerinde kaynak olarak
Izmir Barosu Bülteninin 2000 Mart ve Nisan aylarındaki say ıs ının
4. sayfas ındaki haberi veriyorum. Burada konu şulan, dört kere üst
üste konuşulan olay, Izmir Barosundaki toplant ıda Say ı n Adalet
Bakanı tarafından, "Biz bunu avukatl ık onuruna dokunmayacak
şekilde üçlü protokolle hallettik; yani Milli Güvenlik Kumlu
kararlann ın, avukatlann aranmas ı hususundaki kısmını hallettik"
diye dile getiriliyor. Yani Baro gibi 76. Maddede tüzelki şiliği olan
bir kuruluşun kendi meselesini, hiç alakas ı olmayan iki bakan ve
kendisinin s ırf görüşüyle hallettiğini iddia ediyor. Biz, halledilmek
değil, hakkımız ın verilmesini istiyoruz.

Evet, içimizde kötü örnekler ç ıkabilir; ama kötü örnekler,
topluluğun lekelenmesi için bir neden de ğildir. Kald ı ki, 0
cezaevine giren cezaevi mensuplar ın ın birçoğunun bizden çok
daha örnek te şkil etmesine rağmen üstlerinin aranmas ı
yapılmıyor; ama bir bayan avukat arkada şım girerken, zevk için
de üst aranmas ı yap ıl ıyor. Ben, 3-4 senedir süren bu üçlü
protokolle üst aranmas ı meselesinin halledilmesini, Barolar Birliğ i
tarafından halledilmesini isterdim ve eğer yardım isteyecekse,
Türkiye avukatlar ından yard ım istemek şeklinde halledilmesini
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isterdim. Bunun için yap ılacak bask ıda, yürüyüşte, herhangi bir

şeyde yard ım istenecekse, bizden istenerek halledilmesini
isterdim. Yine isterdim ki, Türkiye Barolar Birliğinin

tüzelkişiliğinin önce bu yönden ortadan kald ırılmas ını ve ondan

sonra da hakkım ız olan di ğer hususlara; yani bağıms ızl ığım ıza
doğru gitmemizi, yoksa şurada sadece ehveni şer hususları
halletmiş bir Avukatl ık Yasas ıyla yetinip, sadece bizim gelir ve
mali durumlar ımızın münakaşa edilmesini istemezdim.

Benim söyleyeceklerim bu kadar; sayg ılarımla. (Alkış lar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Sayın Birdal Ertuğrul; buyurun.

Av. BİRDAL ERTUĞRUL (Muğla Delegesi)- Sayın divan,
Barolar Birliğinin değerli başkan ve yönetim kurulu üyeleri,
Birliğimizin önceki başkanlan, sayın baro ba şkanları , delege
arkadaşlarım ve değerli konuklar; Muğla Barosu ad ına hepinizi
sayg ıyla, sevgiyle selaml ıyorum.

5 dakikal ık kısa konuşma içinde elbette doğrular ve
gerekenler söylenemez. Ancak ben, sözlerime, önce bize bu güzel
konukseverliği yaşatan Diyarbak ır Barosu'na teşekkür ederek
başlamak istiyorum.

Değerli arkadaşlar, değerli delegeler; uzun y ıllardan sonra, bu
genel kurula, yasam ızdaki değ iş ikliklerin gerçekle şmiş olması
nedeniyle olumlu geli şmelerle ba ş lıyoruz. Elbette ideal
değiş iklikler değil, elbette eksikleri çok; ama kabul edelim ki
mesleğimizin onurunu artt ırıcı ve avukatlarım ıza yeni haklar
getirici olan bir yasa. Bu yasan ın üzerine ileride dilemekteyiz ki,
mesleğin tüm sorunlar ın ı çözücü ve hukukumuza olumlu katk ılar
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getirici değişiklikler de gerçekleşecektir. Bu yasan ın değişmesi
için yapt ıkları olumlu çal ışmalar nedeniyle ve ocak ayı nda
Ankara'da düzenlenen, olumlu sonuçlar da getiren Anayasa
Kurultayı çalışmaları nedeniyle Birlik Başkanım ı z ı ve değerli
yönetim kurulu üyelerini içtenlikle kutlamak istiyorum.

Değerli arkadaşlar; bu genel kurula mesle ğimiz ad ına olumlu
gelişmelerle başlıyoruz. Ancak ne yaz ık ki bölgemiz ve ülkemiz
adına olumlu gelişmelerden söz etmek mümkün değil. Her
yanımızı yıllardan bu yana, 12 Eylül hukukunun kal ınt ılar ının da
ağırlığıyla hukuksuzluklar sarmış. Hangi yanım ıza baksak,
yolsuzluk; hangi yan ımıza baksak, hukuka aykın tutum ve
davranışlar var.

Değerli arkadaşlar; Atatürk'ün Türkiye'sinin kuruluşunun
üzerinden bunca y ıl geçmiş , ama Atan ın taçlandırmış olarak
bizlere b ıraktığı bağımsız Cumhuriyetin gerçekten ba ğıms ı zlığın ın
devam ettiğinden bugün kolayca söz etmek mümkün mü? Bir
yanda Anayasada bağıms ızlığı öteleyici tahkim düzenlemeleri, bir
yanda ulusal gelirin hakça bölü şümü yönünden Dünya'n ın sondan
dördüncü ülkesi olabilme ba şarısı, bir yandan ülkedeki açl ık ve
Türk Paras ının değerinin düşmesi sonucu neredeyse Türk
Lirasının tedavülden kald ırılır duruma gelmesi ve Sivas
Kongresini hat ırladığımızda, oradaki manda isteyicilerin bugün
yeniden ortaya ç ıkarak Sevr'i hortlatmak istemeleri ve manda
peşinde koşan dış ülkelerin ülke üzerindeki bask ıların ın kabul
edilir duruma gelmesi karşıs ında ülkenin her yönüyle hukuka
uygun davrandığından, bağıms ız olduğundan bahsetmek
mümkün mü?

Değerli arkada şlar; hukuksuzlukların önümüzü t ıkadığı ,
ülkenin başta bağımsızlığının tartışıl ır bir duruma geldi ği böylesi
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bir ortamda, Türk Halkı, siyasal partilere ve siyasilere
güvenmemeye başlamış durumda. Hukuk siyasallaştır ı lmış
durumda. Türk Halk ın ın hukuk ad ına, gelecek ad ına siyasal
partilere ve parlamentoya güvenmedi ği durumda, Türkiye Barolar
Birliğinin sadece mesleğin sorunların ı çözücü çal ışmalar yapmas ı
beklenemez. Türk Halkı, 45 bin avukat ıyla hukukun en geni ş ve
sayg ın, büyük örgütü olan, olmas ı gereken Türkiye Barolar
Birliğinden çok şeyler bekliyor. Ancak ne yaz ık ki, Türkiye
Barolar Birliğinin geçtiğimiz dönemde başta belirttiğim iki
çalışmas ın ın dışında, bu görevini yerine getirdiğinden söz
edemeyiz.

Değerli arkada şlar; ben, 10 y ıl, 5 dönem üst üste Baro
Başkanlığı yaptım ve Barolar Birli ğinde düzenlenen her
toplant ıya, her genel kurulumuza kat ıldım. Seçtiğimiz yönetim
kurulu üyeleri, daha önce yörelerinde gerçekten başarılı hizmetler
yapmış olan baro başkanlarından oluşmuştu, hepsi iyi niyetle
çalıştılar. Ancak bir şey ortaya ç ıkt ı değerli arkadaşlar; iyi niyetle
çal ışman ın, sorunlar ı çözmede ve Türkiye'nin sorunlar ına katkıda
bulunmaya yeterli olmad ığı ortaya çıktı . Bugün seçimli bir genel
kurul yap ıyoruz; o zaman bu genel kuruldan -her ne kadar
konuşmalar 5 dakikayla s ı nırland ırılmış olsa bile- ç ıkarılmas ı
gereken dersler olmal ı. Bu kürsüde konu şulması gereken
durumlar, konular, daha çok geçmi şe yönelik değil, ileriye yönelik
olmal ı . Yarın seçeceğimiz yeni yönetim kuruluna çok büyük
görevler düşüyor; mesleğimiz yönünden, Türkiye gerçekleri
yönünden. Bu çal ışma yönteminin sorunlar ı çözmeye yeterli
olmadığı ortaya ç ıkmışsa, yeni yönetim kurulu, yeni yöntemler
denemek zorundad ır. 0 yöntemleri geli ştirmek ve neler oldu ğunu
buradan dillendirmek de bizlerin görevi olmal ıdır.
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Bu kadar kısa bir zaman içerisinde söyleyeceklerimizi burada

kesmek durumunday ız değerli arkadaşlar. Ben, geçmi ş hizmetleri
nedeniyle Barolar Birli ği Başkan ve Yönetim Kuruluna
teşekkürlerimi yinelerken; yar ın seçilecek olan yeni yönetim
kuruluna da mesleğimizin sorunların ı çözmede, Türk Hukukuna

katkıda bulunmada ba şanlar diliyorum ve hepinizi yeniden
saygıyla selaml ıyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim.

Sayın Sayman, buyurun.

Av. YÜCEL SAYMAN ( İstanbul Barosu Ba şkanı)- Değerli

meslektaşlar, sevgili arkadaşlar; bu Genel Kurulumuzu, y ıllard ır o
gün ölmemeyi, o gün ad ının kayıplar listesinde geçmemeyi, o gün
evini barkını terk etmemeyi bir şans sayan insanlar ın yaşadığı bir
bölgede ve o bölgenin "her şeye rağmen hukuk, yine de hukuk, illa
ki hukuk; yargı, demokratik yarg ı , adil yarg ı ; savunma, mutlaka
savunma, illa ki savunma" diyen Diyarbak ır Barosunun ve
yürekli, cesur avukatlar ın ın ev sahipliği alt ında yap ıyoruz, anlaml ı
bir Genel Kurul yap ıyoruz. (Alkışlar) Ancak her yerde oldu ğu gibi,

yine bu şehirde de hukuksuzluk devam ediyor. Yani bir yandan
halkın sevdiği bir emniyet müdürü ve arkadaşları öldürülürken,
bugün burada, bu şehirde bilime bir darbe vuruluyor ve Dicle
Üniversitesinin Rektörü, Cumhurbaşkanının atadığı Rektör,
dedikoduyla, düzmece raporlarla, hukuki hiçbir anlam ifade
etmeyen belgelerle, YÖK'ün oyçoklu ğuyla aldığı bir kararla
görevinden al ınmak isteniyor ve bunun için Cumhurba şkan ına
başvuruluyor. Eminim ki Cumhurba şkanı, hukukun olmas ı
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gereken normları n ı uygulayacak ve bu isteğe olumsuz cevap
verecektir.

Ancak içleri yanan bizleriz, hukuku savunan bizleriz. Biz,
düşünce özgürlüğünün s ın ırs ızlığın ı savunurken, birden bire daha
geriye gidiyoruz, bilim özgürlüğünün s ınırs ızlığın ı savunmaya
başl ıyoruz ve öyle bir bilim özgürlü ğünü savunuyoruz ki,
dedikodularla, düzmece bilgilerle, polis fıs ıltılar ıyla bir rektörün
görevden alınmas ın ı ve bunun da YÖK gibi, onun önemli bir
organ ı tarafı ndan görevden al ı nmas ın ı üzüntüyle karşıl ıyoruz.
Ama bir yandan da sevinçliyiz; yeni bir yasa, yeni bir anlayış .
Yasam ız değişti, anlayışım ız değ işecek ve biz her şeyi
değ i ştireceğiz.

Barolar olarak, avukatlar olarak, yeni anlay ışta bütün
yat ırımlar birliğimizin sağlanmas ı için iletişime gidecek.
Erzurum'da ne yap ıldığın ı Istanbul'dan bileceğiz, Edirne'de ne
yap ıldığını Kars'taki arkada şlar an ında bilecekler ve bizim
aram ı zda bir etkileşim kuracak olan "Birlik anlay ışı" gelecek. Bir
etkileş im; Istanbul'da yaprak kıp ırdadığı zaman, Erzurum bunu
daha güçlü dile getirecek; Samsun'da avukatlar sesini ç ıkarttığı
zaman, hepimiz aya ğa kalkacağız ve bu ayağa kalkma, eşgüdümle
bütün Türkiye'ye yay ılacak. Bizlerin birliğini, beraberliğini
çokseslilik içinde sağlayacak, tarafs ız değil, objektif olan, kendi
tarafl ı lığını bile objektif bir ortamda çokseslilik içerisinde
geliştirecek yeni bir anlay ışın yan ındayız ve böyle olmas ını
diliyoruz ve herkes, böyle bir yönetimin ç ıkmas ı için bugün
burada topland ı . Kimi bir listeye verecek, kimi başka bir listeye
verecek; ama beklediğimiz hep değişim, yeni yasa, yeni anlay ış ,
yani değiş im.

Burada bir hususa değinmek istiyorum: Bu listelerin birinde
İstanbul Barosu avukatlar ı var, Yönetim Kurulu üyesi olarak bir
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başka listede yok. Şimdi deniliyor ki, " İstanbul Barosu buraya
girmezse eğer, hata etmiş olur; çünkü öbür liste kazandığı zaman
İstanbul Barosunun temsil edilmemesi istenmeyen sonuçlara yol
açabilir." Arkadaşlar, ben burada İstanbul Barosunun Ba şkan ı
olarak söylüyorum; bizler avukat ız, avukat ın en önemli özelliği ve
tek özelliği, bağıms ızlığıdır ve barolar, avukatın bağıms ızl ığın ı
korumak, düzenlemek, denetlemek ve onun ba ğımsızlığının tad ına
vararak, zevkine vararak bir sanatsal faaliyette bulunmas ını
sağlamaktır. Yani biz, nerede olursak olal ım, ne düşünürsek
düşünelim, bağıms ızlığım ız temeldir ve bir avukat ın en önemli
bağıms ızlığı, kendisine karşı bağıms ız olabilmesidir. İstanbul
Barosunun ben, bütün üyeleri, hep kendimize karşı bağı ms ız
olmayı temel ilkelerimizden biri olarak edindik. Onun için bizim
bir listede yer al ıp almamamız hiç önemli de ğil. Biz, görü şlerimizi
her zaman, her yerde, ortak noktam ız olan, hepimizi birle ştiren
bağıms ızlığım ız, dokunulmazlığımız ve özgürlüğümüz için
kullanacağız, mücadele edeceğiz.

Herkes bilsin ki, seçimi hangi liste kazan ırsa kazans ın,
İstanbul Barosu, ba şka barolar, hep birlikte ortak noktam ız ı
savunacağız. Ortak bir tek noktam ız var; ortak noktam ız,
otoriterizmin, despotizmin yarg ı içindeki siyasi anlayışı olan
yargı = savc ı + yarg ıç anlayışın ın yerine; demokratik ve adil bir
yargının siyasi çizgisi, bizim siyasi çizgimiz olan yarg ı = savc ı +
avukat + yarg ıç anlayışı için mücadele vermek, bunun haklar ı için
mücadele etmek, ortak noktam ız bu. Biz yer alal ım, almayal ı m;
Türkiye'de 74 baro var ve bu listelerden birinde ya da öbüründe
yer alal ım, almayalım, ortak noktalarımızı dile getireceğiz. Bu
ortak noktalarım ız ı, kuracağımız iletişimle, kuracağım ız staj
eğitim merkezleriyle, bütün bölgeler olark, bütün barolar olarak
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bunların yönetimine kat ılarak, merkezlerle, bilimsel ara şt ırma

merkezleriyle bu coşkuyu yaşayacağız.

Arkadaşlar; bugün bu genel kurulda Türkiye'nin, halk ın gözü

bizde, kulağı bizde. Bizim de tüm yüre ğimiz ülkede ve biz, halka

herhalde şunu söylüyoruz: Diyoruz ki, "Bizler, avukatlar, bizler
barolar, hukukun co şkusuyuz, yarg ının enerjisiyiz, savunman ın
tutkulu temsilcileriyiz ve halka, biz sizin yarg ıdaki

temsilcileriniziz."

5 dakika verdiniz; te şekkür ediyorum, saygılar sunuyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Av. Adil Giray Çelik; buyurun efendim.

Av. ADİL GİRAY ÇELİK (Denizli Barosu)- Türkiye Barolar
Birliğinin 26. Olağan Genel Kurulunda Genel Kurulun çok saygın
delegelerini, baro başkanların ı sayg ıyla selaml ıyorum.

Yaklaşık 70 yıldan bu yana aral ıksız avukatl ık mesleğini
sürdüren bir ailenin son ferdi olarak sizleri selaml ıyorum, Denizli
Barosu ad ına sayg ılarımı sunuyorum.

Gündemin usulünde belirtilen madde gere ği, çalışma raporu

hakkında usulle birlikte madde madde çok kısa olarak bilgi
sunmak istiyorum: çalışma raporunun 4. Sayfas ında, Türkiye

Barolar Birliğinin çalışan personeli belirtilmiştir; bu sayı 14'tür.
Yeni yapılan düzenlemeyle bu say ın ın çok h ızl ı bir şekilde,
nitelikli bir biçimde artt ırılmas ı gerekir. Türkiye Barolar Birli ği,
çok ciddi bir hukuk mücadelesi içindedir; bünyesinde hukuk
müşavirliği kadrosu vard ır ve bu kadronun güçlendirilmesi
gerekir.
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Türkiye Barolar Birli ği Çalışma Raporunun 103 ve 112 nci
maddelerinde, İnsan Hakları Raporu, Parlamento-Yargı Reformu
Raporu, D ış ilişkiler Komisyonu Raporu belirtilmi ştir. Bu
raporlar, yap ılmas ı gerekenden çok, yap ılanları anlatmaktad ır. Bu
konuda çok daha ayrıntılı rapor verilmesinin gerekti ğini
düşünüyoruz. Yine yeni ç ıkan Avukatl ık Yasas ıyla buna paralel
olarak avukatl ık meslek kurallarında çok ciddi düzenleme
yap ılmas ı gerektiğini düşünüyoruz. Bu anlamda Türkiye Barolar
Birliğinin tüm barolara göndermi ş olduğu, meslek kurallar ında
olmas ı gereken değ işikliklere ilişkin düzenlemeye birkaç baro
dışında, hiçbir baro tarafından cevap verilmediğini üzülerek
biliyoruz. Bu konuda şahs ım ıza düşen görev gereği, haz ırladığımız
Dünya Avukatl ık Hukuku ve Avrupa Avukatl ık Hukuku'yla ili şkili
çalışmayı divan başkanlığına biraz sonra sunacağım.

Çalışma raporunun 260. Sayfas ında yer alan, belki birçok
meslektaşım ızrn bilmediği, Isparta Barosu avukatlar ından Av.
Fatma Sevük'ün ölümü, gerek Isparta Barosu, gerek Denizli
Barosu tarafından üzüntüyle kar şıland ı. Fatma Sevük'ün
duruşmas ına Birlik Yönetimimiz dahil, yurdumuzun birçok
bölgesinden yüzlerce meslekta şım ız geldi. Fatma Sevük'ün görevi
başında, arkas ından ensesine 10 santim kala kur şun s ıkılarak
öldürülmesini bir kez daha lanetle k ın ıyoruz.

Değerli meslektaşlarım; bu duruşmada karar aşamas ı na
gelinmiştir. Duruşmas ı 17 May ıs günüdür. Yüreğine, sevgisine
güvenen tüm meslekta şlarımızı duruşmaya bekliyoruz.

Çalışma raporunun 270. sayfas ında, Internet'te aç ılan hukuk
sitelerinin mesleğin etik yap ıs ına aykırı olduğu, reklam yasağına
aykırı bulunduğu belirtilmektedir. Bu hususta çok ciddi bir
düzenleme yap ılmalıdır. Türkiye Barolar Birliği Yönetim
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Kuruluna, Türkiye Barolar Birli ği Disiplin Kurulunun bütün
fertlerine, Internet'te yer alan hukuk siteleriyle ilgili çok ayr ınt ı lı
bir çalışma verilmiştir. Bu konuda detaylı bir çalışmanın yap ılmas ı
gerektiğini düşünüyoruz.

Çal ışma raporunun 281. sayfas ında, Frans ız Parlamentosunun
alm ış olduğu bir karar ele ştirilmektedir, kınanmaktadır. Frans ız
Parlamentosu ve Frans ızlar, önce kendi tarihsel kirli geçmi şlerine
baksınlar. Bu anlamda savunmanlar olarak, Frans ız Tarihinde
kara bir leke olarak yer alan FLN Ulusal Özgürlük Gerilla
Savaşçılarının avukatların ın vermiş olduğu mücadeleye karşı
Frans ız siyasi iktidar ının, Frans ız sömürge hükümetinin yapt ığı
zulmü, yaptığı insan haklarına aykırı davranışlar ın ı
meslektaş lar ım ıza iletmeliyiz.

Çal ışma raporunun 285. sayfasında, ağır ceza
mahkemelerinde, savc ılar ın karar aşamasında duruşma
salonunda yer almas ına ilişkin hususun zapta geçirilmedi ği
belirtilmektedir. Bu hususta her baroda, her ağır ceza
mahkemesinde, hatta asliye ceza mahkemesinde ya şanan bu
olayın tüm barolara, Yarg ıtay kararlarıyla güçlendirilerek
bildirilmesi gerektiğini düşünüyoruz.

Gerek baro keseneği olarak, gerek ölüm yard ımı keseneği
olarak bir kuruş borcu olmayan Denizli Barosu'nun, Anadolu'nun
diğer baroların ın temsilcisi olarak şunu belirtmek istiyorum:
Başta İstanbul, Ankara, İzmir barolarının 98 milyar borcu
bulunmaktad ır ve 34 milyar da ölüm yard ımı keseneği borcu
bulunmaktad ır. İstanbul, Ankara ve İzmir barolar ının meslek üst
örgütü Türkiye Barolar Birliğinin bu konudaki gereksinimlerini
düşünerek, bu borçlar ın ı çok hızl ı ve ivedilikle yerine getirmeleri
gerektiğini düşünüyorum. (Alk ışlar)
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Değerli meslektaşlarım; yakla şık 400 sayfa olan Mali ve
Çalışma Raporunu sayfa sayfa, satır sat ır okudum. Bu arada
Karanfil Sokak'ta Türkiye Barolar Birli ğine ait olan, üstat
rahmetli Faruk Erem tarafından büyük emeklerle al ınan ve bu
dönemdeki Baro Yönetiminin de emekleri olan binada kaç
taşınmazımız olduğunu, bu taşınmazlarının kira bedellerinin ne
kadar olduğunu ben bilmiyorum, bilen olduğunu da sanm ıyorum.
Bakın, buran ın y ıllık kira gelirinin 75 milyar lira olduğu
belirtilmektedir. Bu yörede kiralar ın metrekare dolar fiyat ıyla
verilmesine rağmen, bu kira bedelinin çok dü şük olduğunu
düşünüyorum. Bu konuda ayr ınt ı lı bilgi verilmesi gerekti ğini
düşünüyorum.

Arkadaşlar; bu böyle devam ediyor. Bu 5 dakikayı da özellikle
kabul edemediğimi ve içime sindiremedi ğimi belirtmek istiyorum.

Bir hususu buradaki delege arkada şlarımdan, benden
büyüklerimden, üstatlar ımdan, hocalarımdan dile getirmelerini
beklerdim. Çok yakın geçmişte TBMM çatıs ı alt ında bir değerli
milletvekili, Tunceli Milletvekili Kamer Genç, avukatl ık
mesleğinin 2 500 yıllık geçmişine, onurlu ve sayg ın yap ısına aykı r ı
olan, insanl ığın gözünde, halkımızın gözünde mesleğin itibar ı n ı
zedelemeye yönelik anlams ız, tutars ız, haks ız ve gerçek olmayan
beyanlarda bulunmuştur. Tunceli Milletvekili Kamer Genç'i, o
kutsal yap ıya uymayan davranışı, tutumu, sözleri nedeniyle
kın ıyorum. (Alkışlar) Bu mesleğin onurunu, yüreğini, sevgisini
içinde taşıyan tüm meslektaşlarım ın buna kalpten inand ıklar ın ı
düşünüyorum.

Değerli meslektaşlarım; ben, naçizane mesleğin tarihsel
yap ısıyla ilgili çalışmalar yapmaya çalışan bir meslekta şın ı zı m.
Kamer Genç'e, bu çirkin davranışının yine tarihin vereceğini
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düşünerek, size Mark Jorel'in yakla şık 70 y ıl evvel söylediği bir
sözle cevaplamak istiyorum. Mark Jorel şunu diyor: "Avukatlığa
sövmek, berrak ve tatl ı bir kaynağın yanında durup ona sövmeye
benzer. Bu sövmeler ve eğlenmeler, p ınarı çağlamaktan, suları
fışkırmaktan geri b ı rakır mı? içine çamur at ın ı z, gübre at ınız,
neye yarar; çabucak onu dağıtacak, gürül gürül akacakt ır." Say ın
Genç ne söylerse söylesin, avukatl ık mesleği gürül gürül
çağlamaya devam edecektir. (Alkışlar)

Değerli meslektaşları m; çok değerli üstad ım ız, ağabeyimiz Av.
Mehmet Nomer'in 5 Nisan 1958 tarihinde yap ılan Genel Kurulda,
Genel Kurulu selamlad ığı sözlerle size veda etmek istiyorum:
"Mesleğimiz, müsmir, verimli olsun; avukatl ık mesleği ilelebet
payidar kals ın."

Saygılar sunar ım.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Değerli delegeler; sabah seans ında en son konu şmac ı olarak,
biraz da rahats ı zlığını bize bildirmesinden ötürü Av. Nail Gündüz
beyi davet ediyorum.

Buyurun Sayın Gündüz.

Av. NAİL GÜNDÜZ (Niğde Barosu)- Sayın Divan Başkan ım,
Divanın say ın üyeleri, emeği geçen önceki Birlik ba şkanları m,
say ın konuklar, say ın bas ın mensupları ve Türkiye'nin dört bir
tarafından Diyarbak ır'a kadar gelen delege arkada şlarım; hepinizi
Niğde Barosu adına sayg ıyla selaml ıyorum.

Değerli arkadaşlar; Sayın Divan Ba şkan ımız, Diyarbakır
Barosu Başkan ı, özellikle Anayasa konusunda, as ıl benim
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üzerinde durmak istediğim konular ı hiçbir boşluk b ırakmadan

söylediği için, ben o konulardaki konuşmamı zorunlu olarak iptal

ediyorum, aynen kat ıl ıyorum. Sadece o konu şmalara destek olsun

diye, 12 Eylül'den sonraki bir an ım ı anlatacağım:

12 Eylül'den hemen sonra; yani 20 sene kadar önce siyasi

tutuklularla görüşmek için Niğde Cezaevine gittim. Bir asker

geldi, "Seni komutan ım istiyor" dedi. Allah Allah... Gittim, "Buyur

komutan" dedim. Komutan sarho ş ; "Görüş yok, sen niye geldin?"

dedi. Dedim ki, "Ben avukat ı m, öğleden sonra dediniz, geldim."

Bir telsizle "Kartal bilmem neyi ar ıyor" dedikten sonra, "Birisi

burada görü şmek istiyor" dedi. Dedim ki, "Kardeş im avukat de;

vatandaş olarak değil, avukat olarak geldim." Affedersiniz, beni

şöyle tuttu, "Avukat ını s.k.'erim" dedi, beni d ışarı att ı .

Direnemedim; niye direnemedim? Çünkü orada çekse, vursa,
ertesi gün gazetelerde "Teröristlere yard ım etmeye gelen avukat

çatışmada öldürüldü" diye bildiriyle i ş hallolacak. (Alkışlar)

Buna benzer değil de, buna çok yakın sayılan mesleki bir

konu vardi. Bü kongremiz seçimli olmasayd ı, İstanbul Barosunda

bir olay olduğunu anlatacakt ım; ama es geçiyorum, onu

anlatmıyorum. Seçimsiz olsa anlatacakt ım; seçim sonuçlar ıyla

ilgili sanırs ın ız, onun için anlatmayaca ğım.

Arkadaşlar; eleştirinin birisi de şöyle oldu: "Barolar Birliğ i

partilere yakınmış , uzakmış" falan.... Ben, seçmen olmaya hak

kazandığım ilk oyu Türkiye i şçi Partisine verdim; fakat

Üniversiteye başladım, -68 kuş ağıy ım- "bu işçi Partisi burjuva"

falan dediler, i şçi Partisini Meclisten d ışar ı attık ve hâlâ ne

çekiyorsak, sosyalist bir parti Mecliste olmadığı için çekiyoruz, bu

aç ık. (Alkışlar) Şimdi bakıyorum; sosyalist partiyi att ık,

sosyaldemokrat partilere de yana şmayal ım diye böyle üçkağıtç ıl ık
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gayri sosyalizmi. (Alk ışlar)

Bir de bana dokunan bir şeyi anlatıp sözlerime son verece ğim:
Sayın Sayman dedi ki, "Biz, şuraya oy vermiyoruz..." Arkada ş , ben
delege miyim; ben Başkanı Ali'ye veririm, Yönetimi Veli'ye
veririm; benim irademe nas ıl ipotek koyuyorsunuz? Bu,
demokrasiye falan sığmaz. Açık söyleyeyim: Çarşaf liste yapal ım, -
ben aday değilim, yanlış anlamay ın- herkes hakkın ı als ın.

Saygılar sunuyorum, teşekkür ederim. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim.

Sayın delegeler; bir-iki tane not var, onlar ı dikkatinize
sunduktan sonra ara verece ğiz. Birincisi, merhum Av. Fatma
Sevük'ün duruşmasın ın 18 Mayıs Cuma günü Saat 14.00'da
Isparta Ağır Ceza Mahkemesinde olaca ğı notu geldi, bunu size
iletiyorum.

ikincisi, Kınkkale delegesi arkada şlarım, benim konu şmam ın
bir bölümünde yanlış anlaşılmaya meydan verilmemesi
bakımından bir not göndermi şlerdi, ben o cümleyi okuyorum:

"...düşünce özgürlüğünü siyasal alandaki gelişmelere koşut
olarak temel kültürel değerlerden biri durumuna gelmesi için
çıkarlar üzerine kurulu milli bakış argüman ına bağl ı "milli"
s ıfatın ın yerini toplumsal s ıfat almadıkça, istenilen anlamda
ilerlem sağlanamayacağı bilinmelidir." Bakış değil, s ıfat; yani
milli s ıfatın yerine, toplumsal s ıfat.

Oturumumuza saat 14.00'a kadar ara veriyorum.

(Ara verildi)
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İKİNCİ OTURUM

OTURUM BAŞKANI- Değerli delegeler; İkinci
Oturumumuzu aç ıyorum ve konuşmalara kaldığımız yerden
devam ediyoruz.

Edirne'den Sayın Rıfat Çulha; buyurun.

Av. RIFAT ÇULHA (Edirne Barosu)- Sayın Divan, Türkiye
Barolar Birliği'nin önceki Yönetimi, sevgili delegeler; hepinizi
saygı ve sevgiyle selaml ıyoruz. Türkiye'nin bat ısı Edirne'den,
Diyarbakır Kentinin özellikle halkına, bize gösterdikleri
misafirperverlikten ötürü te şekkürlerimizi sunuyoruz; dün akşam
18.35'ten beri yakın ilgilerini hiç esirgemediler.

Türkiye Barolar Birliği önceki Yönetimi, bizce uzun yıllard ır
tartışılan bir süreci başarıyla sonuçlandırmış t ır. Avukatl ık Yasas ı ,
bu Yönetimin döneminde ç ıktığına göre, bu bir başarıdır, bunu
kutlamak gerekir kams ındayız. Doğaldır ki, bir yönetim görev
yaparken, noksanl ıkları da olacakt ır. Bu noksanl ıklar da bizden
önceki konuşmacı meslektaşlarımız aç ıkça belirttiler. Yeni
seçilecek Yönetimin üzerinde çok, ama çok a ğırlık var; büyük bir
özveriyle, büyük bir çabayla ve bilimsel, özverili bir biçimde
çalışmak zorundalar ve bizler de bu çalışmalara dolayl ı değil,
direkt olarak kat ılmal ıyız kanısındayım. Bence Türkiye Barolar
Birliği'nin seçilecek yeni Yönetimi, bundan sonraki dönemde
sıkça toplant ılar yaparak ortak çizgiyi, ortak paydayı bulmak
yolunda, bizlerin demokratik kat ılımın ı sağlamak zorunda.
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Yarg ı bağıms ızlığına ilişkin en önemli gelişme; bağıms ız
savunma tümcesinin yasa maddesine geçirilmesidir. Bu, şu anda

kağıt üzerinde bile olsa, önemli bir geli şmedir. Ancak gönül istiyor

ki, 82 Anayasası denilen o ucubenin kısa zamanda ortadan

kald ır ılarak, savunman ın bağıms ız yarg ı içinde yerini almas ıd ır.

Yarg ının üç eşit öğeden oluşmas ı biçiminde Sayın Sayman' ın
güzel bir denklemi var: "Yarg ı = yarg ıç + savc ı değildir"

tümcesine, "Yarg ı = Yarg ıç + Savc ı - Savunma = S ıfır" diyoruz.

Biz bunu ortadan kald ırman ın yollarını da art ık bu yeni yasayla

bulmal ıyız. Savunman ın olmadığı bir yerde eşitlik de olmaz; e şitlik

olur da, sonuç s ıfır çıkar.

Temel hak ve özgürlüklerin güvence altına al ınmas ı, insan

haklarına saygı konusunda yeni yasada barolara çok, ama çok
önemli bir yükümlülük getirilmiştir. Bu önemli bir gelişmedir;

insan haklarını koruma ve kollama görevinin, herhalde Türkiye'de
hukuksal başka bir kuruma da pek öyle bir yasa metniyle verilmi ş
olduğunu sanm ıyorum. Onun için de bu verilen yükümlülüğü

savunman ın yan ında, buna yakışır davranışlarda bulunmak, tüm

Türkiye barolar ı nın ve onların mensuplarının gereği olmal ıd ı r.
İnsan haklarını savunurken, salt "demokrasiyi savunuyorum"
derken, "demokrasi ad ına davran ıyorum" derken, demokrasiyi

ortadan kald ıracak birtakım söylemler ve eylemlerde
bulunmaktan da kaç ınmak, yine yads ınmaz bir gerçektir.

Yasayla getirilen hükümlerde, özellikle s ınav meselesi önemli

bir sorun olarak karşımızda gözükecektir. Staj dönemi ve staj
eğitimi büyük bir önem kazanmaktad ır. Tüm Türkiye genelinde

bu s ı nav ÖSYM tarafından yap ılacağına göre, t ıpkı üniversitelere

giriş s ı navlarında görülen adaletsizlikler gibi baz ı adaletsizliklerin,
yörelerin olanaklarının eksikliğinden dolay ı karşım ıza ç ıkma

olas ı lığı büyüktür. Büyük kentlerimizin staj eğitim merkezlerinde
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öğretim görevlilerinin katkıları, yads ınmaz bir olay olarak
karşımızda; ama diğer yörelerde bu nas ıl sağlanacakt ır? Edirne
Barosu olarak görü şümüz; yap ılacak olan yönetmelikte, belirli
bölgelerde belirli merkezler kurularak, o barolardaki stajyerlerin
belirli dönemlerde o merkez staj e ğitim merkezlerinde
eğitilmesinin sağlanarak, yapılacak olan s ınavda hakça bir
düzenin getirilmesini düşünüyoruz. Aksi takdirde bugün tıpkı
t ıpta uzmanl ık, TUS dediğimiz, TUS dersaneleri gibi, avukatl ık
staj bitim sonu, avukatl ık sınavına haz ırlanma dersaneleri gibi
ticari birtakım örgütlerle karşılaşılırsa, hiç, ama hiç şaşırmamak
gerekir.

Çağdaş bir Anayasanın gereksinimi, yap ılan son Kurultayda
artık ortaya ç ıkt ı. Biraz önce aldığım ız bilgilere göre, iki
komisyonun yapt ığı ortak çalışma sonucunda ç ıkacak olan metnin
tüm Türkiye barolar ınca değerlendirilip; bizle pek ilgilenmeyen,
ancak alternatif olaylarda ilgilenen sevgili medyan ın bu konuya
daha fazla, daha özenle eğilerek sesimizi daha iyi duyurabilecek
bir ortamda, bu Anayasa değişikliğinin Türk kamuoyuna
bildirilmesi gerekir san ıyoruz.

Bu arada yar ın Anneler Günü. Tüm analar, hele ekonomik
aç ıdan anamız ağlarken, hepimizin analan Analar Gününü hak
kazanmıştır; ama Sevgili Fatma Sevük, Isparta Barosunda görev
başında şehit edilmiştir. Türkiye Barolar Birli ği, Anneler
Gününde y ıl ın annesi olarak Say ın Fatma Sevük'ü seçmesi
yolunda da buradan bir öneride bulunuyoruz; Genel Kurul bunu
kabul eder mi, etmez mi, bunu bilemiyoruz. (Alkışlar)

Sözlerimi şunları söyleyerek noktalamak istiyorum: Bu i şi,
bugünleri görmeyi tanr ı nasip etmedi; ama onun devam ı gelen
sizler, bizler gördük. "Baro, yasayla değişebilecek geçici bir
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kurum değildir; bu tabii hukuktan gelen bir kurumdur, bundan
ötürü bağıms ızlığı şartt ır. Bağıms ızlığı yoksa, barolar yok
demektir. Baro, kutsal savunma hakk ına bağlıdır. Baro, bağımsız,
özgür değilse, savunma hakkı ölmüştür" diyen Prof. Dr. Faruk
Erem'i de sevgi, sayg ı ve rahmetle an ıyor, hepinize teşekkür
ediyoruz.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler Sayın Çulha.

Sayın Okyar Soydan; buyurun efendim.

Av. OKYAR SOYDAN (Van Barosu)- Sayın Başkanl ık
Divan ı, sayın yönetim, değerli baro başkanlarım, muhterem
meslektaşlarım, sayın delegeler; hepinizi sayg ı ve sevgiyle
selaml ıyorum.

Muhterem arkadaşlarım; gerçekten bu kurultay ın bir hukuk
kurultayı olmas ı gerektiği konusunda düşünceler vard ı , bütün
sorunların değerlendirilmesi gerektiği bir platform olmas ı
gerekiyordu. Ancak konuşma süreleri 5 dakikaya sığdırıld ı ;
maalesef bunu üzüntüyle kar şılamak zorundayız.

Değerli meslektaşlarım; nihayet Avukatl ık Yasas ı çıktı. Bunun
yan ında Terörle Mücadele Yasas ının 16. Maddesi, kı smen
değiştirilerek ç ıktı. Avukatlık Yasas ını çok önemli bir aşama
olarak kabul ediyoruz; ama buna rağmen eksik olarak görüyoruz.
Avukatl ık Yasasının ç ıkmasında, daha önceki ve sonraki bütün
yönetimlere, emeği geçenlere yürek dolusu te şekkürler
sunuyoruz. Yalnız bir tek kişi hariç, o da Adalet Bakan ı. Sayın
Hikmet Sami Türk; ne kadar emeği geçerse geçsin, kendilerine
teşekkür etmiyoruz. (Alkışlar) Neden? Üçlü protokolü yapan ki ş i
olduğu için; Terörle Mücadele Yasas ımn 16. Maddesini
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değiştirmek isterken yine tecrit sistemini getirdiği için; Adalet
Bakanlığının, baroları kendilerine bağ l ı büro olarak görmek
istediği için; yine Adalet Bakan ın ın, "Avukatların cezaevlerine
gittikleri zaman, ölüm oruçlar ının arttığı, ailelerin gittiklerinde
ölüm oruçların ın azaldığı" şeklinde avukatlar ı itham ettiği için;
yine savc ılara verdikleri emirlerle yürüttükleri soruşturmaları
başka savc ılara aldırma gayretlerinde bulundukları için; yine
"Cezaevlerine cep telefonlann ı avukatlar götürüyor" diyerek
gerçeği sapt ırdığı için ve kamuoyunu yan ılttığı için.

Adalet Bakanının, 45 bin avukattan 11 ki şinin, o da unutarak
cezaevine telefonlarla girmeleri nedeniyle bütün avukatlar ı hedef
göstermesi yürekler ac ıs ıdır; çünkü bu arkadaşlarım ız, haklannda
açılan davalardan beraat etmişlerdir. Biz, bu durumda Say ın
Adalet Bakan ına, "Yarg ının diğer unsurlarından olan savc ılar
girerken götürmü ş ler" mi diyelim?

Değerli meslekta şlarım; Adalet Bakan ı , savunma yan ında,
yargıya da müdahale etmi ştir. Yine Adalet Bakan ı, bizim
kendilerine tan ıdığım ız kredibilitesini tamamen kaybetti ğinden,
kendilerine te şekkür etmemiz mümkün değildir. Adalet
Bakan ın ın üzerine düşecek tek görev, istifa yolunu seçmesidir.

Değerli meslektaşlar ım; savunmaya sayg ıy ı sağlamadıktan
sonra, -yasalar ne kadar de ğişirse değişsin- yarg ının üç öğesinden
biri olma durumuna gelmemiz mümkün de ğildir. Şayet mesleği
yürüten arkadaşlarımız sağ l ık güvencesinden yoksunsa; kazanc ı
olmayan arkadaşlarımızdan, henüz kazanmadan "hayat
standardı" adı alt ında vergi al ınıyorsa; 25 y ıll ık emekli savc ı ,
hMcim 600 milyonun üzerinde emekli maa şı al ırken, 25 y ıllık
emekli avukat 130 milyon lira al ıyorsa; birinci derece hkimin 1
milyar maaşı olurken, kamu kurumunda çal ışan avukatlardan 25
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y ıll ık avukat 300 milyon maa ş la çalışıyorsa; yine savc ılar kamu
adına, vatanda şın hukukunu savunan avukatlara tepeden
bakıyorlarsa; avukatlar cezaevlerine girerken tepeden t ırnağa,
taciz ölçüsünde aran ıyorlarsa; hMcim "Gereği düşünüldü" dediği
zaman, avukat ayağa kalkıyorsa;	 hasbelkader kalkmad ığında,
dalg ınlığa geldiğinde, mübaşir tarafından azarlanarak
kald ırı l ıyorsa, savunmaya sayg ıdan bahsetmemiz mümkün
değildir. Bu sayg ıy ı bizim sağlamam ız laz ım.

Bir anekdotum var, onu anlatacağım; Ankara'da anlatt ım,
ısrar ediyorlar, dinlemeyenler var: Van A ğır Ceza Mahkemesinde
duruşma s ıras ındayız. Bu, adli yarg ının tamamen bir foto ğrafıd ı r.
Ağır Ceza Başkan ı m ı z Ekrem Çelenk bey. Ekrem Çelek bey
Karadenizli, Rizeliydiler; daha sonra Ankara'da A ğır Ceza
Başkanlığı ve DGM Başkanl ığı yapt ılar, şimdi emekliler.
Duruşmayı liseli öğrenciler takip etmeye gelmi şler; Başkan
tan ıtıyor: "Çocuklar, bu savc ı dır. Siz bakmay ın aynı hizada
durduğumuza, dava aç ıld ıktan sonra onun hiç söz hakk ı yoktur."
Bu yanımda oturan, o zaman Rahmi Mollao ğlu'ydu, İstanbul
Barosundan arkada şlar bilir, İstanbul'dad ır. Bu, kıdemli üyedir,
bu muhalefettedir, devaml ı mualif kal ırd ı kararlara. Bu yan ımdaki
Türkan Bayram han ımefendiydi, kıdemsiz lükim. "Bu kıdemsiz
hkimdir, bu gün atar, duruşma günü verir, i şlevleri bu. Bu
ktiptir, ben nokta demeden, o nokta dahi vuramaz. Ba şkan
benim, ben ne dersem, burada o olur." 0 ara duru şmayı takip
eden liseli arkadaşları Başkan unuttu. Lise öğrencilerinden birisi,
"Efendim, orada cüppeli oturanlar kim acaba?" "Onlar m ı ; onlar
avukatt ı r, 'gereği düşünüldü' dediğim zaman ayağa kalkarlar."

Baro başkanlarından, barolardan, yeni yönetime
geleceklerden istirham ım ız; bizi bu "gereğ i düşünüldü" denildi ği
zaman ayağa kalkma durumundan kurtar ın ı z. Yasada yeri yok;
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hüküm verildiği zaman ayakta dinlenir. Maalesef savc ılarım ı z

hükmü dahi ayakta dinlemiyorlar. Ayr ıca hukuk davalar ında

tapudan kayıt beklenmesine, ceza davas ında adli tıptan rapor

beklenmesine; yani meslek hayat ım ız süresince ayağa kalktığım ız
durumları düşünün, herhalde omuriliklerde bir hasar durumu

meydana gelmiştir.

Birkaç önerim var, onu arz etmek istiyorum: Ben, dün ak şam

kokteyle gelirken çok güzel bir etkinlikle karşılaşt ım. Umut Vakfı ,

Silahlara Paydos Vakfı diye bir vakıf, İstanbul Barosunun da

büyük destek verdi ğini gördük. Biz, bundan çok ho şnut olduk, çok

sevindik. Van Barosu olarak Umut Vakfının yan ında ve

hizmetinde olacağımızı buradan sizlere duyurmak istiyoruz.

Yine müsaadelerinizle, insan haklar ı ihlalleri çalışmalar ıyla,

işkenceyi ortaya ç ıkaran çalışmalar ıyla, yine demokrasi
mücadeleleriyle örnek bir insan konumuna giren; yine partisinin
genel kurulunda oğlunun tartaklanmas ı , kendisine konu şma hakkı
verilmemesi nedeniyle bu kadar i şlevi olan bir arkadaşım ı zı, Say ın
Sema Pişkinsüt'ü ben y ıl ın annesi olarak önermek üzere
düşünüyordum. Ancak arkadaşlar ımız, merhum arkada şım ı z ı
önerdiler. Bizim buna diyeceğimiz yoktur; yalnız benim sizden

istirham ım şudur: Önceki yıl ayn ı şekilde menfur bir sald ır ıyla

yine ensesinden kurşunla vurulan eski Hakkari Milletvekilimiz,

sevgili meslektaşımız Cumhur Keskin de vurularak öldürüldü.
Ben, bütün çevre barolarının gösterdikleri ilgiden, Isparta'ya

gidiş lerinden çok gurur duydum. Cumhur Keskin için sadece
sevgili arkadaşlarına, dostlarına ve Kayseri Barosuna teşekkür
ediyoruz. Biz, bu ilgiyi göremedik; ancak Van'dan gidip gelen
arkadaşlarımız oldu, kendilerini de rahmetle an ıyoruz.
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Son olarak şunu söylemek istiyorum: Bir sonraki genel
kurulun Van İlinde toplanmas ı için bir önerge vermi ş
bulunuyorum. Bat ıyı her zaman görme imkan ımız var; ama iki
gün, bize bat ıy ı görmek için kafi gelmez, belki bir hafta kal ırı z.
Diyarbakır'a geldiniz, gurur duyduk. Diyarbak ır Baro Başkan ına,
Diyarbakır Barosuna, gösterdikleri ilgiden dolay ı müteşekkiriz.
Ama bir de Van' ı görün. "Dünyada Van, ahrette iman" diyoruz,
Van'da sizi çok iyi misafir edece ğimize inan ıyoruz. Urartu
Medeniyetinden bugüne kadar Ağrı 'yı , Ağri Dağı 'nı , Doğu Beyaz ıt,
İshakpaşa, Nemrut'u görme imkan ım ız olacak.

Ben, yeni yönetime başarılar diliyorum. Yaln ız delege
arkadaşlarımı zdan istirhamımız şu: Seçilmiş bir yönetim kurulu
tesis edelim; yani atanm ış bir yönetim kurulu tesisine imkan
vermeyelim. Sizin yerinizde olsam, 100 arkada şa yakın hemen
dilekçelerimle Divana müracaat ederim, Yönetim Kuruluna
adaylığım ı koyarım; bu şekilde seçilmiş bir Yönetim Kurulu te şkili
de sağlan ır.

Hepinize sevgi ve sayg ılar sunuyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler Sayın Soydan.

Av. Turgut mal; buyurun.

Av. TURGUT İNAL (Balıkesir Barosu)- Say ın Başkan ı m,
değerli başkanlar, sevgili meslekta şlarım, değerli hükümet
komiserleri; inşallah bir gün hükümet komiserlerinin olmad ığı ,
polislerin zab ıt tutmadığı kongreler yaparız. (Alkışlar) Bu nas ı l
kongre; yarın da hMcimle nezaretinde seçim yap ıyoruz, sanki biz
mahkümmuşuz gibi....
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İki senede bir, Ekim ay ının ilk haftas ında kongre yap ıyoruz.
Ne zaman yaparsam yapar ım, sana ne? Yani ne demek; iki senede
bir hafta içerisine s ıkıştırıyor, "konu şsun baro, sonra susulsun"
diyor. Efendim, hukukun neresinden tutarsak tutal ım;
savunmanın, mesleğin neresinden tutarsak tutal ım, demokraside
olmayan hükümlerle karşı karşıyayız. Hükümet komiserli
kongreden tutun da, lükim nezaretine kadar.

Sevgili Başkan ım; konu şman ızdan dolayı sizleri kutlarım.
Barolar Birliği, kurulduğundan bu yana her geçen yıl aşan
boyutlarda çalışmalar göstermiştir. Kolay değil arkadaşlar; biz
hepimiz hemen Barolar Birliğine bakıyoruz, hemen gözümüzü
Barolar Birliğine dikiyoruz, 45 bin avukat, "Barolar Birli ğ i
susuyor mu, Barolar Birli ği niye konuşmuyor" der gibi. Biz
neciyiz, 70 baro neci; onlar ın görevleri yok mu, olmayacak m ı ?
Hayır, adama top atar ız. 0 10 kiş i bizden farkl ı mı ?.. Bu iş i hep
beraber yapacağız. Hepimiz Barolar Birliğiyiz, hepimiz baroyuz;
ama kendi ba şımıza geldiği zaman, hepimiz buyruğuz. Topu
atmayal ım lütfen, topu beraber götürelim, buna çok ihtiyac ımız
var.

Sevgili arkadaşlarım; gerçekten S'er dakika içerisinde nefis
mesajlar veriliyor, tam bir kurultay gibi oluyor. Ama dilerim bir
gün olmas ın, iki-üç gün olsun, s ıkıştırıp kalmayalım; yar ı sı
merasim, yar ısı tören, ertesi gün seçim. 0 bak ımdan geniş geniş
yapal ım, nefis bir hukuk kurultay ı, hukuk kongresi, hukuk
konferans ı yapal ım. Dilerim Diyarbak ır' ın bu son olağanüstü bir
kongresi olsun; olağanüstü yönetimli, olağanüstü valili son
kongresi olsun. "Olağanüstü hal 23 yıldır yaşıyor" deniliyor. Bu
nasıl demokrasi arkadaşlar, içimize nas ıl sindiriyoruz? (Alkışlar)
Bizim kongrede bunlar dile getirilecek. 23 y ıldan beri bu illere

26. Olağan Genel Kurul 69



İÜRJÖVE

BAROLAR

BJRUGI 

olağanüstü kongre yapt ır ıyoruz, olağanüstü durumlar ya şatıyoruz,

biz de olağanüstü koşullarda kongre yap ıyoruz. Dilerim son olur,
Barolar Birliği Kongresi bunun için u ğurlu olur, mesaj olur.
Yakışıyor mu Türkiye'ye, yak ışıyor mu Diyarbakır'a, yakışıyor mu

bizlere, yakışıyor mu cüppelerimizle olağanüstü şartlar altında
kongre yapmak? "Üç ay uzat ılmas ına..." Sanki babas ın ı n...

4 aydan beri Af Kanunu konusunda Anayasa Mahkemesinin
kararı n ı bekliyoruz. Bu ne tembellik arkada şlar, bu ne tembellik?
İnsanların iman ı gevriyor cezaevlerinde, bir gün y ıl gibi geliyor;
bu ne sorumsuzluk? Olmaz böyle şey. İki maddenin tahlilini il
kişi 4 ayda yapam ıyor mu? Bıraks ın o makamı o zaman, lütfen...

Sevgili arkadaşlar ım; inanır mıs ınız, hangi konuyu seçeyim
diye şaşırıyorum. Istanbul'da 15 bin avukat var, tamam; ama 10
tane ilde de baro yok, 200 küsur ilçede avukat yok. Buna bir çare
bulal ım, biz çare bulal ım biraz da. Bir handaki avukat say ısı kadar
koca ilde avukat yok; olmaz böyle şey. Bu ilçede iki noter oluyor,
üçüncüsü olam ıyor. Bu ilde 4 bin avukat olur, tamam, 4 bin büro
olmaz. "Özgürlük" falan... B ırakın özgürlüğü; insanlar o illerde,
ilçelerde avukat bekliyor; öteki şehre gidiyor, öteki ile gidiyor,
katmerli katmerli masraf ödüyor. Çareyi biz bulaca ğız. Çare
makam ı sizsizin arkada ş lar, çare sizsiniz.

Sevgili arkada şlanm; biraz da kabahat bizde. Biz, çok
başımıza buyruğuz, tam böyle Anadolu beyleri gibiyiz hakikaten.
Lütfen kendi kendinize cevapland ırın; mesela bana 5 baro başkan ı
sayın, içinizden say ın, üniversitelerden 5 tane hukuk profesörü
say ın, 5 tane hukuk fakültesi dekan ı say ın, 5 yüksek mahkeme
başkan ı say ın. Yüzde 70 sayamazs ın ız, ben de sayam ıyorum. 5
yüksek mahkeme ba şkanı n ı sayın bakal ım. Yani yüksek mahkeme
başkan ı hukukçu, hukukçu profesör, hukukçu baro başkan ı , hepsi
bizim meslekta şlar ım ız. Hayır, biganeyiz biraz, çok organik ba ğ
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içerisinde olmal ıyız; düğünlerimiz, törenlerimiz, bayramlar ımız,
seyranlarımız, nikah ımız, güzel günlerimiz ve mutsuz
günlerimizde beraber olal ım. Biz m şölenlerimizde çelenkler
yağmur gibi gelmeli.

Efendim, 5 yüksek mahkeme var; Anayasa, Say ış tay, Danış tay,
Yüksek Askeri İdare Mahkemesinde dava alm ıyoruz, orada yüzde
90-95 dava avukats ız. Arkas ından adli mahkemelerde de avukatl ı
dava say ıs ı yüzde 20. Biz, yarg ının daha yüzde 20'sine girmiş
durumday ız, siz bakmay ın büyük şehirlerde iş yapan avukatlar ı n
sayılarının arttığına.

Efendim, in şallah mümkün olan adaletlere kavu şuruz,
inşallah pahalı adaletten kurtuluruz, inşallah gaspa varan
harçlardan kurtuluruz; ama şu yaz ıyı okuyamadan
bitiremeyeceğim: Diyarbakır Baro Başkan ı , 1997 yı l ında Barolar
Birliği Dergisinde bir yaz ı yaz ıyor. Yaz ı 5 satırlık, yaz ıy ı aynen
ald ım; bunu hepiniz biliyorsunuzdur, ama bir kez daha okuyorum:
"55 yaşında bir köylü, üzüm budamak üzere, bir eline 'tahra' tabir
edilen demirden yap ı l ı orağa benzer bir alet; bir elinde içinde
ekmek, salatal ık ve domates bulunan bir po şetle üzüm bağına
giderken, bölgede nöbet tutan bir görevli, 'Ben, köylüyü G3
silah ımla 1 000 metre mesafeden vurabilirim' diyor, bahse giriyor.
Silahı ateşliyor; üçüncü ateşte köyle köylü kan-revan içinde
devriliyor."

Bu yaz ıyı kitapta çıkard ım, iki ulusal gazetede ç ıkardım, 20
konferansta söyledim, sizin huzurunuzda söylüyorum; 5 y ıldır
yan ıtı yok. "Ben, bunu 1 000 metre mesafeden vururum" diyor.
Diyarbakır Cumhuriyet Savc ısı var, Diyarbakır'da Bölge Valisi de
var, Diyarbakır'da garnizon komutan ı da var, Diyarbak ı r'da
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başçavuş da var, general de var; 5 yıldır cevab ı yok. Buras ı
zerzevatç ılar kongresi de ğil arkadaşlar; buras ı hukuk kongresi.

Sayg ılar sunarım. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkürler Sayı n tnal.

Buyurun Sayın Zehra Coşkun.

Av. ZEHRA CO ŞKUN (İstanbul Barosu)- Say ın konuklar,
değerli meslekta ş larım; Barolar Birliği Genel Kurulunun erkek
erkeğe muhabbet havas ından bir an için kurtulabilmesi için bir
yenilik yap ıyorum ve kendimi 5 dakikal ık konuşma süresiyle k ısıtl ı
saymıyorum. "Kendim için bir şey istiyorsam namerdim" diyorum
ve anlayışınıza s ığınıyorum.

Barolar Birliğinin gerek kamuoyu duyurular ı , gerekse de
Çalışma Raporunda yer alan bilgi, yorum ve de ğerlendirmeler;
hukukun kendi gündemini oluşturamadığını, hükümetin
gündemine bağ l ı ve bağıml ı kaldığı izlenimi verdi bana. Bu
gündemler, devletin ideolojisi esas al ınarak oluşturulmaktadır.
Oysa devletin ideolojisi olmaz; devlet, bütün ideolojiler kar şıs ında
eş it mesafede durmas ı gereken ve bütün ideolojilerin özgür bir
ortamda tart ışılmas ın ı sağlayabilmek için gerekli önlemleri
almakla yükümlü bir kurumdur. Dü şünce suçu, devletin ideolojisi
olduğu için vardır. Devletin ideolojisi oldukça, dü şünce suçu var
olacaktır. Hukuk alan ında neyin birinci, neyin ikinci derecede
önemli olduğunu biz biliriz, buna biz karar veririz; bilgimiz,
birikimimiz ve hayat deneyimimiz, bize bu imkanlar ı sağlamaya
fazlas ıyla haz ırd ır. Başkaların ın doğruları nı kabul etmek zorunda
değiliz. Biz, akl ımız ı kullanırız, okuruz, düşünürüz ve yaşarız.
Kendi doğrulanm ızı ve kendi sorunlar ımızı belirlememize, onlar ı
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savunmam ıza müdahale edilmesine izin vermemeliyiz. Biz
avukatlar, bir dosyay ı son sayfas ından okumaya başlayan ve bu
alışkanl ıkla her duruma tersinden bakma beceresi kazanm ış
insanlar ız. Bu yüzden bizler taraf ından tespit edilmeyen doğrulara
kuşkuyla bakmak zorundayız; çünkü haber kaynaklar ının bize
yalan söylediğine yüzlerce defa tan ık olduk ve yaşadık.

Türkiye'nin hukuk gündeminin, hukukta devletçilik oldu ğuna
inanıyorum. Biz hukukçular derken de, yaln ızca avukatlar ı işaret
etmek istiyorum. Çünkü hukuk alan ında bağlantıs ız, bağıms ız ve
özgür düşünceyi yaln ızca avukatlar temsil eder. Hukuktaki
devletçilik, yargıç ve savc ılar ın hukuku özgürce yorumlamalar ına
ve uygulamalar ına imkün vermemektedir. Savc ılar, yönetenler
tarafından hukukçu olarak değil, devletin temsilcisi olarak
görülürler; onlar ın da bu görüşe pek itirazlar ı oldukları
görülmemiştir. Hukukta devletçilik, önce Anayasal
düzenlemelerle olu şturulmuştur. Hukuk sistemindeki kamu
hukuku-özel hukuk, idari yarg ı-adli yarg ı sistem ve usullerindeki
bu ayrım, hukukta devletçiliği kuran, koruyan kavramlardır. Bu
konudaki Anayasal ilkeler yasalarla peki ştirilmiş , tarafları n
eşitliğine dayanmas ı gereken özel hukuk alanına kadar girmi ştir.

Barolar Birliğinin, yargının bağıms ız olmadığına ilişkin
tespitine tamam ıyla kat ı lıyorum; ancak bu tespitin dayana ğın ı son
derece eksik buluyorum. Sanki Yüksek Hüimler ve Savc ılar
Kurulunda Adalet Bakan ı ve müsteşarı yer almasa, böyle bir yap ı
oluşsa, yargı bağımsız olabilirmi ş gibi... Bu oluşumdan rahats ız
olduğumuzu s ık sık dile getiriyoruz; ama ilk derece ve yüksek
mahkeme niteliğinde bulunan Dan ıştaya yürütmenin üye
seçmesinden hiç rahats ız olmuyoruz. Dan ıştay üyelerinin ¼'ünün
bakanl ık, müsteşarl ık, elçilik, valilik, generallik, amirallik gibi
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yürütme ad ına üst düzeyde görev yapanlar aras ından
Cumhurbaşkanınca seçilmesini gündeme getirmiyoruz. Dan ıştay,
yürütmeyle yarg ın ın kan bağıyla ilişkilendirildiği bir mahkemedir.
Bu durumda yarg ı bağıms ı zlığından söz etmenin imlin ı var
m ıd ır?

idari yarg ıda mahkemelerin hukukçulardan
oluşturulmamas ın ın nedenini hiç dü şündünüz mü? Adli yargı
hMcimlerinin idarenin i şleyiş ini bilmedikleri için, yaln ızca hukuka
göre karar verdikleri, bu yüzden idari yarg ıda hukukçu
olmayanların görevlendirilmelerinin isabetli olduğu kabul edilir.
Böylece yaln ızca hukuka göre karar vermenin bir sakı nca
olu şturduğunu öğreniriz. Sonuçta bu mahkemelerin olu şum
biçiminden de bir rahats ı zlık duymayız. idari yarg ın ın
taraflar ından biri, yani daval ısı , muhakkak devlet ve di ğer kamu
kuruluşlarıd ır. idari yarg ılama usulünde geçerli olan ilke,
tarafların eşitsizliği ilkesidir.

idari Yarg ılama Usulü Yasas ına göre, davalara ili şkin i şlem
dosyalarının asl ı veya örneği, idarenin savunmas ıyla birlikte ilgili
mahkemeye ve Danıştaya gönderilir. 8 y ıl bir kamu kurumunda
avukatl ık yapmış bir kişi olarak, bu iş lem dosyalarının
mahkemelere nas ıl gönderildiğini çok iyi bilirim. i şlem dosyas ı
incelenir; davac ı yurttaşın lehine kan ıt olabilecek belgeler
ayıklanır, yaln ızca savunmay ı doğrulayacak belgeler allan ıp
pullan ır ve mahkemeye gönderilir. Bu ay ıklamay ı avukat da
yapar; bazen de avukata zaten ayıklanmış olarak gelir, yap ılacak
hiçbir şey kalmaz. Böylece yarg ılamanın başlang ıcında deliller,
davada taraf olan idarenin denetiminde toplan ır. Kamu kurumu
avukatları , benim ne demek istediğimi çok iyi anlamışlard ır.

idari yarg ıda geçerli olan kurallardan biri de gizliliktir. Yasaya
göre, devletin güvenliğine veya yüksek menfaatlerine ili şkin bilgi
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ve belgeler mahkemece talep edilse dahi gönderilmeyebilir.
Devletin güvenliği veya yüksek menfaatlerinin ne olduğunu takdir
edecek makam Başbakan veya ilgili bakand ır, yani davanın
doğrudan tarafı olan makamd ır. Bu maddenin ba şlığın ın adı
şudur: "idari yarg ıda gizlilik kural ı ." Gizliliğin kural olduğu bir
yerde adil yarg ılamadan söz etme imkğn ı var m ı ?

Hukuk Usulü Muhakemeleri Kanunu'nun 249. Maddesi de,
idari yarg ıdaki gizlilik kural ına paralel bir düzenleme getirmi ş tir.
Madde hükmüne göre, devlet hizmetinde bulunanlar ın meslek
sırrıyla mukayyet olduklar ı olaylar hakkında hizmetlerinden
ayr ıld ıktan sonra bile mensup olduklar ı resmi makam ın yaz ıl ı izni
olmad ıkça, tanık s ıfatıyla dinlenmeleri caiz değildir. Tan ıkl ık,
devletin menfaatlerine zarar getirecek nitelikte de ğilse izin verilir,
ona da yine kendileri karar verir. Bu madde, hedeflenen amac ın,
hukukun ve hukukun nihai amac ı olan adaletin
gerçekleştirilmesinin değil, hukuka rağmen devletin korunmas ı ve
kollanmas ı olduğunu aç ıkça gösterir. Devletin menfaatleri gibi
kişiye, zamana ve devirden devire de ğ işebilen, dolay ı s ıyla keyfi
uygulamalar ın kaynağı olan, s ınırs ız, tan ıms ız ve karanl ık
kavramlarla devletin hukuktan üstün tutulduğunu gösterir.

Taraflar ın eşitliği ilkesine dayanan özel hukuk alan ında da
yargılama usulü, devletin hukuktaki ayr ıcalığını koyma ve koruma
amac ı taşır. Hukuk Usulü Muhakemeleri Kanununa göre, davan ın
esas ına cevap verme süresi herkes için 10 gündür. Ancak 4353
sayılı Devlet Davalar ının Takibine ilişkin Kanuna tabi kamu
kuruluşları hakkında 30 gündür. Neden, hiç dü şündünüz mü?
Yine ayn ı yasaya göre, asliye i şlerinde temyiz süresi herkes için 15
gündür; ancak yine bu kanuna tabi kamu kuruluşlar ı için 30
gündür. Neden acaba? Bu yasaya göre, Hazineyi ilgilendiren idari

26. Olağan Genel Kurul 75



t

BAROLAR

BIRLJGI

davalardaki savunmaların Hazine anlayışına uygun yap ılmas ı
istenir ve kanunda hüküm olarak bu öngörülür. Hazine anlayışına
uygun yap ılmas ı; yani hukuka göre değil. Bu yasa, avukatlar ın
bağıms ızlığı ilkesini hiç tan ımaz. Avukatlar, davalan ve icra
takiplerini, hukuki görü şlerini ilgili bakanl ıklardan al ınacak emir
ve talimatlara göre açar ve verirler, daire ve müesseseleri aleyhine
görüş ve oy veremezler; aksine hareket, görevi kötüye kullanma
suçunu oluşturur. Bu yasal düzenlemeler, gerek kamu ve gerekse
özel hukuk alan ında devleti hukuk kar şıs ında ve hukuka rağmen
korur. Yargıçlarımız, bu hükümlere dayanarak karar verirler;
ayrıca bunun dışında kendilerini de devlet memuru olarak kabul
ederler. Esasen Hukuk Usulü Muhakemeleri Kanunu da,
yargıçların memuriyet vazifelerinden bahseder; yani bu kanun da
onları memur olarak kabul eder. Halbuki bizim vergilerimizle
ekmek paras ı hikayesinin yarg ıçlar için geçerli olmamas ı gerekir,
onları n hukuk d ışında kimseye borçları olmamal ıdır. Ancak bu
yasal düzenlemeler ve bask ın olan anlayış karşıs ında
yarg ıçlarım ız, devlet ve kurumları yararına karar vermenin
dayanılmaz hafifliğini yaşarlar.

Üniforma giyenlerin konumları, hukuktaki dokunulmazl ığa
çok yak ın. Devlet memurlar ının yargılanma usullerinin özelli ği ve
ayrıcalığı , hukukta devletçiliğin insan haklar ı ve demokrasi
cephesini gösterir. i şkence yapan bir polis memurunun
yargılanma süreci kaç yılda başlar dersiniz?.. Üniforma giyenlerin
b ırakın cezaland ır ılmalarını, yarg ıç karşısına ç ıkarılmaların ı
sağlamak dahi Türkiye'de kutlanmas ı gereken hukuki bir
başarıd ır. Hukukta devlet, Devlet Güvenlik Mahkemesi gibi özel
mahkemelerle korunur. Türkiye'de hukukçu olup da yarg ı nı n
bağımsız olmadığın ı dile getirmeyen bulunmad ığı halde, bunu bir

17(i

DGM savc ısın ın ifade etmesi olay yaratt ı biliyorsunuz. Çünkü
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hukuku değil, devleti savunmas ı istenilen Say ın Mete Göktürk,
yönetenler nezdinde arkadan hançerlenme duygusu yaratt ı ve bu
ifade nedeniyle yarg ılandı .

Af da devlete karşı işlenmiş suçlar için ç ıkarılmaz; çünkü
devlet, kendi dünyas ının dışında gördüğü yurttaşların birbirine
karşı işledikleri suçlan, bu alanda meşruiyet kazanmış bir yetkisi
olmadığı halde affedebilir. Ancak kendisine karşı işlendiğini kabul
ettiği suçlan, meşru bir yetkiye dayandığı kabul edilse dahi
affetmez. (Alkışlar)

Şunu söylüyorum: Hukukçulann görevi, özgürlüklerin
sınırlannın, insanların toplu bir şekilde yaşamalar ı halinde,
birbirlerine can ve mal güvenliği bakımından zarar verme
tehlikesi söz konusu olduğunda s ınırlanabilir özgürlükler,
hukukçular ın görevi de bu s ınıra kadar bu özgürlükleri
genişletmektir. Şimdi şu arada bana yap ılan müdahaleler belli bir
rahats ızlıktan ileri geliyor, özgürlüklere tahan ımül edilemediğini
gösteriyor. (Alkışlar) Hukukçulann görevi, insan tabiat ına aykırı
olan yasaklar ın kald ırılmas ıyla özgürlüklerin s ınırlarının
genişletilmesi olmalıdır. Hukukçular, anlamsız ve saçma
yasakların korunmas ın ı istemezler, yasaklara yeni yasaklar ilave
edilmesini istemezler; eğer istiyorlarsa, zaten hukukçu değildirler.
(Alkışlar)

OTURUM BAŞ KANI- Buyurun Sayın Erdoğan.

Av. SADIK ERDOÖAN (Ankara Barosu Ba şkanı)- 26.
Olağan genel kurulun sayın divan ba şkanı, sayın divanı, Barolar
Birliği'nin önceki sayın başkanları, Barolar Birliği'nin önceki
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say ın başkan ı ve yönetim kurulu üyeleri, say ın baro başkanları ,

say ın delege arkadaşlarım; hepinizi sayg ı ve sevgiyle

selaml ıyorum.

Türkiye Barolar Birliği, 26. Olağan Genel Kurulunu
Diyarbakır'da yap ıyor; bunun gururunu ya şıyorum ve sizin
gözlerinizden de ayn ı gururu ya şadığınız! görüyorum. K ısa bir
süre önce hunharca öldürülen Gaffar Okkan'a tanr ıdan rahmet
diliyorum, "Diyarbakırl ılar"a başsağ lığı diliyorum.

Uzun süredir yasalaşmas ını beklediğimiz yasam ız, dün
nihayet yay ımland ı ; hepinizi yürekten kutluyorum.

Hukuk devleti olabilmenin tüm incelik ve özelliklerinin bu
bölgede bilhassa ve daha çok gözetilmesi gerekti ğine yürekten
inan ıyorum. Türkiye'de gerçek anlamda ça ğdaş , çoğulcu bir
demokrasinin tüm kurum ve kurallar ıyla yerleşmesi hususunda
zaman geçirilmeden her şeyin yap ılmas ı gerektiğini
düşünüyorum. Güneydoğu Anadolu Bölgesinde uzun süreden beri
devam etmekte olan huzur ortam ını bozmak isteyen karanl ık
güçlerin bir an önce ortadan kald ırılmasını istiyorum. Bölgedeki
etnik köken farkl ılıklanndan kaynaklanan sorunlar, üniter yap ı
gözetilerek çağdaş, demokratik kurallara uygun olarak
çözümlenmelidir. Bölgede ya şanan faili meçhul cinayetler k ısa
zamanda ayd ı nlat ılmal ıd ı r.

Anayasal hak ve özgürlükler yasal güvenceye mutlaka
kavuşturulmal ıd ır. Bölgede devam eden ola ğanüstü hal kesinlikle
bir an önce ortadan kaldır ılmal ıdır.

Son olarak Türkiye Barolar Birli ğinin kurulduğu 1969
yılından bu yana kurullarında görev yapan tüm yöneticilerine,
bugünkü yöneticiler dahil, te şekkür etmek istiyorum, bu benim
vicdan borcumdur ve en son sözüm de, bu güzel toplant ıy ı
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düzenleyen Diyarbak ır Barosu Say ın Başkan ı ve Yönetim Kurulu
üyelerine candan te şekkür ediyorum.

Hepinize sevgiler sunuyorum.(Alkış lar)

OTURUM BAŞKANI. Teşekkürler Say ın Erdoğan.

Av. Hüseyin Aygün; buyurun efendim.

Av. HÜSEYİN AYGÜN (Tunceli)- Sayın Divan, değerli
meslektaşlar; Türkiye Barolar Birli ğinin 26. Olağan Genel
Kurulunu sayg ılarımla selaml ıyorum.

Benden önceki konu şmac ılar, avukatl ık mesleğinin
sorunlar ına, yarg ının sorunlar ına geniş şekilde değindiler. Bu
bakımdan hem onların konuşmalarına katk ı olmas ı , hem de süreyi
fazla almamak için belli noktalara de ğineceğim.

Dünya düzeni, küreselleşmenin altın çağın ı yaşıyor.
Küreselleşme, yeryüzünün en ücra kö şelerine girmi ş durumdad ır.
15 ve 16. yüzyıllardaki sömürge seferlerine benzer bir fetih
dönemi yaşanıyor. 0 zaman yaşananlar, birkaç büyük sömürge
imparatorluğunun dünyay ı ele geçirmesiydi; bugün ise
uluslararas ı şirketlerin ve mali gruplar ın dünyaya egemen
olmas ın ı yaşıyoruz. Bugünkü egemenlerin, 15-16.
yüzyıllardakilerden farkı , çok az say ıda, ama çok ola ğanüstü güçte
olmalarıd ır.

Küreselleşme süreci iddiaların aksine, dünya çap ında
işsizliğe, temel haklar ın gasp ına yol açmaktadır. Sadece geri
ülkelerde değil, müreffeh ülkelerde de temel haklar ın ortadan
kalkmas ı ve özellikle sor bir y ılda Seattle'da, Washington'da,
Prag'da yüzbinlerin daha fazla sosyal hak iste ğiyle sokaklara
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dökülmesine yol açmaktadır. 95 y ıl ından bugüne 42 olan fakir ülke

sayısı 48'e yükselmiş tir. Avrupa'n ın ortas ı nda 20 milyon i şsiz, 50
milyon yoksulluk s ın ırı altında bulunan ki şi yaşamaktad ır. Bu

arada dünyamızın sahipleri ise son derece güçlenmi ştir; 94'te 40

bin olan çokuluslu şirket sayısı bugün 63 bine yükselmi ştir.

Dünyadaki uluslararas ı şirketlerin, özellikle sağ l ıkl ı bir

çevrede yaşama hakkın ı ortadan kald ırd ıklarını görüyoruz.
Bergama köylülerinin 10 yıld ır yaşadığı s ıkınt ı n ı n kaynağında,
uluslararas ı ş irketlerin gözü doymaz iştahları ve kAr uğruna
yürüttükleri ticari faaliyetler yatmaktad ır. Mahkeme kararlar ı
uygulanmıyor; daha geçen hafta Dan ıştay Başkan ı, mahkeme
kararlarının uygulanmamas ının yarattığı sakıncalara değindi ve
bugün Hasankeyf, Türkiye'nin ilk milli park ı olan Munzur Vadisi
ayn ı mantıkla ortadan kald ır ılmaya çal ışıl ıyor. IMF ve Dünya
Bankas ının dayatmalar ıyla kıdem tazminat ı nın nas ıl ad ım ad ı m
ortadan kaldırılmaya çal ışıldığın ı ise ibretle izliyoruz.

Türkiye'de herkes yarg ı bağımsızlığından yana; özellikle
Hükümet ve onun ANAP kanadı, Sayın Mesut Yılmaz, yarg ıya
Gestapo anlayışıyla müdahale edilmemesi gerektiğini söylediler.
Herkesin yarg ı bağıms ızlığından yana olduğu bir yerde, adil ve
demokratik bir yarg ının gerçek savunucularıyla sahte olanlar ı
ayırmam ız gerekiyor. Bu bakımdan çok önemli bir i şlev gören,
turnusol kAğıd ı işlevi gören bir olay geçen haftalarda ya şand ı .
Konya'n ın Karap ınar ilçesinin hAkimi, Mercedes yöneticilerini
1997 yıl ından beri süren ve 49 kişinin ölümüyle sonuçlanan
davada duruşmalara kat ılmadıkları için tutuklama karar ı çıkardı .
Küreselle şme yandaşları hemen harekete geçtiler; TÜSİAD,
YASED ve Hürriyet Gazetesi, uluslararas ı sermayenin
yatırımların ı engellememek, uluslararas ı sermayeyi ürkütmemek
gerektiği yolunda aç ıklamalar yapt ılar. Hükümet, mahkemeye
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müdahale etti ve tutuklama karar ı hemen kald ırıld ı . Bu olay
gösterdi ki, küreselleşme yandaşlarının kafas ındaki yarg ı
bağıms ızlığın ın s ın ırı, uluslararas ı şirketlerin ç ıkarlarının
başladığı yerde sona ermektedir.

Türkiye Barolar Birli ğinin yönetimine seçilecek yeni
arkadaşların, küreselleşmenin özellikle ülkemiz aç ıs ından,
ülkemizdeki hukuk sistemi, yarg ı bağıms ızlığı aç ıs ından
yaratacağı sorunlar karşıs ında duyarl ılık göstereceğine
inan ıyorum.

Türkiye Barolar Birliği 26. Olağan Toplant ıs ının
Diyarbakır'da yap ılmas ı son derece anlaml ıdır. Diyarbakır'da 23
yaşında bulunan bir insan, hayat ında olağan bir gün görmedi.
Bölgede 4 ilde uygulanan OHAL yönetimi, uluslararas ı ölçütlere
göre istisnai ve geçici olmas ı gerekirken kal ıcılaştı. Bu durumu
hukuk devletiyle bağdaştırmam ız mümkün değildir. Olağanüstü
uygulamalar ın bir devam ı olan ve yarg ı düzenimizde ciddi
s ıkıntılara yol açan DGM'ler üzerinde durmam ız gerekiyor.
DGM'ler, sorgu sürecinden yarg ılamaya, oradan F tipi
cezaevlerine pek çok hukuksuzlu ğa yol açmaktad ır. Gözalt ı
sürelerinin uzunluğundan avukatla görü şme hakkının
bulunmamas ına, işkence uygulamalar ından hekimlerin "darp ve
cebir izi yoktur" raporlar ına dek uzanan süreçte DGM'ler, kişilere
olağanüstü ağır cezalar vermekte; DGM'lerden mahküm olan
yurttaşlar, tecrit ve izolasyon dışında bir tammı olmayan F tipi
cezaevlerine konulmakta ve cezalar ının ancak %'ü infaz
olunduğunda serbest kalmaktadırlar. Bu çifte standarda karşı
aylard ır ölüm orucunu sürdüren tutuklular ın insani talepleri ise
kabul edilmemektedir. Son haftalarda yap ılan 16. Madde
üzerindeki değiş iklik, ne yazık ki ölüm oruçlarına son verilmesini
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sağlamamıştır. Adalet Bakanlığı, özellikle uluslararası ınsan
haklar ı kuruluşların ın baskıs ıyla harekete geçmiş ; haz ırlanan yeni
yasa, tecrit ve izolasyonu özünde ortadan kaldırmamıştır.

OHAL yönetiminin yarg ılama bakımından ne gibi olumsuz
sonuçlara yol açt ığın ı göstermesi bakımından bir olay üzerinde
durmak istiyorum: Tunceli'de "Nineler çetesi" olarak adland ırılan
5'i kadın 6 yurttaş , Malatya DGM'de mahküm oldular, şu anda
cezaevinde bulunuyorlar ve 3 y ıl 9 ay gibi uzun bir cezan ın
infazına başland ı . Bu yurttaşların hiçbiri, yöresel dil olan Zazaca
dışında dil bilmiyordu; ama ne hikmetse bu kişiler, jandarma
ifadelerinde çok uzun Türkçe ifadeler verdiler. Daha sonraki
aşamalarda ise tercüman yard ımından yararlanamadan, yeterli bir
tercüman ın yard ımından yararlanmadan ifadeleri al ındı ve
neticede mahküm oldular. E ğer bu yurttaşlar, DGM'lerde değil de,
normal bir mahkemede yarg ılansayd ı , inanıyoruz ki muhtemelen
beraat edeceklerdi. Zira DGM'ler, savunma hakk ını da ortadan
kald ırmaktadır. CMUK'un savunmayla ilgili devrim olarak
adland ırılan olumlu hükümleri DGM'lerde uygulanmamaktad ır.

Kısaca yeni seçilecek arkadaşlann, yarg ı nı n
demokratikleştirilmesine, Türkiye'nin ba ğımsızlığına duyarl ı
olacağına inan ıyor, başarılar diliyor, hepinizi sayg ıyla
selaml ıyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Buyurun Say ın Ar ıkan.

Av. DAVUT ARIKAN (Mersin Barosu)- Sayın Divan
Başkan ı, değerli meslektaşlar ım; Türkiye Barolar Birliği 26.
Olağan Genel Kuruluna ho ş geldiniz der, Kongremizin ülkemize
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ve savunma mesleğimize üretken fikirler ve projelerle katk ılarda
bulunmas ını şahsım ve Mersin Barosu ad ına özelikle diliyorum.

Ülkemizin içinde bulunduğu ekonomik ve siyasal krizin bence
baş lıca nedeni, hukukun üstünlü ğü prensibinin bireylerin ve
özellikle yönetenlerin -alt ın ı çizerek söylüyorum- beyinlerinde tam
olarak oluşmamas ından kaynaklanmaktadır. Hukuk herkese
gereklidir, bir gün hukuk herkese dokunur. Yarg ı bağıms ızlığı ,
başka bir deyimle siyasal iktidarların ve yürütmenin yarg ıy ı
siyasallaşt ırma isteklerinden annd ırılmas ı, savunmanın
güçlendirilmesi, barolar ın ve Barolar Birliğinin gerçek anlamda
vesayetten kurtarılarak bağıms ızlaştınlmas ıyla eşdeğerdir. Yani
yarg ı bağıms ızlığı için önkoşul, öncelikle savunma mesle ğimizin
güçlendirilmesiyle başlar. Savunma mesleğimizin güçlendirilmesi,
öncelikle Adalet Bakanlığın ın vesayetinden kurtulma ve de
savunmanın ekonomik olarak güçlenmesine bağ lıdır.

Öncelikle şunu söylemek istiyorum: 1982 Anayasas ının
muhakkak değ iştirilmesi ve tümüyle bireyin hak ve özgürlüklerini
ön plana alan ve insanlar ı daima özgür olarak görmeye al ışan ve
savunma fikrini yürütmenin ve de yönetenlerin kafas ında
oluşturan, entelektüel normlarla denetlenmiş bir Anayasa görmek
istiyoruz. Bunu Barolar Birliğinin yapmış olduğu Uluslararas ı
Kurultayın sonuçları olarak da gördük. Bu gösteriyor ki,
savunmanın muhakkak yargıyla birlikte Anayasam ıza derç
edilmesi gerekir. Savunman ın güçlü olması demek, adaletin ve de
yargıç bağıms ızlığın ın ve de hukukun üstünlüğünün de en
önemlisi, demokrasinin güçlü ve y ıkılmaz olmas ın ın sonucunu
doğurur. Yani savunma, demokrasiyle do ğru orant ılıdır. İnsan
haklarına saygı , demokrasiye sayg ı , laik Cumhuriyetimize sayg ı ,
savunma mesleğimizin güçlendirilmesiyle doğru orantı l ıdır. Bu
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cümleyi tekrar etmek istiyorum; savunma mesle ğimiz, yarg ı
bağıms ı zlığının önkoşuludur.

Avukatl ık Yasam ızın değiştirilmesi, olumlu bir adımdır, ancak
yetersizdir. Savunma mesle ğimizin güçlendirilmesi için al ınmas ı
gereken önlemler aras ında, kan ımızca en az mali müşavirlere
tan ınan hakların da bizlere tan ınmas ı gerekir. Kanım ızca
avukats ız davanın aç ılmamas ı gerekir. Avukatlara noter yetkisinin
verilmesi gerekir. Avukatl ık ücret sözleşmelerinin ilan niteli ğinde
olmas ı, en az ı ndan icra-iflas Kanununun 68/A Maddesinde say ılan
belgelerden olmas ı gerekir. icra müdürlerinin, tapu müdürlerinin
hukukçu olmas ı gerekir. Noterlerin yapm ış oldukları al ım
şat ımlarda mutlaka avukat ın onayının ve görüşlerinin al ınmas ı
gerekir. Türkiye Barolar Birliği'nce, saptanacak ücreti
vekaletlerin en az yarıs ı ödenmeden dava aç ılmamas ı , yani ücreti
vekaletin yarıs ının ödenmesinin dava şartı olması gerekir.

Çapraz sorgu sistemine mutlaka geçmemiz gerekiyor ve
bunun da ş imdiden altyap ılarının yap ılmas ı gerekiyor. Adalet
komisyonlarında barolar ı n temsilcisinin bulundurulmas ı, Yüksek
Himler ve Savc ılar Kurulunun ayrı bir bina ve sekreteryas ın ı n
olmas ı ve Adalet Bakanlığı müsteşarının ve adalet bakan ını n
kuruldan ç ıkarılarak Türkiye Barolar Birli ğinden bir temsilcinin
kurula al ınmas ı, adli kolluk kuvvetlerinin muhakkak
oluşturulmas ı , DGM'lerin muhakkak kapat ılması, ama muhakkak
kapat ılmas ı gerekmektedir dü şüncesindeyim.

Ülkemizin, sorunlar ı durmadan ekonomik ve siyasal olarak
yükselmektedir. Ülkemizdeki her türlü mücadelede muhakkak
yarg ının ve savunma makam ı mız ın görüşlerinin al ınmas ı gerekir.
En büyük meselelerden bir tanesi, F tipi cezaevi meselesidir.
Tecrit, insan haklar ına ve insan onuruna ayk ırıd ı r. Cezaevleri, esir

1
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kampı olamaz. Devletin herkesi terörist gözüyle görmesi yanlıştır,
bunlar ın muhakkak düzeltilmesi gerekmektedir.

Sonuç olarak, statükocu değil, dinamik ve daha etken,
katılımc ı Türkiye Barolar Birli ği yönetimi ve yeni bir kan
istiyoruz. Yeni yönetime seçilecek arkada şlara şimdiden başar ılar
diliyoruz. 1968 kuşağı olarak yaşasin tam bağıms ız ve gerçekten
demokratik Türkiye, yaşasin Türkiye Cumhuriyeti, yaşasin omuz
omuza onurlu mücadelemiz, yaşasin Atatürk devrim ve ilkeleri.

Sayg ılar sunar ım. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Te şekkür ederiz.

Say ın Ataç, buyurun.

Av. SABİH ATAÇ (Batman Barosu)- Say ın Divan, sevgili
arkadaşlarım; 1990'lı yıllarda kişiliğimizi hiçe sayar gibi şiddet
kendini bizlere dayat ırken, ac ıyı yüreklerimizin derinliklerinde,
kemiklerimizde, iliklerimizde hissettik. Olağan bir yaşam tarz ına
rağmen, 2001 y ıl ı oldukça rahat ve güzel geliyor şimdi. Eskiden
mutlu günlerimizi zamandan çalarken, ş imdi zaman mutlu olma
umudunu çoğaltıyor.

Siyasal gücün ekonomideki eline engel olmaya çal ışan
Türkiye, ayn ı gücün hukuktaki eline de engel olmak zorundad ır.
Yasa koyucu, bütün toplumsal olgular ı değerlendirip, bu yeni
süreçte yeni bir hukuk rejimini belirlemek zorundad ır. Toplumsal
olgu gerçeğini analiz edip, insani etik de ğerleri, toplumu ileriye
götürecek idealleri dikkate alarak yasa yapmas ı gerekiyorsa da,
çoğu zaman böyle olmuyor, böyle de olmayacakt ır. İşte bu gibi
durumlarda hukukçular ın görevi, toplumsal olguyu iyi tart ışmak
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ve etik değerlerin kurallara i şlenmesi ıçin kamuoyunu
oluşturmakt ır. Hukukçular ın içerisinde tam özgürlük iddias ında
olan avukatlar ve onlar ın örgütleri barolar, yasalar ı uygularlarken,
toplum hayatın ı daraltanları , çelişenleri uygar bir tarz ve
duyulacak bir sesle dile getirmelidirler, kamuoyunu
oluşturmal ıdırlar.

Yaşanan ekonomik krizin siyasal rejim krizi oldu ğu ve bunun
rejiminin her kurumuna yans ıdığını görmekteyiz. Lokal, kısmi
tartışmalarla birlikte her alanda karşım ıza ç ıkan sisteme bağl ı
olumsuzluklar ı tartışmak, çok daha verimli sonuçlar ı
doğuracakt ır. Devrimler çağı bitti, değişim ve dönüşüm
dönemidir; demokratlaşman ın, demokratikleşmenin günüdür. İlk
basamak bireydir; özgür, üreten, yaratan; doğumla elde ettiği,
vazgeçemeyeceği, devredemeyeceği dokunulmaz haklar ı ve
özgürlükleri olan bir birey; ne aile, ne servet, ne geçmi ş , ne ırk, ne
din farkı önemli olmayan bir birey. İkinci basamak, bireyin
kendini tan ıma özgürlüğü; düşüncesiyle, inançlar ıyla kendi
istediği gibi bir birey. Üçüncü basamak, özgür bireyin özgür
iradesiyle kurduğu veya kuracağı ya da kurulmuş ve içerisinde yer
alacağı özgür küme, özgür topluluk ya da özgür örgüt. D ışlanan,
kabul edilmeyen ya da yasaklanan tek şey, her türlü ş iddet. Bu üç
basamaktan sonra belirlenen, görünen, ideolojisiz bir rejim ki,
içinde ideolojiler, düşünceler, inançlar bar ınır. Bireyler, en küçük
marjinal anlamda da olsa, kümeler farkl ı l ıklarını yaşar, dile getirir,
propagandas ın ı yaparlar. Ayn ı l ıkların değil, farkl ıl ıkların rejimi;
çok kültürlü, uzla şma temelli, farkl ıların bir arada birlikte
yaşadığı , birbirlerine karşı sorumlu olduğu, ayırmayan, birleştiren
bir rejim; çoğulcu, çok kültürlü demokrasi.

Bu rejimde ideolojik çoğulculuğun yan ında, kurumsal
çoğulculuk şartt ır. iktidar erki teslim edilen seçilmi ş çoğunluk ya
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da iktidar, kamu işlerinin yürütülmesi s ıras ında az ınl ıklara,
partilere, sivil kurulu şlara karışamayacak, onları riske
edemeyecektir. Demokratik toplumun Özgür bireyleri; dü şünce,
inanç ve projelerini örgütlü bir biçimde taraftar bulabilmek için
ifade edebilmeli, propagandas ını yapabilmelidirler. Türkiye,
değişime, dönüşüme, ilerlemeye, üst uygar seviyeyi yakalamaya
karar vermeli ve bu karar ın gereklerini yapma becerisini
göstermelidir. Ancak geçiş dönemleri hassast ır; uçlar, varlığını
korumakta olduğundan, yeniden bir çat ışma, yeniden bir
kargaşaya yol açmamak için söylemlerimiz, davranışlar ım ız
sorumlu olmal ı . Yasalar ın özünü, biçimini, rejimin kendisini,
devletin yap ılanmas ını demokratikle ştirmek için kendimizle,
kümemizle, grubumuzla tart ışıp konuşmak zorundayız. Bu da
yeterli olmay ıp, herkes, her küme d ışa aç ılmal ı; her birey, her
küme, kendi dışındaki bireyi ya da kümeyi tan ımal ı, hakları na ve
özgürlüklerine sayg ılı olmal ı; dinleyerek, doğrular ını kabul
ederek, hoşgörüyü, demokratl ığı yaşama geçirmelidir. Farkl ı l ığı
hazmetmesini bilen bireylerle demokrasiye h ızla var ıl ı r. 0 hedefe
varmak isteyen bireyler, ya şam pratikleriyle iradelerini ortaya
koymal ıdırlar. Unutulmamal ıdır ki, demokrasi, hazmedebilme
gücü ve sanat ıdır. Bu gücü kendinde bulamayan, bu estetik
anlayışı olmayanlar demokrat say ılmazlar. Türkiye, bu
sorumluluk ve görev anlayışıyla gelecek dönemde birçok şeyi
tartışacakt ır. Yeni bir Anayasa, çok kültürlü toplum. Terörle
Mücadele Yasas ı , Türk Ceza Yasas ı , Dernekler Yasas ı, Toplant ı-
Gösteri Yasas ı, idam cezas ı , yarg ı , yarg ıc ın bağıms ızlığı, savunma,
hukukun üstünlüğü, düşünce özgürlüğü ve daha birçok konuyu
gündemimize alacağız. Bu yasal düzenlemeler konusunda asıl
sorumluluk Parlamentonun ise de, Parlamento üyeleri, kadro,
ihale dağıtma, vatanda şın kamu kurulu şundaki bireysel işlerini
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takip etme gibi küçük zaman ve emek tüketici i şlerini geri plana
bırak ıp, toplumsal bünye aksakl ıkların ı tespit edici, çözüm bulucu,
yasa yapmak gibi asli görevleriyle ilgilenmelidirler.

Türkiye baroları , özellikle Türkiye Barolar Birli ği, bu
dönemin sorumluluklarını taşıyacak bilinçte olmal ıdır; sağl ıklı bir
kamuoyunun olu şmas ında siyasal polemiklerden uzak, statükodan
uzak, özgür ve verimli bir şekilde çalışmal ıdır. Barolar ın kamusal
yanları, merkezi devlet kurumlar ıyla iç içe olu ş ları , egemen devlet
anlayışlarına bağlı olmaları değil; her türlü çıkar önerilerine, her
türlü bask ıya rağmen, sadece adaleti, sadece insan ı
savunmalar ıdır. Mesleki etik ya da ahlaki değerler, kamusal
görevimizi, kriz zamanlar ında doğru ve cesur bir şekilde
konuşarak kamusal görevimizi yerine getirmemizi öngörür.
Susturulmak istendiklerinde dahi, avukatlar ın susma haklar ı
yoktur. Beynimizdeki dü ş, dilimizdeki söz, vücudumuzdaki
hareket, adalet dengesinin berrakl ığını , aydınlığını, s ıcaklığını ,
verimliliğini ortaya koymal ıdır.

Genel Kurulumuzun; demokrasimizin geli şmesi, ülkemizin
güzelleşmesi, ilerlemesi yolunda tercih, emek ve katk ı sunacağına
yürekten inan ıyorum. Yeni dönemin hepimizi yeniden harekete
geçirecek kadar heyecan verici olmas ını diliyorum.

Hepinize saygılar sunuyorum. (Alk ışlar)

OTURUM BAŞKANI- Ümit İnceefe, buyurun.

Av. ÜMİT İNCEEFE (U şak Delegesi)- Sayın Başkan, çok
değerli meslektaşlar ım, değerli konuklar ve değerli memurlar; -
çünkü memurlara özellikle iyi günler diliyorum, konu şmamda
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belki onlara baz ı görevler ç ıkabilir- konu şmama başlarken,

hepinize en derin sayg ılarım ı sunuyorum.

Say ın Birlik Başkan ım ız, konuşmas ında, Birliğin hiçbir

partiyle yakınlığı olmadığını söyledi. Evet, görüyoruz. Baz ı
yerlerde baz ı baroların mütemmim cüzü olarak değerlendirildiğini

söyledi. Ona kat ılmıyorum; tam tersine, Ankara'daki

konuşmamda, Birlik Yönetimiyle tstanbul ve İzmir barolar ı
yönetimi aras ında soğuk rüzgarlar estiğini ve onun serinli ğinin de

Uşak'tan duyulduğunu söylemi ştim, epeyce de tepki çekmiştim.

Tepkiye rağmen de her iki baromuzun say ın başkanlar ı, fikren

baz ı anlaşmazl ı kları olduğunu beyan ettiler. Zaten benim kast ım
da oydu; fikir anlaşmazlığı yüzünden, bas ı nç farkları yüzünden

rüzgarlar ın doğmas ı , bazen de bu rüzgarlar ı n soğukluk getirmesi

gayet doğald ır. Bunda da asl ında al ınacak, eleştiri olarak kabul

edilecek bir yön de yoktur.

Biliyorum ki gerek tzmir Baromuz, gerek İstanbul Baromuz,
halen görev yapan birlik yönetimini biraz pasif olarak görüyorlar,
daha fazla dinamizm istiyorlar. Bendeniz de şahsen o kanıday ım.
Birlik yönetimiyle aramda soğuk rüzgarlar estiğini
söyleyebilirsiniz. Gerçekten ben de birlik yönetiminin daha
dinamik olmas ı nı istiyorum; arzu edilen, hepimizin akl ından
geçen dinamizme kavuşmas ını istiyorum ve pasif buluyorum,
bunda • kı rılacak bir taraf yoktur. Ancak son yasa de ğ işikliğinde
büyük emekleri olduğunu biliyorum, büyük başarı kazanmışlard ır,
bunu da memnuniyetle kabul ediyorum ve hepsini ayr ı ayr ı
kutluyorum. Yalnız tarihçiler burada bir yanl ış l ık yapmas ınlar,

bunun alt ın ı özellikle çizmek istiyorum; çünkü de ğ işiklikler çok

çok önemli. Ben şahsen, bu değ iş ikliği, Avukatl ık Kanununun ilk

kabul edildiği gündeki kadar önemli ve de ğerli buluyorum. Bu
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hususu arz etmek isterim, bu de ğişiklikte çok büyük emekleri var.
Yalnız tarihçiler, "Bu de ğiş iklikler Adalet Bakan ı Hikmet Sami
Türk'ün görevi s ıras ında yap ıld ı" derlerse hata etmiş olurlar; bu
değişiklikler maalesef Adalet Bakan ı Hikmet Sami Türk'e ra ğmen
yap ılabilmiştir, bundan dolayı da yönetimi kutluyorum. Yaln ız
yönetimin bir noksan ı var; -çünkü büyük çaba sarf ettiler, genel
başkanlarla görüştüler, grup başkanlar ıyla görüştüler, bunlar ı hep
fark ediyoruz, görüyoruz, biliyoruz- bir dizi görüşme yap ıp zaman
kaybedeceklerine, Rahşan hanımla görüşüp de akl ına soksalard ı ,
bu yasa şimdiye çoktan ç ıkmış olurdu. (Alkışlar)

Bakan deyince, söz almak için kendimi zorunlu hissettim;
Ankara'da 28 Nisanda Say ın Bakana randevu vermiştim,
demiştim ki; "Burada Bakan hakk ında fazla bir şey söylemek
istemiyorum. inşallah Diyarbakır'daki Genel Kurula gelir;
Bakanl ıkta hâlâ kal ır da, istifa etmez de gelirse, -'ki ben her an
istifa etmesini bekliyor ve istiyorum'- ben de gelir de konu şma
fırsat ı bulursam, söylemek istediklerimi yüzüne kar şı söylemek
istiyorum." Kendileri gelmedi, ben de konuşmazsam, hepinizin
akl ına türlü sorular gelecekti; "Birisi gelmedi, öbürü de
konuşmad ı ; ne olacak bu iş" diye.

Düşünün ki Barolar Birliği toplant ıs ına gelmeyen, randevu
verildiği halde gelmeyen -naçizane benim randevumdan ne
olacak; önemli değil gerçi de- ve bir mesaj çekmeye tenezzül
etmeyen bir Bakanla kar şı karşıyay ız. Bu ne ac ıdır... Eğer "Şu
toplantıya ancak bir kişi mesaj çekebilir veya gelir"denilseydi,
konuk olarak kat ılacak ilk kişi Adalet Bakan ıydı. "Ancak bir kiş i
mesaj çekebilir" diye bir kural olsayd ı , mesaj ı çekecek kiş i Adalet
Bakan ıydı . Biz, maalesef böyle bir Bakanla kar şı karşıyayız.

Temcit pilav ı gibi her yerde söylüyorum; bizim sorunlarımız
pek çok, her toplant ıda her arkadaşımız her yönüyle dile
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getiriyorlar. Ama bu sorunlar geliyor toplan ıyor, toplan ıyor,
Bakana dayan ıyor. Bugüne kadar bizim ilk sorunumuz, her zaman
Adalet Bakanı olmuştur. Bugün maalesef bu sorun çok daha ağır
bir suretle çözülmesi gereken bir sorun haline gelmi ştir.

izin verirseniz, madem Han ımefendinin Sayı n Bakani bize bir
mesaj göndermeye tenezzül etmedi; Ba şkanl ık Divan ı uygun
görürse, ona bir mesaj göndersin. Bu yetki onlara verilebilir,
biçimini onlar takdir eder. Hatta Bakan lafı geçmesin, "Sayın
Hikmet Sami Türk, Ankara" diye gönderilsin, içerisinde sayg ı
kelam ı bulunmas ın. Çünkü bize mesaj göndermeyen bir Bakana
sayg ı duymam ız ı kimse bizden beklemesin. Lütfen bu sözlerimi de
sayg ısı zl ık olarak telaki etmeyin; çünkü herkese hakketti ğ i
muameleyi yapmak gerekir. Örne ğin şöyle bir şey denilebilir:
"Say ın Hikmet Sami Türk, Ankara. Toplant ıya kat ılmamanızdan
dolayı çok memnunuz, teşekkür ederiz. Türkiye Barolar Birli ği
Divan Başkanlığı" diye.

Uşak'ta 7 Nisanda bir panel yapt ık ve konu, CMUK ve insan
haklar ıydı. Hanımefendinin Bakan ı da bağl ı ilçelerde
denetlemelerde bulunmuş , Ankara'ya dönecek, Uşak'tan geçmesi
gerekiyor. Komisyon Ba şkanı, Başsavc ı, Vali karşılad ılar,
uğurlad ılar, panelin devam ı s ırasında ve "panel var" diyorlar.
Adalet Bakan ı değil, bir başka kiş i de olsa merak eder, "burada ne
konuşuluyor" diye bir gelir de bakar, bir 5 dakika u ğrar; ama
uğramadı. Niye uğramad ı ? Sorarsanı z, kendisi belki size 100 tane
bahane öne sürer. Ancak niye u ğramadığını biliyorum; onu ben
söyleyeyim, siz değerlendirin: Konu şmac ıların aras ında iki çok
değerli profesörün yan ında, bir de TBMM Insan Haklar ı
Komisyonu eski Başkan ı Sayın Sema Pişkinsüt vard ı . Sayın
Pişkinsüt'le yan yana foto ğrafı çekilirse Bakanl ık elden gider,
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onun için uğramadı ve maalesef Say ın Bakan, kurultaylar ında
genel başkan adaylar ın ın konuşturulmadığı, despotizmin tüm
kurallarıyla uyguland ığı bir partinin mensubu olarak maalesef yüz
karası olarak o makamda oturmaktadır. Bakanın bir an önce o
makamdan ayrılmas ı çok iyi olur.

Hiç kimseye sayg ıs ızl ık etmedim, yüce heyetinize de
sayg ısızl ı k etmek istemem; hepinize sayg ılar sunuyorum, affın ı z ı
diliyorum, böyle bir agresif konu şmadan dolay ı .

Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler Sayın tnceefe.

Erdal Sirel, buyurun.

Av. ERDAL SİREL (Bilecik Barosu)- Sayın Divan Başkan ı ,
Türkiye Barolar Birli ğinin eski başkan, genel sekreter ve yönetim
kurulu üyeleri, Türkiye'nin do ğusundan, bat ısından, kuzeyinden,
güneyinden buraya gelmiş bulunan tüm baro başkan ı ve Türkiye
Barolar Birliği delegelerini Bilecik Barosu ad ına ve şahs ım
Avukat Erdal Sirel ad ına saygıyla, sevgiyle selaml ıyorum.

5 dakikada Türkiye Barolar Birli ğinin Çalışma Raporunun
yerilmesi de, övülmesi de mümkün olmayacağı, herkesin,
hepimizin malumlar ıdır. Ancak şu hususu belirtmeden
geçemeyeceğim: Yıllardan beri kangren haline gelen, Adalet
Bakanlığı 'n ın vesayeti alt ında bulunan Türkiye'deki 45 bin
avukat ı temsil eden Türkiye Barolar Birli ği ve Yönetim Kumlu
üyesi arkadaşlarımızı , Avukatlık Yasasını ç ıkard ıklar ı için can ı
gönülden tebrik ediyorum.
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Ülkemizde bir ekonomik kriz ve sıkınt ı vard ır, bu yads ı namaz.
Bu nedenle burada avukatlar ı n dertleri için konu şacak olsak, iki
saat yetmez, Sayın Başkan beni 8-10 kez ikaz etmek zorundad ır.
Bunlar konuşuldu ve üzülerek ifade edeyim ki, buras ı Türkiye
Barolar Birliği Genel Kuruludur. Dikkat edilecek olursa, bir Adli
Yıl aç ılışında, protokolün üç s ıras ı, başta Sayın Cumhurbaşkan ı ,
Başbakan, ilgili bakanlar ve devletin üst bürokratlar ı kongreye
icabet ederler. Danıştay ın aç ı lışında bu olur, TÜRK-İŞ
toplantılar ında, DISK toplant ılar ında mutlaka ve mutlaka bir
bakan bulunur. Bu, bir Serinofil Derne ği'nin toplantıs ı değildir;
Türkiye Barolar Birli ğinin Genel Kurul toplant ısındad ı r. Dikkat
edilecek olursa, burada devleti temsil eden Say ın Valimiz Ahmet
Cemil Serhatl ı davete icabet etmi ştir. Belki pek çok arkadaşımız
bu hususu bilmez; kendisi Ankara Hukuk Fakültesinden s ı nı f
arkadaşımd ır, hukukçu olduğu için davete icabet etmiştir. Bu
nedenle ağırlığımız ı koymal ıyız; burada bir değil, birkaç tane
bakan bulunmas ı laz ım. Bu demin tekrar ettiğim gibi, Serinofil
Derneği toplantıs ı değildir. Görsel bas ın, bugün TÜSİAD'ın
herhangi bir üyesinin Kanl ı ca'daki villas ında toplantı yap ılacağı
zaman tüm özel televizyonlar ve devlet televizyonlar ı ve ilgili bas ın
kuruluşlar ı, yaz ı lı ve görsel bas ın orada. Dikkat edilecek olursa,
sabahleyin -tenzih ederim, yanl ış anlaşılmas ın, hakir de görmek
istemiyorum- belki mahalli, yerel televizyoncular burada davete
icabet ettiler. Türkiye'nin ulusal, özel ve resmi televizyonlar ı n ı n
bu toplant ıdan tek sat ır dahi bahsedeceğini sanm ıyorum. Bu,
bizim acizliğimizdir. Avukatl ı k mesleği, nedense toplumda layık
olduğu yerde değildir. Demin bir sayın meslektaşımızın belirttiğ i
gibi, ağır ceza başkanın "Gereği düşünüldü, kalk ın" demesi,
maalesef bilhassa kazalarda ve ufak vilayetlerde her zaman
görülmektedir. B ırakın gereğinin düşünüldüğünü, baz ı lükimler,
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duruşma salonuna girdiği zaman avukatlar ayağa kalkmadı diye
sitem etmekte ve hatta yüz karartmaktad ırlar. Bu ne biçim
rezalettir... Avukatlar olarak bir yarg ıçtan, bir savc ıdan neyimiz
eksik? Say, savunma ve karar, yarg ın ın üç temel unsurudur.
Nedense avukatl ık mesleği hakir görülmektedir. Anadolu'da
yaşayan insanlar ımız bilir; bizlere "çantal ı eşkıya" denilmektedir,
toplum nazarında itibar ım ız budur, bunu bilelim. Bu mesleğ i
yüceltelim. Yeni seçilecek Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu
başkan ve üyeleri, bu hususa önemle ve ısrarla dikkat etmelidirler;
avukatl ık mesleğinin onurlu, şerefli bir meslek olduğunu
Türkiye'ye, yurt çap ına altın ı çizerek belirtmelidirler.

Tekrar ediyorum: Burada konu şma yapacak olsam, iki saat
konuşur, sizleri rahats ız eder, g ına getirtirim; bu nedenle
avukatl ık mesleği hakkında konuşmuyorum. Konuşmacıların
bazıları, dikkat ederseniz, buray ı siyasi arenaya çevirmek
istemektedirler. Buras ı Türkiye Barolar Birliği'dir, siyasi arenaya
çevirmek olmaz. Ayrı ca şu hususu da belirteyim: Baz ı sayg ıdeğer
meslektaşlarımız da "seçmene selam" politikas ıyla eyyamc ılık
yapmak istemektedirler. Şunu da söyleyeyim: Ben, ne Türkiye
Barolar Birliği Yönetim Kurulu üyeli ğine adayım, ne Denetleme,
en Disiplin Kuruluna aday ım, alt ını çizerek belirteyim.

İki dileğim var; onu da belirteyim: Bir önceki arkadaşım ız,
"Burada Say ın Adalet Bakan ının olup olmamas ı mühim değil"
demek istedi. Mutlaka bir bakan ı n burada bulunmas ı şarttır ve bu
bakanın da Adalet Bakan ı olmas ı gerekmektedir. Ayr ıca şu
hususu da bir sitem olarak veya ne olarak de ğerlendirirseniz
değerlendirin: Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkan ı ,
yan ılmıyorsam, bas ından takip ettiğim kadarıyla galiba bir
hukukçu ve buraya 30 metreden mesaj çekmektedir. Bu da
Diyarbakır Barosu'nun acizliğidir.
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Ben, ilk defa Diyarbakır'a geliyorum, sıcak ve canl ı kanlı
insanlar, bizlere çok iyi hizmet veriyorlar, yüzümüzün içine
bakıyorlar ve misafir ağırlaman ın hazz ını yaşıyorlar. Biz, bu
yöreyi iyi bilememişiz. Türkiye, bir bütündür; onun için doğulusu-
batılıs ı , kuzeylisi-güneylisi bir bütün halinde kalmaktad ır.

Dilek ve temennilerimi belirtiyorum: Biliyorsunuz TBMM
çalışmaları esnas ında Kamer Genç, Avukatl ık Yasas ı üzerinde
görüşmeler yap ılırken, ısrarla ve inatla ve sebebini bilmediğimiz
şekilde, bu avukatl ıktan niçin bu kadar korkmakta veya sitem
etmektedir ki, yasan ın geçmesini engellemek için türlü çe şitli
handikaplar yapmaktad ır. Benim Divana bir önerim var; Türkiye
Barolar Birliği olarak Say ın Kamer Genç'e kınama telgrafı
çekilmesini istiyorum. Bir de -gündemin kaç ınc ı maddesinde
bilmiyorum- önümüzdeki Baro toplant ıs ının da Türkiye'nin
Güneydoğusunun bir incisi olan Diyarbakır'da bu sene
yapılmas ını istiyorum.

Diyarbakır Barosunun bu güzel organizasyonundan dolay ı da
başta Başkanlar ı ve üyelerine te şekkürü bir borç bilirim. Gönül
ister ki, gelecek toplantı da Marmara'nın güzel bir ilçesi olan
Bilecik'te yap ılsın. Fakat bunun fiziki olarak mümkün olmas ı
mümkün olmadığından, bu sefer Türkiye'nin Güneydo ğusu
Diyarbakır'da yap ıld ı. Önümüzdeki toplantın ın da Marmara'n ın
doğusunda, Bursa'da yap ılmas ını teklif ediyorum.

Hepinize en derin sayg ılarımı sunuyorum, sağ olun, var olun,
teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ediyoruz Sayın Sirel.
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Sayın Sirel, bir sitemde bulundu; belki yanl ış anlaşılma
veyahut da bizim eksikliğimiz olarak kabul edin. Diyarbakır
Büyükşehir Belediye Başkanının hukukçu olduğu, Diyarbakır
Barosunun halen üyesi olduğunu söylemek istiyorum. Şu anda
kendisinin burada bulunmam ış olmas ı nın nedeni, yurtd ışı
seyahatinde olu şundandır.

Ben, Noyan arkadaşımı kürsüye davet etmeden, bize gelen
kutlama mesajlann ı -çünkü onlarla ilgili tart ışmalar yap ı l ıyor,
tartışmaların bitmesi için- okuyacağım. Fakat ilginize sunma
bakım ından söylüyorum, ilgileri bakımından söylüyorum;
Diyarbakır Barosuna gelen baz ı teigraflar 11-12-13 Nisan tarihli.
Dikkatinizi çekerim; yani davet edilen Türkiye'nin üst düzey
bürokratlar ın ı n, davet edilen ki şilerin olaylara veyahut da davet
edilen kurumlara ne denli duyarlı olduklar ı nı gösteriyor. Bir ay
önce; yani bu etkinlik 12-13 Nisan'da yap ı lıyor düşüncesiyle bize
kutlama mesaj ı göndermişler.

Şu anda bize gelen kutlama mesajiar ını bilgilerinize
sunuyorum. Say ın meslektaşlarım; kutlama mesajlar ın ın
metinlerini, zamanımızın yetersizliği nedeniyle size
okuyamayacağım, sadece adlar ın ı okuyacağım:

Adalet Bakan ı Prof. Dr. Hikmet Sami Türk, H ğkim
Tuğgeneral Doktor Erol Alpar, Türk Hükuk Kurumu Ba şkan ı
Yekta Güngör Özden, Anayasa Mahkemesi Ba şkan ı Mustafa
Bumin, Hükimler ve Savc ılar Kurulu Üyesi Hüseyin Demirörs,
Anayasa Mahkemesi Ba şkanvekili Haş im Kıl ıç, Ordu Delegesi Av.
Ersoy Sağlam, Milli Eğitim Bakan ı Av. Metin Bostanc ıoğlu, Sanayi
ve Ticaret Bakanı Kenan Tanr ıkulu, Adalet Bakanlığı Müsteşarı
Ihsan Erbaş , Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakan ı Yaşar Okuyan,
Hkimler ve Savc ılar Yüksek Kurulu Başkanvekili Ergül Güryel,
Maliye Bakan ı Sümer Oral, HAkim Tuğgeneral Askeri Yüksek
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İdare Mahkemesi Ba şkanı İrfan Erdinç, Yarg ıtay Cumhuriyet
Başsavc ı s ı Sabih Kanadoğlu.

Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Say ın Noyan Özkan; buyurun
efendim.

Av. NOYAN ÖZKAN (İzmir Barosu Başkanı)- Sayın Başkan,
değerli meslektaşlanm; hepinizi sevgi ve sayg ıyla selaml ıyorum,
İzmir'in de s ıcak selamlar ı nı getiriyorum hepinize.

Değerli meslektaşlarım; Türkiye Barolar Birli ği, yarın yeni
yönetim kurulunu ve başkanını seçecek ve 4 y ıl süreyle bu
yönetim kurulu ve başkan; Türkiye Barolar Birliği'ni yani
barolar ın koordinatörünü, onlar ın aras ında eşgüdümü sağlayan
organı yönetecekler. Bu önemli seçimde say ın delegelerin, say ın
başkanların iki kez düşünmelerini istiyorum; hem mesle ğimizin
gelişmesi aç ısından, mesleğimizin onurlu ve gerekti ği biçimde,
gereken yere gelmesi aç ıs ından, hem de hukuk devletinin
gerçekleşmesi aç ıs ından.

Yıllardır baroların hukuk devletinin gerçekle şmesi için
sürdürdü ğü çabalar yavaş yavaş meyvelerini vermeye ba şlamışt ır.
Bu bakımdan Avukatl ık Yasas ının çıkarılmasında emeği geçen
başta Türkiye Barolar Birli ğinin Yönetimi olmak üzere, tüm
hukukçuları kutluyoruz.

Ben, hemen Avukatl ık Kanunuyla ilgili önemli bir hükme
geçmek istiyorum: Bana göre Avukatl ık Kanununun en önemli
hükmü; insan haklarını ve hukuk devletini savunmak, korumak ve
bu kavramlara işlerlik kazand ırmakt ır. Baz ı barolar ım ız, bunlar ı
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yıllard ır yap ıyor, yapmaya çalışıyorlar ve şöyle eleştiriliyorlard ı :
"Siz, neden meslek sorunlar ıyla uğraşmıyorsunuz da, insan
haklarıyla uğraşıyorsunuz?" Biz, ülkece, ulusça, hep kolay
kazanmaya al ışmışız, hiçbir şeyin mücadelesini yapmam ışız
değerli meslektaşlanm. Belki şu anda Avrupa'daki barolar,
ağırlıklı olarak insan haklar ıyla uğraşm ıyorlar, meslek
sorunlanyla daha fazla uğraşıyorlar; ama geçmi şte büyük
mücadeleler vermişler ve büyük mücadelelerin ba şında hep
avukatlar olmu ş: Hangi avukatlar; bağıms ızlığı savunan, bağıms ı z
yargıyı savunan, insan haklar ın ı savunan ve insanca yaşamay ı
temel ilke olarak kabul eden avukatlar, her ülkede öncü olmu şlar,
bu ülkede de avukatlar ımız öncü olmuşlard ır.

Biz avukatlar ve barolar, bu yasan ın getirdiği bu hükmü çok
iyi özümsemek ve barolanm ız ın kurumsal yap ılar ına bunu
getirmek zorunday ız. İzmir Barosu İnsan Hakları Merkezi,
yaklaşık 6 yıldır faaliyettedir. İnsan hakları ihlallerinin yoğun
olarak yaşandığı ve yaşanabileceği ülkemizde, barolar, meydan ı
sadece insan hakları derneklerine ve bir avuç insan haklar ı
mücadelecisi insanlara b ırakmamal ıdır. Bütün barolar bundan
sorumludur; yann öbür gün kap ıs ına gelen bir vatandaşa, bir baro
başkan ı veya yönetim kurulu, "bana ne insan haklar ından"
diyemez, yoksa o yönetim kurulu görevini ihmal etmi ş olur, yasa
çok aç ık ve nettir.

İkinci bir husus; Türkiye Barolar Birliğinin yeni yönetimi
açısından, geçmiş Yönetimi de bu konuda eleştirmek istiyorum:
Türkiye Barolar Birliği, uluslararas ı perspektifleri
yakalayamamakta ve bunun gere ğini yerine getirememektedir.
Yaklaşık iki yıld ır ülkemizde adeta davullar çalmaktad ır; Avrupa
Birliği müktesebatına uyum çal ışmaları sürdürülmektedir. 24
Mart 2001 tarihli Resmi Gazetede 750 sayfal ık Avrupa Birliği
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Müktesebat ına Uyum Raporu ç ıkmıştır, Ulusal Program ç ıkmıştır.
Peki bu Ulusal Program ın haz ırlanmas ında bizim barolarım ız ın,

Türkiye Barolar Birli ğinin katkısı ne olmuştur?

Türkiye'de bir hukuk süreci ya şanıyor; hem demokratikle şme

ve hukuk dünyamızdaki, adalet sistemimizdeki antidemokratik

hükümleri ayıklamak, daha ileriye yönelik ad ımlar atmak için

çabal ıyoruz, öte yandan Avrupa Birli ği hukukuna uyum sürecini

yaşıyoruz. Ancak bu konuda ne biliyoruz? Ben, şahsen Avrupa

Birliği hukuku hakkında fazla bir bilgim yok; nas ıl bileceğiz, nas ıl

öğreneceğiz, hizmetiçi eğitim ,toplantılarım ı z nasıl olacak? Türkiye

Barolar Birliği, bu konuda yönlendirici görevini mutlaka yerine

getirmeli ve meydan ı sadece TÜStAD ve saire gibi kurumlara

bırakmamal ıdır.
Türkiye'de Avrupa Birliğine uyum, hukuk süreci

çalıştırılmakta; fakat Türkiye Barolar Birli ği, bu konuda hiçbir

şekilde etkili olamamaktad ır, bu çok önemlidir. Yeni gelecek

Yönetim aç ıs ından, demokraside yönetime kat ılım ve ş effafl ık
ilkesi aç ısından İzmir Barosunun uyguladığı ve yönetim kurulu

kararlarıyla uyguladığı bir yöntemi mutlaka öneriyorum. Türkiye

Barolar Birliğinin tüm Yönetim Kurulu Kararları, tartışmalarıyla

beraber Barolar Birliğinin web sitesinde açık olarak yer almal ı d ır.
Tüm avukatlar ve baro başkanlar ı , web sitesine girdi ği anda,

Türkiye Barolar Birliğinin ne tartıştığın ı ve ne kararlar aldığın ı
bilmek durumundad ır. Bu şekilde uygarlaşabiliriz, bu şekilde

hukuk devletine ileri adımlar atabiliriz.

Say ın Başkan, sayın meslektaş larım; son olarak bir eleştiride

bulunmak -tabii bu, ayn ı zamanda bir özele ş tiridir- istiyorum: Biz,

bu erkek topluluklar ıyla hiçbir yere, hiçbir sonuca gidemeyiz.

Şuraya bakıyorum; yani yakla şık 300-350 tane avukat meslektaş
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aras ında yüzde 10'u bile geçmeyen bayanlar ımız var. Nedir bu
Türkiye Barolar Birliği Yönetimindeki bu bayanlann azl ığı, ben
bunu anlayam ıyorum. Dün akşam öğrendim, üzüldüm; Diyarbak ır
Barosunun Yönetiminden bir tane bile bayan meslekta şımı z yok.
Onun için Bursa Barosu Başkanını ve Yönetimini kutluyorum, 5
tane bayan görev almaktad ır. Bayanların, kad ınların yer ald ığı
yönetimler, daima uygarl ığa, daima güzele, daima iyiye, doğruya
götürür diye düşünüyorum,.

Teşekkür ediyorum. (Alk ışlar)

OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkürler Sayı n Özkan.

Gürkut Acar; buyurun.

Av. GÜRKUT ACAR (Antalya Barosu)- Say ın Başkan,
değerli arkadaşlar ım; Antalya Barosu adına hepinizi sayg ıyla
selaml ıyorum.

Değerli arkadaşlarım; arkadaşlarımız, Türkiye'de hukuk
ad ına konuşulabilecek ne varsa konuştular. Ben, öncelikle
Diyarbakır'da bu toplant ının yap ı lmas ı nedeniyle, karar veren
arkadaşlarımı kutluyorum. Antalya'dan 40 tane arkadaşımla
beraber bir gezi yaparak geldik; gerçekten bölgedeki kültürün
yüceliğine, derinliğine, arkadaş larımızın ilgisine, yöre halkının
birlikte yaşama ve beraber olma arzularının s ıcaklığına tan ık
olduk ve hepimiz çok etkilendik. Antalya delegasyonu ve
Antalya'daki avukat arkadaşlarımız, bu geziden son derece
etkilendiler. Ben, Diyarbak ır Barosuna da ayr ıca bu
organizasyondaki çalışmaları nedeniyle yürekten te şekkür
ediyorum. Gerçekten böyle bir kucakla şmaya ihtiyaç vardı . Biz,
iliklerimizde hissederek geldik; kültürü, sanat ı ve geçmişiyle, 5 bin
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y ıllık tarihiyle bu bölgede olmaktan mutlu oldu ğumuzu söylemek
istiyorum.

Değerli arkadaşlar ım; öncelikle en önemli sorunumuz,
Avukatl ık Yasas ıyd ı . Bu Avukatl ık Yasas ın ın çıkmas ında Barolar
Birliğinin, her üyesinin ayrı ayrı birebir çahşmalar yaptığın ı
biliyorum. Özellikle Anayasa Kurultay ı nda bulundum ve Anayasa
Kurultayın ı son dakikas ına kadar izledim. Barolar Birliğinin
bütün üyeleri, buradaki değerli yöneticiler ve Sayın Başkan, teker
teker o kurultaya gelen Cumhurbaşkan ından tutarak, TBMM
Adalet Komisyonu Ba şkan ı Sayın Emin Karaa'ya te şekkür
ediyorum. Yine Komisyon Üyesi Say ın Ali Arabac ıya teşekkür
ediyorum. Bu yasa, gerçekten çok büyük çabalarla ç ıktı ;
kutluyorum, "hepimize hay ırlı olsun" diyorum.

Yasan ın neler getirdiğini biliyoruz. En önemlisi 1. Maddesidir;
savunman ın yarg ının bir unsuru olduğunu, yarg ıc ın yard ı mc ıs ı
değil, bir asli unsuru oldu ğunu bu yasa kabul etmi ştir. Yani bizim
artık şunu söyleme hakkım ız vard ır; "Bu yasan ın bu maddesine
göre avukat yoksa, savunma yoksa, orada yarg ılama da yoktur;
çünkü o sacayağının bir parças ı yok demektir, o zaman yarg ılama
yok demektir." Onun için bu yasa de ğiş ikliği çok önemli.

ikinci önemli konu da, Türkiye Barolar Birli ğinin kesinlikle
Adalet Bakanl ığının vesayetinden kurtulmas ıd ır. Türkiye Barolar
Birliğinin, bir çocuk gibi vesayet alt ında tutulmas ı , gerçekten bizi
rencide eden bir olayd ı .

Bundan sonra en önemli konu, bizim kazançlar ım ızla ilgilidir.
Bir Berberler Derneği bile kendi tarifesini kendi yap ıyor; ama
Türkiye'de avukatların tarifesini Adalet Bakanl ığı yap ıyordu.
Ş imdi bu asgari ücret tarifelerini Türkiye Barolar Birli ği yapacak
ve elbette ki barolar ın isteklerini göz önünde bulundurarak, ça ğa
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uygun, avukat ı insanca yaşatacak yeni tarifelerin oluşmas ın ı
sağlayacaktır. En önemli konulardan birisi de budur; çünkü bu,

bizim ekmeğimizle, aşımızla ilgili olan bir olayd ır. Onun için de

Barolar Birliğini yürekten kutluyorum, birlik yöneticilerine ayr ı
ayrı teşekkür ediyorum.

Değerli arkadaşlar; kavgam ız, "hukuk devleti" kavgas ıdır.
Biraz önce konuşan değerli arkadaşlanmdan birisi,

"Anlamıyorum; neden Türkiye'de avukatlar ın değeri yok" diyor.

Eğer bir ülkede hukukun de ğeri yoksa, hukukçunun değeri olmaz.

Bir ülkede tam bir hukuk devleti kurulmam ışsa, o zaman oradaki

avukatın da değeri olmaz. Türkiye'yi yöneten kadrolara dikkat
ediniz, -hepsini suçlamıyorum, çok değerli arkadaşlarım ız var-

TBMM'ye bak ınız; -biraz önce birisinin ad ı geçti; anmak

istemiyorum, tart ışıld ı burada- öyle insanlar var ki TBMM'de, bu
ülkenin hukukun üstünde durduğunun farkında değil. Eğer bir
TBMM üyesi, hukukun bu ülkenin ve bu devletin temeli
olduğunun fark ında değilse, o ülkede hukukçunun kıymeti olmaz,

o ülkede avukatın da kıymeti olmaz. Işte yıllardan beri, 23 yıldan

beri ülkenin bir tarafında ayn bir hukuk sistemi, ba şka tarafında

bir ayrı hukuk sisteminin uygulanmas ındaki talihsizlik de budur.
Bu bölgelerde de, her yerde de ayn ı hukuk uygulanmal ıd ır,
Türkiye tam bir hukuk devleti haline gelmelidir.

Değerli arkadaş larım; bu konuda bu Avrupa Birliğ i
müktesebat ın ın getirilmesi de bir şanst ır. Önümüzdeki dönemde
Barolar Birliğinin bunu iyi değerlendirmesini diliyorum. Çünkü
gerçekten 12 bin sayfa yasay ı Türkiye'ye almamız gerekiyor;
Türkçe'ye çevirip, tercüme edip, almamız gerekiyor. Türkiye'nin
tam bir hukuk devleti olabilmesi için bu da ayrı bir şanst ı r diye
düşünüyorum.

102 12-13 May ıs 2061 • D İYARBAKIR



PJRJÖYE

BAROLAR

B İ RLiĞİ

Arkadaşlar; Sosyal Sigortalar Kurumu, halen bize gülünç
emekli maaşların ı vermeye devam ediyor, sağlık sigortam ı z
yoktur. Bunun çözümlenmesi için yeni seçilecek arkada şlar ıma
temenni ediyorum; bir an önce avukatl ık sigorta kurumunun
kurulmas ı konusunda bir yasa taslağı hazırlay ıp derhal
göndermemiz laz ımd ır. Nas ıl stajyerlere bu yeni yasayla bir maaş ,
bir ücret verilmesi kararlaşt ırıld ıysa; yine eklenecek dilekçelere
verilecek bir pulla kaynağı gösterilerek, avukattan Sosyal
Sigortalar Kurumu primlerini hem kaynakta keserek, hem de
buna ek olarak pullarla, yayg ın bir uygulamayla ek bir kaynak da
yaratarak, en az ından bizim de yarg ıçlarla ayn ı seviyede emekli
maaşı almam ız sağlanmalıd ır. En az ından Türkiye'de 45 bin
avukatın dayanışmasın ı sağlayacak yeni avukatl ık sigorta kurumu
tasarısı kanununu biz en kısa zamanda görmek istiyoruz.

Arka4aşlar; dünyan ın bütün ülkelerinde, vergi sisteminde her
mesleğin kendine özel vergilendirme durumu vard ır. Bizim de
avukatlann vergilendirilmesi konusunda talebimiz var, Antalya
Barosu olarak öneriyoruz; lütfen bunu tart ışalım, olgunla şt ıralım,
getirelim. Biz bunu bir yasa tasla ğı biçimde Destek Çal ışma
Grubumuza verdik, haz ırl ıyor, bütün barolara gönderece ğiz; ama
çok kısa olarak burada anlatmak istiyorum:

Asgari ücret tarifesinde, "Yaz ılı olan miktar baroya
yatırılmadan avukat göreve b şlamaz" hükmü getirilmelidir.
Bununla birlikte baro, yasa uyar ınca bu hizmetinin kar şılığında
bir hizmet keseneği kesmelidir; ama o asgari ücretin vergisini,
KDV'sini, stopaj ını , gelir vergisi kesintisini ve bütün sa ğlık ve
sosyal yardımlaşma kesintilerini kaynakta kesip, kalan miktar
avukatın hesab ına yatırılmalıdır. Bunu bir kural haline getirirsek,
birçok davada -özür dileyerek söylüyorum- hamall ık yapmaktan
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kurtulacağız. Bedava aldığımız birçok dava var; bunlar ın hepsinin
en az ından ücret tarifesinde yaz ılan miktarın ın yatırılmas ı
sağlanacaktır ve bu yap ı ldığı zaman da, bize yük olan vergi ve
sigorta borçlarıyla kendi kayd ım ız ın sicilden silinmesi gibi
talihsizliklere uğramış olmayacağız.

23 Haziranda 3. Avukatlar Forumunu Antalya'da yapaca ğız,
bu konuda Yönetim Kurulumuz karar ald ı , hepinizi davet
ediyorum değerli arkadaşlanm. Orada bunun ayr ınt ısın ı tartışır ız,
ben onu bir taslak halinde getireceğim. Bir de önümüzdeki
dönemde baz ı barolarımızla bu 8 tane yönetmeliği çıkartmak
gerekiyor. Yeni yasam ıza göre onlarla ilgili de bir ön çal ışma
yapalım; 23 Haziranda Antalya'da yap ılacak Avukatlar
Forumunda hem o 8 tane yönetmeli ği tartışalım, hem de bu
vergilendirme konusuyla ilgili Antalya Barosunun bu konudaki
önerisini tartış alım.

Hepinize saygılar sunuyorum, çok te şekkür ediyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler Sayın Acar.

Cevriye Ayd ın hanımefendi; buyurun.

Av. CEVRİYE AYDIN (İstanbul Barosu)- De ğerli
meslektaşlarım; tümünüzü saygıyla selaml ıyorum.

Ülkemizin ekonomik, siyasal ve yarg ı düzeniyle ilgili pek çok
sorunlar içinde olduğunu ve bunların birikerek ağırlaştığın ı
biliyoruz. Buna paralel olarak bizim de sorumluluklar ımız
artmıştır. Dolayısıyla bizim ayd ın birer insan, birer hukukçu
olarak sorumluluklanm ız arttığı gibi, ülkenin tek ba ğıms ız hukuk
örgütü olan Barolar Birliğimizin de sorumluluğunun arttığın ı
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düşünüyoruz. Bu nedenle ondan da beklentilerimizin artt ığını
düşünüyoruz.

Bilindiği gibi son ekonomik kriz sonras ında, uluslararas ı kredi
musluklar ı nın aç ılmas ı karşı lığında, Türkiye'den 15 yasa
çıkarılmas ı istendi. Bunlar aras ında Tütün Yasas ı, Şeker Yasas ı ,
bankalarla ilgili, devlet borçlanmalar ıyla ilgili yasalar var. Fakat
bu süreç, öylesine ilginç bir şekilde işledi ki, gerçekten pek çok
yönden ülkemizin içinde bulunduğu durumu değerlendirmek
bakım ından bir örnek fotoğraf olarak incelenebilir; ben biraz bu
yönüne değinmek istiyorum. Böyle bir karşılıkla, bir sipari ş le,
millet ad ına, halk adına egemenliği kullanan Türkiye Büyük Millet
Meclisi, Amerika'n ın, birtakım uluslararas ı finans kurulu şlarının
böyle bir dayatmas ıyla 15 tane yasay ı görüşmeye ve bunlar ı
ç ıkartmak için çalışmalar yürütmeye başladı .

Ülke insanları ve ülkenin ç ıkarları aleyhine olan bu yasalan,
ülke adına, millet ad ına egemenlik kullanan bir kurumun
çıkarmas ına m ı isyan edersiniz; öte yandan şeker, tütün,
bankacılık gibi yasalarda kendi ülkemizin ürünleri olan,
ülkemizde üretilen ürünlerin üretiminin k ı s ıtlanmas ı ,, hatta
tamamen ortadan kald ı rılmas ı, buna karşı lık uluslararas ı
tekellerin ürünlerinin dayatmayla sat ılmas ı ve bizim de bunlar ı
almak zorunda bırakılmam ıza m ı isyan edersiniz?.. Pek çok
yönden gerçekten son derece önemli; hem ba ğıms ızlığımız ı
ilgilendiren, onu zedeleyen yasalar olarak gündeme geldi.

Dediğim gibi, Meclisin içinde bulundu ğu tutumla, ülkemizi
son derece aşağılayıcı bir duruma dü şüren bir süreç olarak işledi.
Elbette bu ilk değildi; ama öyle san ıyorum ki bu 15 yasa,
Hükümetin içinde bulunduğu gerçekten ülkeye ve ülke
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insanlarına, yurttaşlanna karşı , onların çıkarlarına karşı bir tutum
olarak tezahür etti.

Ben, Barolar Birliğimizin böyle önemli bir konuda, ülkenin
geleceğini ilgilendiren; tüm vatandaşlarının, çalışanlarını n
geleceğini ilgilendiren konularda sessiz kalmamas ı gerektiğini
düşünüyorum. Bu konularda hepimizin sesi olan örgütümüzün,
ülke aleyhine, ülke insanlar ı aleyhine bağıml ıl ık ilişkileri yaratan
yasalara karşı ç ıkmas ın ı; bir baskı grubu olmas ı nedeniyle, bu
konuda Hükümete, bu konuda Parlamentoya gerekli etkinin ve
baskının yap ılmas ı gerektiğini, bu noktada çal ışmalar yürütmemiz
gerektiğini düşünüyorum.

Olağanüstü hal meselesine pek çok arkada şım değindi;
gerçekten hepsine çok te şekkür ediyorum. Kongremizin
Diyarbakır'da olmas ı, bu bakımdan hepimize bir sorumluluk da
yüklüyor. Şimdiye kadar ülkenin bir bölümünde insanlar, diğer
bölümündeki insanlarla e şitsiz koşullarda yaşadılar, yaşamak
zorunda b ırakıldılar. Arkadaşlarım ifade etti; 23 ya şına gelmiş
gençler, olağan koşullarda ya şama imkan ı bulamad ılar. Bu, başta
bizim aç ım ızdan, hukukçular aç ısından son derece karşı çıkmam ız
gereken bir durumdur. Diyarbak ır'da olmam ız hasebiyle söz alan
her arkadaşım ın bu dileği, bu talebi, olağanüstü halin kald ırılmas ı
istemimizi dile getirmesini istiyorum. Daha önce s ıkça dile
getirildi; ama itiraz yoksa, bütün Türkiye Barolar Birli ği
delegelerinin, bütün Türkiye baro başkanlarımn olağanüstü halin
kald ırılmas ını istediğinin vurgulanmas ını istiyorum.

Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim.

Söz s ırası Sayın Hilal Küey'de; buyurun.
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Av. İhLAL KÜEY (İzmir Delegesi)- Say ın konuklar, sevgili 1

meslektaşlarım; gördüğüm bir düşü sizlerle payla şmak istiyorum:

Önceki gece ak saçl ı bir ihtiyar rüyama geldi; "Duydum, Birlik
seçimleri varmış ve sen, düşüncenin kazanmas ını çok
istiyormuşsun" dedi. "Evet, çok istiyorum" dedim. "Üçlü
protokolün kalkmas ı için 1,5 y ıld ır uğraşıyoruz. Ne yapmam ı z
laz ım?" dedim. "Çok yava ş , geç tepki, tepkisizliktir; an ında Hayata
Dönüş Operasyonuyla F tipini kapatmal ıyd ınız." "Ama ben
tecriditı her türlüsüne kar şıyım, her türlü insans ızlığa karşıyım;
insana ayk ırı , kültüre aykırı, doğaya aykır ı , bütün bir tarihsel
gelişime aykırı, birikime aykırı . Hukuk niçin var, kurum niçin var,
bizler niçin toplan ıp toplan ıp dağı l ıyoruz; insan yoksa, geriye ne
kal ıyor?" dedim. "Gözleri okunmadan protokol d ışarı ç ıkmas ın"
dedi. "Peki Avukatl ık Yasamız, şirketleşme, zorunlu avukatl ık,
asgari ücret tarifelerimiz, Bakanl ık vesayeti duvar ı alt ında ezilen
hayatlar ımızın standard ı?" "Eller taşın altına sokulmadan kimse
duvar yıkamaz" dedi. "Ya mesleğimizin geleceği?" dedim; "Staj
eğitim merkezleri" dedi. "Ya mesleğimizin onuru?" dedim;
yüzüme bakt ı, -yaşlıyd ı , fakat yakışıklıydı- dedi ki "Ad ın Zülfüldr
mı?" Şaşırmıştım, "Adım Ay" dedim. "Tamam işte, mesleğin
onuru, Ay Tanrıças ı Selena'n ın saçlar ında; onu belik belik örmek
gerek" dedi. "Ama tanr ıçalar yok ki artık" dedim; "Kim demiş ; bu
topraklarda tanrıçalar hep vard ır, yaln ız tanrılar onlar ı
göremiyorlar" dedi. "Peki tanr ılara nas ıl göstereceğiz?" dedim;
"Selena'y ı Komagene Kral ına götür" dedi. "Kral öleli 2 bin y ıl ı
geçti" dedim; "Krallığı duruyor ama" dedi, "Ba şka hiçbir yerde ay,
dünyaya bu kadar yakın durmaz, elini uzatsan tutars ın. Üstelik üç
vakte kadar seçiminizin yap ılacağı topraklar ın yanı başında,
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aşağıda F ırat suyu akar" dedi. "Ama usta Ya şar Kemal, 'F ırat suyu
kan akıyor' diyor" dedim; "B ırak şimdi masal ı , sen gerçekleri
dinle" dedi. "Gerçek ne ola ki?" dedim; "F ırat suyu serindir,
Bizans sarn ıcı gibi, içinde k ırm ızı bal ıklar barış barış akar" dedi.
"Sarn ıçtaki kırm ız ı balığın resmini çizecek Abidin nerede?"
dedim; "Yolun bak" dedi. "Bir şey göremiyorum" dedim; "Yolun
sonu yeni bir ba şlangıç; yolun sonu, çareyi kendinde aramak;
yolun sonu, insana inanç" dedi. Uyand ım ve düşümü istiyorum.

Tarihin hiçbir döneminde hiç kimseye, hiçbir kuruma
istekleri gümüş bir tepsi içinde dışarıdan sunulmamıştır.
İsteklerimizi biz bizzat kendimiz delegeler gerçekle ştireceğiz,
buna inan ıyorum. Bu inançla tekrar hepinize sevgiler, sayg ılar
sunuyorum.

OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkür ediyoruz.

Gültekin Tüfekçioğlu; buyurun efendim.

Av. GÜLTEKİN TÜFEKÇİ OĞLU (Kütahya Barosu
Delegesi)- Sayın Başkan ım, değerli konuklar, sevgili
meslektaşlarım; Kütahya Barosu delegesi olarak Kütahya'm ızdan
ve Kütahya halkından güzel Diyarbakır' ım ıza ve Diyarbak ırlı
kardeşlerimize selamlar, sayg ılar, muhabbetler getirdik, lütfen
kabul buyurunuz.

Değerli meslektaşlar ım; sözlerime başlamadan önce, yarg ının
üç temel öğesinden biri olan savunmada ve mesle ğimizde 32 y ıl
aradan sonra kısmi ve nispi bir iyileştirme sağlayan Avukatl ı k
Kanununda değ işikliği öngören yaşlı ve yorgun kanun tasar ıs ının
Türkiye Büyük Millet Meclisinde kanunla şmasında büyük emeği
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ve gayreti bulunan Türkiye Barolar Birliği Başkanı, Yönetim
Kurulu ve özellikle TBMM Adalet Komisyonu Başkan ı , Kütahya
Milletvekili ve Kütahya Barosu eski ba şkanlar ı ndan Say ın Emin
Karaa'ya şükranlarım ı arz etmek istiyorum.

Değerli meslektaşlarım; barolarım ız ve Barolar Birliğimiz,
eylem ve demeçleriyle savunma mesle ğinin ve yarg ı nın
problemleri yan ında, en az onun kadar çağdaş medeniyetin ve
özgürlükçü demokrasinin, çoğulcu demokrasinin temelini te şkil
eden prensipler için daha da gayret sarf etmek zorundad ır.
Maalesef fert ve toplum olarak ve kurumlar ım ız olarak, uzlaşma
maharetini kaybetmi ş durumday ız. Tanzimat'tan beri doğrulannı
en az bir as ır geriden, yanl ışların ı en az bir ad ı m geriden takip
etme alışkanlığına sahip olduğumuz Bat ı, müesseselerini
yıkmamış , terk etmemiş, sadece geliştirmeye ve yenile ştirmeye
bakmıştı r. Çok buhranlar yaşamış ; fakat çözümü, müesseselerinin
devamlılığı içinde uzlaşmalar sağlayarak bulmu ştur, bulmaya
gayret etmiştir. Tesir alm ış; ama kendi terkip ve sentezini kendisi
yaratmıştır. Biz, bunu hiçbir zaman yapamadık; adeta her
devrimiz, bir öncenin inkr ı mahiyetini taşımıştır. Bu yüzden fikri
yard ımlaşma ve tamamlanma bir türlü gerçekle şmemiş; hiçbir
sosyal, ekonomik, siyasi problemimiz çözülüp ileriye
götürülememiştir. Halbuki değ işerek devam etmek, devam ederek
değ işmek, beşeri sistemlerin, özellikle demokrasinin varolma
şartıdır.

Hiç değ işmeyen donar, tamamen de ğ işen yanar; ikisi de yok
olmakt ır. Değişmeyi sağlamak için, akla, ilme; kültürü korumak
için inanç ve imana ihtiyaç vard ır. Değişim, toplum ve fert
plan ında; ruh-madde, ak ıl-iman, ilim-din dengesinin teessüs etti ği
noktada tekamül ifade eder. Fikir iffeti, ilmi ölçülere ba ğ lılık
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şuuru, tenkit zihniyeti, gelişimin temel prensipleridir. Insan

Haklar ı Evrensel Prensibine göre, insanl ığın en büyük amac ı ,

insanların fikir ve inanç hürriyetlerine sahip oldu ğu bir dünyan ın
kurulmasıdır.

Fikri bir mesele üzerinde s ıhhatli düşünebilmek için, o

meseleyle ilgili bütün kavramlar ı , nüanslanyla beraber, tarihi

gelişimiyle beraber göz önünde bulundurmak gerekir. Kolayc ılık,

insan ın kendi kendini -aldatmas ıdır, en kötü aldanış da budur.

Maalesef, "demokrüsi", "ikiklik" ve "hürriyet" kavramlar ın ı n tarif

ve muhtevas ında ülkemizde kolayc ıhğa gidilmiş , gelişmeye engel

olunmuştur. Çoğu zaman bu konularda Türkiye Barolar Birli ğini

temsil edenlerin görüşlerinin de kan ımca ideogratik, engelleyici ve

gelişmeyi önleyici nitelikte oldu ğunu görmüşümdür. Laikliğin ne

olduğu, ülkemizde ilim adamlar ı tarafından dahi ortak bir izaha ve

tan ıma bağlanmamıştır.
Demokrasi, din ve vicdan hürriyeti, fikir hürriyeti,

birbirlerinin olmazsa olmaz ıdır. Devletin laik bir hukuki yap ıya

sahip olmas ı, milletin dini, manevi inançlar ı bulunduğu gerçeğine,

bu gerçeğin güçlenmesi idealine ayk ır ı bir biçimde

yorumlanamaz. Laiklik, dinin devlet üzerinde emredici bir tesir
sahibi olmas ını reddeder; ama hür kabul ve tercih zemininde
dinden felsefi, fikri, hukuki ve sosyal faydalar teminini
yasaklamaz. Laik devlete göre din, herhangi bir inanç, felsefe ve
fikir sistemidir.

Laiklik; herkesin inanma ve inan ışlarına uygun şekilde

yaşama hakkına kavuşması, fikir hürriyeti, din eğitiminin dini

kaynaklara göre serbestçe yap ılmas ı, dine karşı olan düşüncelere

de hürriyet verilmesi imkAnlar ının tanınması demektir. İnanma ve

inançlarına göre yaşama hak ve hürriyetinin bir unsuru olan k ılık-

kıyafet tercih hürriyetinden başörtüsünü, indi ve sübjektif birr
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takdirle siyasi simge kabul edip, hukuksuz bir şekilde yasaklamak,
bu yüzden 10 binlerce gencimizi en temel haklan olan eğitim ve
öğretim hakkından mahrum etmek, din eğitimi de almış
gençlerimizi baz ı kamu görevlerinden mahrum etmek; din
karşıtlığına, düşmanlığına dönü şen ilkel laiklik anlay ışının
sonucudur. Biz, mutedil ve ilmi bir laiklik anlay ışı istiyoruz. Yar ım
ahlak, yarım adalet, yar ım demokrasi nas ıl olmazsa, yar ım laiklik
de olmaz.

Hürriyetçi demokrasinin olgunla şmasıyla gerçekleşecek
mutedil ve tam bir laiklik anlay ışının egemen olduğu, fikir
hürriyetinin gerçekle ştiği, demokrasinin temel unsuru olan siyasi
partilerimiz bünyesinde de demokrasinin işlediği; bas ın ım ı z ın hür
olduğu, patronlann ın menfaat arac ı olmaktan ç ıktığı, Bat ıl ı
anlamda dördüncü kuvvet fonksiyonunu kamilen yerine getirdi ğ i;
insan hakları ihlallerinin tamamen ortadan kalkt ığı , kardeşlik ve
barışın lükim olduğu, normal hukuk düzeninin cari olmadığı
olağanüstü halin ebediyen sona erdiği günlere ve Türkiye'ye
kavuşmak hayal ve dileğiyle hepinize tekrar en derin sayg ı ve
sevgilerimi arz ederim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ederim.

Say ın Erdoğan Şengezer; buyurun efendim.

Av. ERDOÖAN ŞENGEZER (İstanbul Barosu)- Say ın
Başkan ım, sayın başkanlarım, say ın üstatlarım, değerli
meslektaşlarım; bu saatten sonra pek de fazla dikkatli
dinlenmeyeceğimi ben de biliyorum.
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Benim söyleyeceklerimi e ğer başka birisi söylemi ş olsayd ı ,
huzurunuzda bulunmayacakt ım. Ancak bekledim, kimse konuyu
açmayınca, ben de kendi aç ımdan 20 sene sonra da olsa, -1981'de
Ankara'da bu toplant ıya kat ılmıştım- fikirlerimi söyleyeyim
dedim.

Değerli meslektaşlarım; 350 sayfal ık raporun bir tek
noktas ında, bence konunun temeline de ğinilmiş . Ancak o kadar
çok kısa değinilmiş ki, onun bir parça geni şletilmesi kan ıs ına
kap ıld ım, bu konuda fikirlerimi iletmek istiyorum: 15. Madde,
"Yolsuzluklar ve gelir da ğıl ım ındaki eş itsizlik."

Değerli arkadaşlar; sabahtan beri yakınmalarla karşılaşt ık;

gerek mesleğimiz için, gerek cezaevindeki davran ış için, üçlü
protokol için. Bence atlar, araban ın arkasına koşulmuş bulunuyor.

Ben, işin tersini söyleyeceğim: Bütün bunlar ın nedeni,

"Yolsuzluklar ve gelir dağı lımındaki eşitsizlik" maddesinde
yat ıyor. Zira Türkiye'de krizden de kimse pek fazla bahsetmedi;
bu krizi kan ımı zla, can ımızla yaşıyoruz, pek de fazla konu şulmad ı .
Liberal ekonomilerde krizler bünyeseldir. Bat ılılar, onu birtakım
şekillerde azgelişmişlerin üzerine yıkarak bu dönemsel krizlerini
atlatıyorlar. Ancak bizim gibi geri kalmış ülkelerde veya orta
kalmış ülkelerde diyelim, bu krizler çe şitli dönemlerde otoriter
idarelere neden oluyor. Eskiyi hat ırlayanlar hat ırlas ınlar;
Türkiye'de 3 tane otoriter rejim olmu şsa, onun öncesinde 3 tane
çok büyük devalüasyon olmu ştur, ekonomik kriz olmuştur. Tabii
ekonomik krizin yükü birtakım kimselerin s ırtına yüklenecek,
kimse gönül rızas ıyla o yükü kald ırmaya raz ı olmayacağı için,
yasalarda otoriter sistemleri tercih edeceksiniz ve savunman ın,
bizlerin görevleri kat kat ağırlaşmış olarak karışımıza gelmiş
olacak.

112 12-13 May ıs 2001 • D İ YARBAKIR



ıüÜn
BAROLAR

Bi RUG t

Gelir dağı lımındaki eşitsizlik legal olabilir, gündemin moda
değimiyle reel hukuk aç ısından hukuka uygun olabilir, fakat temel
prensip ve ilkelere ayk ırıd ır. tstanbul'da mesle ğe yeni başlamış bir
avukata hayat standard ı uyguluyorsunuz; buna mukabil, bir
minibüsün plakas ı 200 milyardır, o, orta esnaf olarak daha az vergi
veriyor. Bu, yasaya uygun; ama Anayasan ın kişilere eş it
davranılma ilkesine ayk ır ı . Bu, bir kesimin s ırtından diğer bir
kesimin s ırt ına kaynak aktarmak demek. Ayn ı şekilde azgelişmiş
bölgelere teşvik veriyorsunuz; adam krediyi al ıyor, oraya bir şey
yapmıyor ve gidip krediyi devlete borç vererek kullan ıyor. Bundan
stopaj ın dışında vergi alm ıyorsunuz; ama asgari ücretliden vergi
al ıyorsunuz. Yükü belirli bir kısm ın s ırt ı na yüklediğiniz zaman, o
kıs ım da toplumun çok büyük bir çoğunluğu olduğu zaman, o
zaman bu hukusal sorunlarla, avukatl ık meseleleriyle karşılaşırız.
Yani atlan araban ın önüne koşmak laz ım, durumu öyle
değerlendirmek laz ım.

Önerim şu: Yeni seçilecek arkada şlara temenni niteliğinde
olsun; -gelecek dönem konu şma, hesap sorma hakk ım olsun diye
söylüyorum, kim seçilirse seçilsin- ekonominin kayda ba ğlanmas ı
olay ı ... Yolsuzluklar bölümüne giremiyorum. Yolsuzluklar; devlet
içinde, siyaset içinde ve sermaye içinde belirli bir kesimin bir
araya gelmesiyle olabilecek şeylerdir. Ekonominin kayda
bağlanmas ı halinde bu büyük yolsuzluktaki rakamlar ın
saklanmas ı ihtimali yoktur. Yani sonuçta cezaevindeki sonuç,
cezaevi meselesi, bunlar ın sonucudur. Biz sonuçla
uğraşacağım ıza, başlang ıçla uğraşmaya mecbunız.

Yine 16. Maddede geçiyor; milletvekili dokunulmazl ığı
olayın ın ayrıcalık olmaktan ç ıkarılmas ı takip edilmelidir ve
hukuksal nedenleri vardır, hukuksal temelleri vard ır. Yani siyaset

26. Olağan Genel Kurul 113



IURIM

BAROLAR

BIRLIGT

anlamında değil, hukuksal anlamda sa ğlam temelleri vard ır ve
yarg ı kararlarını n uygulanmas ın ın takip edilmesi gerekir.

Hepinizi sayg ılarımla selaml ıyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler.

Say ı n delegeler; son konuşmac ım ız Hüseyin Tayfun. Buyurun
Sayın Tayfun.

Av. HÜSEYİN TAYFUN- Sayın Başkan, Barolar Birliğinin
Sayı n Başkan ı ve Yönetim Kurulu üyeleri, say ın baro başkanları ,
sayin delegeler, say ın konuklar; hepinizi sayg ıyla selaml ıyorum.

Baro başkan ı m ız, konuşmas ında temas, etti; ama ben de
Barolar Birliğinin 26. Olağan Genel Kurulunun Diyarbak ı r'da
yap ılmas ına Denizli'de karar veren delegelere, herkese, burada
bulunanlara, Türkiye'deki bütün baro ba şkanlarına ve
delegelerine teşekkür ederim. Hepiniz şeref verdiniz; tekrar
teşekkür ediyorum. Ancak naçizane bir önerim var: Diyarbakır
surlarını arabayla da olsa, etrafında bir dolaşarak görün. Bir
anekdot: Senelerce önce "Diyarbak ır surlann ı tamir edelim mi,
etmeyelim mi; bir k ısm ın ı y ıkalım" diye düşünmüşlerdi. Bu işin
uzmanları , "Bu surlar ı yapmak, y ıkmaktan kolayd ı r" diyorlard ı ;
tersinden söylersek, "Bu surlar ı yıkmak, yapmaktan daha zordur"
diyorlard ı , buna dikkatinizi çekmek isterim.

Ayrıca mümkün olursa, Mardin'e gidip, Mardin'den Harran'a
bakman ız ı da istiyorum. 2 bin sene önce Harran'da üniversite
varmış ve orada sulamalar varmış ; bileşik kaplar yasas ına göre o
kuyular aç ılıyor ve arazi sulan ıyordu.
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Değerli arkadaşlar; 1993'te bu yana 6 kurultayd ır, sayın
delegelerle, say ın Barolar Birliği mensuplar ıyla bir arada
oluyorum. Zaman zaman bölgenin koşullarını, bölgenin şartlarını ,
bölgedeki hukuksuzlu ğu, hukuk ihlallerini çok geni ş ve bazen de
kırıc ı olarak dile getirdim. Gerçi bugün Bal ıkesir Delegesi Say ın
Turgut İnal'ın geçen gün bir yaz ısında benim bir konu şmama
atıfta bulunmuş . Ben, "'Ben, bu silahla bin metreden adam
vururum' diye silah ın ı denemek suretiyle zevkle adam öldüren
azald ı" demiştim, bir konuşmamda bunu anlatm ışt ım, pek çok
delegeyi etkilemişti. Bugün bunlar azaldı; ama yine de istenen
ortamda bulunduğumuzu söyleyemem.

Geçen bir arkada şımız anlatıyordu; çok yakınlarda bir askeri
ekip, bir arama s ırasında, kendi silahlar ın ı birilerine, sanıklara
mal ediyor, böyle bir tutanak tutuyor ve bu tutanakla san ıklar ın
yarg ılanmas ı, bu delillerle yarg ılanma sağlan ıyor. Ancak yap ılan
araşt ırmada, birlikten gelen yaz ıda; bu silahların senelerce önce
birliğin kayıtlarında olduğu ve bugün hâlâ da birlikte bulunduğu
belirtiliyor. Bu tür suni belgelerle, suni delillerle bölgemizde pek
çok insan mahküm edildi. Biz de takip etti ğimiz birçok davada
şahit olduk; bir sahte belge, suçlanmak istenenin cebine
konuluyor ve bu belgeyle insanlar mahküm ediliyordu. Gerçi bu
son Erteleme Yasas ıyla 169. Maddeyle cezaland ırılanlar ın
ertelenmesi çok yararl ı oldu; çünkü birçok masum bu şekilde
kurtulmuş oldu.

Gazeteler, birkaç sene önce, "Van'da, akrabalar ının yan ına
gitmek isteyen göçerler, şehir girişinde polis engeliyle kar şılaştı"
diye yaz ıyordu. Vali, "art ık yeter" diyordu; yani örgüt ile asker
aras ında kalan ve köyünü terk etmek zorunda kalan vatanda ş ,
şehir merkezindeki akrabalar ının yan ına s ığınmak isterken,

26. Olağan Genel Kurul 115



lüPJdvE

BAROLAR

B İ RLİĞ i

"şehre girmek yasak" deniliyordu. Yine ayn ı tarihlerde gazeteler,
"Sigaray ı bırak, gazete al" gibi masum bir kampanya açan ve
bununla ilgili bildiri dağıtmak isteyen bir siyasi partinin
mensuplar ının bu bildirilerinin dağıtmasına engel olunduğunu,
Siirt'te buna engel olunduğunu yaz ıyordu.

Bölgemizde, ilimizde 23 senedir; yani 26 Nisan 1979'dan beri
tek bir yürüyü şe, gösteriye izin verilmiş değil. Mesela bu sene 1
Mayısta yurdun birçok yerinde i şçi kuruluşları toplant ılar,
gösterişler, yürüyü şler yaparken; Diyarbak ır'da 30-40 kiş i
toplanmaya çalışıyordu, coplarla dövülerek bir bak ıma etkisiz hale
getiriliyordu, yani masumane "Sendika hakk ım ız ı söke söke
al ırız" gibi bir slogan atmaya f ırsat verilmiyordu. Biz, böyle bir
bölgede senelerdir avukatl ık yap ıyoruz.

Bir zamanlar bölgedeki mahkemelerde sava ş hali
hükümlerinin uygulandığın ı söylemiştim. Bir siyasi parti genel
başkan ı nı karşılarken bunu söylediğimde, orada bulunanların
hepsi hayret ediyordu. Gerçekten S ıkıyönetim Yasas ına göre,
sıkıyönetim yarg ılamaları savaş hali hükümlerine göre yap ılıyor.
Mesela bir hükim reddi talebinde bulunduk; gerekçe olarak
"Savaş hali hükümlerine göre yap ılan yarg ılamalar var; öyle
olunca, hükimin reddi talebiniz bu gerekçeyle reddedilmi ş"
diyordu.

Çok ilginç bir şey söyleyeceğim: Bu senenin ocak ayında, bir
gazetede, bizim de 1980 sonras ında Diyarbakır Sıkıyönetim
Mahkemesinde savc ılık yaptığı için tanıdığım ız bir emekli askeri
hakim şunu diyordu: "Orada 22 seneden beri hukuksuz bir düzen
var; yani bu ülkenin bir bölümünde demokrasi ve hukuk hiç yok.
O bölgede kirlenme ve hukuksuzluk bat ıya da s ıçradı. Türkiye'nin,
Güneydoğusunda sorunu çözmemesi, Güneydo ğu Sorununu
çözmemesi, tüm sistemi kirletti, hukuksuzlu ğa itti. Susurluk,
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asl ında bunların genel bir tablosu. Devletin ve askerin yakla şı m ı
yanlış t ı , sorunu büyüttü; s ırf askeri mentaliteyle yaklaşıld ı " diyor
ve devam ediyor bu askeri hakim: "Bizim hukukçular ım ız cesur
değil; biraz cesur davranabilseler Türkiye'de çok şey deği ş ir,
hukuk tanımayan güçleri frenlemek mümkün olur. Hukuk
namusu, bu cesareti göstermeyi gerektirir. 12 Eylülde yarg ı bu
noktaya getirilirken, Yarg ıtay, Danıştay ve Anayasa Mahkemesi
üyeleri, pekala bir tek tepki gösterebilirlerdi ve hiçbir şey de
olmazd ı, bence askeri yönetim çok zor durumda kal ırd ı ; ama
hiçbir şey yapmad ılar."

Say ın arkadaşlar; bu bir emekli olmuş askeri hkimin sözleri.
Burada dikkatimizi çeken; "Hukuk namusu, bu cesareti
göstermeyi gerektirir" diyordu. Yaln ız bu arkadaşlarım ız da
görevdeyken bu cesareti gösteremediler. Geçen sene burada bir
panel vard ı; burada bir savc ı da oturuyordu, o da bir şeyler
söyledi. Orada söz ald ım, dedim ki, "Ben savc ı beye soruyorum; şu
anda Diyarbakır'da gözalt ına al ı nanlar, işkence görenler yüzde
50'inin altında mı, üstünde mi?" Orada bir tane hükim, "Böyle bir
soru da sorulur mu? Bu ortamda, Diyarbak ı r'da yüzde 50'inin
altında işkence olduğunu savc ı nas ıl söyler?" diyor. Ona şunu da
ilave ettim; dedim ki, "Siz emekli olsaydınız, bu soruya ne cevap
verirdiniz?" Demek ki emekli olduktan sonra birtak ım gerçekleri
söylüyorlar.

Say ın arkadaşlar; TÜS İAD bile Anayasanın 15. Maddesinin
son fıkrasını n değiştirilerek, 12 Eylül döneminin i şlemlerine karşı
Anayasa yarg ıs ının aç ılmas ın ı istiyor. Herhalde bu konuda bize
daha fazla görev düşer. Aynı TÜSİAD başka bir şey söylüyor, çok
ilginç; "Siyasi partilerde genel başkan sultasına son verilmeli"
diyor ve çok ilginci, "Önseçim yap ılsın" diyor. Ayr ıca diyor ki,
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"Batı ülkelerinde olduğu gibi, seçimlerde ülke baraj ı yüzde 5'e
insin." Bunu TÜS İAD söylüyorsa, herhalde bizim de söylememiz
laz ım. Çok ilginçtir; e ğer Türkiye'de ülke baraj ı denildiği gibi biraz
daha aşağıya inerse birçok problemler hallolabilir, pek çok kesim
kendini temsil etme imkan ı bulur. Nas ıl ki işçilere yürüme imkün ı
vermediğinizde başka şeyler yap ıyorlarsa; eğer siz baraj ı yüzde
10'a ç ıkar ırsanız, kendini temsil edemeyenler ba şka yollara sapar.

Aykırı gelecek bir şey daha söyleyeceğim: Türkiye'de
ekonomik krizin bilinen sebeplerinden ba şka, en önemlisi, bana
göre, bölgede askeri harcamalardaki israft ır. Bugün 10 milyar
dolar için el açm ışken başkalarına, son 10-12 y ılda, kimilerine göre
100, kimilerine göre 150 milyar dolarl ık harcama var. Ben, bunun
en az yarıs ının israf olduğu kanaatindeyim.

Son olarak şunu söylüyorum: Son Avukatl ık Yasas ındaki
değişikliğin çok önemli kazan ımlar olduğunu söylüyorum. Ben,
asl ında hiçbir eleştiri niyetim yok; hele olumsuz bir eleştiriye hiç
niyetim yok. Hele Diyarbakı r'da, -eksik var m ı , yok mu; o ayrı
mesele- Diyarbakır'da Barolar Birliği Yönetimini eleştirmeye hiç
niyetim yok, misafirlerimizsiniz.

Beni sab ı rla dinlediğiniz için teşekkür eder, hepinize saygılar
sunarı m. (Alkış lar)

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar; zaman akıp
gidiyor, daha gündemimizin çok maddesi var. Hemen bu
konuşmalardan sonra, geçmi ş dönem çal ışmalar ından dolayı
Birlik Yönetim Kurulunun aklanmas ı konusu var.

Bundan önce tabii 26 arkada şım ız ın konuşmalarına karşı
elbette ki Türkiye Barolar Birli ği Yönetim Kurulunun da ele ştiri
yönünde -ki hakl ı da olabilir, haks ız da olabilir, bu bizim
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zenginhiğimiz olmas ı gerekir- kendilerine cevap hakk ı vard ır;
buyurun Say ın Hocam.

Prof. Dr. ERALP ÖZGEN (Türkiye Barolar Birliği Genel
Başkanı)- Değerli meslektaşlarım; vakit çok gecikti, bunun bilinci
içinde konuşacağım. Her şeyden önce, gerek yapt ığım ız görev
nedeniyle, gerek yeni yasam ız nedeniyle bize teşekkür eden
meslektaşlarıma, ayrıca bizi eleştiren meslekta şlanma da
gönülden teşekkür ediyorum. Bu ele ştiriler gelecek yönetim
açıs ından bir ışıkt ır, takip edilmesi gereken yolu bize gösterdiler.
Yaln ız meslektaşlar ım ın çoğu sanıyorum artık orada konuşmazlar,
gündemimizin 14. Maddesinde yer alan dilek ve temennilerle ilgili
görüşlerini aç ıklad ılar, o maddeyi de belki tamamlamış sayılırız.

Ben sadece 1-2 noktaya dokunarak sözlerimi çok k ısa
keseceğim. Say ın Çetin Turan' ın konuşmas ında ileri sürdüğü
konulardan büyük üzüntü duydum. Birincisi, "28 Nisan tarihinde
Ankara'da anlams ız bir yürüyü ş yaptık" dedi. An ıtkabir'e gidip,
Atam ızın huzuruna gitmek, ondan manevi güç almak ne vakitten
beri anlams ız sayılıyor anlam ıyorum efendim. (Alkışlar) Biz o gün,
Ata'mızdan aldığımız manevi güçle yazd ığımız defterde,
hükümetten olan şikayetlerimizi de aç ıklad ık ve böylece bas ına da
duyuru yapm ış olduk. Ben bu yürüyüşün anlams ız değil, çok
anlaml ı ve yerinde bir yürüyü ş olduğu inanc ınday ım, bunu tekrar
belirtiyorum.

İkincisi, bundan 3 yıl evvel benimle ilgili bir olay ı bugün
yeniden tazeleyerek Say ın Çetin Turan önümüze getirdi; İş
Bankasındayken Disiplin Kurulu Ba şkanı olarak verdiğim bir öy
nedeniyle. 0, o tarihlerde çok tart ışı ld ı , ben görü şlerimi, hatta
Sayın Hocam ı z Rahmetli Sahir Erman'dan yaptığım al ınt ılar, yerli
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ve yabanc ı mahkeme kararlarından yaptığım al ıntılarla o s ıradaki
bütün baro başkanlar ım ı za ve delegelerimize göndermi ştim.
Ş imdi bu konu neden önümüze geldi bilemiyorum. Asl ında o
günlerde Ankara'da yap ılan baro başkanları toplant ıs ında ben
aynen "4 y ıl için seçildim; ama sizlerin güveni devam etti ği sürece
ben burada olurum. Sizlerin güveni bitmi şse ben istifa etmekten
çekinmekten bir an tereddüt etmem" dedim ve 4 baromuz dışında
bütün baroları mız benim istifa etmemem, göreve devam etmem
konusunda bir karara ulaştılar. Bütün bunlar olmuşken yeniden
bunun gündeme getirilmesini doğrusu hayretle karşıladım.

Sayın Çetin Turan'ın söylediği bir diğer nokta, Bankalar
Birliğinin yaptığı çeş itli toplant ılara benim katılıp kat ılmamam
konusunda. Efendim, bir yıld ır ilgim kalmadı, fakat biliyorsunuz
ben tş Bankas ı Hukuk Müşaviri olarak görev yap ıyordum ve 1996
yı l ında ve 1997 y ı lı nda Gaziantep'te Birlik Ba şkanı seçilirken bu
görevdeydim ve sayın delegeler, sayın başkanlar, benim bu
görevimi bilerek Birlik Başkan ı seçtiler. Ondan sonra -evet- bir
yaz ı geldi İzmir Barosundan, "benim Birlik ad ına buraya katı l ı p
katılmadığım" konusunda. Buna ben kendi imzamla cevap
vermedim; çünkü benimle ilgili bir soruya, kendi imzamla
vereceğim cevab ın nezaketsiz olaca ğını düşündüm ve Sayı n
Başkanvekilimiz Hüseyin Erkenci'nin imzas ıyla, "Birlik ad ına
katılmadığım" cevab ı verildi. Onun üzerine İzmir Barosu benden
şahsen sordu "siz kat ıld ınız m ı çalıştığınız i şyeri ad ına?" diye.
Buna cevap vermedim, vermeyece ğim de, neden?.. Çünkü ben, bu
sorudaki zihniyete karşıy ı m. Müvekkiliyle avukat ı aras ı ndaki
ilişkilere barolar ın karışma yetkisi ne vakitten beri vard ır. Bu
zihniyet kabul edilecek olur ise, yar ın, öbür gün, herhangi bir
baronun, herhangi bir meslekta şımızın müvekkiliyle olan
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ilişkilerini soru yapma haklar ın ı kabul etmi ş oluruz. Avukatlar ın
bağıms ızlığın ı biz böyle mi sağlayacağız?..

Sayın Yücel Sayman' ın belirttiği bir konuya gönülden
kat ıl ıyorum; Dicle Üniversitemizin Rektörünü, YÖK Ba şkan ının
birtakım dedikoduları öne sürerek, gerçekçi olmayan, delil
olmayan nedenlerle görevden almak istediğini bas ından duyduk.

Hakikaten Say ın Sayman' ın bu konudaki hassasiyetine gönülden

kat ı l ıyorum.

Sayı n Adil Giray Çelik çok güzel noktalara dokundu; Barolar
Birliğinin gelişmesi için yap ılmas ı gereken noktalar ı söyledi,

bunlardan biri de meslek kurallar ının yeniden düzenlenmesiydi.

Asl ında biz barolarım ıza hakikaten gündeme al ınır ihtimaliyle

meslek kuralları hakkındaki görüşlerini sorduk, baz ı
barolarımızdan cevap geldi. Ancak bu toplant ı gündemine

alamad ık; çünkü onu alsayd ık bütün gün onunla uğraşırd ık,

halbuki yarın bir seçim var ve bir tek gün konu şma hakkımı z var.
Bu yüzden bir dahaki Genel Kurulda; yani seçimsiz Genel
Kurulda bunun gündeme al ınmas ının daha yararlı olacağını
düşündük.

Efendim, son olarak, İstanbul Barosu Delegesi Say ın Zehra

Coşkun'un bir sorusuna ve söylediklerine cevap vermek
istiyorum. Sayın Coşkun, "Bakan ve Müste şar eğer Hükimler

Savcılar Yüksek Kurulundan ç ıkarılacak olursa tam ba ğıms ı zl ık
sağlanacak m ıd ır?.. Hay ır" dedi, yürekten kat ılıyorum; hay ır.
Yaln ız Sayın Coşkun'un birtak ım sorduğu sorular vard ı ,

san ıyorum ben 1996'da Birlik Ba şkanı olduğumdan bugüne kadar
-en son 2 gün önce tekrar- yılda iki kez, Danıştay' ın kuruluş
yıldönümü 10 May ısta ve yarg ı yı l ı açı lış lar ında yaptığım

konuşmalarda, sadece Bakan ve Müste şarın çıkmas ını istemedim,
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onun dışında söylenmedi sandığı şeyleri de söyledim. Belki o
konuşmalarım Sayın Zehra Coşkun'un eline geçmedi veya
geçtiyse vakit bulup okuyamadı .

Ben, her şeyden önce Cumhurbaşkan ının yürütmenin ba şı
olduğu için yüksek yarg ı organlarına yargıç atama yetkisinin
kald ırılmas ını , Hükimler Savc ılar Yüksek Kuruluna üç aday
içinden seçim yapma yetkisinin kald ırılmasın ı istedim bütün
konuşmalarımda, Bakan ve Müste şarın çıkarılmas ın ı da istedim.

Onun yan ında, Hakimler ve Savc ılar Yüksek Kurulunun
kendi personel müdürlü ğünün ve kendi teftiş kurulunun
kurulmas ı gerektiğini vurgulad ım. Yargıç ve savc ı lığa al ı nmada
sınavların Adalet Bakanlığı 'nca değil, Yarg ıçlar ve Savc ılar
Yüksek Kurulunca yap ılmas ı gerektiğini vurgulad ım. Yarg ını n
vazgeçilmez unsuru olan savunman ın bağıms ızlığın ın sağlanmas ı
gerektiğini vurgulad ım ve Hakimler Kanunun bir maddesini
eleştirerek, yeterince hukuk bilgisi okutulmayan baz ı
fakültelerden idare mahkemelerine yarg ıç atanmas ın ı eleştirdim.
Bütün bunlar yarg ı bağıms ızlığının sağlanmas ı için temel
noktalard ır, ben bunlar ı da vurgulad ım.

Vaktinizi daha fazla almak istemiyorum. Yeni seçilecek
yönetimin görevi hakikaten çok zor, çok a ğır bir yükün alt ına
giriyorlar; çünkü işte yasamız çıkt ı , yap ılmas ı gereken çok önemli
6-7 tane yönetmelik haz ırlanmas ı, bunların 6 ay içinde yap ılmas ı
zorunluluğu var.

Değerli meslektaşlarım; bir yıl kadar önce hepinizin bildiğ i
gibi yeniden aday olmayaca ğımı aç ıklad ı m. Bu nedenle, 5 yıldır
büyük onur duyarak yürüttüğüm Türkiye Barolar Birli ğ i
Başkanlığından ayrı lıyorum. Bu süre zarfında, siz sayın
başkanlarımdan, siz say ın Genel Kurul delegelerimden ve
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Yönetim Kurulumuzun çok say ın üyelerinden hep destek gördüm,
katkılarda bulundunuz. Bu nedenlerle sizlere veda ederken,
hepinize sonsuz te şekkürlerimi, minnetlerimi sunuyor, içten
sayg ılar ımla selaml ıyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Türkiye Barolar Birli ği Başkan ı
Değerli Hocamız Prof. Dr. Say ı n Eraip Özgen Beyin, eleştirilerden
sonra ayrı lığa yönelik duygu yüklü konu şmas ı gerçekten hepimizi
duygulandı rd ı . Bundan sonraki yaşam ında da gerektiğinde -
benim kuşağımdan Ankara'dan mezun olanlar ın büyük bir
bölümünün Hocas ı- arzu ettikleri takdirde hemen bir ileti şim
aracıyla bize ula şt ıklar ında yine emirlerinde olacağımızı bilmesini
istiyorum. Bundan sonraki hayat ı nda da mutlu, huzurlu bir ya şam
diliyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Değerli delegeler, say ın başkanlar;
gündemimizin 7. Maddesindeyiz. Geçmi ş dönem çal ışmalarından
dolay ı Birlik Yönetim Kurulunun aklanmas ı maddesi var. Bu
konuyu oylann ız ı sunacağım: Bu konuda görüş belirtmek isteyen
aleyhte... Yok.

Sayın delegeler, say ın başkanlarım, lütfen, biz gerçekten bir
hukuk kurumu olarak Türkiye'nin hukuk gündemini tart ışıyoruz.
Yarın Türkiye'nin değişik coğrafyalar ında görev yapacağız ve
bunları hep savuna gelece ğiz. Bu nedenden ötürü, hatta gerekirse
akşam, gece saat 1-2'lere kadar burada olal ım; yani bunlar
Türkiye'nin sorunları, bu nedenden ötürü sebat gösterin lütfen.
Usulü yönlerini de yerine getirmek bizim bir anlamda görevimiz,
bu nedenden ötürü sunuyorum..

Geçmiş dönem çalışmalarından dolay ı Birlik Yönetim Kurulu-
nun aklanmas ı nı oyların ı za sunuyorum: Aklanmas ını isteyenler...
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Geçmiş dönem çal ışmalarından dolay ı Birlik Yönetim Kurulu-

nun aklanmas ını oylarınıza sunuyorum: Aklanmas ın ı isteyenler...
Aklanmasın ı istemeyenler... Oybirliğiyle geçmiş dönem
çalışmalanndan dolay ı ... (Alkışlar) 4 yıl zahmetli meşakkatli
çalışmalanyla huzurlar ı n ı zda bulunan Birlik Yönetim Kurulumuz,
bütün delegasyonun oylarıyla, oybirliğiyle aklanmışt ır, kendilerine
huzurunuzda te şekkür ediyorum.

OTURUM BAŞKANI- Gündemin 8 inci maddesinde,
Başkanl ık Divan ı , Yönetim, Disiplin ve Denetleme Kurulu
üyelerinin ödenmesi gereken huzur hakkı, yolculuk, ikametflh ve
diğer zorunlu gider miktarlar ının saptanmas ı var. -Gündemden
okuyorum size- "Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu Huzur
Hakk ı Önerisi, 50 milyon Türk Liras ı, otel ve benzeri yol
masraflar ı belge karşılığı ödenmesi, saptanmas ı" 8. gündem
maddesi olarak gündemimizde. Buna ili şkin olarak bir önerge var,
o önergeyi bilgilerinize sunuyorum.

Av. SABRİ ÇEPİK- Efendim, ben önergenin tümü uzun
olduğu için, isterseniz önerge sahiplerini ve sonucu okuyay ım,
önerge sahiplerinin r ı zas ı nı almak kayd ıyla tabii. İstanbul
Delegesi Cengiz Babal ık, Tamer Soypak, Sadi Ataç, Bahattin Acar
ve arkadaşları .

SALONDAN- Tamam ı okunsun.

Av. SABRİ ÇEPİK- Peki efendim, süratle tamam ın ı
okuyorum: "Gündemin 8. Maddesinde belirlenmesi öngörülen huzur
hakkı, Birlik Başkanı ve Başkanlık Divanı üyelerini de kapsayacak
şekilde yer almaktadır. Hazırlanan 2001-2003 Yılları Gider Bütçe
Tasarısının 1. Bölümü, 5. Fıkra.sında önerilen 30 milyar TL huzur
hakkının aynı kapsamda önerildiği görülmektedir. Keza bütçe
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gerekçesinin B, 2, 3, 4 ve 5. Bölümünde bu öneri tekrarlanarak,

Başkan ve Başkanl ık Divanı üyeleri için 50 milyon TL huzur hakk ı
teklif edilmektedir.

Buna karşın gündemin 9. Maddesinde görüşülecek olan Gider

Bütçesinin 1. Bölümü, 2 ve 3 fıkrasında Başkan ve Başkanlı k

Divanı için sembolik bir ödenek, 1-2 lira gibi yer almaktad ır. Bu

öneri, Avukat tık Yasas ının 112. Maddesine aykırıdır. Aynı
zamanda Türkiye Barolar Birli ğini yönetecek olan meslektaş larımız

için yine amatör bir yaklaşım ve ikinci bir i ş, uğraş durumunu

içermektedir, yasaya ayk ırıdır, Avukatlık Yasasının 112.

Maddesine göre Birlik Başkanı ve Başkanlık Divanı üyeleri huzur

hakkı alamazlar, ücret alabilirler.

Huzur hakk ı, Başkanlık Divanı dışındaki Yönetim Kurulu

üyeleri ve Disiplin Kurulu, Denetleme Kurulu üyeleri için

geçerlidir. Bu nedenle, 8. Maddede görüşülecek olan huzur hakkının
Başkanlık Divanını kapsamaması gerekir. Bu bütçe tasarısı
Türkiye Barolar Birliği Başkanı ve Başkanlık Divanı üyelerini asil

görev anlayışından uzaklaştırır, verimsizle ştirir. Birliğin iş yükü ve

görev kapsamı artmıştır, giderek artacaktır. Bu iş yükünü amatörce

çalışmalarıyla, ikincil bir uğraş, iş anlayışıyla t aşınması mümkün

değildir. Aksi takdirde Birliğin etkinliği giderek azalacak,

yıpranmasına neden olacak, görevler angarya gibi

algılanabilecektir.

Avukatlar kendilerine her zaman, her koşulda ve her alanda

savunma noktasına gelmişlerdir. Yeni yasayla Birliğin konum ve

görevi artmıştır, bu işlerin ve mesleğin savunmanın geçim kaygısı
içinde olan, emeğini ve düşüncesini görevine tam olarak

yansıtma yan yöneticilerle karşılanmas ı mümkün değildir, amatör

yapılanma aşılmalıdır. Bu nedenlerle;
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1. Gündemin 8. Maddesinde karara bağlanacak olan huzur
hakkının Birlik Başkanı ve Başkanlık Divan ı üyelerini
kapsamayacak şekilde belirlenmesini,

2. Gündemin 9. Maddesinde karara bağlanacak olan gider
bütçesinin, "Yönetim giderleri" başlıklı birinci
bölümünün 2. Fıkrasında yer alan Birlik Başkanı ve 3.
Fıkrasında yer alan Başkanlık Divanı üyeleri için
ödenek konulmasını saygıyla arz ve teklif ediyoruz."

Önergeyi Sayın Genel Kurulun bilgilerine sunduk. Önerge leh
ve aleyhinde birer ki şiye söz verebiliriz diye düşünüyorum.

SALONDAN- Başka önerge var m ı ?

Av. SABRİ ÇEPİK- Başka önerge yok.

SALONDAN- Sayın Başkan; bu önergeden ziyade, bu
maddenin yasaya uygun hale getirilmesi gerekiyor; oylanmas ına
da asl ı nda gerek yok, hiçbir oylama yapt ıramazsın ı z.

Av. SABRİ ÇEPİK-Efendim, ödenek konulmas ın ı istiyor.

SALONDAN- Kanuna aykırı, Başkanl ık Divan ı için huzur
hakkının oylanılmas ı kanuna aykırı zaten.

OTURUM BAŞKANI- Müsaade ederseniz, bunun lehinde,
aleyhinde 2-3 dakikay ı geçmeyecek şekilde arkadaşlarımız
Kurultaya bilgi verirlerse uygun olur. Aleyhte görü ş belirtmek
isteyen arkada şlarım ız var m ı ?..
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SALONDAN- Var.

SALONDAN- Biz Yönetim Kurulu olarak bir aç ıklama
yapacağız. Aleyhte, lehte konu şsunlar; ama biz aç ıklama
yapacağız.

Av. BAHATT İN ÖZCAN ACAR (İzmir Delegesi)- Başkanım;
önerge sahiplerinden biri olarak, kısaca önerge üzerinde aç ıklama
yapabilir miyim?

OTURUM BAŞKANI- Buyurun.

Av. BAHATTİN ÖZCAN ACAR- Sayın Başkan, değerli
delege arkadaşlarım ve meslektaşlanm; Barolar Birliği Genel
Kuruluna kat ılan bütün meslekta şlarımız ın, Avukatlık Yasas ın ın
112. Maddesini bildiklerine yürekten inan ıyorum, ancak ilgili
maddeyi hat ırlatma bab ında bir cümle olarak tekrar okumak
istiyorum: "Türkiye Barolar Birliği Başkanlığı, Başkan
Yard ımc ılığı, Genel Sekreterliği ve Saymanl ığı görevleri ücretlidir.
Birlik Yönetim Kurulunun Ba şkanl ık Divanında görev almamış
olan üyeleri ile Disiplin ve Denetleme Kurullar ı üyelerine,
katıldıkları toplantılar için huzur hakkı ödenir."

Madde gayet aç ık. Bugüne kadar iyi niyetle bir uygulama
yap ılmış , Başkanl ık Divan ı üyeleri de, Ba şkanl ık Divanı dışında
kalan üyeler de, Birlik Ba şkan ımız da huzur hakkı almışlarsa bu
madde kapsam ına aykırı düşmektedir. Bundan sonra Barolar
Birliğine seçeceğimiz yöneticilerin "huzur hakk ı" baş lığı ad ı
alt ında para almalar ı , yasanın açık hükmüne aykırı düşmektedir.

26. Olağan Genel Kurul 127



ıümdvE
BAROLAR

BIRİJGI 

Sembolik olarak, Birlik Ba şkanımız ve Başkanl ık Divan ı üyeleri,
bugün haz ırlanan gider bütçesine göre ücret alamayacaklard ır, 1
lira, 2 lira ödenek konulmu ştur. Bu yasal durumun düzelmesi
açısından böyle bir önergenin verilmesine gerek duyduk.

İkincisi, Say ın Birlik Başkanımızın da burada aç ıkladığı gibi
ve bütün delegelerin de aç ıkladıkları gibi, Türkiye Barolar Birli ği
Yönetiminin önünde çok büyük görevler ve sorunlar vard ır. Hiç
kimse meşakkatli meslek ya şam ı içerisinde, geçim gailesi
içerisinde, bir yandan kendi aileyi geçimini sürdürürken, di ğer
yandan da ondan kalan zaman içerisinde bu görevleri yürütmek
durumuyla karşı karşıya kaldığı zaman, bizim onlardan ücretsiz
olarak bunlar ı isteme hakkımız yoktur, angarya gibi biz onlara
böyle görev yükleyemeyiz. Art ı , Türkiye Barolar Birli ğinin
bağıms ı zlığı , Barolar Birliğini temsil eden yöneticilerimizin de
bağıms ız olmas ıyla bütünleşir. Barolar Birliği Başkan ve temsil
görevi üstlenen Ba şkanl ık Divan ı üyelerinin herhangi bit
işverenle, herhangi bir iş sahibiyle, kurumsal ya da özel ekonomik
iş ilişkisi olmadığı takdirde daha verimli çalışacakları , daha rahat
çalışacaklarına inan ıyoruz. Bu nedenle, Türkiye Barolar Birliğinin
önünde duran yüklü görevlerin yürütülmesinin profesyonelce
düşünülmesi gerektiği görüşündeyiz, bu amatör bir i ş değildir
görüşündeyiz.

Bu ikinci görü şümüz bir başka gerekçedir; ama huzur hakk ı
ile ücret ayrımı, yasan ın zorunlu kı ldığı bir olayd ır. Haz ırlanan ve
sizlere gönderilen bilanço ve tahmini bütçe tasar ıs ında huzur
hakkı 11 kişi için düşünülmüş ve gönderilmi şti. Biz bunun, iki
başkan yard ımc ısı, Genel Sekreter, Sayman ve Birlik Ba şkan ı için
huzur hakkı değil, ödenekli ücrete dönü ştürülmesini ve Başkanl ı k
Divan ı nın dışında kalan Yönetim Kurulu üyeleriyle, Disiplin ve
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Denetleme Kurulu üyelerine toplant ı başına huzur hakkı
ödenmesini teklif ediyoruz.

Hepinize saygılar sunuyorum efendim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ediyoruz efendim. Efendim,
bu konuda aleyhte bir görüş var m ı ?.. Buyurun.

Av. AKIN ARGUN (Aydın Delegesi)- Hepinizi selaml ıyorum.
Kıymetli arkadaşlar ım; meslek hayat ımın 39. yı l ınday ım, seneye 40
y ıl olacak. Şunu söylemek istiyorum: Hiçbir zaman bu şekildeki
önergenin lehinde olamam. Biz şöyle düşündük: Yıllarca bu
mesleği, Barolar Birliği kurulduğundan bu yana, gerek Faruk
Erem Hocam ız, gerekse diğer başkanlarımız ve yönetim kurulu
üyelerimiz bu görevleri fedakarl ıkla götürdüler, amatör ruhla
götürdüler -yoksa profesyonel ruhla götürmediler- ve bizi de
bugünlere getirdiler. Bundan sonra da, yeni seçilecek
arkadaşlann, ayn ı fedakarlıkla, ayn ı güzellikle götüreceğine
inanıyorum.

Avukatlar hiçbir zaman idari görevlerini, kendi
sorumluluklan alt ındaki görevleri böyle parayla yapmazlar.
Parayla yöneticilik olmaz arkada şlar, buras ı bir şirket değildir,
baro bir ş irket değildir. Bu ücret, "ücret" kelimesi, olsa olsa -orada
1 lira konmu ş- nedir?.. Diğer arkadaşlar ne al ıyorsa onu
almalarıd ır; yani başkanl ı k divanı da, diğer yönetim kurulu üyeleri
ne al ıyorsa, bu ücret onu geçmemelidir. Öbür türlü, siz
profesyonel bir yönetim tarz ı getirirseniz, oraya 1 milyar-2 milyar
gibi ücretler konmaya başlanırsa bu işin sonu gelmez, bu o zaman
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olmaz; çünkü iş çığır ı ndan ç ıkar. Biraz geniş düşünelim, bu kap ıyı
açmayal ım lütfen; yani ta şıma suyla değirmen dönmez.

Ben zaten dilekler fasl ını da görü şecektim. Burada 6 ay içinde
çok büyük hizmet var. Yar ın seçimler yap ılacak, ben, en az 6
arkadaşın öyle 15 günde bir değil, belki ilk alt ı ay, 2 günde bir, her
gün toplantı yapacağın ı san ıyorum. Orada bulunmak, en az 6
arkadaşımızın Başkan ve Başkanl ık Divanının yan ında, iki
arkadaşın da mutlaka Ankara'dan olmas ı gerekecek, bunları hep
düşüneceğiz, bu bir geçiş dönemi. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Sayın Başkan; lütfen toparlay ın.

Av. AKIN ARGUN- Toparliyorum.

Heyecanl ıyım, neden heyecanl ıyım?.. Çünkü bu ücret
konusunu ben kendi meslek etiğime aykırı buluyorum; yani
ücretle bu iş olmaz, gönülle olur, sevgiyle olur, sayg ıyla olur
arkadaş lar. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkür ederiz, sağ olun efendim.
Konuya ilişkin Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun bir
görüşü var, onu sizlere sunacaklar; buyurun efendim.

Av. KAZIM KOLCUOĞLU- Say ın Başkan, çok değerli delege
meslektaşlarım; biz bu bütçe tasar ıs ını haz ırlarken, çok eksiden
beri; yani bu Barolar Birli ğinin kuruluş gününden beri,
"Başkanl ık Divan ı özel olarak bir ücret almaz" esas ına göre
düzenledik; çünkü -hepiniz hat ırlars ı n ız, belki hatırlayanları n ı z
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Birliği Genel Kurulunda, Başkanl ık Divanı , yani Başkan ın ücret
almas ı konusunda bir öneri getirildiği zaman, o zamanki Genel
Başkan ı mız Rahmetli Faruk Erem kalk ıp, "bana eğer ücret teklif
ederseniz, şu anda istifa ederim, bu görevi yapmam. Ben ücretle
Barolar Birliği Başkanlığı yapmam" diye isyan ederek... (Alkışlar)

0 günden bu yana ben inceledim, bütçe tasar ılarında ücret

bölümü devaml ı böyle sembolik paralar koymak suretiyle oluyor
ve yaln ız biz...

SALONDAN- Yanl ış .

OTURUM BAŞKANI- Hatibe lütfen müdahale etmeyin.

Av. KAZIM KOLCUOÖLU- Tabii Barolar Birliğinin bütçesi
gerçekten çok büyük meblağları taşıyan bütçe değildir ve o
bütçeyi hepiniz yakından inceliyorsunuz, görüyorsunuz. Bir
konuşma sırasında bir delege arkada şım ız söyledi, dedi ki;
"bankalardan yard ım almak suretiyle Anayasa Kurultayı yap ıldı ."
İşte o Anayasa Kurultay ına harcanan paranın miktarı , bizim
bütçeyi geçiyordu. Siz dü şünebiliyor musunuz ki, bir Anayasa
Kurultayı nı yapmak, Barolar Birliğinin bütçesinin tamam ı n ı
kullanmayla e şdeğer hale geldi ve yine hepiniz biraz evvel
söylediniz, baz ı barolarımız kendilerine düşen ödentilerini
zamanında ödemedikleri için gerçekten Barolar Birliği bazı
faaliyetlerini yapmakta zorlanm ışt ır ve yine ayn ı şekilde
göreceksiniz, "bu bütçeyle ancak oradaki gösterilen giderler
karşılanabilir" diye biz bunlar ı koymuş bulunmaktay ız.

26. Olağan Genel Kurul 131



TÜRKIYE

BAROLAR

B İ RIJĞİ

Şimdi elbette ki, yasam ızın 112. Maddesi, Başkan ve
Başkanl ık Divan ına ücret ödenmesi konusunda her şekilde Genel
Kurul karar verebilir, ücret ödeyebilir, buna mani yasal bir hal
yok. Kanunun o maddesi, bu konuda bu imkan ı tanı maktad ır,
ancak biz onu da dü şündük; yani "ücret" dediğiniz zaman, elbette
ki bu arkadaşlarımız ın çalışmalannı karşılayacak nitelikli bir ücret
olmas ı gerekiyor, eğer bunu profesyonel olarak dü şünüyorlarsa.
Bunun da miktar ını Genel Kurulun tayin etmesi gerekir; yani
ücret ne vereceksiniz?.. Şimdi 1 milyar ücret verdiğiniz zaman
net, bu 2 milyar brüttür ve 10 kişi dediğiniz zaman ayda 10 milyar
ücrettir ve 10 milyar zannediyorum bütçemize y ıllık 120 milyar
gibi bir yük getirmektedir. Benim anlad ığım kadarıyla bu 1 milyar
da çok profesyonelce bu iş i yürütmek isteyen arkada şlarımı zın
ihtiyaçlarını da belki kar şılamayabilir; çünkü "10 milyar"
dediğiniz zaman, orada çalışan, sadece bu ücretle kendisini idame
ettirmek isteyen arkada ş lar ım ıza da az gelebilir. 0 nedenle biz o
konuları düşündüğümüz zaman, bu iki dü şünce aras ında ve
büyük de bir sorumluluk ve yük getireceği düşüncesinden
hareketle, biz bu fasla Per lira koyduk; ama 50' şer milyon lira
huzur hakkın ı , biz aynı zamanda Başkanl ık Divan ına ücret olarak
ödüyoruz; yani eşitlik sağlansın diye. Yönetim Kurulu üyelerine 50
milyon huzur hakkı, Başkanl ık Divan ı üyelerine de 50 milyon
ücret olarak veriyoruz. (Alk ış lar) Onun için kanuna ayk ır ı diye bir
şey yok.

Biz onu düşünerek öyle koyduk; ama bu maddede zaten böyle
bir karar alma olanağı da yok, sadece bir huzur hakkı konusu
görü şülür bu maddede. Ondan sonraki maddede yeni tasar ı
görüşüldüğü zaman, o fas ıllara eğer yüksek kurulunuz karar verir
de aktarma yaparsa, sadece aktarma yapmak da yetmemektedir;
çünkü ücretlerin miktar ı n ı yine bu kurulun tespit etmesi
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gerekiyor; yani "biz aktarma yaptık, 100 milyar lira koyduk,
yürütme kurulu bunu istediği gibi kendi aras ında ücretleri
bölüşsün, als ın" diye bir şey de yoktur. Olacak şey, hem aktarmay ı
yapacaks ınız, hem de ücretin miktar ını belirtmek suretiyle, kime,
ne ödenecek, onu da bileceksiniz. Bu nedenle o maddeyle, o
maddede de bu miktar ı görüşmek, karara bağlamak da mümkün
değildir kanımızca. Onun için bizce ayn ı şekilde, getirdiğimiz
şekilde geçirilmesinde yarar vard ır; çünkü hem Barolar Birli ğinin
gelecekteki çal ışmaları aç ıs ından; yani kaynak aç ıs ı ndan, hem de
bundan böyle art ık Barolar Birli ği profesyonelce yönetilen bir
kurum olsun, bu yarışmaları , bu paralar ı , bu kurullarda tartışıp,
birbirimizi rencide edecek hale dönü ştürmeden bunu devam
ettirelim.

Sayg ılar sunuyorum. (Alkışlar)

SALONDAN- Oylamaya sunalım.

OTURUM BAŞKANI- Müsaade edin lütfen. Lütfen müdahale
etmeyin, gereklerini söyleyelim, oylar ınıza sunacağız.

SALONDAN- Aleyhte söz istiyorum Say ın Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Hayır, lehe, aleyhe ve Birliğin bir
görüşü oldu. Şimdi siz lehe veyahut da aleyhe bir görü ş
belirtirseniz, karşı bir görüşün hakkı doğmuş olur.

SALONDAN- Oylamadan önce söz istiyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Lütfen müdahale etmeyin. Biz
söyledik; "lehte veya aleyhte görü ş belirtmek isteyenler var m ı ?"

diye, ç ıkt ılar arkadaşlar, görüş belirttiler. Ş imdi yeterli görülüyor
ve Divan olarak biz de öyle uygun görüyoruz.

SALONDAN- Usul hatas ı var Say ın Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Ş imdi lütfeder misiniz?.. Burada aç ık,
yasada usulü bir hatan ın olduğu yönünde bir belirleme yok. Birlik
yöneticisinin aç ıklamalar ı da var; burada bir ücret var, "Ba şkan ve
Başkanl ık Divan ın ın ücretle istihdam edeceği" ibaresi var,
diğerleriyle ilgili huzur hakk ı var. Ş imdiye kadar uygulanagelen
pratiğin buna aykınlığını gidermek bakımından Başkanl ık
Divan ı na verilen huzur hakk ının, ücret olarak geçi ştirildiğidir.

Bu nedenle bunun usule ayk ırı veyahut da usulü bir eksikli ğ i
olduğu da aç ık ve net. Ş imdi oylarınıza sunuyorum: Ş imdiye kadar
uygulanagelen bir yöntem veyahut da önerge...

SALONDAN- Bu konuda görü ş belirtmek istiyorum Say ın
Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Müsaade buyurun efendim. Biraz
sonra oyladığım ız zaman parmakla i şaret edersiniz, kendi
görüşünüzü belirtirsiniz. Şimdi önerge doğrultusunda, önergenin
lehinde oy kullanmak isteyen arkada ş lar lütfen görü ş belirtsin.

Mevcut, size okudu ğumuz önergenin lehinde oy kullanmak
isteyen arkadaşlar...
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SALONDAN- Bu maddeden, 8. Maddenin oylamas ından
"Başkanl ık Divanı" ibaresini ç ıkartmamız gerekiyor. Ondan sonra
oylamamız gerekir. Başkanl ık Divan ının orada olamaz, kanuna
aykırı . Diğer olay ı 9. Maddede tartışıp bu halde Ba şkanl ık
Divan ını ç ıkarmak durumunday ız.

OTURUM BAŞKANI- Ama, şimdi 8. Maddede, bak ı n;
"Başkanl ık Divan ı , Yönetim, Disiplin, Denetleme Kurulu
üyelerine ödenmesi gereken huzur hakk ı "

SALONDAN- Kanuna ayk ırı .

OTURUM BAŞKANI- Şimdi burada eksiklik olabilir, nas ı l
gidereceksiniz?..

SALONDAN- "Başkanlık Divan ı" kapsam ın dışına
ç ıkar ılacak.

OTURUM BAŞKANI- Peki buna ek olarak, yasan ın 112.
maddesi göz önüne al ınarak Başkanl ık Divan ı , zaten şu anda
tartıştığım ız Başkanl ık Divan ının diğer huzur hakkıyla ilgili,
Disiplin, Denetleme veyahut da di ğer yöneticilerle ilgili huzur
hakkın ı içeren maddeyle ilgili sorun yok. Şu anda sorun, Başkan
ve Başkanl ık Divanının ücretiyle ilgili.

SALONDAN- Hay ır, huzur hakkıyla ilgili.
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SALONDAN-Sayın Başkan, bir dakika içerisinde görü ş

belirtebilir miyim?

OTURUM BAŞKANI- Buyurun.

SALONDAN- Say ın Başkan, 8. madde huzur hakk ı , 9. Madde
ise bütçe ve ücretlerle ilgilidir. Ba şkanlık Divanına huzur hakk ı
ödenemez, ücret ödenir.

OTURUM BAŞKANI- Şimdi gündemimizin 9. maddesini
okuyorum: "Gelecek dönem bütçesi ile bütçe yönetmeli ğinin
görüşülmesi ve kabulüdür." Bunun Divan Ba şkanlığıyla veya
Başkan; yani Türkiye Barolar Birli ği Başkan ı , Başkanl ık Divan ıyla
ilgili nas ıl burada bir aç ıklama yaparak, tartışmaya gireceğiz?..
Değerli delegeler, mevcut 8. maddede, mevcut önerge
doğrultusunda oy kullanan arkada şlar lütfen parmakla işaret
buyursunlar.

SALONDAN- Oylamaya geçin siz, yanlış-doğru.

SALONDAN- B ırakın kardeşim, geçersiz olur.

SALONDAN- Evet, öyle yapaca ğız.

OTURUM BAŞKANI- Şimdi siz usul hakkında bir aç ıklama
yaparsanız, biraz sonra di ğer arkadaş lara haks ızlık etmiş oluruz.
Lütfen müsaade edin; bakın 112. madde aç ık ve net, şimdi burada
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bir fiili durum söz konusu. Şimdi bu önerge doğrultusunda,
lehinde oy kullanmak isteyenler i şaret buyursunlar lütfen... Kabul
etmeyenler... Tamam, kabul edilmi ş tir. (Alkışlar)

Av. SABRİ ÇEPİK- Değerli arkadaşlar; önerge

reddedilmiştir, şimdiye kadarki mevcut uygulama devam
etmektedir, öyle uygulad ık.

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar lütfen. Arkada şlar;
seslerinizden ötürü bir daha oyluyorum, lütfen müdahale etmeyin,
müsaade edin. Değerli arkadaşlarım; kendiniz söylüyorsunuz,
kendiniz oyluyorsunuz, müsaade edin. Orada az ınlıkta bir parmak
kald ı . Ben lehte ve aleyhte de parmaklar ı yukarıda görmek

isterim, bu usul gereğidir. Müsaade buyurun

Bu önergenin lehinde oy kullanmak isteyen arkada şlar lütfen

parmakla işaret buyursunlar... -Lütfen müdahale etmeyin-

SALONDAN- Sayın Başkan, sayal ım lütfen.

OTURUM BAŞKANI- Lütfen müdahale etmeyin, kald ırın
elleri sayalım efendim...

Kabul etmeyenler... Çoğunlukla reddedilmiş, tamam. Bu
görülen gündemin 8. maddesindeki gibi, huzur hakkı da, ücret de,
50 milyon olarak tespit edilmi ştir. (Alkışlar)

Değerli arkadaşlar, değerli delegeler; eğer sabr ın ı z
tükendiyse, 9. maddeye gelmeden bir 10 dakika ara verelim.
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SALONDAN- Hay ır.

OTURUM BAŞKANI- 0 zaman lütfen sükünet içerisinde
dinleyin, devam ettirelim.

SALONDAN- Say ın Başkan; önergeyi oylatt ınız, ancak 8.
maddeyi oylatmad ınız.

OTURUM BAŞKANI- Olduğu gibidir o, olduğu gibi.

OTURUM BAŞKANI- Evet, değerli delegeler; gündemin 9.
maddesi, gelecek dönem bütçesi ile bütçe yönetmeliğinin
görüşülmesi ve kabulü. Bu konuda görüş belirtmek isteyenler?..
Buyurun.

Av. KAZIM KOLCUOÖLU- Çok de ğerli delege arkadaşlarım;
kısa bir aç ıklama yapmak suretiyle belki kafan ıza takılan bazı
konular olabilir, onlar ı gidermek istiyorum. Biz bütçemizi; yani
gelecek yöneticilerin kullanacağı bütçenin yap ılmas ı nda çok titiz
davrand ık, çok ölçülü, tasarruflu bir şekilde gelecek olan paralar ın
kullan ılmas ı konusunda düzenleme yaptık.

Bu arada yine ele ştiriler s ıras ında, kira gelirleri konusunda
baz ı aç ıklama yapmak isteyen arkadaşlarım ız oldu.

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar; lütfen hatibi dinler
misiniz?..
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Av. KAZIM KOLCUOÖLU- Kira gelirlerimiz 72 milyar
lirad ır; yani bu 2 yıllık dönemdeki kira gelirimiz. Önümüzdeki 2 y ı l
içinde 100 milyar olarak kira geliri dü şünüyoruz. Kullanılan,
kiraya verilen dükkan say ı ni ız 23, iki tane de dairemiz var.
Hepiniz hukukçusunuz, biliyorsunuz, son 2 senedir; bundan
önceki y ıl yüzde 25 artırım yap ılmak zorunluluğu vard ı , bu sene
de yüzde 10. Tabii kirac ılarımız çok eski oldu ğu için fazla bir kira

alma olanağı yok ve bu yasalar karşı sında yap ılacak iş de aşağı
yukarı belli. 0 nedenle biz, buna ra ğmen boşalt ıp, yeniden kiraya
verilmesi konusunda daha titiz davran ıyoruz ve gelecek dönemin
kira gelirini de 100 milyar olarak dü şünüyoruz.

Bu arada, buradaki arkada şlarım ı z yine aç ıklad ılar, aidatlar ın ı
ve ölüm yard ımlarını ödemeyen barolar ımızın da gerçekten
önümüzdeki Yönetim Kurulu çal ışmalar ında büyük katkısı olacak

bu yard ımları da zamanında ödemeleri, bunlar çal ışmalar ı daha

sağl ıkl ı kılabilir.

Ben bu kısa aç ıklamayla sizlere durumu arz etmek istedim,
hepinize sayg ılar sunuyorum. (Alk ışlar)

OTURUM BAŞKANI-Evet, gündemin 9. maddesini
oyları n ıza sunuyorum: Gelecek dönem bütçesi ile bütçe
yönetmeliğinin görüşülmesi ve kabulünü oylar ın ıza sunuyorum:.
Kabul edenler... Etmeyenler... Kabul edilmi ştir.

Sayın delegeler, sabah daha gündeme ba şlamadan bir
değişiklik önergesi verilmi şti, o değ iş iklik doğrultusunda size
s ırasıyla geliyoruz.
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OTURUM BAŞKANI- 11. s ırada bulunan gündem maddesini

10. s ıraya alıyoruz. Ölüm yard ımının Türkiye Avukatları Sosyal
Dayanışma ve Yard ımlaşma Vakfına devredilmesi konusunun
görüşülmesi. Önerge verilmi şti, önergeyi okumuştuk.

Bir önerge var.

Av. SABRİ ÇEPİK- Onu okuyay ım efendim. Önerge
konusunda Birlik Başkan ının Genel Kurula bir sunumu var, ben
hemen okuyorum: "Türkiye Barolar Birliğinin 9-10-11 Ocak 1975
tarihinde Samsun'da yap ılan 7. Olağan Genel Kurulunda ölüm
yard ım ı esasları kabul edilmiştir. Bu esasların 10. Maddesine göre,
Türkiye Barolar Birli ği Yardım Vakfı tüzel kişilik kazand ığında,
bu esaslar gereğince toplanan paralar ın sadece ölüm yard ım ında
kullanmak üzere bu vakfa devredilmesi gerekmektedir, ancak
Vakıflar Genel Müdürlüğünün 21 Eylül 1997 tarih ve 23 117 say ı l ı
Resmi Gazetede yayımlanan "Vakıflar Hakkındaki Tebliğ"inde
kamu kurum ve kuruluşlar ı , mahalli idareler, meslek odalar ı ,
sendikalar ile üniversitelerce bünyelerinde kurulan vak ıflara
yaptığı hizmetler için herhangi bir mal veya para aktar ılamaz"
denilmektedir. Bu tebliğ üzerine vak ıf yöneticileri Vakıflar Genel
Müdürlüğü yetkilileri ve hukuk mü şavirleriyle görüşülmüş ,
Türkiye Barolar Birliği Yard ım Vakfının bu tebliğe tabi olup
olmadığı araştırılmış , bu tebliğde belirtilen yasaklar ı n, vakfım ızı
da kapsadığı, bu tebliğe rağmen, ölüm yard ımı fasl ındaki
paralann vakfa devredilemeyeceği, bunun suç oluşturduğu cevab ı
al ınmıştır. Bu hizmetin vakıf tarafından görülmesi halinde, vak ıf
sadece üye olanlara ölüm yard ım ı yapabilecek, vakfa üye
olmayanlara yard ım yapamayacakt ır. Şu ana kadar ki vakfa üye
olan avukat say ısı 300'ün alt ı ndad ır. Türkiye'deki avukat say ısı 45
bindir. Buna göre avukatların büyük çoğunluğu vakıftan ölüm
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yard ım ı alamayacakt ır. Yardım ın miktarı az da olsa tüm
avukatların Türkiye Barolar Birli ğinden ölüm yardımı ald ıkları ve
alacaklar ı göz önüne al ındığında, bu yard ım ın Türkiye Barolar
Birliğince yap ılmas ının devam ı tüm meslektaşlar ım ızın
yararınad ır. Ölüm yard ımı esaslarının 10. maddesinin
kaldırılmas ına ve yard ımı n Türkiye Barolar Birliğince yap ılmas ı
uygulamas ı na devam edilmesine karar verilmesini arz ve teklif
ederiz. Ba şkan Av. Eraip Özgen."

OTURUM BAŞKANI- Bu konuda görüş belirten var m ı ?..
Evet arkadaşlar, oylarınıza sunuyorum, bu ölüm keseneklerinin,
yard ımlar ın ın Türkiye Barolar Birliği kanal ıyla halen olduğu gibi
devam etmesini oylannıza sunuyoruz: Kabul edenler...
Etmeyenler... Edilmi ş tir.

OTURUM BAŞKANI- Gündemdeki 10. sırada bulunan 11.
maddeyi okuyorum: "Barolardan al ınacak Türkiye Barolar Birli ğ i
kesenekleri ve ölüm yardımı miktarın ın saptanmas ı." Türkiye
Barolar Birliği Yönetim Kurulu önerisi kesenek ayl ık 500 bin lira,
ölüm aylığı 250 bin lira olarak geçmi ş . Bu rakamlar doğru mu?..

SALONDAN- Aynen doğru.

OTURUM BAŞKANI- Barolardan al ınacak, Türkiye Barolar
Birliği kesenekieri ve ölüm yard ımlarının saptanmas ı . Türkiye
Barolar Birliği Yönetim Kurulu önerisi; ayl ık kesenek 500 bin,
ölüm aylığı 250 bin olarak saptanmış . Daha değ işik rakamlar
öneren arkada ş lar var m ı ?..
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Sayın delegeler oylar ın ıza sunacağım, takdir sizin. Onun için
arkadaşlar ın değ işik rakamlar sunmas ını lütfen gayet doğal
karşılayın.

Buyurun.

Av. ÜMİT İNCEEFE (Uşak Delegesi)- Değerli arkadaşlarım;
ben aslında bu maddeyle ilgili de ğil, 8.-9. Maddede yanl ışl ık
yapt ık, usul hakkında Say ı n Başkandan söz istedim, söz vermedi.
(Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI- Lütfen, arkadaş lar lütfen müdahale
etmeyin.

Av. ÜMİT İNCEEFE- Biz, oylanmamas ı gereken bir önergeyi
oylad ık, neden?.. Çünkü kanunda yaz ıyor, "ücret, hakk ıhuzur"
diyor, önergeyi okuduk, reddedildi ve aç ıklığa kavuşmadı . Şu anda
50 milyon lira hakk ıhuzur, 50 milyon lira ücret diye bir teklif
yap ılmadı, öyle yap ılmayan bir teklif kabul edilmiş oldu.
Yanl ışlıklardan ar ınd ırmak için, dikkatlerinize sunmak için, bu
yanlışlıklar ı biz Türkiye Barolar Birli ği Genel Kuruluyuz, biz her
şeyi hukuka uygun, aç ık yapmak zorunday ız. Yarın uygulamada
büyük s ıkınt ılar çekecekler; şu anda tutanaklara balun ı z, 50
milyon lira ayl ık ödenmesi için bir teklif var mı?.. Öyle bir teklif
yok; ama öyle bir teklif kabul edilmi ş gibi geçti tutanaklara. Ben
bu hususu yüksek bilgilerinize sunmak için söz ald ım.

Hepinize sayg ılar sunuyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Lütfederseniz, geçmiş madde üzerinde
usul yanlış , netice itibariyle...

Av. ÜMİT İNCEEFE- Usul hakk ında söz almaya da mecbur
kaldım aç ıklamaya, yarın s ıkıntılar yaratacak. Hepinizin
bilgilerinize sunuyorum, en derin saygılarımı sunuyorum.

Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- Peki, sağ olun.

Av. CENGİZHAN GÖKÖZ- Say ın Başkan, bu konuda söz
istiyorum.

OTURUM BAŞKANI- Peki, bununla ilgili mi?.. Buyurun.

Av. CENGİZHAN GÖKÖZ (Antalya Delegesi)- De ğerli
meslektaşlar ım; ben Başkanl ık dönemimde bir uygulamay ı
gördüm, Sayın Birlik Başkanımla da konuştum, ölümü esnas ında
baroya kay ıtl ı olmayan meslektaşlarım ıza ölüm yardımı
verilemiyor, uygulama maalesef şu anda böyle. Biz bu konunun
uygun olmadığı düşüncesindeyiz; yani keseneklerini al ıyoruz

insanlann, ölüm yard ımlarını kesiyoruz yıllarca; ama çe şitli
nedenlerle, sağlık nedeni de olsa barodan kayd ını sildirmiş olmas ı
sadece avukatl ık onurunu taşımış olmas ı ve bu esnada ölmü ş
olması karşısında ölüm yardı mının ödenmemesini bir hukuk
kurumu olarak içimize sindiremiyoruz. Ben bu şekildeki
uygulamadan dönülmesini talep ediyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Buyurun.

Av. YILDIRIM AYCAN- Say ın Divan, değerli arkadaşlar;
Türkiye Barolar Birliğinin ölüm yard ım ıyla ilgili uygulamalar ı
zannedersem çoğunluğumuzu tatmin etmemektedir. Türkiye
Barolar Birliğinin, Ölüm Yard ımı Fonuna, barolar ımızın
aidatlann ı ödememeleri bir ac ıysa da, o paralar ın çok gülünç
düzeyde kalmas ı da ayrı bir ac ı olarak görülmektedir. Değerli
arkadaşlar; bu konunun üstünde ciddi olarak düşünmek
zorundayız.

Demin vakfa ölüm yard ım ın ın devriyle ilgili öneri reddedildi.
Sayın Birlik Başkan ım ız ın bu konuyla ilgili göstermiş olduğu
gerekçeler doğrultusunda. Yaln ız bir gerçek de var; ölen
arkadaşlarımızın arkas ından verilen 200-300 bilemediniz 500
milyon, 435 milyon lira gibi bir para asl ında adeta o ailelere ayrı
bir ac ı vermektedir. Bununla ilgili olarak yeni düzenlemelere
gitmek durumundayız. Ben, delege arkada şlarım ız bilmiyorlar,
ancak bundan önce Ba şkanlar Toplantıs ında çeşitli önerilerde
bulunmuştum. "Başkalarının yapmadığını biz yapar ız" kural ı n ı
benimsemek zorundayız. Bununla ilgili önerimi bir kere de siz
sayın delegelerin huzurunda belirtmek istiyorum; "gelin bir
yönetmelik haz ırlayal ım, ölüm yardımın ı yeni kurallara
bağlayal ım."

Önerim şudur: Ölen meslektaşımız, 15 gün zarfında Türkiye
Barolar Birliğine bildirilsin. Türkiye Barolar Birliği, ölen
meslektaşımız ın mirasç ıları için anlaşılan bir bankada hesap açs ın
ve tüm barolara durum bildirilsin. 0 meslekta şım ız ı n hesab ına 500
bin lira gibi bir hesap yat ıracak olursak, bugünkü rakamlarla
arkadaşlar, 21 milyar lira gibi bir para birikecektir. "Bu gereklili ği
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yerine getirmeyen arkada şlar hakkında Disiplin Kurulu
hükümleri uygulamr" biçiminde bir düzenleme getirecek olursak,
bununla ilgili ciddi bir yard ım sağlanır diye düşünüyorum,
arkadaşlarıma bununla ilgili önerilerde bulunuyorum.

Vakıfla ilgili konular ı birazdan dilek bölümünde ayr ıca
bildireceğim. Teşekkür ederim sabrettiğiniz için.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkürler, sağ olun. Peki, başka
değiş ik rakamlar var m ı ?.. Buyurun Say ın Erdal Sirel.

Av. ERDAL SİREL - Say ı n Divan, değerli meslektaşlar ım;
Birliğin önermiş olduğu, Birlik kesene ği ve ölüm yardımıyla ilgili
rakamlar ın gerçekten yaşadığımız koşullar içinde çok gülünç
rakamlar olduğu kanıs ındayım. Demin benden önce konuşan
arkadaşım ızın, bu konuyla ilgili bir yönetmelik haz ırlanmas ı ,
özellikle "ölen meslekta şımızm, ölümünden itibaren 15 gün
içerisinde Türkiye Barolar Birli ğine başvurusu halinde, Türkiye
barolarının tüm üyelerinin o ölen arkada şımız ın açılacak banka
hesab ına 500'er bin lira para yat ırılmas ı" şeklinde bir
değerlendirmesi oldu, "bu yap ılmadığı takdirde o üye hakkında
disiplin kovu şturmas ı yap ılmas ı" şeklinde bir öneri. Bence bu
yasal bir öneri değil efendim, ancak ben şunu öneriyorum:
Gerçekten kendi meslekta şlarım ızın ölümü halinde, o insana, o
insan ın mirasç ılarına, çocuklar ına bir ş yler vermek istiyorsak,
bugünün ekonomik ko şulları içerisinde vermiş olduğumuz parasal
yard ım ın bir anlam ı, bir değeri olmas ı lazım. Bu bakımdan ben
öneri olarak şunu söylüyorum: Gerek keseneğin, gerekse ölüm
yard ımlarının iki kat ına ç ıkarılmasını öneriyorum.

Hepinize sayg ılar sunuyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Sağ olun.

Av. SABRİ ÇEPİK- Arkadaşlar; bu madde için bir önerge
daha geldi, hemen oylama yapaca ğız. Ben, önergenin imza
sahiplerini, arkada şları olarak kı saca okuyarak özetini sunacağım.

Hakkı Süha Okay -Sivas- Mehmet Gülalta, Feridun Balo ğlu
falan, özetle; "Türkiye Avukatları Sosyal Dayanışma ve
Yardımlaşma Vakfın ın, Türkiye Barolar Birliğinin öncülüğünde
kurulduğu bilinmektedir. Bu sebeplerle" -diyor, o kısm ı geçiyorum-
"CMUK ödemelerinden ücret alan avukatların, aldıktan ücretin
yüzde 10'unu Türkiye Avukatları Sosyal Dayanışma ve
Yardımlaşma Vakfına bağış yapmaları hu.su.sunun, baro lara ve
CMUK ücreti alan avukatlara tavsiye edilmesini öneriyon ız." Bu
önerge var, ben imza sahipleri çok olduğu için okumuyorum.
Şimdi Başkan, bu iki önergeyi de ayr ı ayrı oylats ın.

Av. ŞAHİN MENGÜ- Sayın Başkan, bu konuda söz
istiyorum.

OTURUM BAŞKANI- Buyurun.

Av. ŞAHİN MENGÜ- Değerli meslektaşlarım; Birlik keseneğ i
500, ölüm yard ım ı 250 bin teklifi var. Tahsil edilemeyecek bir para
için istediğiniz kadar art ır ın sonuç alamazs ın ız, ödenmeyen
paralar ortada. Onun için alamayaca ğım ız bir paray ı burada karar
alt ına al ırsak tahsil edemeyiz, sadece alacak miktar ı, baroların
borç, Barolar Birliğinin alacak miktar ı yükselir, bunun dışında
hiçbir sonuç al ınmaz. Onun için benim teklifim şudur: Birlik
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keseneği 250, ölüm yard ımı ise 150 bin lira olarak oldu ğu takdirde
sanıyorum tahsil kabiliyeti olur. Bu, keseneklerle ilgili, ölüm
yard ımıyla ilgili teklifimdir.

Diğeri, "CMUK'tan kesinti yap ılmas ı" konusu ise, bu
maddede zaten görüşülemez, ancak "dilekler ve temenniler"
kısmında, temenni olarak yap ılabilir. Onun için bunun nazar ı
itibara al ınmamas ını diliyorum.

Teşekkür ediyorum.

OTURUM BAŞKANI- Sağ olun.

Değerli delegeler; şimdi üç tane değişik miktar var:

1. Mevcut gündemimizde bulunan miktar; ayl ık
500 ve 250

2. Bunun iki kat ına ç ıkarılması önerisi var.

3. Ölüm keseneğini 500 bin liraya, sadece ölüm
keseneğini 500 bin liraya ç ıkarma önerisi var.

4. Bunlar ın daha da aşağı çekilmesi; yani 250 ve
150 olarak aşağı çekilmesi önerisi var.

Şimdi bunlar ı sırayla oylar ınıza sunacağım. Öncelikle
gündemimizde bulunan öneriyi, "kesenek ayl ık 500, ölüm aylık
250" bunu oylarınıza sunuyorum -Gündemin önerisi; yani
gündemde olan 500 ve 250 olarak kabul edenler...

İki katına ç ıkarılmas ını; yani 1 milyon ve 500 bin olmas ı n ı
isteyenler...

Peki, sadece ölüm kesene ğinin 500 bin liraya ç ıkarılmas ın ı
yönünde düşünenler...
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SALONDAN- Aylık m ı ?

OTURUM BAŞKANI- Aylıktır efendim.

Dördüncü öneri; bunlann a şağı çekilmesi; yani kesenek 250,
ölüm keseneği 150 olarak kabul edenler...

Gündemde bulunan 500 bin ve 250 binler ayl ık ödentidir,
bunlar kabul edilmiştir.

Gündemde bulunan "kesenekler 500, ölüm kesenekleri 250"
olarak belirlendi, oylandı efendim.

SALONDAN- Onu bir daha oylay ın lütfen.

OTURUM BAŞKANI- Arkadaşlar; bakmıyorsunuz, 4 oylama
yapt ım size. Lütfen, müdahale etmeyin, bakın. Müsaade buyurun,
bir daha oylayaca ğım size: Oylama bizim için o kadar şey değil,
önemli olan ikna olman ı zd ır.

Gündemin 11. Maddesinde bulunan öneri; "kesenek ayl ık 500,
ölüm kesenekleri 250" olarak oylar ınıza sunuyorum: Kabul
edenler... Kabul etmeyenler... Kabul edilmiştir. Kesenek aylık 500,
ölüm keseneği 250 olarak kabul görmü ştür.

OTURUM BAŞKANI- Gündemin 12. maddesini okuyorum:
"Yerli ve yabancı kongrelere gidecek delegelerin seçilmesi veya bu
konuda Yönetim Kuruluna yetki verilmesi." Peki, bu konuda
Yönetim Kuruluna yetki verilmesini kabul eden arkada şlar...
Kabul edilmiş tir.
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OTURUM BAŞKANI- 13. madde: "Gelecek Olağan Genel
Kurul toplantısının gün ve yerinin saptanmas ı."

Arkadaşlar; 13. Madde hakkında bize ula şan önergeleri
okuyoruz: "Divan Başkanlığına, 27. Olağan Genel Kurul

toplantısının Trabzon'da yapılmasını öneri yoruz. Rize Baro

Baş kanı, Ankara Baro Başkan; Giresun Baro Başkanı ve imzactlar

(Trabzon)"

"Divan Başkanlığına, önümüzdeki dönem Türkiye Barolar

Birliği Genel Kural toplant ısının Van'da yapılması hususunda teklif

ve önerimizin ger ği için saygıyla arz ederim (Van)."

Üçüncüsü kayıtl ı bir talep: "Genel giderlerinin Türkiye Barolar

Birliğince karşılanması şartıyla, Nevşehir'de yap ılmasını arz

ederiz" diyor.

Efendim; Trabzon, Van ve Nevşehir.

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar; başka talipli olan
var mı ?.. Buyurun Sayın İnal.

Arkadaşlar; şimdiye kadar gelen önerilerde, Trabzon, Van ve
Nevşehir. Nevşehir'in ki biraz şarta bağlı .

Av. TURGUT İNAL- Sevgili Başkanım, değerli arkadaşlar ım;
aşağı yukarı yıllardan beri, -Denizli, Tekirdağ, Giresun, Bursa,
Gaziantep, Bal ıkesir- hep kongreler yapt ık, bir de burada yaptık
ve güzel bir kongre oluyor. Bir saat sonra mesela, ilin Valisi,
Cumhuriyet Savc ısı, Belediye Ba şkan Yard ımcısı ayr ılıp gidiyor,
onlar yok. Burada bas ından da kimse yok; yerel bas ından 1-2 kiş i
geliyor, onlar da amatör geliyor. Son derece nefis düşünceler
ortaya koyuyorsunuz, ülkenin kaderini de ğiştiren düşünceler
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ortaya koyuyorsunuz, Cumhuriyetten, demokratik rejime kadar
her konuda düşünceler ortaya koyuyorsunuz, dü şünün ki bu
Ankara'da olsa...

Efendim biz gezi yapal ım; Van'a, Trabzon'a, Nev şehir'e gezi
yapal ım; ama kongremizi Ankara'da yapal ım. Biz geziyi sonra
yapal ım, nefis geziler yapal ım. Orada bu arkadaşların konuşmaları
bir bas ın ordusu tarafından bütün Türkiye'ye duyurulacakt ır ve
çok güzel doküman olacakt ır.

Sunarım efendim. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Evet, sözlü olarak Sayın İnal' ın
Ankara teklifi var, onları da oylarınıza sunacağız, başka?..

SALONDAN- Ankara müracaat etmedi ki efendim.

OTURUM BAŞKANI- Kurultay delegesi var, öyle bir
önerileri var, siz reddedersiniz beyefendi, niye tepki
duyuyorsunuz? (Gürültüler)

Sayın delegeler; reddedersiniz, bunu oylamakta veya bunu
gündeme almakta neden bu kadar tedirginlik duyuyorsunuz?..

SALONDAN- Ankara Barosu istiyorsa o zaman.

OTURUM BAŞKANI- Ankara Barosunun istemesi
olmayabilir, düşüncesi o; yani Kurultay delegesinin...

SALONDAN- istemeyen bir baroya bu görevi veremezsiniz.
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OTURUM BAŞKANI- Müsaade buyurur musunuz? Kendi
iradesini ortaya koyuyor, bu iradeye de sayg ı duymak gerekir.

SALONDAN- Say ın Başkan; istemeyen bir baroya bu görevi
veremezsiniz.

SALONDAN- Barolar Birliği yapt ı .

OTURUM BAŞKANI- Yani lütfederseniz, biraz tahammül
gösterirsek zaten sonuç ç ıkar ortaya.

Av. NABİ İNAL- Başkan ım; özür dilerim, Barolar Birli ğ i
zaten Ankara'da; yani Ankara'da olduğu müddetçe Barolar Birli ğ i
yapacak, onun için baroya gerek yok ki efendim.

OTURUM BAŞKANI- Sayın mal; müsaade buyurur
musunuz? Ankara'n ın talebi olmasa bile, e ğer Genel Kurulumuz
"Ankara'da yap ılacak" diye bir irade belirlerse o zaman kim
yapar? Barolar Birliği yapar, müsaade edin onu oylayalım.

SALONDAN-Ankara ile ilgili görü ş belirtmek istiyorum Say ı n
Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Buyurun; ama lütfen çok k ısa olsun, 1-
2 cümleyle istirham ediyorum.
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Av. GURKUT ACAR- Değerli arkadaşlar; geçen sefer Antalya
konusu tartışılmıştı . Biz, önümüzdeki yap ılacak olan bu seçimsiz
Genel Kurulun başka bir ilde yap ılmas ın ı istiyoruz ve gelecekteki
seçimli kongrenin Antalya'da yap ılmas ına talibiz.

Değerli arkadaşlar; çok kısa söylüyorum: Bak ın ız,
Diyarbakır'a geldik, biz Antalya olarak fevkalade etkilendik.
Gerçekten Sayın Nabi İnal' ın söylediği gibi, bas ının, medyan ın
buraya ilgisi konusu ayr ı bir olay; ama şunu söyleyeyim, baz ı
toplantılara uçakla her gazeteden birer ki şi toparlanıp
Ankara'dan, tstanbul'dan getiriliyor. Önümüzdeki dönemde bu
Avukatl ık Yasas ına göre Barolar Birli ğimizin ekonomisi son
derece güçlü olacak. 0 zaman onlardan her birini alarak Barolar
Birliği yanında getirebilecektir.

SALONDAN- Biz de yan ım ızda getirelim.

Av. GÜRKUT ACAR- Evet, getirelim arkada şlar; yan ım ı zda
getirelim, paralarını ödeyelim, uçak biletlerini alal ım, özel uçak
tutal ım getirelim; ama bana göre önümüzdeki toplant ıy ı da Van'da
yapal ım. Bu bölgeye ihtiyac ımız var, beraber kayna şmaya
ihtiyac ımız var. Diyarbak ır toplant ıs ı çok isabetli olmu ştur, çok
büyük bir kayna şma olmuştur ve bunu yaşamadan anlamak
mümkün değildir. Eğer buraya gelmeseydik, Diyarbak ı r' ı ,
Mardin'i, Şanl ıurfa'yı yaşamasayd ık, bu bölgenin ne sorunlar ın ı
bu kadar yakından alg ılayabilirdik, ne de bu kadar iyi ya şard ık.
Bana göre önümüzdeki toplant ıyı Van'da yapal ım, sonrakini de
Antalya'da yapalım.

Saygı lar sunuyorum.
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OTURUM BAŞKANI- Çok teşekkür ediyoruz, sağ olun.

Buyurun efendim.

Av. HAMİT ŞİMŞEK (Trabzon Barosu Ba şkanı)- Burada 3
tane öneri var; ama görüyoruz ki yaz ılı olmayan 2 tane de ayr ı
öneri gelmiş; bir tanesi Sayın tnal'dan, bir tanesi Say ın Antalya
Barosu Başkanından, ancak bunlar gelece ğe yönelik öneriler.

Ben şunu söylüyorum: Karadeniz Bölgesi'nde yak ı n
zamanlara kadar bir Genel Kurul yap ılmad ı , Giresun'da yap ılan
epeyce önce. Biz, Trabzon olarak, yakın illerimiz, Giresun, Rize,
Ordu, Gümüşhane, Samsun ve hatta Artvin, hep birlikte karar
almıştık, bunun altyap ıs ı nı da şimdiden Trabzon'dan gelmeden
önce oluşturmaya başlamıştık. Sizleri yurdumuzun de ğişik yöresi
olan Trabzon'da ağırlamaktan büyük onur duyacağız, mutluluk
duyacağız. Biz Trabzon olarak önümüzdeki Genel Kurulun
Trabzon'da yap ılmas ım istiyoruz.

Hepinize saygılar sunuyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Buyurun efendim.

Av. TURGUT İNAL (Balıkesir Delegesi)- Bağışlayı n,
arkadaşlarım "bu Genel Kurul havas ından memnun mu?" diye
düşünüyorum; bir gün kendi içimizde konu şuyoruz, ertesi gün
seçim yap ılıyor. Ancak, bu kadar değerli arkadaşlarımız illerinden
geliyorlar, bunu üç güne ç ıkarırsak, birinci günü de ulusal ve
uluslararas ı alanda, yarg ın ın, öğretim kurumlar ın ın ve
uluslararas ı kuruluşların değerli temsilcilerinin olacağı ve her
kurultayım ı z ın bir gündemli hukuk kurultay ına dönüşeceği, bir
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foruma dönüşeceği, hukukun lezzetini alacağımız bir Genel Kurul
havasına dönüştürebiliriz. Onun için yer konusu yan ında, bunu üç
güne ç ıkarıp birinci gününün, gündemli hukuk kurultay ıyla
birlikte oylanmas ını diliyorum.

Teşekkür ediyorum.

OTURUM BAŞKANI- Evet, değerli arkadaşlar;
arkadaş larım ız her ne kadar "üç" diyorsa da, Bal ıkesir Delegesi
Turgut mal burada sözlü olarak Ankara önerisini getirdi. Ben
şimdi sırayla oylarınıza sunuyorum:

Değerli arkadaşlar; biz ve Antalya bu s ıkıntıyı Denizli'de
yaşad ık. Gerçekten çok heyecanl ıyd ı , hayatımda o kadar heyecan
duymamıştım, inanın çok heyecan duydum. Ben milletvekilli ğini
kaybettiğim zaman hiç umurumda de ğildi; ama orada yaşadığım o
heyecan ı herhalde hayatım boyunca unutmayaca ğım. Bu
nedenden ötürü lütfen ellerinizi, hangi ilin lehinde oy
kullanacaksanız biraz yüksek tutun ve onlar ı biz "indirin" diyene
kadar indirmeyin, bir daha, bir daha tekrar oylamadan kurtulmu ş
oluruz. Bu nedenden ötürü ben ş imdi oyluyorum.

4 tane önerge var; Trabzon, Van, Nevşehir -Nevşehir'deki
arkadaşlarımız, Türkiye Barolar Birliğinin maddi katk ıları
koşulunu söylediler-

Buyurun Say ın R ıfat Çulha.

Av. RIFAT ÇULHA - Efendim, para konusuna gelince s ıra
yine bize geldi. Barolar Birliği böyle bir Genel Kumlu yapmak
üzere fasla böyle bir para koymad ı; ama aktarma yap ılmak
suretiyle, eğer Genel Kurul karar verirse, diğer fas ıllardan
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tasarruf yap ıp aktararak, bu masraflar ı, bu giderleri karşılayabilir.
Yalnız, Ankara'n ın dışında yap ılacak olan Genel Kurullarda, talep
eden o baro masraflar ı bugüne kadar karşılamıştır, Nevşehir'in
talebi bana göre bu gelene ği biraz bozar niteliktir; yani "biz
vermeyelim, Barolar Birli ği versin" teklifi. E ğer Ankara'da olur da
buna karar verirseniz, aktarmak suretiyle giderler karşılanabilir;
ama Ankara'n ın dışında olursa, yine dikkat ederseniz barolar ın
kendi talepleri çok önem ta şıyor, giderleri kendileri kar şılarsa, bu
Barolar Birliğine de büyük bir yük olmaktan ç ıkar.

Bilgilerinize sunuyorum.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ediyoruz. Değerli
arkadaşlar; Türkiye Barolar Birli ği 2003 Kurultay ının Trabzon'da
olmas ını isteyen arkadaşlar lütfen parmak kald ırsınlar... Lütfen
indirmeyin, arkadaşlarım ız sayacaklar, sağ lıkl ı bir sayım olsun, bir
daha bir daha tekrar sayma zahmetine girmeyelim.

Değerli arkadaş larım; buras ı Hukuk Kurultay ı , öyle tahmin
ediyorum ki izleyici olarak burada bulunan arkada şlar ım ız da
hukukçu ve delege olmayan arkada şlarımızın parmak
kaldırmayacakları umudunu taşıyorum. Bu endişeyi de ortadan
kald ırmak için arkadaşlar ım ız delege kartlar ını kald ırs ınlar.

2003 yı l ında Türkiye Barolar Birli ği Genel Kurulunun Van'da
olmas ını isteyen delege arkadaşlarım ız lütfen işaret buyursunlar...

Türkiye Barolar Birliği Genel Kurul toplant ıs ının Nevşehir'de
yapılmas ın ı arzu eden delege arkada şlarımız lütfen parmak
kald ırs ınlar...

Türkiye Barolar Birliğinin 2001 Genel Kurul toplant ıs ının
Ankara'da olmasın ı kabul eden arkadaşlarımız...
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Türkiye Barolar Birliğinin 2003 Genel Kurulunun 116 oyla
Trabzon'da yap ılmas ına karar verdi Genel Kurulumuz, Van
önerisi 74 oy almıştır. "2003'te Trabzon'da bulu şmak dileğiyle"
diyoruz. Burada ay olarak may ıs ayı olduğunu belirtmek
istiyorum; ama gününü de öyle tahmin ediyorum ki, ş imdiye kadar
olduğu gibi Türkiye Barolar Birli ğinin belirlemesi söz konusu.

Sayın delegeler; buna bağlantılı olarak Genel Kurulun 3
günde yap ılmas ı; yani örneğin cumartesi, pazar, pazartesi veya
cuma, cumartesi, pazar yap ılmas ı önerisi verilmi şti. "Genel
Kurulların iki gün değil de, üç günde yapılmas ı" önerisini
oylar ınıza sunuyorum:

OTURUM BAŞKANI- Buyurun Süha Bey.

Av. HAKKI SÜHA OKAY- Sayın Başkan, Yönetim Kurulu
onu takdir eder, 3 gün de yapar, 1 gün de yapar.

OTURUM BAŞKANI- Bu konuda, Avukatl ık Yasas ında, yasa
hükmünde böyle bir kesin hüküm varsa Say ın Süha Okay...
(Gürültüler)

Müsaade buyurun, var, arkada şım ikaz etti beni, ben de size
sunuyorum. Tahammül gösterirseniz söyleyeceğim, eksik olursa
elbette tamamlay ın beni.

Süha Bey "2 gün; cumartesi-pazar" diyor. Bunu Türkiye
Barolar Birliği Yönetim Kurulu inisiyatif kullanarak 3 güne
ç ıkarabilir. Biz bu yetkiyi kendilerine; yani bu tavsiye
niteliğindeki yetkiyi kendilerine verelim.
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SALONDAN- Bu hususu burada oylamayal ım Say ın Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Hayır, burada olabilir, burada da
çıkarılabilir, bir engeli yok; ha burada oylam ışsın, ha orada
oylamışsın ne olacak, ne fark edecek?..

Evet arkada şlar, Türkiye Barolar Birliği Kurultayının 3 gün
olmas ına yönelik tavsiye niteliğindeki öneriyi oylar ın ı za
sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Kabul edilmi ştir
arkadaşlar; yani Türkiye Barolar Birliği Genel Kurul
Toplant ıs ının üç günde yap ılmas ın ı -1 gün ekini- Türkiye Barolar
Birliği Yönetim Kuruluna tavsiye niteliğinde, kendilerine öneri
olarak sunulmu ştur, yetki verilmiştir.

OTURUM BAŞKANI- Buyurun efendim.

Av. HALÜK BURCUOÖLU (İstanbul Barosu Delegesi)-

Sayın Başkan, değerli dostlar ım; uzun zamandan beri beni
rahats ız etmekte olan bir küçücük noktay ı hepinizin bilgilerine
sunuyorum ve in şallah bir sonuç da al ırız diye düşünüyorum.

Say ın Barolar Birliği Başkan ım ızın aç ılış konuşmas ında,
gerek sözlü olarak, gerekse dağıttığı metinde şöyle bir ibare yer
al ıyor: "Avukat tutulmas ı zorunludur." Ben avukatlar ın
tutulabilen nesneler olmad ığı inancındayım, bu beni fevkalade
rahats ız etmektedir ve yasay ı haz ırlayanlar -o dostlar ımı da
kutluyorum- özen göstermi şler, yasada böyle bir ibare, "avukat
tutmak" ibaresi yok. "Avukat taraf ından temsil ettirilir" mi deriz,
"avukata vekalet verir" mi deriz, hatta "avukat ı tayin eder" mi
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deriz bilmiyorum; ama avukat tutulmaz, bu husus konusunda
hepinizi biraz düşünmeye davet ediyorum arkada şlar ı m.

İkinci bir husus; yarg ı bağıms ızl ığından söz ediliyor, kimsenin
buna "hayır" diyebileceğine inanm ıyorum. Yaln ız bir nokta galiba
hep gözden kaç ırı lıyor, Say ın Başkan burada yarg ı bağıms ızlığının
temel noktalar ı nı , "bunlar odak noktalar ıd ır" dedi; ama bir şey
gözden kaç ır ıld ı gibime geliyor. Uygulamac ı olarak da
konuşuyorum, şimdi yargının siyasi iktidara karşı bağıms ızlığı
tabii ki ön planda; ama bir de değerli dostlarım, yarg ı n ın kendi
içinde, kendi kendisiyle çelişmelerini ne yapacaks ınız?.. Hepiniz
biliyorsunuz ki, Bidayet Mahkemesi yarg ıçları karne al ıyorlar ve
insan ın gözünün içine baka baka diyorlar ki; "böyle karar olmaz,
Yargıtay ın falanca dairesi bunu nas ıl bozar?.." "Peki, direnin"
diyorsunuz, cevap: "Direnirsem beni mahvederler." Kaç tane
örnek isterseniz veririm. "Peki, biz avukat olarak veya barolar
olarak ya da Barolar Birliği olarak buna ne yapalı m?"
diyebilirsiniz, do ğrudur; ama bir arkadaşım da söyledi, ben
Barolar Birliğinin bu ülkede çok güçlü bir kuruluş olduğuna
inanıyorum ve Barolar Birli ği belki bir bilimsel sempozyumunu ya
da konferans ını bir günlük de olsa belki bu konuya da ay ırabilir.
Çünkü bu -bana sorarsan ız- yarg ı bağıms ı zlığının olduğu kadar,
uygulamanın da; yani bizlerin de en önemli sorunlarından biridir
diye düşünüyorum.

Hepinize saygılar sunarım, teşekkür ederim. (Alkış lar)

OTURUM BAŞKA.NI- Gündemin 14. Maddesinde, sabah
daha önceki 6. Maddede söz alan arkada şlardan ayr ı olarak, 14.
Madde gündeme geldi ğinde, tartışıldığında söz alm ış
arkadaşlarım ız vard ı, şimdi onları kürsüye davet ediyorum,
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haklar ını yemek durumuyla kar şı karşıya kalmak istemiyorum:
Erzurum'dan Avukat Faruk Terzioğlu, ondan sonra Karaman'dan
Avukat Ahmet Yücel Atalayer.

SALONDAN- Say ın Başkan, 14. maddeyle ilgili bir önerge
var.

OTURUM BAŞKANI- Var efendim, okuyacağız.

Av. FARUK TERZ İOÖLU (Erzurum Baro Ba şkanı)- Say ın
Başkanım, değerli Yönetim Kurulu üyeleri, değerli baro başkanı
arkadaşlar ım, muhterem delegeler; hepinizi sayg ılar ımla
selaml ıyorum. Bu geç kalmış bir konuşma, belki zaman olarak da
sıkıldığımız bir nokta; ama ben de baz ı konulardaki tespitlerimi,
düşüncelerimi ve dileklerimi aktarmak istiyorum lütfederseniz.

Diyarbakır'daki kongrede, Diyarbak ır havas ı nı teneffüs
etmek, buradaki arkada şlarım ızın, kardeşlerimizin çektiği
sıkınt ıları yakından gözlemlemek aç ısından önemli olmuştur.
Diyarbakır Barosunun mensuplar ına bu Genel Kurulun
haz ırlanmas ında gösterilen gayretlerinden dolay ı teşekkür
ediyorum, kutluyorum; ama bir şeyleri de ifade etmek istiyorum.

Bütün eleştiri ve pasiflik suçlamalar ına karşı, soğukkanlılıkla
Avukatl ık Yasas ın ı savunan ve partiler üstü bir uzla şma
sağlayarak Türkiye Cumhuriyeti tarihinde ilk defa, muhalefetiyle,
iktidarıyla bütün siyasi parti grupların ı bir araya getirerek, bütün
engellemelere kar şı, bütün güçleriyle avukatlar ın ve savunma
mesleğinin zay ıflat ılmas ını isteyenlere karşı bir mücadele örne ği
vererek Avukatlık Yasas ının çıkanlmas ın ı temin eden
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yöneticilerimize, Birlik mensuplar ına, Ankara Barosunun
mensuplar ına ve katkısı olan herkese şükranlarım ı sunuyorum.
(Alkışlar)

Bu yasa, belki böyle bir Avukatl ık Yasas ı değişikliği şeklinde
tecelli etti; ama Say ın Cumhurbaşkanının onaylama süresi
içerisinde, yasanın onaylanmamas ı için gösterilen gayretler, en
ücra köşedeki bir ziraat odas ı başkan ın ın dahi o yasanın
onaylanmamas ı yönünde Cumhurba şkan ına çektiği telgraflar göz
önüne al ın ırsa, gerçekten bir devrim niteli ğindedir, bu yönü
itibariyle arkadaşlar ım ı kutluyorum.

Bir hususu ifade etmeden geçemeyece ğim; Türkiye barolar ı
ve Barolar Birliği, yönlendirilen değil, yönlendiren kurumlar
olmal ıd ır, bunu aç ı kça ifade ediyorum. Birtak ım barolarım ı z,
Barolar Birliğinin baz ılar ı -isim zikretmek istemiyorum, genel
konuşayım, kimse töhmet altında kalmas ın, herkes gözlüğünü al ır,
takar, görür- Türkiye'de birtakım kurumlar, kurulu şlar var;
Barolar Birliğinin mensuplar ı, bazı barolar ve baz ı odalar,
birlikler ve baz ı baroların kurumlar ı ; bu kurumların, kuruluş ların,
derneklerin, birliklerin sözcülüğüne soyundular; ama avukatlar ın
özlük haklarını, hukukun üstünlü ğünü gerçek anlamıyla
sağlamas ı düşünülen Avukatl ık Yasas ının ç ıkarılmas ında,
haz ırlanmas ında, ne yaz ık ki o kurumlar ın, o derneklerin, o
bilmem nelerin hiçbir tanesinin yan ımızda olmadığın ı gördük,
bunu da göz ard ı edemeyiz. Bundan sonraki yöneticilerimizin
veya baroların bu konuda son derece dikkatli olmas ı laz ım, biz
yönlendirici olmal ıy ız. Birilerinin bizi hukuk ad ına, kendi ç ıkarlar ı
adına kullanmas ına izin vermemeliyiz diye düşünüyorum.

Devletle kavga etmenin bir acizlik olduğunu düşünmüyorum.
Devletle uzlaşmak da bir önemli gelişmedir, işte Avukatl ık

116()

Yasas ı nın haz ı rlanmas ında gösterilen sab ır budur. Avukatlar
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hukuka uygun i şlem yapmak mecburiyetindedirler. Avukatl ık
eylem içermez, icraat içerir, mevcut yasalar ın uygulanmas ın ı
denetleyen ve ekmeğimizi de bundan ç ıkaran kurumlar ız. Bizim,
böyle kavgalarla, hele hele göstermelik kavgalarla bir yere yarma
şansım ız yoktur, uzlaşmalarla, sağduyuyla, serinkanl ı lıkla hareket
ederek netice alabiliyoruz.

Sayın Başkan ım; sabrınızı zorlamak istemiyorum; ama bir 1-2
konu daha var. Avrupa'n ın yolunun Diyarbak ır'dan geçip
geçmediğini bilmem; ama öyle inan ıyorum ki, bu Avukatl ık
Yasas ının değ işiminden sonra, bu Genel Kuruldan sonra,
Türkiye'den baz ı şeylerin yolunun Diyarbak ır'dan geçeceğ i
kesinleşmiş görünüyor. Hukukun üstünlüğünün temelini bu
Kurultayda atıyoruz ve bunu gerçekle ştireceğimize inan ıyorum.

1-2 konu var; 4422 say ı l ı Yasanın uygulanmas ıyla ilgili
sıkıntılarımız vard ır. Devletin baz ı birimlerinin elinde 4422 say ı l ı
Yasa bir silah olmu ştur, en küçük bir suç örgütü ihtimali dahilinde
dahi kişilerin telefonları dinlenmekte, mal varl ıklarına el
konulmakta, depolar ı , işyerleri kapatılmakta, ondan sonra dava
Cumhuriyet Savc ı lığı tarafından 313'e göre aç ılmakta; ama
mağduriyetler bir türlü giderilememektedir.

Bir başka husus, Yüksek HAkimler Savc ılar Kurulu tarafından
20 tane Yarg ıtay üyesi atand ı . Bütün arkadaşlarıma dikkat ettim,
kimse fazla değinmedi, bu atamalar ın 16 tanesi Ankara'dan. Hiç
şüphem yok ki, mutlaka atanan arkada şlarım ız Yarg ıtay
üyeliklerine son derece yetenekli, becerikli, liyakatli insanlard ı r.
Hatta bunlar ın içerisinde Erzurum Ba şsavc ımız da Yarg ıtay Üyesi
olarak seçildi, bizim için onur verici bir şeydir; ama acaba
diyorum ki, bir dü şünce, çok nitelikli hukukçular Ankara'da
toplanm ış da Yarg ıtay üyelikleri bunlar aras ından seçiliyorsa, bu,
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Anadolu'daki yarg ı mensupları için bir haks ızl ık olmaz m ı , veya
Anadolu'da da çok iyi hakimler ve yarg ıçlar ın görev yapmas ı n ı
istemek bizim hakkımız değil mi?.. Bir başka şey akl ıma geliyor,
yoksa bu Ankara'da "gözden uzak olan, gönülden irak olur"
düşüncesinin sonucu olarak, bir ahbap, çavuş ilişkileri mi aç ık
seçik gündeme geliyor, bunu dillendirmemiz laz ım; yarg ın ın en
üst makamıd ır netice itibariyle Yarg ıtay. Oranın verdiği kararlar
kesin oluyor, onun için oradaki arkada şlarımızın da çok iyi tespit
edilmesi laz ım.

Yarın "Anneler Günü". Ümidimiz, Diyarbakır'da da,
Erzurum'da da, Elaz ığ 'da da, Edirne'de de, Muğla'da da, benim
yurdumun her kö şesinde de analar ağlamas ın. Bu bütün
analar ı mız için söz konusudur, bu yurdun bütün analar ının
ellerinden öpüyorum.

Hepinize sevgilerimi, sayg ıları m ı sunuyorum, sağ olun,
varolun efendim. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Değerli delegeler; Kastamonu Baro
Başkan ı Avukat Seyfettin Civeleko ğlu kendi haklarını yaz ıl ı olarak
bize sundular, 8 madde önerileri var. Biz bu önerilerini Yönetim
Kuruluna sunaca ğız, kendilerine - bu ince, duyarl ı
davranışlarından ötürü teşekkür ediyoruz. (Alkış lar)

Karaman'dan Avukat Ahmet Yücel Atalayer; buyurun
efendim.

Av. AHMET YÜCEL ATALAYER (Karaman Delegesi)-
Sayg ıdeğer arkadaşlarım; her şey gayet güzel, fazlas ıyla söylendi,
konuşuldu, bir noktada benim ilavem olacak. -
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Bu konu, Karaman'daki arkada şlanm veya başka yerlerdeki
birçok arkadaşlarımın önemle üzerinde durduğu bir konu. Yeni
yasamızda güzel bir değ işiklik noktas ı; asgari ücret tarifesinin
Barolar Birliğince düzenlenmesi. Bu yetki bize verildikten sonra -
hemen kısa zamanda da düzenlenecek muhakkak- e ğer bunu çok
yüksek tutarsak 2 tane vahim sonuç olaca ğını tahmin ediyorum;
bir tanesi, büyük bir kitle savunmas ız kalacak, zaten ad ı üzerinde
asgari ücret. Bunün fazlas ını zaten dava sahibi kendisi de takdir
ediyor, "bu davam bu kadar ücretle görülmez" diyor, avukatla
aralannda kararlaşt ırılabiliyorlar.

Bu asgari ücret ne kadar yüksek tutulursa, içimizde öyle
arkadaşlar var ki, dava almak zorunda ve bunu asgari ücretin
alt ında alma zorunluluğunu duyuyor. Aldığı paray ı defterinde de
asgari ücretle gösterdi ği takdirde -ki göstermek zorunda- sadece
KDV ile vergiyi karşı layabilecek bir düzeye iniyor. Onun için ben
bu asgari ücret tarifesini düzenleyecek yetkili arkada şları mın bu
hususu göz önüne alarak dengeli bir düzenleme yapmasın ı arzu
etmek istiyorum.

Hepinizi saygıyla selamlar ım. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Kayseri'den Say ın Avukat Ali
Bekarlar; buyurun.

Av. ALİ BEKARLAR (Kayseri Delegesi)- Ben buraya
konuşmaya gelirken arkadaşların sağ olsunlar dinlediklerini
söylediler. Biz her zaman, herkesi dinliyoruz, meslekta şlanmız ı
hep dinledik. Zaten genel kurullar ın hepimiz için bir şölen
havas ında geçeceğine inanarak buralara ko şuyoruz.
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Sayın Divan, Değerli Başkan, Sayın Birlik Başkan ım ve
Yönetim Kurulu Üyelerim; Say ın Divamn çok ho şgörülü
davran ışıyla altınc ı maddeyi gündemine işlerken, bu saatte biz
hukukçu olarak herhalde bir hususu atlamamam ız laz ım, burada
hep öyle söylüyoruz. Faaliyet Raporu hakk ında konuşacakt ık,
güzel bir tesadüf 26. Olağan Genel Kurulda 26 arkadaşımdan, 4-5
arkadaşım Faaliyet Raporuna değindi, diğerleri yine, 12 senedir
takip ettiğim Barolar Birliğinde üretken olamad ığımız; ama hep
bildiğimiz meseleleri, kimileri belki serzenişle, kimileri de zaman
darlığıyla çok güzel konu şmaların ı engelledik; ama onları
dinleyememenin de üzüntüsünü yaşayarak bu saatlere geldik. Ben
bir kere buraya gelmekle bir temenni anlay ışında görev al ırken,
konuşma yaparken, yarg ı n ın sorunlar ını , Türkiye'nin mutlaka
meslek sorunlar ı dışında, bir anlamda hukuk devleti olman ın
gereği binlerce sorunu a şamadan geldiğimizi gördük.

Esasen Say ın Birlik Yönetiminin haz ırladığı Faaliyet
Raporunun ikinci Bölümünde, meslek sorunlar ı 25 bölüm halinde
ifade edildi; ama şunu birbirimize soral ım: Sayıs ı kitapta 41 bin
olan, bize 43 bin olarak ifade edilen, ki onur duydu ğumuz yüzde
32'si de han ımlardan oluşan böyle güçlü bir avukatl ık savunma
ordusunda, acaba barolardaki bizler özele ştiri de yaparak, her şeyi
Barolar Birli ğinden beklemeden, bu 25 sorunu hangi yerinde
elimizden tuttuk ve buraya gelirken de birbirimize gözlerimiz
parlayarak "arkadaş, ben Kayseri'de şunu yapabildim,
savunman ın şu sorununu çözebildik" diyerek birbirimize
sar ıldık?.. Bunlar ı da yapmam ız laz ım. Faaliyet Raporlar ı n ı ,
hizmet anlayışı içerisinde yürüten, sistem içerisinde de ancak
böyle olabilen genelgeler baz ında kalan bir anlayış la dinledik; ama
şunu ifade etmek ve bir yerde hakk ı teslim etmek istiyorum.
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1996'dan bu yana Birlik Başkanlığını yapan Say ın Başkan ıma,
Baro Başkan ı olarak ve Barolar Birli ği Delegesi olarak 5 y ıl
içerisinde devaml ı yaklaşabildim, cevap alabildim, meslek
sorunlannda, Kayseri'deki avukat sorunlar ında, şahsi
sorunlarımda her zaman nezaket gösterdi, ilgilendi, bir kere daha
kendisine bu duyarl ı davranışı , bizim için yapmış oldukları na
inançla -bir şeyler yapmaya çal ıştığına inan ıyorum, eksikleri
olabilir- görevi s ıras ında kendisiyle birlikte olmaktan mutluluk
duyduğumu tekrar ifade ediyor, te şekkür ediyorum, sağ olun
Başkamm.

Değerli arkadaşlar; zaman daral ıyor, sorunlar hepimizin
sorunları. Nihat Bey arkadaşım burada, benim Kad ırga
Yurdundan 1965'ten arkadaşım. Biraz evvel gözlerim böyle p ı rp ır
oldu, herhalde tansiyonum ve şekerim düşmüş -biz de yaşland ık
demek- "dışarı ç ıkal ım" dedi. "Hay ır" dedim, sabah genel kurul
başlad ı ben hiç ç ıkmadım, öğleden sonra hiç ç ıkmad ım; ama
zoraki ç ıktık Trabzon oylamas ı yap ılmadan önce ve bir şeker
yedim. Orada şunu söyledim -Say ın Diyarbakır Barosu
Başkamma, kendi Yönetim Kurulu Üyelerine ve Diyarbak ır'ın
başta Sayın Valisine, Belediye Başkan ına da teşekkür ediyorum,
bizi burada kabul ettiler- "yahu Nihat, burada bir doktor yok
mu?" Çoğumuz burada endi şe ediyoruz "acaba tansiyonu mu
düştü, bir şey oldu mu?" diye. Bu bir temenni oldu ğuna göre,
gelecek Genel Kurullarda, Trabzon'da, pidelerle doktorluk
duruma düşmeyiz inşallah; ama o salonda bir doktor
bulundurulsa iyi olur diye dü şünüyorum.

Değerli arkadaşlar; gerçekten biraz evvel bir ölüm yard ımı ,
kesenek olay ını düşünün. Bana faaliyet raporu ve bütçe raporu
geldiğinde de inceledim. Say ın Giray Çelik'e de burada te şekkür
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ediyorum, ayn ı teşekkürü Say ın Turgut Inal'a yapmak
zorundayım; niçin?.. Giray kardeşim de, Turgut Ağabeyim de
yıllardır gerçekten bir meslek savunucusu olarak üretken,
yaz ılarıyla, duygularıyla hep bizlerin yanında oldu. Özellikle bu
teşekkürü ben geçmiş yıllarda Türkiye Barolar Birliğinin Anayasa
Kurultay ın ı haz ırlamas ıyla, Ankara Barosunun kurultay
çalışmalarıyla, İzmir'in, tstanbul'un hukuk ad ına, savunma ad ı na
yapmış oldukları forum çalışmaları , özellikle son günlerde de
Antalya'n ın Hukuk Fakültesi aç ı lırken ve diğer değerlendirmedeki
çalışmalarından dolayı kendilerine Barom ve şahs ım ad ı na, bir
hukukçu, bir meslekta ş olarak teşekkür ediyorum. Kendilerine
g ıpta ettiğimizi, Kayseri'de bir avukat olarak da ifade etmek
istiyorum. inşallah bütün barolar ve biz, bu de ğerli barolar ım ızın
bize gösterdiği önderlik içerisinde, gelecekte staj eğitim
merkezlerini daha seçkin bir şekilde yapılanmas ı nı sağlayabiliriz.

Bu, 26 hukuk fakültesinin bulundu ğu Türkiye'de, K ıbrıs'tan
da mezunlar geldiyse -bizim Kayseri'de şu anda 70 stajyerimiz, 500
avukat ım ız var- ekonomik sorunlar ın daha büyüdüğü, bu arada
"ekonomik sorunlar var" derken, "ama ne yapal ım yahu,
avukatlar da bunu yap ıyor; ama hukuk eti ğini, hukuk ahlak ın ı
birtakım savunmay ı yanlış kullanıyorlar, ne yapal ım" demek gibi
bir s ıkı nt ı içerisindeyken, burada sorunlar ımızın, gelecekte görev
alacak yönetim kurulu, Say ın Birlik Başkanımız ve üyelerimizle
birlikte bütün baroların, bütün genel kurul üyelerinin -sadece
delege olmas ı değil- o 43 bin arkadaşım ızın baş görevi olacaktır
diye düşünüyorum.

Sayın Çetin Turan' ı n kitab ında da, diğer kitapçığında da,
arkadaşlarım ı z ın bildirgelerinde de, Say ın Özdemir Beyin de
ifadelerinde, staj eğitim merkezinin bütün Türkiye'yi kapsayacak
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okuyan şimdiki arkadaşlarım ız, gençlerimiz oldukça tedirgin
oldular...

OTURUM BAŞKANI- Sayın Bekarlar, lütfen toparlay ın.

Av. ALİ BEKARLAR- Toparl ıyorum Say ın Başkan.

İstanbul'da yeti şen bir genç karde şimle, İzmir'de yetişen bir
kardeşimizle, diğer bölgelerdeki kardeşlerimiz aras ındaki bu
dengeyi sağlamamız laz ım diye dü şünüyorum.

Yarın "Anneler Günü" diye, de ğerli meslektaşımız, rahmetli
Fatma kardeşimizi burada, hem and ık hem duygulandık ve
inşallah 18'inde duruşmas ında da olmaya çalışacağız. Anneler
Günüyle ona "y ılın annesi" derken, bakın o ölüm yard ım ı
noktasında baktığım ız -220 ölüm yard ımı yap ılmış , 150'si
büyükkent İstanbul- ölen avukat arkadaşlarım ı z ın çocukları acaba
nasıldır, geride b ırakt ıklar ı ne yap ıyordur diyebiliyor muyuz?.. -
mesleki dayan ışma- İş te vakfa çok büyük görev dü şüyor, yasal
alarak o yard ımları vakfa geçiremiyoruz; ama in şallah şu Türkiye
Avukatları Yard ımlaşma Vakfın ı hayatiyete geçirdiğimizde -ki
geçirmemiz laz ım- bu sorunlar da azalacak, ancak çok büyük
ilgisizlik var; ama bu ilgisizli ği ne zaman Kayseri'de ifade etsem,
sanki Türkiye Barolar Birli ği'ne bir güvensizlik gibi bir yanl ış
ifade kullanı l ıyor. Türkiye Barolar Birliği'ne güvenmemek için bir
sebep yok, bu yanlış bir düşünce. Bunun sadece Barolar
Birliği'nin değil, bütün Türkiye avukatlar ın ın sorunu olduğunu
ifade etmemiz laz ım.

Barolarım ıza döndüğümüzde, say ın başkanlarım ın, say ın
delegelerin, bu husus üzerinde de durmas ı laz ım. En az ından
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noterlere gıpta ederken, onlar bir vefat halinde asgari 10 milyar
alırken, Sayın Fatma karde şimize 437 milyon verildi. " İki tane
çocuğu var, şimdi ne yap ıyor?"diyemiyorsak, ben geçen y ıl
Kayseri'de 3 avukat arkada şım ı kaybettim "onların çocuklar ı ne
yap ıyor?" diyemiyorsak, Say ın Turgut tnal' ın 21 Nisan tarihli
yazıs ındaki gibi çok fazla şey değil, özveri, sevgi ve sayg ıyla
birbirimize ulaşam ıyorsak, bu meselede gelecekteki genç
kardeşlerimize çok ciddi bir miras b ırakamayacağız.

Buraya gelirken bir dikkatsizlik yaptım -Say ın Başkanımdan
da özür dilerim- kitaplar ı yere düşürdüm, biraz notlar vard ı, zaten
notlara imkan kalmad ı ; ama bir hususu daha ifade edece ğim: Çok
değerli Zehra karde şim, İstanbul'dan gelen delege karde şim,
konuşmas ını güzel de haz ırlam ış, heyecanla anlat ırken, biz
özgürlüğe karşı olduğumuz için dinlememe gibi değil, zaman v
yerini seçmede bir yanlışlık olduğu gibi tepki gösterdik; ama
kendisini Kayseri'ye davet ediyorum, Kayseri Baroma,
stajyerlerimize, bizlere bu anlamda konferans verirse memnun
olurum.

Hepinize te şekkür ediyorum, sayg ılar sunuyorum, sağ olun
efendim.

OTURUM BAŞKANI- Sayın Bekarlar; Zehra Han ım
konferans vermedi.

Av. ALİ BEKARLAR- Bir dakika Say ın Başkan.

OTURUM BAŞKANI- Müsaade eder misiniz?
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Av. ALİ BEKARLAR- Konferans vermedi, ben "Kayseri'ye
konferans için davet ediyorum" diyorum, lütfen yanl ış anlamayın.

OTURUM BAŞKANI- Müsaade eder misiniz?

Av. ALİ BEKARLAR- Buyurun.

OTURUM BAŞKANI- Onu da hemen ifade edeyim, en az o

Zehra arkadaşımız kadar zaman kulland ınız; yani sizinki de o

anlamda genel çerçevede bir konu şma. Bizim arkada şım ı z da o

yönde peşinen 5 dakikal ık süreye uymayacağını taahhüt ettiler ve

arkadaşlar ımız da öyle san ıyorum ki iyimser bir tav ırla bunu

kabul ettiler. Lütfen, bu konuda kısır çekişmelere girmemek

gerekir. (Alkışlar)

Av. ALİ BEKARLAR- İşte bakın Sayın Başkanım, çeki şme

değil, samimi gönül ifadesiyle kardeşimi Kayseri'ye davet etti ğimi

söyledim.

OTURUM BAŞKANI- Lütfen, çok te şekkür ediyorum.

Av. ALİ BEKARLAR- Eğer Sayın Başkan, bunu da böyle

alg ılayamıyorsa onu da takdirlerinize sunuyorum.

OTURUM BAŞKANI- Sayın Bekarlar; te şekkür ediyorum.
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Av. ALI BEKARLAR- Ben kardeşime "konferans verdi"
demedim.

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ediyorum, sağ olun.

Av. ALİ BEKARLAR- Teşekkür ederim.

OTURUM BAŞKANI- "26. Olağan Genel Kurul Başkanlığına-
Diyarbakır. Say ın Başkan, iki dileğimiz var; birincisi avukat
cüppesinin yard ım ı yönünden yeniden daha uygun olarak
düzenlenmesi, ikincisi barolar ın Birliğe borcu var, borçlar ı hemen
ödeyelim veya ödensin. Birlik, Ankara'da Avukat Evinin
temellerini ats ın.

Şahsınızda Diyarbakıl' halkına ve arkadaşlarınıza sayg ılar
sunarız."

Malatya delegeleri ve Malatya Baro Ba şkanım ız incelik
gösterdiler, çok te şekkür ediyoruz. Sizi burada eğer
eksiklerimizle, yanl ışlarımızla mutlu edebildikse, biz Diyarbakır
Barosu ad ına mutluluk duyar ız. Bizim çabam ız bu güzellik için,
yorgunluğumuz hiçbir bahane olamaz, biz de en az sizin kadar
mutluyuz. Çok te şekkür ediyoruz, sağ olun.

Son konuşmac ı m ız Tunceli Delegesi Avukat Oğuz Dilek;
buyurun efendim.

Av. OĞUZ D İLEK (Tunceli Delegesi) .. Sayın Divan, Say ın
Birlik Başkanım ız, Birlik Yönetim Kurulu üyelerimiz, değerli
meslektaşlarım; benden önce konu şan arkadaşlarımız, gerek
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konuları gündeme getirdiler, değ işik önerilerde bulundular, bu
bakımdan ben konuşmamda bunlar ı tekrar etmeyeceğim. Yaln ı z,
bir hukukçu olarak, bir avukat olarak benim özlem duydu ğum
baz ı konular üzerinde ısrarla durmak istiyorum.

Türkiye Barolar Birliğinin, kurulu şundan bu yana, gerek
mesleki sorunların, meslektaşlar ımızın ekonomik ve sosyal
sorunlarının çözümlenmesine yönelik çal ışmalar ı , gerekse ülke
sorunlarına yaklaşımlarında eksiklik olduğu kan ıs ını taşıyorum.
Bugün Türkiye bir hukuk devleti, hukukun üstünlü ğü
kavramlarıyla bağdaşmayacak bir yönetim biçimi içerisinde
yönetiliyor, hep bundan yakınd ık. Ben y ı llarca ayn ı kaderi
paylaşan Diyarbakır halkıyla, bu yöre insan ıyla ayn ı kaderi
paylaşan Tunceli'de ya şayan bir meslekta şınız olarak sizlere
seslenmek istiyorum. Şüphesiz ülkemizin her yöresindeki
meslektaşlarım ız ın kendi ülkemizle ilgili olarak sorunlara
yaklaşım ı ve duyarlığı muhakkak saygıya değer; ama olağandışı
bir yönetim biçimi içerisinde y ıllarca yaşamış bir meslekta şın ız
olarak, hukukun, demokrasinin, insan haklarının ne anlama
geldiğini yaşayarak, bu temel olgulardan bir ulusun, bir toplumun
vazgeçemeyeceğinin ne kadar anlaml ı ve değerli olduğunu
yaşayarak gören bir insan ım.

0 bakımdan ben, bundan sonraki Yönetim Kurulunda görev
alacak arkadaşlarımıza, başkanımıza şu öneriyi getirmek
istiyorum: Türkiye ekonomik yönden Kurtuluş Savaşından sonra
en s ıkıntılı, en ac ıl ı , en utanç verici konuma gelmi ştir. Bunu bu
ülkenin bir yurtta şı olarak söylüyorum, bir hukukçu olarak değil.
Düşünebiliyor musunuz, dünyaya egemen olan güçler, finansal
güçler, Dünya Bankas ı olsun IMF olsun Türkiye'ye dayat ıyor,
"ben sana yard ım edeceğim; ama sen şu yasaları ç ıkarmak
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zorundas ın." Akabinde, Amerika Birle ş ik Devletleri Ba şkanı ,
Başbakanım ıza telefon ediyor TELEKOM'la ilgili yasan ın bir an
önce ç ıkar ılmas ında hem Türkiye'nin, hem de diğer uluslar ın
yarar ı olduğu konusunda kendisine telkinlerde bulunuyor. Değerli
meslektaşlarım; ben bu ülkenin yurttaşı olarak, bu ülkenin bu
konuma gelmesinden gerçekten çok büyük ac ı duyuyorum, bu
ülke bu hale getirilmemeliydi.

Ne yapmak laz ım?.. "Hukuk" diyoruz, "demokrasi" diyoruz,
"insan haklar ı" diyoruz, "özgürlükler" diyoruz, o zaman bu temel
kavramlann bu ülkede yaşama geçirilebilmesi ve etkin bir hale
getirilebilmesinde şüphesiz en büyük görev biz hukukçulara
düşmektedir. Hukukçular ın en üst kurulu olan Türkiye Barolar
Birliğinin, yeni yasayla birlikte, bu etkinlikleri en iyi şekilde yerine
getirmesini bekliyorum.

Yap ılacak seçimlerde iki başkan aday ımız olduğunu öğrendik,
bu iki başkan adayım ızdan bir istirham ım olacak; ben bir avukat
olarak, bir Tunceli delegesi olarak, yönetim kurullar ın ın çarşaf
liste olarak haz ı rlanmas ını öneriyorum. Bunu şu bakımdan
öneriyorum; ileride bizim en üst meslek kurulu şumuz olarak,
kırg ı nl ıklara, küskünlüklere meydan vermemek ve meslek
sorunlarının çözümlenmesinde, ülke sorunlar ının
çözümlenmesinde daha etkin, daha yararl ı çahşmalar yapmas ı
bakım ından böyle bir oluşumun gerçekle şmesinin yararl ı olacağı
kanıs ındayım.

Hepinize sayg ılar sunuyorum efendim. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Teşekkür ediyoruz Say ın Dilek.
Efendim, aramızda misafir bir baronun ba şkan ı var; Lefkoşe Baro
Başkan ı Avukat Enver Öztürk. Misafir olarak belki o da bize hitap
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etmek ister. Ben kendisini kürsüye davet ediyorum; buyurun
efendim.

Av. ENVER ÖZTÜRK (Letkoşa Baro Başkanı)- Sayın Divan,
Saygıdeğer Birlik Başkan ı ve Yönetim Kurulu üyeleri, sayın
meslektaşlar ım, değerli konuklar; biraz önce Kayseri delegesi
olduğunu sandığım -tan ıt ım ında bulunamad ım, bir an dışarı
çıkmıştım- bir meslekta şım, sabahtan beri hiç salonu terk
etmediğini söyledi, ben de o salonu terk etmeyenlerden biriyim.
Büyük bir hayranl ıkla, büyük bir coşkuyla bütün konu şmaları
yakından takip etmeye çal ıştım.

Sizlere şunu söylemek istiyorum: Uçakta buraya gelirken,
yeni Avukatl ık Yasas ını, daha doğrusu değiştirilmiş şeklini
inceleme fırsatı buldum ve gıpta ile biraz da serzeni şle okudum.
Kıbrıs'ta, Lefkoşe'de maalesef biz çok daha kötü şartlarda
avukatl ık mesleğini icra etmeye çal ışıyoruz. 1974'ten önce, İngiliz
sömürge döneminden kalma bir yasayla barolar faaliyet
göstermekte. Baronun do ğal başkanı başsavc ı , baronun üyeleri
aras ında doğal olarak bütün savc ılar yer almakta. Ş imdi sizlerin
tartıştığı konular ı, ne kadar ileri boyutta talepleri içeren
görüşleriniz olduğunu görünce kendi ad ımıza serzenişte
bulundum, sizler ad ına gıpta ettim.

Umanm bundan sonra burada dilek ve temenni şeklinde
gündeme getirilen de ğ işiklikler de gerçekleşir ve çok daha çağdaş ,
çok daha meslek onuruna yak ışır bir yasayla görevlerinizi
sürdürürsünüz. Biz de tabiri caizse "kom şuda pişer, bize de
düşer" deriz, belki orada bir ses çıkartmamı za vesile olur. Zaten
döner dönmez, bu konularda mutlaka birtak ım girişimlerde
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bulunup, yetkili ve etkili kimselere bunu duyurmaya, tan ıtmaya
çaba harcayacağım.

Bütün gün konuşmalar ı dinliyorsunuz, yeteri kadar
yorulmu şsunuzdur, san ıyorum birazdan değerli başkan adayları
konuşacak, onlara da zaman b ırakmak gerekir, bu nezaket
konu şmas ın ı bana verdikleri için Sayın Divana tekrar çok
teşekkür ediyorum. Ayrıca, uzun zamand ır Diyarbak ır'a gelmeyi
çok arzu ediyordum. Ben aslen Gaziantepliyim, çok yakın ı mızda
olmas ına rağmen Diyarbak ır' ı daha önce görme fırsat ı m
olmamıştı, şimdi bu fırsat ı yakalad ım. Beni bu kongreye davet
etme nezaketini gösteren Ankara Barosu'na çok içten, çok
yürekten teşekkürlerimi sunuyorum. Bizi, özellikle Lefko şa
Barosunu -Türkiye'deki baro say ısı 74 olarak adlandırıldı - 75.
Baronuz olarak görmeyi çok arzu ederim. (Alkışlar)

Umanm sözde olan "Anavatan-Yavru Vatan" ifadeleri, fiilen
ve hukuken de yakın bir gelecekte gerçekleşir, Avrupa Birliğine
giriş süreci içerisinde Türkiye'nin önemli mesafeler kat ettiğine
inan ıyorum. Yine değerli konuşmac ılarımızdan birisi K ıbrıs Rum
Kesiminin Avrupa Birliği, Avrupa Insan Haklar ı Mahkemesinde
elde ettiği, Türkiye aleyhine ç ıkan sonuçlardan bahsetti. Bir
"Luisidi Davas ını" sanıyorum herkes biliyor. Bütün bu davalar ın
gerekçesi, yürekten inanarak söylüyorum ki, hukuki de ğil, bunlar
tamamen siyasi mülahazalarla al ınmış kararlard ır.

Kuzey K ıbrıs'ta, Kıbrıs'ın tümünü temsil eden bir yönetim
yoktur. Kıbns'ta; Kuzey Kı brıs'ta bir Türk Cumhuriyeti, Güney
Kıbrıs'ta da bir Rum Yönetimi mevcuttur, Kuzey K ıbrıs'ı temsil
etmemektedir, Avrupa İnsan Haklar ı Mahkemesi ve Avrupa
Birliği Kuzey Kıbr ıs Türk Cumhuriyeti'nde yaşayan insanlar ı
dışlamak suretiyle, onlara ambargolar koymak suretiyle, gerçek
insan haklarına aykır ılığı kendileri yapmaktad ır.
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Bana burada tekrar söz hakkı verildiği ve sab ırla dinlediğiniz
için teşekkür ediyorum, sağ olun, varolun. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Leficoşa Baro Başkanı Sayın Avukat
Enver Öztürk Beye te şekkür ediyoruz, sağ olsunlar.

14. Maddeye ili şkin baz ı önergeler var, o önergeleri ben
bilgilerinize sunmak istiyorum. 14. Maddedeki önerileri ben
s ırasıyla okuyayım ve isterseniz usule göre tek tek okuyarak
oylama yapal ım ve geçelim. Birini 8'inci veya 9'uncu maddelerin
görüşülmesi s ırasında okumuştum, tekrar özet halinde geçiyorum.

"Vakfın ama çlan arasında, ölüm yardımı, muhtaç avukata
maddi yardım, ölen avukatın muhtaç,, dul ve yetimlerine maddi
yardım, sağ lık yardımı, huzurevi, avukatlar evi, emeklilik yard ımı
gibi sosyal ve ekonomik güvenceler bulunmaktad ır. Bu güvencelerin
sağlanabilmesi için sağlam ve düzenli maddi kaynağa ihtiyaç
vardır. Bu sebeple CMUK ödemelerinden ücret alan avukat lann
aldıktan ücretin yüzde 10'unu Türkiye Avukatları Sosyal
Dayanışma ve Yardımlaşma Vakfına bağış yapmaları hususunun,
barolara ve CMUK ücreti alan avukatlara tavsiye edilmesini
öneri riz."

SALONDAN- Sayın Başkan, bu yasad ışı bir zorlama oluyor.

OTURUM BAŞKANI- Önerge tavsiye karar ı efendim,
yasadışı zorlama yok. Genel Kuruldan bir tavsiye kararı istiyorlar.
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SALONDAN- Oylamaya gerek yok Say ın Başkan, zira tavsiye

niteliğinde oluyor.

OTURUM BAŞKANI- Tavsiye niteliğinde karar al ıyoruz,

zaten öneri de öyle, arkada şlar ımız ın önerisi de öyle. Ne kadar
uygulan ır, ne kadar uygulanmaz baroların maharetine kalmış bir

iş diye düşünüyorum. Şimdi oylamayacağız efendim,

oylamayacağız. Tavsiye niteliğinde biz bunu Birli ğe b ırakacağız,
Birlik, barolarla yapacağı yazışmalarla onun olumlu-olumsuz

tepkilerini ald ıktan sonra böyle bir uygulaman ın olup

olamayacağına karar verebilir; yani bu nedenden ötürü bunun
oylanmas ı söz konusu değil. Bu, tavsiye niteliğinde yeni gelecek
yönetime sunulacak. Efendim, biz de tavsiye karar ı istiyoruz.
Zaten biraz sonra okuyaca ğımız önergelerin bir anlam ı kalmaz o

zaman.

SALONDAN- Bunu oylamak laz ı m o zaman.

OTURUM BAŞKANI- Evet, onu söylüyorum; yani bu konuda
oylarız, oylamay ız, kanuna aykırı . Tavsiye kararı olarak bu
konunun al ınmas ı önerilmiş arkadaşlarca, bunu oylarınıza
sunacağım: Efendim, önergeyi 'tavsiye" olarak kabul edenler...
Kabul etmeyenler.... Önerge kabul edilmi ştir.

Bu oylama tavsiye niteli ğinde, biraz önce maddeler halinde
yazılan, şıklar halinde yaz ılan, kurumlara kaynak aktarmak
bak ım ından CMUK avukatl ığını yapan avukatlar ın, aldıklar ı
ücretlerden yüzde 10'unun kesilip, bu Vakfa devredilmesi
konusunda bir tavsiye niteliğinde. Bu nedenden ötürü ben,
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"CMUK hizmetinde bulunan avukatlardan yüzde 10'unun
kesilmesi" konusunu oylar ın ıza sunuyorum: Kabul edenler...

SALONDAN- Bu tavsiye niteliğinde mi?

OTURUM BAŞKANI- Tavsiye niteli ğinde karar, evet.

Kabul etmeyenler... Reddedilmi ştir efendim.

Üçüncü öneri, arkadaşlar baks ınlar: Kabul edenler... Kabul
etmeyenler... Reddedilmiştir efendim; yani tavsiye niteliğinde de
olsa reddedilmiştir.

"Türkiye Barolar Birliği 26. Genel Kurulu Divan Başkanitğına;

İstanbul Barosu tarafzndan kurulan Bireysel Silahlanmaya Karşz

Mücadele Komisyonu ile Umut Vakfı arasında oluşturulan

işbirliğiyle başlayan çalı.şmalann temel aman, so'rumluluklarınzn

bilincinde, özverili, hiç kimsenin silah kullanamayacağı bilinerek,

Türkiye'de daha fazla acıların yaşanmaması için bireysel

silahlanmaya 'hayır' diyebilmektir. Bu amaçla yola ç ıkarak, maçta,

düğünde, aile içinde, sokakta vurularak öldürülen insanlarla bir

daha karşılaşmamak, bireysel silahlanman ın her boyutunu gözlem

altına almak, sonu çlarınt kamuoyuna aç ıklamak, bilin çsiz

silahlanmanın etkilerini anlatabilmek, hukuksal ve yasal
düzenlemeleri ülkemiz gerçeklerinden hareketle saptamak, bilinçli

ve insanlığa yararlı bireyler yetiştirmek, barış istemeyi ve yaşama

geçirmeyi görev kabul ederek ve herkese hukukun üstünlü ğünü

benimsetip uygulamalara katkıda bulunmasını sağlamak amac ıyla;

1.	 Tüm baroların kendi bünyelerinde Bireysel

Silahlanmaya	 Karşı 	 Mücadele	 Komisyonu

oluşturmalarını,
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2. Türkiye'de ve Dünya'da 1 Eylül'ün "Dünya
Barı.ş Günü" olarak kabul edilmiş olmast nedeniyle, ayın
ay içinde 28 Eylül'ün de "Dünya'da ve Türkiye'de,
Bireysel Silahlanmaya Karşt Mücadele Günü" olarak
kabul edilmesi için Genel Kurul taraftndan tavsiye
karart ahnmasznz öneri yoruz.

Saygılarımzzla, Fikret İlkiz, Yücel Sayman, Çetin Göz."

Metni okudum, öneriler var, bu öneriler tavsiye
niteliğindedir.

1. Tüm barolar ın kendi bünyelerinde Bireysel
Silahlanmaya	 Karşı 	 Mücadele	 Komisyonu
oluşturmalar ı ,

2. Türkiye'de ve dünyada 1 Eylülün Dünya
Banş Günü olarak kabul edilmiş olması nedeniyle, aynı
ay içinde 28 Eylül'ün de "Dünya'da ve Türkiye'de,
Bireysel Silahlanmaya Kar şı Mücadele Günü" olarak
kabul edilmesi için Genel Kurul tarafından tavsiye
kararı al ınmas ını öneriyoruz: Öneriyi kabul edenler...
Kabul etmeyenler... Tavsiye niteliğinde karar
verilmiştir, tavsiye edilmesi kabul edilmiştir, tamam.

SALONDAN- Say ın Başkan; Fatma Sevük için karar
alınacakt ı ; "tavsiye" değil, "karar."

OTURUM BAŞKANI-Evet, Isparta'da ya şamın ı yitiren
Merbum Avukat Fatma Sevük'in y ılın annesi seçilmesi yönünde
karar alınmas ı Genel Kurulca tavsiye edilmişti. Bu öneriyi
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oyların ıza sunuyorum: Kabul edenler... Kabul etmeyenler...
Oybirliğiyle kabul edilmiştir.

Arkadaşlar; biraz tahammülünüze s ığınacağım, uzun bir
metin: "Türkiye Barolar Birli ği Genel Kurul Divan Başkanlığına;

İzmir ili, Bergama ilçesi, Çamköy, Ovac ık, Narlıca mevkiinde Çevre

Bakanlığı tarafından Euro gold firmas ına verilen siyanür liçi

yöntemiyle altın madeni işletilmesine izin vermesi yolundaki idari

işlem, İzmir 1. İdare Mahkemesinin 15.10.1997 tarih ve 97/ 635

Karar, 97/876 say ılı Karar ile Anayasan ın 17. Maddesindeki

'herkesin yaşama, maddi ve manevi varl ığını koruma ve geliştirme

hakkına sahip olduğu', yine Anayasanın 56. Maddesindeki 'herkesin

sağlıklı ve dengeli çevrede yaşama hakkı olduğu ve çevreyi

geliştirmek, çevre sağlığını korumak, çevre kirlenmesini önlemek

görevinin devletin ve yurttaşların olduğu, öncelikli olanın insan

yaşamının korunması olduğu, çevrenin korunmas ının insan

yaşam ının vazgeçilmez bir unsuru olduğu, siyanür liçi yöntemiyle

maden işletmenin bu esaslara ayk ırı olacağı ve insan yaşamı
üzerinde büyük bir risk oluşturacağı gerekçesiyle iptal edilmiştir.

Bu karar Danıştayın denetiminden de geçerk kesinleşmiştir.

Bu mahkeme kararının uygulanmas ı ve madenci şirketin orman

arazisinden çıkarılması gerekirken, Başkanlık tarafından

TÜBİTAK'a düzenlettirilen rapora dayan ılarak, mahkeme

kararında belirtilen risk faktörlerinin ortadan kaikt ığı gerekçesiyle,

İçişleri, Sağlık, Bay ındırlık, Enerji ve Tabii Kaynaklar, Orman ve

Çevre Bakanlıklarından, altın madeni işletmesiyle ilgili işlem

tekemmül ettirmeleri istenmi ştir. ilgili bakanlıklar, Bakanlığın bu

işlemine dayanarak işlem tesis etmeye başlamışlar, son olarak

Sağlık Bakanlığı tarafindan altın madeni işletilmesine bir yıllık

deneme üretimi izni verilmiştir.
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Türkiye Cumhuriyeti Ana yas as ının 2. Maddesinde 'Türkiye
Cumhuriyeti'nin hukuk devleti olduğu' vurgulanmakta, Ana yasanın
130. Maddesinde "yasama ve yürütme organları ile idari mahkeme

kararI anna uymak zorunda olduğu, bu organların mahkeme
kararlarını hiçbir surette değiştiremeyeceği ve bunların yerine
getirilmesinin geciktirilemeyece ği' kuralı konmuştur. Hukuk devleti

olmanın 'olmazsa olmaz' ko şulu, idarenin yapmış olduğu işlem ve
eylemlerin yargı tarafından denetlenmesi ve bu denetim sonunda
verilen mahkeme kararlar ının bağlayıcı olmasıdır. Bergama'daki
altın madeni ile ilgili hukuksal süreç tamamlanm ıştır, ortada
kesinleşmiş bir mahkeme kararı bulunmaktadır. Kesinleşmiş
mahkeme kararını yeniden tartışmaya açarak 'yeri ndelik'
incelemesi yapmaya kal k ışmak, çok açık bir biçimde Anayasay ı
ihlal niteliğindedir..."

Bu biraz devam ediyor, ben son k ı sm ını okuyorum arkadaşlar,
biraz uzun: "...Bu bilgiler ışığındaki metnin Genel Kurul kararı
olarak kamuoyuna açıklanması için Genel Kurulun oyuna
sunulmasını dileriz."

Metin şöyle: "Çevre ve kültürel değerlerin korunmas ı, sağlıklı
çevrede yaşama hakkı, gelecek kuşaklara, sağ lıklı ve dengeli çevre
bırakabilmek için hukuk devleti olabilmenin gere ği olarak, Endüstri
Bölgeleri Yasa Tasarısı gündemden çekilmeli. Bergama'da ve
ülkenin diğer bölgelerindeki hukuka ayk ırı işlemlere dayanı lcırak
açılan işletmeler için verilen mahkeme kararları derhal
uygulanmalıdır" diye bir Genel Kuml karar ı alınmas ı talep
ediliyor. Evet, oylamaya sunuyoruz, böyle bir tavsiye karan alal ım
mı ?..

SALONDAN- Önergeyi kim verdi?
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OTURUM BAŞKANI- Çok imza var: Av. Hasip Kaplan, Av.
Hüseyin Aygün, Av. Salim Sanal, Av. Fethi Gümüş , Av. Haluk
Ertaş, Av. Fikret 11hz, Av. ihlal Küey ve arkada şlan, çok
vermişler.

Bu konuda tavsiye kararı alınmas ını oylarınıza sunuyrum:
Kabul edenler... Kabul etmeyenler... Tavsiye karar ı al ınmas ı kabul
edilmiştir.

SABRİ ÇEPİK- Değerli arkadaşlar; başka önerge yok,
gündemimizin 14. maddesindeki görü şmeleri ve önergeleri
bitirmiş oluyoruz.

SALONDAN- Yönetim Kurulu adayların ın kendilerini
tan ıtmalanyla ilgili önerge de var.

OTURUM BAŞKANI- Bizde yok böyle bir önerge, var m ı ?

DİVANDAN- Bakal ım.

OTURUM BAŞKANI- Pardon, bir saniye o zaman. Bir
önerge daha var: "26. Olağan Genel Kurul Divan Başkanlığına;

yarın 4 yıl Barolar Birliği organlarında bizi temsil edecek kişileri
seçmek için oy kullanacağız. Oylanmzzı kimler için kullanaca ğımzzz
hâlà bilmiyoruz. Gündemin 14. Maddesinde, organlara aday
olanların k ısa özgeçmLşleri yle birlikte kendilerini tan ıtmalannz

öneriyonzz."
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Tan ıtırlarsa işin içinde ç ıkamay ız. "Niçin aday olduklannz,

neler yapmaya talip otduktannt bitmek istiyoruz. Avukat Mebuse

Tekay, Zehra Çoşkun ve arkadaş tan."

SALONDAN- Başkan adaylar ı var.

SABRİ ÇEPİK - Değerli arkada şlar; gündemimizdeki 14.

maddede böyle bir şey yok. 14. maddede, "hukukun, yarg ının,
mesleğin sorunlar ıyla ilgili görü şme ve dilekler" var. Bu önergeyi
işleme koyma olanağım ız yok. "Önergeyi i şleme koyup koymama"
konusunu oylar ın ıza sunacağı m.

SALONDAN- Öyle olur mu? (Gürültüler)

OTURUM BAŞKANI- Evet, bu önergeyi, bu madde
içerisinde işleme koyabilir miyiz?.. "Koymayal ım" diyenler...
Önerge reddedilmiştir efendim.

Değerli delegeler; sabr ınız yavaş yavaş tükeniyor, onun
farkındayım; ama biraz tahammül gösterin. 15. maddede Birlik
başkan adaylarının konuşmas ı var.

SALONDAN- Buradan sadece ba şkanları görüyoruz. Bu
kadar bu kalabal ık ve yönetime talip iki listenin birçok aday ı var;
yani bu göreve talip olan say ın meslektaşlarımızı tan ıma olanağını
bize tanıyın. Bir gece yar ıs ı, bir yerlerden gelerek listenin
önümüze serilmesini doğru karşılamıyoruz. (Alkış lar)
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Biz görmek istiyoruz, ben sizin listede bulunanlarla isti şare
etmek istiyorum.

OTURUM BAŞKANI- Sayın Üstadım; müsaade eder
misiniz? Sizin düşünceleriniz do ğru olabilir; ama netice itibariyle
bir genel kurul. Bir genel kurul iradesini o yönde belirtiyorsa, ona
biraz saygı duymak gerekir. Mümkündür, yanl ış, eksik olabilir.
Sizin söylediklerinizi yeniden oylamaya kalksanız, yine bu irade
çoğunluğu karar verecektir.

SALONDAN- Oylama de ğil, bu listeler Sayın Divana verilsin.

OTURUM BAŞKANI. Şimdi verilecek, müsaade buyurun.

Şimdi onlar verilecek, biz onlan gecenin geç saatlerinde
bas ıma götüreceğiz. Artık şekli ne olur, onlar daha sonra sabah
geldiğinizde. Şu an mevcut bir Kurul, bir Genel Kurul var, o karar
veriyor; yani bireysel olarak bizim taleplerimiz bir anlam ifade
etmez kurulların kararlarına karşı. 0 oylandı ve netice itibariyle
öyle bir irade belirlendi.

SALONDAN- "Adaylar ın başvurusu" diye gündemde madde
olmas ı lazım.

OTURUM BAŞKANI- Gündemde adaylar ın başvurusuyla
ilgili hiçbir tespit yok. Daha önce bu gündem size Birlik taraf ından
gönderilmi şti. Şimdi burada bu eksiklik görülüyorsa, bu gündemi
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konusunda bir talebinizin, önerinizin olmas ı gerekirdi.

Arkadaşlar; madem öyle birebir düşünüyorsunuz, niye
şimdiye kadar Divana bir aday ismi geldi?.. Dü şünün, saat
10.00'dan beri bu Kurultaydayız, bu salondayız, bir tek adayin ismi
geldi bana.

SALONDAN- Seçim maddesi yar ın, biz listeleri bugün
görmek istiyoruz.

OTURUM BAŞKANI- Değerli arkadaşlar, tartışmay ı
bitiriyorum, 15. Maddeye, Birlik ba şkan adaylar ın ın konuşmas ına
geçiyorum. (Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Say ın Çetin Turan; buyurun.

Av. ÇETİN TURAN (Türkiye Barolar Birli ği Başkan
Adayı)- Değerli arkadaşlar; vakit bir hayli ilerledi. Benim
kat ıldığım Barolar Birliği Genel Kurullar ı içerisinde oldukça
tartışmal ı geçen bir Genel Kurul gidiyor. Hepimiz oldukça
yorulduk, sizlerin sabırları da bir hayli zorland ı, bunun da
farkınday ım; ama bu saate kadar bu kongreyi büyük bir
çoğunlukla izlemek s ıkıntı s ına katlanan meslektaşlarıma, bizi
dinleyinceye kadar bekledikleri için te şekkür ediyorum.

Bir yanlış anlamayı düzelterek başlamak istiyorum; 28
Nisan'daki toplant ın ın anlams ı z olduğunu söylemiştim ben. Bu
anlams ızlığın Atatürk'le bağlant ı kurulmas ına üzüldüm; çünkü
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ben 28 Nisan günkü toplant ıya katılmıştım, yürüyüşe de
katılmıştım, daha sonraki toplant ıda da konuşarak şöyle demiştim:

"Muhamat Kanunun tarihi 3 Nisan 1924'tür, Cumhuriyetin
ilanı 29 Ekim 1923'tür. Cumhuriyetin ilan ı ile Muhamat
Kanununun kabulü aras ında geçen süre 5 ayd ır. Demek ki, bu
Cumhuriyeti kuran devrimciler, getirdikleri yeni hukuk sisteminin
dayanaklar ı olarak savunma mesle ğine verdikleri önemi, devrimin
beşinci ayında Muhamat Kanununu; yani Avukatl ık Kanununu
ç ıkararak göstermi şlerdir. Bu, uzun süreden beri, Avukatl ık Yasa
değişikliğinin Meclise getirip getirip kadük ederek bir türlü
ç ıkaramayan yöneticilerle, o günkü Cumhuriyetin kurucular ı
aras ındaki farkı bu vesileyle gündeme getirdi ği için bu yürüyüş
yararl ı olmuştur."

Orada bulunanlar bu sözleri söyledi ğimi hatırlayacaklard ır;
ama bu yürüyüşün bir anlams ız yanı vardı . Elbette ben, koskoca
bir Çalışma Raporunu eleştirmek üzere haz ırladığım uzun bir
metni burada 5 dakikaya s ığd ırırken, çok yoğun bir şekilde,
komprime sunmak zorunda kald ım, sadece sat ırbaş ların ı
söylemekle yetindim. Anlams ızlığı şuradadır: 15 gün sonra bir
Genel Kurul için bütün delegeleri çağırmışsın, rezervasyonları
yapmışsın, herkes buraya gelecek, görü ş lerini aç ıklayacak, seçim
yap ılacak ve bir haz ırlık var. Buna 15 gün kala, insanlar ı ,
delegeleri çağırmanın, orada toplamanın pek bir yararı yoktur, bu
anlamda "anlams ızdır" dedim; ama Sayın Başkanım...

SALONDAN- Başkanlar Kurulu almıştır bu kararı .
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OTURUM BAŞKANI- Lütfen müdahale etmeyin. Say ın
delegeler; lütfen hatibe müdahale etmeyin.

Av. ÇETİN TURAN- Sayın Başkan; kafaya takılmış bir şey
varsa arkada şlar ım söyleyebilirler, ben bunu sataşma olarak kabul
etmiyorum. 0 kararı Başkanlar Kurulu alm ış olsa da, benim bu
söylediklerim fark etmez; yani pyn ı eleştiriler o Başkanlar Kurulu
kararı için de söylenebilir. Bğnim söylemek istediğim budur; ama
yerini, zaman ını tayin etme konusunda bir farkl ı lık var san ıyorum.

Bunu düzelterek konu şmama başlamak istedim; çünkü sanki
değiş ik bir anlamda, anlams ızlık varmış gibi söylendiği için bunu
düzeltmek istedim. Amac ım cevap vermek de değil, bir yanlış
anlamay ı önlemektir.

Değerli meslekta şlarım; mesleğimizin içinde bulunduğu ve
giderek ağırlaşan olumsuz koşulları hepimiz biliyoruz, sabahtan
beri bu koşullar say ıld ı , döküldü. Ülkemizin ve mesleğimizin
sorunlan sürekli art ıyor, gelişmekte olan ülkelerle aynı kaderi
paylaşıyoruz. Ne yaz ık ki, geri kalm ışl ık çemberini bir türlü
kıramadık. Şimdi başka çemberlerin bas ıncı altında ve küresel bir
ortam ın alacakaranl ığında yuvarlanarak ç ıkış yolu bulmaya
çalışıyoruz.

Yeni yasam ızın mesleği rahatlatacağını umuyoruz. Bunun
nas ıl bir pratik içinde geli şeceğini ve sonuçlarını şimdiden
öngörmek mümkün değil; ama ülke ekonomisi girdiğ i
kı s ırdöngüden kurtulup, rahat nefes alamadığı takdirde, meslek
olarak yeni s ıkınt ılan yaşayacağımız aç ıkt ır. Yaşan ılan kriz
ülkemize özgü değildir, bütün geli şmekte olan ülkeler ayn ı krizi
yaşıyor. Bu ülkelerin d ış borçlar ı ve de iç borçları o kadar yükseldi
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ki, olağan bir borç ödeme plan ı ile bunlar ın kapat ılmas ı mümkün
değil.

Özellikle son 20 yıldan bu yana, IMF ve Dünya Bankas ı , tüm
gelişmekte olan ülkelere vadeleri gelen borçlarının ertelenmesi ya
da ödenmesi koşullarının yeniden görüşülmesi için makro
ekonomik istikrar ve yap ısal uyum programlar ın ın kabulünü ko şul
olarak öne sürüyor; yani uzun süreden beri geli şmekte olan
ülkelere verilen kredi, bir üretim için, somut bir proje için de ğil,
bir politika değ işikliğinin kabulü için veriliyor, yeni yasal
düzenlemeler isteniyor. "Tahkim Yasas ını ç ıkarın" diyorlar,
"Derviş Yasaları " getiriliyor, kamu mallar ının özelleştirilmesi şart
koşuluyor ve bu koşullar kabul edildiğinde aç ılan kredi, vadesi
gelmiş dış borcun anapara ve faizinin ödenmesi için kullan ıl ıyor
ya da gelişmiş ülkelerden gıda maddeleri de dahil, lüks tüketim
maddeleri ithalat ına harcan ıyor; ama borç, yeni bir borçla
ödendiğinden, ödendikçe yükseliyor.

1970 yı l ında, gelişmekte olan ülkelerin dış borçların ın toplam ı
62 milyar dolard ı. 1996'da bu ülkelerin d ış borçlarını n toplam ı 2
trilyon dolar oldu. Şimdi IMF, Dünya Bankas ı , Dünya Ticaret
Örgütü gibi kuruluşların, bu alacağın tahsilini garanti alt ına
almanın önlemleri d ışında bir kaygı duyduklar ın ı söylemek son
derece zor. Ya şan ılan süreci, ünlü iktisatç ı Michel Chossudovsky
"Uluslararas ı Alacak Tahsilat ı Süreci" olarak tanımlıyor.

- Bu krizin nas ıl aşılacağı konusunda, siyasal iktidar ın, IMF ve
Dünya Bankas ına s ığınmaktan başka politikası, ufku ve umudu
yok. İki örnek vermek istiyorum. De ğerli arkadaşlar; bu,
uluslararas ı alacak tahsilat sürecinin en çarp ıc ı örneği, bunun bir
başka örneğini bizim Kurtuluş Savaşımızdan verebiliriz.
Emperyalizme karşı savaşan bu ülkenin askeri zaferini
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kazand ıktan sonra, karşı devletlerin "ileride tekrar geleceksiniz,
şimdi verdiklerimizi bir bir geri alaca ğı z" dediklerini biliyoruz.

Bir başka örneğini, benim kuşağım ın çok iyi bildiği
Vietnam'dan vermek istiyorum. Biliyorsunuz Vietnam, onlarca yıl
Frans ız sömürgecilerine karşı savaştı, Çinlilere karşı savaşt ı ve en
son bildiğimiz kadar ıyla da Amerikal ılara karşı savaştı . Kuzey-
güney diye ikiye bölündüler ve Amerika bu ikiye bölünmü ş
ülkenin bir bölümüne -Güney Vietnam'a- asker, silah, cephane ve
para yardım ı yaptı. Sonunda Güney Vietnam yenildi, Amerikan
askerleri yenildi, çekildi, gittiler ve Amerika gittikten sonra
Vietnam'a ekonomik ambargo uygulad ı .

1993 y ılına gelindiğinde, Amerika ekonomik ambargoyu
kaldırmak için Vietnam'dan bir ko şulu yerine getirmesini istedi.
Bu koşul; Amerika'n ın o savaş yıllar ında Güney Vietnam'a yaptığı
ekonomik yardımdan kaynaklanan borçlar ın üstlenilmesiydi ve
Vietnam ambargonun kald ınlmas ı için bu borçlar ı üstlenmek
zorunda kald ı; yani tuttuğu kiral ık katilin masrafın ı maktulden
isteyen bir mant ık var. Bu koşulu kabul etti Vietnam ve şimdi
Vietnam'a kola girdi, Mc Donalds's girdi, felç olmuş ekonomisi ile
gelişmiş ülkelerin ucuz emek deposuna dönü ştü. Diğer Uzakdoğu
ülkeleri gibi yoksulluğun s ınırlarında dolaşıp duruyor.

Ülkemiz de bir ucuz emek deposuna dönü ştürülmek isteniyor.
Tasarımı Paris'te yap ılan bir gömleği, 3-4 dolara, Banglade ş 'te,
Vietnam'da ya da Tayvan'da sat ı n alabilirsiniz. Avrupa pazar ında
bunun değeri 5-10 katt ır. Sömürünün hangi dozda oldu ğunu
göstermek için veriyorum rakamlar ı. Bangladeş 1te bir düzine
gömleğin fiyat ı 36 ila 49 dolard ır. Aynı gömlek Amerika'da
düzinesi 266 dolara sat ı l ır; 7 kat. Aradaki fark, 228 dolard ır.
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Üretim için kad ın ve çocuk işçilere ödenen ayl ık ücret 20
dolard ır. Amerika'da bunun 50 kat ıdır ayl ık ücret. Üretimde
tekstil işçilerinin payı, malın toplam değerinin yüzde 2'sidir; yani 1
düzinede 5 dolar. Banglade şli müteşebbisin payı, malın toplam
değerinin yüzde t'idir; yani bir düzinede 2.5 dolar ve o Banglade şli
ülke üreticisi, bu yüzde i'lik pay ı ile diğer yoksul ülkelerin üretip
satmaya çalışt ıklar ı tekstil ürünleriyle uluslararas ı piyasada
rekabet etmeye çalışır, fiyat düşürmeye çalışı r. Alıc ıların hiçbir
kayg ısı yoktur, fiyatları yükseltmezler; ama ne yaparlar?.. "Sen bu
fiyata art ık bu mal ı ihraç edemezsin, onun için paran ın değerini
düşür, rekabet şart ı elde et" derler ve bu süreç içerisinde bu
yoksul ülkelerin ekonomileri felç olur, paralar ının değeri düşer,
sıfırlanır, ihraç ettikleri mallar ın miktarı artar; ama ülkelerine
giren dövizin miktarı sürekli azal ır, kıs ırdöngü budur.

Gelişmekte olan ülkelerin hemen hepsi belli alanlarda rakip
birkaç sektöre, örneğin tekstile yönlendirilirler. Yoksul ülkeler
birbirinin rakibi olur, üretimleri ise zengin ülkeleri daha zengin
yapar; yani alış ve satış fiyatları aras ındaki farkı söyledim. Bu mal,
o zengin ülkenin gümrüğünden girerken, gümrük vergisi olarak
ülkeye mali finansman sa ğlar. Satış sıras ında KDV olarak gelir
sağlar ve zengin ülke daha zengin olur, yoksul daha yoksul olur.

Bunun sonuçları nelerdir?.. Zengin ülkenin 3 tane en zengin
adam ının malvarl ıklarının toplamı, 40 tane yoksul ülkenin yıllık
gelirinden fazla olur. Yoksul ülkelerin d ış borçlar ının toplam ı 2
trilyon dolara ç ıkar; ama 3 tane Japon bankas ı birleştiği zaman,
sermayeleri 1.4 trilyon dolar olur. Mali piyasalarda bir günde
dolaşan para, 1.5 trilyon dolard ır. Bu finansman kurulu şların ın bu
paralan kanallar ında akıtarak, ekonomisini felç etmeyecekleri az
gelişmiş ülke yoktur. Bu krizlerin başlangıc ında, bu büyük
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paralar ın dolaşım ı yatmaktad ır ve 80 tane azgel ışmış ülkenin milli
geliri -ulusal geliri, fert ba şına düşen geliri- 10 yıl öncesine göre
daha da geriye gitmi ştir. Şimdi siz bu ülkelerin, bu yöntemle
kalkınabildiğini söyler misiniz?.. 25 y ılda, 60 milyar dolarl ık borç, 2
trilyon dolara ç ıkmışt ır.

Şimdi arkadaşlar; bu gerçeği göremiyorsak, hukukun
üstünlüğünü de, demokrasiyi de, bağıms ızlığı da doğru
alg ı layamayız, bu sistemin yarat ıcılar ından demokrasi bekleriz,
TELEKOM'u sat ınca demokrasi gelecek zannederiz. Bu
ortamlarda barış ve demokrasi nefes alm ıyor. Bunun ad ı
"uluslararas ı sermayenin, IMF ve Dünya Bankas ı kanal ıyla
yarattığı yeni dünya düzeni"dir. Bu sistemde, devlet küçülecek,
sosyal devlet tarihe gömülecek, hukukun üstünlü ğünün sadece
sözü edilecek ve devlet uluslararas ı şirketlerin jandarmal ığın ı
yapacakt ır. Önerilen bir polis devletidir ve biz hukukçular,
avukatlar, barolar ve Barolar Birli ği, bu ortamda demokrasiyi,
hukukun üstünlüğünü savunuyoruz. Hukukun üstünlü ğünün
mutlaka egemen olacağına da yürekten inanıyoruz.

Artık hak arayan herkesin kar şıs ı na polis ç ıkarı lıyor. Siyasal
iktidar, halkın güvenliğini sağlamakla görevli olanlar ı, halka karşı
baskı arac ı olarak kullan ıyor ve bu uygulama süreklilik kazan ıyor.
Bu ülkede öğrenciyseniz ve YÖK'ü protesto etmek istiyorsan ız,
kesinlikle coplanacaks ınız. Yoksulluğu, hayat pahal ı lığını , IMF'yi,
Dünya Bankas ı n ı riske girmeden protesto edemezsiniz, eme ğe
sıfır zam önerilir; ama emeğin bunu protesto için meydanlara
ç ıkmas ı bile yasaklanır.

Bir ülke düşünün ki, "kaybolan, kaybedilen yak ınların ın
bulunmas ını istedi, bu konuda ısrarc ı oldu" diye insanlar suçlu
muamelesi görür; Olağanüstü Hal Bölgesinde, olağan durumun ne
olduğundan habersiz, olağanı hiç görmemi ş , hiç yaşamamış bir
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nesil yetişir; düşünce suçu, teröre ili şkin düzenleme
kapsamındadır; insan hakları sürekli ihlal edilir, bir yanda ölüm
oruçları kutsan ır, diğer yanda ölümler hiçbir yetkilinin kı lını
kıpırdatmaz.

Değerli arkadaşlar; bu noktada Avukatl ık Kanununun
getirdiği bir yetkinin, verdiği bir yetkinin, hatta verdiği bir hakkı n,
"avukatların üstünün aranamayacağına" dair hakk ın, üçlü
kararnameyi ortadan kald ırdığı yönündeki dü şünceye hem
katıl ıyorum, hem de katılm ıyorum. Şu anlamda kat ılmıyorum: Bu
ülkede haklar ın verilmiş olmas ı , o haklar ın kullan ılabilmesi için
yeterli olamad ı hiçbir zaman. Bu ülkede işkence yasakt ır, hiçbir
yasamız işkenceyi serbest b ırakmıyor; ama Türkiye'de her zaman
işkence yap ıl ır. Dolayısıyla sadece yasam ıza girmiş olmas ı yetmez,
bu bir kazanımd ır, doğrudur, iyidir, güzeldir; ama o hakka
hepimiz, bütün avukatlar ayn ı şekilde, aynı kararl ılıkla sahip
çıkmak zorunday ız. Eğer bu sahipleni şi yapamazsak, üçlü
kararnameler yine yürümekte devam eder.

işte bu ortamda demokrasiyi ve hukukun üstünlüğünü
savunuyoruz, mutlaka kazanaca ğız. Bu sorunların hiçbirini biz
yaratmadık, yaşadığımız sorunların yarat ıc ısı , destekleyicisi,
örgütleyicisi avukatlar ya da onlar ın meslek örgütleri de ğildir. Her
zaman yinelediğimiz gibi, savunman ın varlığı, adaletin temel
koşuludur, avukatlar ın çoğaldığı yerde, girdiği yerde, yürüdü ğü
yerde hukuk gelişir, yayg ınlaşır, sorunlar azal ır. Bizler olmadan
adalet, adil yarg ılanma, demokrasi, eşitlik, bizler olmadan hukuk
devletini düşünmek mümkün de ğildir.

Değerli arkadaşlarım; Barolar Birliği Yönetimi, Dünya'n ın
içinde bulunduğu, Dünya ve ülke gerçeklerinin diyalektik
bütünlüğünün bilincinde olarak, avukatlar ın meslek örgütü olma
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kimliğini geli ştirecek, değiştirecek, kurumsallaşt ıracaktır. Türkiye
Barolar Birliği Başkanlığına aday olduğumda, Türkiye Barolar
Birliği Yönetiminin nas ıl olmas ı gerektiği üzerine düşüncelerimi
yaz ıl ı olarak tüm delege arkada şlar ıma ilettim. Bu, hemen hemen
bütün arkadaşlar ıma ulaştı, orada düşüncelerimi yazd ım. Bunları
tekrarlamak lüzumunu duymuyorum zaman ın da ilerlemiş olmas ı
nedeniyle, birkaç noktaya daha değinerek vaktinizi daha fazla
almayacağım.

Genel Kurulun 3 gün olması konusunda al ınan tavsiye
kararına, eğer arkadaşlarım Barolar Birliği Başkanlığına beni
layık görürlerse uyaca ğım ve Genel Kurullar ı mız ın zaman
kıs ıtlamas ına tabi olmaks ız ın meslek sorunlar ım ız ın tartışı ldığı ,
karara bağlandığı kurultaylara dönü şmesine katk ıda
bulunacağım.

Bu bölümde, daha önce İzmir Barosuna yöneltilen bir
eleştiriye değineceğim. Cevap vermek için söylemiyorum; ama
İzmir Barosunun bundan bir buçuk ay kadar önce düzenledi ğ i bir
toplant ıya Barolar Birliği Yönetim Kurulu sert bir tepki gösterdi,
keşke göstermeseydi. 0 toplant ının kitaplaşm ış halini bugün
Kurultaya gelen arkadaşlarım ız aldılar, savunmayla ilgili bir
kitapç ık oluştu. Keşke böyle bir suçlama olmasayd ı, İzmir Barosu
birlik ve bütünlüğü parçalayıcı olmakla suçland ı. Bunu
yapmasalar iyi olurdu, ben Birlik Başkanı olduğum takdirde
bütün barolar ın bu şekilde suçlanmamas ı için özellikle gayret
göstereceğim; çünkü bütün barolar ancak birlikte hareket
ettikleri, bir araya geldikleri takdirde güçlü olabilirler. Bunun
içerisinde Barolar Birli ği de olacakt ır tabii ki.

Değerli arkadaş larım; Türkiye Barolar Birliğinin bağıms ız bir
örgüt olmas ı gerektiğine inan ıyorum. Güç odaklar ından, yasama

1

ve yürütme organ ından herhangi bir ki şinin kişisel vesayetinden
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bağıms ız bir örgütlenmenin zorunluluğunu dile getiriyorum. Salt

aday olmam ın bile buna katkıda bulunduğunu düşünüyorum.

Eğer ikinci bir aday ç ıkmasayd ı, Türkiye Barolar Birliği Genel

Kurul toplant ısının böylesine canl ı ve tartışmal ı bir ortamda -

yapılmas ı mümkün olmayacakt ı diye düşünüyorum. Pazar sabah ı
bir listeyi kullan ıp gidecektik, daha başından sonucu belli bir

sürecin durağanlığında Genel Kurulumuzu söndürecektik. Bize,
Ankara'daki üç adayın içinden birini seçme özgürlüğü bile

tan ınmayacaktı, birçok ta şın yerinden oynadığını sanıyorum.

Yeni bir yönetim anlay ışının Türkiye Barolar Birliğine

egemen olmas ı gerektiğine inanıyorum. Türkiye Barolar Birli ği,

çalışmalar ını , siyasi ve ekonomik dalgalanmalardan etkilenmeden,
siyasi parti, siyasi grup ç ıkarlar ına kap ılmadan, siyasal iktidarlar ın
baskısına boyun eğmeden yürütebilecek bir yap ıya

kavuşturulmal ıdır. Gücünü 74 barodan, 45 bin avukattan ve
hukukun üstünlüğünden alacaktır. Oluşturacağı yeni

kurumlarıyla, teknolojik altyap ıyla, iletişim ağlarıyla, ülkenin tüm

barolarının damarlarında ayn ı bilimsel birikimin dola şmas ına

katkıda bulunacak, barolar aras ı farkl ı l ıklar bu sayede en az
düzeye indirilecek, tüm ülke barolan tek bir baro gibi ayn ı
donanıma sahip olacak, ayn ı bilgi birikimine ulaşacaktır. Barolar

Birliğinin elinde yeni yasayla bu donan ımı sağlayacak kaynağın da

mevcut olduğunu artık hepimiz biliyoruz.

Mesleğin sorunlar ı, profesyonel kadrolaşmalarla, evrensel

hukuk uygulamalar ına da ulaşılarak ve tüm barolara ulaştınlarak

tartışılacak, avukatlık, avukat, avukat haklar ı, savunma, yarg ı
alanlarında araşt ırma, inceleme, yay ın yapan bir bilim merkezi

kurulacaktır. Bilim merkezinin de katkılarıyla gelişmiş olan ülke

avukatlarının, yasal ve ekonomik hak ve yetkilerinin nelei oldu ğu
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konusunda akademik düzeyde araş tırma yap ılarak varılacak
sentez doğrultusunda, ekonomik dayan ışma kanallar ı
oluşturulacaktır. Gerekli yasal düzenlemeler için de kamuoyu
oluşturulacakt ır.

- Meslek etiği k ıskançlıkla savunulacakt ır. Mesleğe sald ırı
olduğunda, gerekli tepki an ında ve en uygun yöntemlerle
gösterilecektir. Bir örnek vermek istiyorum.

Değerli arkadaşlar; bir tarihte Yargıtay Cumhuriyet
Başsavc ısı bir aç ıklama yapt ı , mesleğimizi suçlad ı, savunma
mesleğinin haz ırlık soruşturmas ındaki gizliliği ihlal ettiğini, bir
avukat ın böyle bir gizliliği öğrendiği anda telefonla müvekkiline
haber verebileceğini, bu haberin sonunda delillerin yok
edileceğini, hatta bir tan ık söz konusuysa bu tanığın
öldürülebileceğini söyledi. Bu doğrudan doğruya bizim
mesleğimize yönelik bir sald ırıydı, bizler avukatlar olarak bu
sald ırıya gerekli tepkiyi göstermeliydik; yani avukatlar, bu sözlerle
suçlanabiliyorsa, Türkiye'nin en yüksek, yetkili makamlarından,
Yargıtay Cumhuriyet Başsavc ılığı makam ından böyle bir suçlama
gelebiliyorsa, bunun arkas ında üçlü kararnamenin ayak izlerinin,
ayak seslerinin geldiğini biz duymal ıyız, buna gereken tepkiyi hep
birlikte göstermeliydik.

Savunma, yarg ıdan dışlanırsa, haz ırl ık soruşturmas ında
gizlilik esas al ınırsa, o zaman o rejimin ad ı "bambaşka bir
rejim"dir. Bak ın arkadaşlar; 1931 tarihli Fa şist İtalyan Usul
Kanununun gerekçesini okuyorum -ad ı budur; Faşist İtalyan Ceza
Usul Kanunu- "Soru şturman ın gizliliğindeki kamu faydas ı ,
savunma bakımından bir istisna kabul edilemeyecek kadar
büyüktür. Esasen böyle bir istisna, soru şturmay ı yapan hakime
itimats ızl ık demek olacakt ır. Liberal demokrasilerde idareye karşı
ferdi itimats ızlığın pek çok tatbikat ı vard ır, fakat faşist devlette
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böyle bir tatbikata yer verilemez, zira rejimin esas prensipleriyle
tezat haline düşer." Faşist bir ceza yasas ının gerekçesi.
Arkadaşlar; bu dü şünce bugün Türkiye'de savunuluyor ve biz
avukatlar bu düşünceye karşı gerekli tepkiyi yeterince
göstermekte zorlan ıyoruz. Izmir Barosu olarak biz gerekli
protestoları yaptık, istifaya davet ettik, hat ırlıyorum birçok baro
da istifaya davet etti, kat ıldı. Biz daha da ileri bir adım attık ve bir

dava açt ık; ama o davadan da yeterli sonuçlar ı alamad ık.

Söylemek istediğim şudur: Bu tür sald ınlar karşısında, gerek
Türkiye Barolar Birliği olarak, gerekse barolar olarak son derece
duyarl ı olmamız laz ım, bu işaretleri doğru değerlendirmemiz

lazım ve daha sonra da ard ından gelecek yeni tedbirlerin bu tür
sald ırıların ard ından geldiğini de iyi bilmemiz laz ım, ona göre

düşünüp, gerekli önlemleri, gerekli tepkileri, gerekli engelleri
koymam ız laz ım. "Eylem" denildiğinde kimilerimizin akl ına

birtakım karmaşık olaylar geliyor; yani televizyonu açtığım ızda
televizyonun önünde coplanan insanlar falan görüyoruz, Ad ı
"eylem" oluyor bunun.

"Avukatlann eylemi" denildiğinde, elbette ki "eylem", ille o
tür çatışmalar anlamına gelmez. "Biz gerekli tepkileri an ında
göstereceğiz" derken, kastetti ğimiz bu tür şeyler değildir. Yürüyüş
de vard ır elbette ki "eylem" kavram ının içerisinde; ama eylem
sonsuz yaratıcılığı gerektiren, her birini tek tek sayamayaca ğımız
bir sürü alanda yap ılabilir.

Ben şöyle bir örnek vermek istiyorum. Susurluk kazas ı
meydana geldiğinde, kazadan iO gün sonra bizler baro ba şkanları
olarak Ankara'da toplandık ve "buradan bir cerahat ak ıyor,
burada çok büyük i şler var, devlet-mafya-siyaset ortaklığı burada
patlad ı; ama bu işin üzerine y ıkıldığı bir savc ı, bir hakim

28. Ola ğan Genel Kurul i95



TÜRIÖYE

RAROLU

BiRLİĞİ

Susurluk'ta bu i şin alt ında bunalabilir. Gidelim, orada hukuk
devletine sahip ç ıkal ım, savc ıya diyelim ki; "hiç s ıkınt ıya girme,
tarafsız olarak görevini yap, delilleri değerlendir, Türkiye'nin
baroları sizin arkamzdad ır" dedik ve bunu yapt ık, oraya gittik, çok
iyi oldu, savc ıyla görüştük, hakimle görüştük ve oradaki insanlar
bir tutunacak dal buldular, bizden güç aldılar.

Arkadaşlar bizler güçlüyüz; yani birçok bak ımdan sesimiz
yeterince yükselmiyor, birtakım haklar ım ız uzun süre bizlere
verilmedi ve yoksullaştır ıldık, adliye kap ılarında, cezaevi
kap ılarında horland ık; ama arkadaşlar bizler güçlüyüz, çok güçlü
bir grubuz, yeter ki bu gücümüzün bilinciyle hareket etmesini, o
bilinci bir güç potansiyeline dönüştürmesini ba şarabilecek
yöntemleri geliştirelim. Bunun yolu da sürekli birbirimizle
düşünce alışverişi içinde bulunmam ızdır, bağlarımı zı
koparmamam ızd ır, toplant ılanm ız ı s ıklaşt ırmamızd ır, çözüm
önerilerini birbirimizle rahatça tart ışmamızdır; bunlar ı sağlamaya
çalışacağız.

Değerli meslekta şlarım; bölge irtibat sekreterlikleri
kuracağımız ı yazmıştık. Bu sayede Türkiye Barolar Birliği
çalışması tüm ülke sath ına yayılacakt ır. 74 baroya kay ıtlı, 45 bin
avukat ın potansiyel gücünün harekete geçirilmesi için, bu irtibat
sekreterlikleri, demokratik kat ı l ım kanal ı olarak
değerlendirilecektir. Bu sayede, barolar ın ve tek tek avukatlar ı n
yarat ıcı l ıkları ,	 Türkiye	 Barolar	 Birliğinin	 yarat ıc ılığını
belirleyecektir.

Türkiye Barolar Birli ği mevcut gündemin arkas ına
takılmayacak, kendi gündemini yaratacak, bu gündem etraf ında
kamuoyu olu şturacakt ır. Kuşkusuz ülkenin hukuk sorunlar ı ,
hukuka aykırı uygulamalarla mücadele ve hukukun üstünlüğünü
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egemen kuma mücadelesi, Türkiye Barolar Birli ğinin sürekli
gündemi olacaktır.

Türkiye Barolar Birliği yöneticiliğinin "ikincil iş" olmaktan
çıkar ılmas ı gerekir. Türkiye Barolar Birliğinin sürekli Ankara
iline endeksli yap ıs ı, mevcut yönetimlerde bir çal ışmama eğilimi
yaratmıştır. Bizim bu bağıml ı lığın ortadan kaldırılmas ı için
yapmamız gerekenler, Barolar Birliğini tüm baroların kat ı l ım ına
ye katkısına açmaktır. Bölge irtibat sekreterlikleri bu katkay ı
sağlayacaktır diye düşünüyoruz. Bu, ko şulsuz Ankara'nın önemini
göz ard ı etmek anlam ına gelmiyor, merkez Ankara'd ır. Seçildiğim
takdirde bu gerçeğin bilinciyle Ankara'da olacağım; ama
yönetimdeki hedefimiz, merkezi Ankara'da, akl ı , yüreği, coşkusu
her ilde, tüm ülkede ve Dünya'da olan bir yönetimdir.

Şu anda Türkiye Barolar Birliğinin dört tane komisyonu
vard ır ve bu dört komisyonla 74 baroyu, 45 bin avukatı kapsamak
mümkün değildir. Kişisel, dayat ıcı , engelleyici yorumlarla değil,
tüm barolar ın ve avukatların mücadeleleriyle çakışan bir yönetim
anlayışını yerleştireceğiz ve avukat ın yargı içindeki varl ığını ,
toplumun demokratik örgütlenmesinin zorunlu sonucu olarak.
benimseyen, savunan, kamuoyuna sunan bir çal ışma anlayışı ile
hareket edeceğiz.

İnsan haklar ı , uluslararas ı hukuk alanlarında etkin çalışmalar
yapmak zorundayız. İnsan hakları n ın tek boyuta, bireysel ve
kültürel haklara indirgenmeden, ekonomik ve sosyal haklar ı da
kapsayan bir yaklaşımla ele al ınmas ını sağlayacağız. Yapacağımız
ilk haz ırlık ise seçildiğimizde tüm barolar ımızın katkılarıyla, ana
hatlar ın ı sunduğumuz çalışma program ımız ı detayland ırmak
olacaktır, çalışmalarım ız bu program ekseninde yürüyecektir ve
arkadaş larım, hepimizin ortak bir dile ği var, bunu hepimiz
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biliyoruz ve y ıllard ır dile getiriyoruz; "Avukat Evi"nin hayata

geçirilmesi için Birli ğin bütün imkanların ı harekete geçireceğiz.

Bir Deprem Fonu olu şturmam ız gerekiyor. Arkadaşlar;

deprem olduktan sonra yetişemiyoruz. Yaşadığımız deprem

felaketini hat ırlıyorsunuz, kim, nerede, ne zaman böyle bir
felaketle karşılaşır önceden bilmek mümkün değil; ama felaket

geldiği zaman yard ımlar ım ız eksik kal ıyor, yetersiz kal ıyor. Ben

bunun bir yard ım değil, bir dayanışma olduğunu daha önce de
söylemiştim. Bunun sağlanmas ı için bu fonun şimdiden

yarat ılması laz ım. Bu fonda biriken paralar ın herhangi bir afet
halinde meslektaşlarımıza ulaştırılabilecek bir yönetmeliğe

bağlanmas ı laz ım ve bu birikime hiçbir zaman el sürülmemesi
laz ım. Bunun oluşturulmas ı için, kuşkusuz Genel Kurulda
al ınacak bir karara, bir bütçe tahsisine gerek var. Bunlar ın yasal

koşullar ını araştırarak, böyle bir fonu olu şturmak için de Yönetim
Kurulunda -eğer görev verdiğiniz takdirde- çalışmaları
başlatacağız.

Değerli meslektaşlarım; sorunlar ım ızı biliyorum, tek tek
saymanın bir yararını da görmüyorum. Ne kadar saysak yenileri
ekleniyor; ama önümüzdeki dönemin ağır çalışma temposunuh ve

yasa değ işikliğinin zorunlu kıldığı ve zaman tan ımadığı
çalışmaların bilincindeyiz. Tüm barolar ım ız ın birikimlerini bu
çalışmalara katacağız, İstanbul'un, Izmir'in ve Ankara'n ın
akademik ve mesleki birikiminden yararlanacağız, sorunlar ı
biliyoruz ve alt ından kalkacak güçteyiz.

Değerli meslektaşlar ım; elbette bir seçime girdiğiniz zaman,
bu seçimde kazanmak da vardır, kaybetmek de vard ır. Ben kendi
ad ıma bir seçimi kaybedeceğimi düşünmüyorum. Şu anlamda
düşünmüyorum: "Meslekta şlarım ın çoğunluğu bana oy verecekler
de, görevi bana verecekler" anlam ında söylemiyorum bunu.
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Kazansam da, kaybetsem de, önemli olan bu Genel Kurulun
mesleğimize yararl ı sonuçlar vermesidir. Meslekta şım Özdemir
Özok bu göreve layık görüldüğü takdirde benim yapacağım bir tek
şey vard ır, onun başarılı olmas ı için, dolay ıs ıyla da Barolar
Birliğinin başarılı olması için; yani mesleğin kazanmas ı için,
avukatların kazanması için bugüne kadar elimde nas ıl bir bilgi
birikimi varsa, nas ıl bir yetenek varsa, ne imkanım varsa, her
şeyimle kendisine yardımcı olmaya çalışacağım.

Bu düşüncelerle, beni dinledi ğiniz için teşekkür ediyorum.
(Alkışlar)

OTURUM BAŞKANI- Sayın Özok; söz sizin, buyurun
efendim.

Av. ÖZDEMİR ÖZOK (Türkiye Barolar Birliği Başkan
Adayı)- Değerli meslektaşlarım,

Tutars ız politikalarla, sosyal, siyasal ve ekonomik istikrar ın
yok olduğu, hukukun bir yana b ırakıldığı, yurttaşın, moral
değerlerini yitirdiği ülke ve meslek sorunlar ım ı z ın geçen y ıllara
oranla daha çok arttığı ve zaman geçirilmeden çözümler
üretilmesinin gerekli olduğu bir dönemde, genel kurulu
yap ıyoruz.

Bugün nereden ve ne yandan bakarsak bakal ım, ülkemiz
gittikçe kronikle şen bir sorunlar sarmal ı içindedir. öngörüsüz,
ufuksuz, günlük ç ıkarlar üzerine politika üreten siyasi kadrolar ı n
yönetiminde ülke ekonomik ve mali yönden iflas ın eş iğine
getirilmiştir. Bat ı ülkelerinde % 1 ile 3 oranlarında seyreden
enflasyon ülkemizde % 100'lerde seyrederek a ğır bir yük olarak
yaşanmaktad ır. Devlet bütçeleri, klasik bütçe ilkelerinden
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uzaklaşmış devleti tasarrufa yönelten, savurganl ığı önleyen, bir
belge olmaktan ç ıkmıştır. TBMM'nin çözüm üreten yap ıdan

uzaklaşarak, sorun üreten, bir yap ıya yönelmesi, ülkemizi içte ve
dışta ciddi sorunlarla kar şı karşıya b ı rakmaktad ır. Bu olumsuz
ortam halkımızın giderek umutlar ını yitirmesine ve karamsarl ığa
kap ılmas ına neden olmaktad ır. Böylesi bir geli şmenin ülkemizin
geleceği bakımından sağl ıkl ı sonuçlar vermeyeceği açıktır. Tüm
önlemlere karşın, giderilemeyen, i şsizlik, rüşvet, yolsuzluk,
düzensizlik, eş itsizlik, adaletsizlik, enflasyon ve benzeri toplumsal
baskı ve sorunlarla a ğırlaşan yaşam koşulları , bireyleri "Gemisini
Kurtaran Kaptan" psikozunda birbirlerine, mesle ğine ve
toplumuna yabanc ılaştırmaktad ır. Bu olumsuzluklar kadar önemli
ve belki onlardan daha da tehlikeli olan nokta, toplumuzun büyük
bir kesiminin demokrasi, özgürlük, insan haklar ı , hukukun
üstünlüğü gibi evrensel değerlere olan inancın ı ve bağ lı l ığın ı
yitirerek antidemokratik ve çarp ık rejim arayışları içine
girmesidir.

Çağdaş -ve katılımc ı demokrasilerin vazgeçilmez
kurumlar ından olan sendikalar, özerk üniversiteler, meslek
kuruluşlar ı, 1980 yılı sonras ı yap ılan yasal düzenlemelerle, tüm
etkinliklerini, demokratik yap ılarını ve baskı gurubu olma
özelliklerini yitirmişlerdir.

Üniversiteler 2547 say ılı yasa ile çağdışı bir uygulamaya
sokulmuş, özerklik ve bilimsellikten uzakla şt ırılmışt ır. Bugünkü
yap ıları ile çağdaş öğrenim ve eğitim kurumlar ı olmaktan daha
çok, tek boyutlu insan yetiştiren at ıl ve verimsiz kurumlar haline
gelmişlerdir. Çok say ıda kurulan Vakıf ve Özel üniversiteler ise,
kendi öğretim elemanlar ın ı kendileri yetiştirmek yerine, dolar ı n
dayanılmaz çekiciliğini kullanarak devlet üniversitelerinin
öğretim kadrolarını kendilerine bağlamak suretiyle, bu
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üniversitelerin içini bo şaltmışlar ve devlet üniversitelerinde

akademik çalışma ve eğitim yapma olanaklarını yok etmişlerdir.

Dahas ı, üniversitelerde politik ve ideolojik kadrolaşma hızla

sürmekte, yanl ı öğretim görevlileri çoğalmaktad ır. içlerinde
mevcut yurtsever ve toplumsal olaylara duyarl ı demokrat kişiler
ise, etkili ve yönlendirici olamaman ın ezikliği ve umutsuzluğu

içerisindedirler.

Ülkemiz nüfusunun büyük çoğunluğunun yaşadığı kentler,

kentsel tasarımdan uzak, uygun ve çağdaş kamu hizmeti
alamayan, umutsuz ve huzursuz insanlar ım ı zın barındığı alanlar

haline gelmi ştir. Çarp ık ve kıs ır politikalar yan ı s ıra, tahsis belgesi,
gecekondu atları, tapu dağıtım şölenleri bu uygulamalardan pay ın ı
almak isteyen bir çok masum, çaresiz yurttaşın köyden kentlere

yönelmesine neden olmu ştur. Bu göçün bulundu ğumuz bölgedeki
nedeni terördür, her türlü terörden kaçan yurtta şlarımız, köyünü,

mezrasını, yaylas ını bırakarak bölgede bulunan kentlerin

varoşlarına yığılmış lard ır. Yaşamak durumunda ve zorunda
olduğumuz insan yığınları ile şişirilmiş bu sağ l ıks ız kentler, sosyal
ve toplumsal sorunlar yan ında, çok ciddi çevre sorunlar ını da

gündeme getirmi ştir. Kentlerde h ızla artan çevre kirliliği

önlenemezken, trafik, sağl ık, ulaşım, alt yap ı, güvenlik ve benzeri
temel gereksinmelere de çözüm bulmakta güçlükler
çekilmektedir. Yerel yönetimler bu ciddi ve yaşamsal

çözümsüzlükler kar şıs ında, kıt olanaklar ve kendilerini yönetime
getiren işsiz seçmenlerinin istemleri karşısında çaresiz

kalmaktadırlar. Bu türden olumsuzluklar ve sorunlar içinde
yaşayan insanlardan, sevgi, ilgi, ho şgörü ve anlayış beklemek ne
denli gerçekçi olur. Böyle bir ya şamın doğal sonucu olarak,
okumayan,	 araşt ırmayan,	 incelemeyen,	 gözlemlemeyen,
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yargılamayan, sorgulamayan,gelecekle ilgisini yitirmi ş günlük
yaşayan, giderek bireysel ve toplumsal sava şım gücünü yitirmiş ,
gergin, saldırgan, umutsuz, çarp ık ve tehlikeli bir toplamsal
yap ılanmaya yönelmi ş bulunmaktay ız.

Sosyal ve moral değerlerdeki bu h ızlı çözülme, toplumun hak-
adalet ve hukuk anlayışında, yarg ıdan beklentilerinde olumsuz
etkiler yapmıştır. Bilimsel veriler ve objektif de ğerlendirmeler, ne
yazık ki, yarg ı sistemimizin de tükenme noktas ına geldiğini
göstermektedir. Yargıya karşı güven bunal ımı içinde olan
yurttaşımız, özünde hakl ı olup olmadığına bakmaks ızın, her ne
pahas ına olursa olsun kesin sonuç almak istemektedir. Hukuki
bilgi ve beceri yerine i ş bitirici, kulisçi, her koşulda sonuç
alabilecek, kıvraklıktaki giriş imcilik aran ır olmu ştur. Gerçekçilik,
açıkl ık, yansızl ık, dürüstlük ve ilkeli davran ış yerine, umut
üreticiliği hoş ve çekici gelmektedir. Üzülerek belirtmek isterim
ki, yukarda vurgulanan olumsuzluklar mesle ğimiz üzerinde de
etkilerini göstermiş , bu bağlamda yargı n ın en tepesinden, yerel
mahkemelere kadar bir çok sayg ın sayılan üye ve temsilciler
hiçbir mesleki kural ve etik değer tan ımadan, meslekten ayrılarak,
karanl ık geçmişleri olan ki şi ve holdinglerle bütünle şmek
pahas ına, onlara hukuki hizmet sunmaktad ırlar. Yine tamamen
ideolojik ve ç ıkar amacıyla s ı rf belirli guruplara hukuki hizmet
sunan bir anlamda, suç ve suçlananla kendisini özdeşleştiren
avukatlık anlayışı giderek yayg ınlaşmaktad ır. Tan ımlanan bu
yarg ısal yap ıda, sağlıkl ı , adil bir yarg ılama faaliyetinin varlığından
söz etmek her halde olanak d ışı d ı r. Yapılanlar hak ve adalet
dağıtıcı lığından çok iş bitiricilik ve yandaş girişimciliğinden başka
bir şey değildir. Soruna salt usul yasaları ve meslek yasas ında
yap ılacak değişikliklerle çözüm aramak beyhude zaman
harcamakt ır. Sorunun görünenden başka, görünmeyen ancak,
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bilip de aç ıkça sözünü etmekten sak ındığım ız, son derece rahats ız
edici başka boyutlar ı da vard ır. Bunları kendimizle yüzleşerek

tespit etmek ve sonra, köklü çözümlere yönelmek zorunday ız.

Bize göre çözüm;demokratik laik, sosyal bir hukuk devleti

olan cumhuriyetimizi tüm kurum ve kurulu ş ları ile işletmek,

işlemesine engel her türlü nedeni ortadan kald ırmak, bunun için

bir annma hareketi ba şlatarak öncelikle devletimizi, ülkemizi,

toplumumuzu bir habis ur gibi saran yolsuzluk odaklarin ı , mafya

ve çeteyi yok etmek, ünvan ı, görevi, s ıfat ı , sosyal yada siyasal

konumu ne olursa olsun suç i şleyen herkesi derhal yarg ı önüne

ç ıkarıp hesap vermelerini sa ğlamak, siyasi kirlenmeyi ortadan

kaldırmak, hukuku üstün kılmak, demokratik yönetimi

derirıle ştirmek ve aç ıklığa, dürüstlüğe, ilkeliliğe talebi artırmakt ır.

Değerli meslektaşlarım.

Ülkede hak ad ına, hukuk ad ına, adalet ad ına ve yargı adına,

yaşanan tüm olumsuzluklar ı mesleği gereği yakından izleyen

kişiler olarak kendimize, yarg ı bağıms ız mıd ır, yans ız m ıd ır?

Yüksek Hakimler ve Savc ılar kurulu sağlıkl ı çalışmakta

m ıdır?
Yurttaşların yarg ıya güveni var m ıd ır?

Adalet ucuz ve h ızl ı gerçekleşmekte midir?

Yarg ının kadroları yeterli midir?

Yargı kuruluşlar ının gereksinmeleri karşılanmış m ı dır,
çalışanlarının akçal ı sorunları çözülmüş müdür?

İnfaz kurumlar ının bu günkü durumu insanlık onuruna ve

evrensel kabullere uygun mudur?
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Idüri ve Adli yarg ı çağc ıl bir yap ılanmay ı gerçekleştirmiş
midir?

Yargı erkinin sesi, soluğu savunma örgütleri barolar ba ğıms ız
m ıd ır?

Ve son olarak yapt ığınız işten huzur ve mutluluk duyuyor
musunuz?

Sorularını ve benzeri soruları yönelttiğimizde olumlu yan ıt
vermemiz olanaks ızd ır.

6 Eylül 1943'de, dönemin Yarg ıtay Başkan ı Halil İbrahim
Özyörük 'ün Adli Yarg ı y ı lı açış konuşmas ından günümüze kadar
görev yapan, Yarg ıtay başkanları n ın aç ış konuşmaları
incelendiğinde, şu ac ı gerçek ortaya ç ıkmaktad ı r. Her yıl yarg ının
sorunları daha ağırlaşarak, günümüze kadar gelmi ş tir. Bugün de
güncelliğini koruyan, ortak yak ı nmalar, "yarg ılamanın yavaş
işlediği, adaletin çok geç ve pahal ı gerçekleştiği, yarg ıç ve
savc ılarla adliye personelinin yeterli e ğitim görmediği, adliyelerin
bina araç ve gereçlerinin yeterli nitelikte olmad ığı , adli kolluk
kuvvetlerinin kurulmadığı , Yargıtay incelemelerinin gerekli
titizlikle yapılamadığı" noktalar ında toplanmaktad ır. Yıllar, y ılları
izlemekte, siyasal iktidarlar de ğişmekte ama yarg ının sorunlar ı
çözülememekte, aksine giderek sorunlar yuma ğı haline
gelmektedir.

Uygarl ık ve savunma ilk çağlardan beri birbirine destek
olmuş , insanlık tarihinde kat ettikleri çetin yolu tüm baskı lar ı
yenerek birlikte yürümü şlerdir. Sadece savunma hakkın ın
tan ınmış olmas ı yeterli değildir. Duraksamadan ve tüm
baskılardan uzak kullan ılmas ın ın koşulların ın da sağlamas ı
gereklidir. Adalet hiçbir zaman, ans ız ın yakalamak, gafil avlamak
değildir. Adalet sab ır i şidir, adaletin süresi insand ır, bu bakımdan
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terazisi son derece hassas olmak durumundad ır. Bu nedenle iddia
ve ithamla birlikte bireye en geniş savunma hak ve olanakları n ı n
koşulsuz tanınmas ı , savunma hakkın ı zedeleyecek her türlü baskı ,
engelleme, geciktirme ve benzeri davran ışlardan özenle
kaç ın ılmas ı , günümüz yarg ılamas ın ın temel kural ıdır. Savunmas ız
adil yarg ılama olamaz. Egemenin bulundu ğu her yerde hakim
vardır, hüküm vardır. Ama adalet yoktur. Zira adalet savunma ile
başlar. Bunu kabullenmemek ve ba şkaların ı n bunu kabullenmesi
için çaba göstermemek, mesle ğimize yapacağımız en büyük ihanet
olacaktır. Yarg ı savunma üzerine kurulur. Adalet devletin,
savunmada adaletin temelidir. Savunma kendisine kar şı olanlara
da kucak açan, insanc ıl yaklaşımın en güzel temsilcisidir. Bir gün
kendisini içine sindiremeyenlerde başta olmak üzere herkese
laz ım olur. Bu denli sayg ın bir mesleğin temsilcileri olan biz
avukatlar, mesleğin yüceliği ve niteliğiyle uyumlu davran ışlar
sergilemek, mesleğin toplumda hak ettiği yere getirilmesine
yardımc ı olmak durumunday ız.

Toplumumuzda 200 yıldan buyana ba şlatılan "aydınlanma" ve
"bat ılılaşma" hareketi Atatürk devrimleri ile doruk noktas ına
varmış, ne var ki, bir süre sonra devrim kurumlar ının içi
boşaltılarak, Cumhuriyetimizin kazan ımları teker, teker
yozlaştırılmaya çalışılmış bunda bir ölçüde başarılı da olunmu ştur.
Ayd ınlanma karşıtlarınca ulusun ileriye dönük yürüyü şünün ve
devrimlere bağ lı dinamik güçlerinin önüne sürekli engeller
çıkarılmış , bunun sonucu olarak da, sağlıkl ı , dengeli, uygar bir
toplumsal yap ıya kavuşulamamıştır. Bugün yaşanan birçok
çözümsüzlüklerin, s ıkıntıları n, sorunlar ın Özünde bu engellemeler
yatmaktad ır. Özlediğimiz ve hedeflediğimiz özgür, çağdaş ,
demokrat, hukuk ve eme ğin en üstün değer olduğu, sevginin,
sayg ının insan ilişkilerinde referans olarak alındığı, güzel ve temiz
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bir topluma kavuşabilmek için kesinlikle bu engellerin ve
engellemelerin aşılmas ı gereklidir. Bu olumsuzluklar ın en aza

indirildiği toplumsal yap ının hedefi, "Hukukun Üstülüğünün"

egemen oldu ğu "Hukuk Devleti" olmal ıd ır.

HUKUK DEVLET İ :

Hukukun üstünlüğü; çoğulculuk, demokrasi, insan hak ve
6zgürlükleri gibi kavramlar, günümüzde büyük bir önem
kazanmışt ır. Bu kavramlar art ık ulusal s ınırları aşmış ulus üstü
boyutlara ulaşmışt ır. Çağdaş uygarl ıklara egemen olan anlay ış ve
gelişme trendi, bireylerini e ş it, özgür, sayg ın, güvenli ve geleceğe
umutla bakan bir toplum düzeni kurmaya yöneltmi ştir. Hukukun
üstünlüğü ve insan haklar ına dayal ı, çağdaş ve çoğulcu
demokratik rejimlerin iyi i şlemesinin ön ko şulu, bireyine temel
hak ve özgürlüklerini hiçbir k ısıtlama olmaks ız ın tan ıyan bir
"Hukuk Devletidir".

insanlığın ulaştığı teknoloji ve bilim çağı, insanlar ve
toplumlar arasındaki eşitsizliği, adaletsizliği, haks ızlığı en önemlisi
yaşam kaynağı olan gelir dağı lı m ındaki dengesizliğ i
giderememiştir. Bu olumsuzluklar ın aza indirildi ği toplumlarda
gözlenen ve tespit edilen "Hukukun" Üstünlüğü ve Egemenliğidir.
Hukukun egemen güç oldu ğu toplumlarda "Hukuk Devleti"
kavram ı yerleşmiş ve yaşama geçebilmi ştir. Bu anlamda "Hukuk
Devleti", özgürlükçü, çoğulcu, bireylerin hak ve özgürlüklerini
istisnas ız koruyan ve güvence altına alan devlettir. Hukuk
devletinde her şeyi hukuk belirler. Temel ölçüt bireydir, tebaa
yoktur Özgür birey vard ır, kul yoktur Özgür yurtta ş vard ı r.
İnsan ın gönenci ve mutluluğu, özgürlüğünün ve yarat ıcı lığın ın
korunmas ı , devletin varl ık koşuludur. Hukukun üstün oldu ğu bir
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devlette son sözü hukuk söyler. Hukuk devleti, devletin kendini
hukukla bağlı saymas ını ve yönetimde keyfili ği değil, hukuk
kurallannın egemen olmas ını gerektirir. Hukukun üstünlü ğü
ilkesi, devletin işleyişinde ve örgütlenmesinde kanunlar ın egemen
olmas ını değil, evrensel hukuk kurallarının geçerli olmas ı n ı
öngörür.

1990 tarihli Yeni Bir Avrupa İçin Paris Şart ının önsözünde,
"İnsan hakları ve temel hürriyetler, tüm insanlar ın doğumlarıyla
birlikte kazand ıkları vazgeçilmez haklard ır ve kanunlarla teminat
altına al ınm ıştır. Bunlar ın korunmas ı ve geliştirilmesi devletin
başta gelen görevidir. Bunlara sayg ı , zorba bir devlete kar şı ası l
güvenceyi oluşturur. Bunlara uyulmas ı ve tam olarak uygulanmas ı
özgürlüğün, adaletin ve bar ışın temelidir. Demokratik yönetim
düzenli olarak yap ılan hür ve adil seçimlerde anlam ı nı bulan halk
iradesine dayal ı dır. Demokrasinin temelinde insana sayg ı ve
Hukukun Üstünlüğü yatar. Kimse hukukun üstünde değildir."
denilmek suretiyle hukukun üstünlü ğüne ulus üstü bir değer
kazand ırmışt ır.

Ülkemizde "Hukukun Üstünlüğü" ve "Hukuk Devleti"
kavramlar ım kamu oyunda savunan ve bunlar ın anayasa ve
yasalara girmesinde etkili olan geçmiş dönem Barolar ve Barolar
Birliği yöneticilerini saygıyla an ıyorum.

Her devlette olduğu gibi, hukuk devletinde de zor kullan ım
monopolü devletindir. Ancak, hukuk devletinde devlet ad ı na zor
kullanma hakkım kullanan her kiş i bunları hukuk kurallar ı içinde
yapar.

Hukukun üstün oldu ğu "Hukuk Devletinde", polis gece yar ıs ı
evlere baskın yapmaz, i şkence, kötü muamele olmaz, sakıncal ı
yayın ad ı altında bilimsel kitaplar toplanmaz, yakılmaz, hayali
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ihracat, yolsuzluk, rü şvet suçları olağan suç olarak kabul
edilemez, üst düzey yöneticileri sürekli şaibe altında kalamaz, çek-

senet mafyalar ı hüküm süremez, anarşi ve terör doğrudan yada

dolayl ı biçimde beslenmez, dü şünce suçu ve suçlusu olmaz,
skandallar, umutsuzluklar güvensizlikler, sürgit birbirine
ulanarak devam etmez, faili meçhuller meçhul olarak kalmaz, ceza
ve tutuk evleri düzensiz insan onurunu ve yaşam ını tehdit eden
yerler olmaz, oralarda hiçbir biçimde toplu ölümler ya şanmaz,
yaşatılmaz. K ısaca hukukun üstün olduğu, hukuk devletinde son
sözü hep hukuk söyler, hukuksuzluk hiçbir biçimde yanda ş
bulamaz, yaşayamaz, yeşeremez, yeşertilemez.

Hukuk devletinin en önemli unsurlarından biri de şüphesiz
yargı bağıms ızlığıdır. Eğer yürütme ve yasama i şlemlerinin
hukuka uygunluğunu denetleyecek organlar, yürütme ve yasama
organlar ı karşıs ı nda tam bir bağıms ı zlığa sahip değil iseler;yarg ı
denetiminden beklenen yararlar büyük ölçüde ortadan
kalkacakt ır. Özellikle siyasal iktidar ın her ne şekilde olursa olsun,
etkisi alt ındaki bir yarg ının bağımsız olduğundan söz edilemez.
Yarg ı bağıms ızl ığı, yarg ı mensuplarına verilmi ş bir imtiyaz
değildir. Yarg ı bağımsızlığı bireyin doğru ve adil yarg ılanma
hakkın ın bir garantisi olarak tan ı nmıştır. Yarg ı bağıms ızlığı da,
her bağıms ı zl ık gibi anak bağıms ız kişilerin, omuzlar ında
taşınabilecek bir olgudur.

DEMOKRASİ-İNSAN HAKLARI ve ANAYASA:

Günümüz demokrasileri, yeniden gözden geçirilmekte,
yeniden tarif edilerek tanımlanmaktad ır. Bugün 'Ço ğulcu
Demokrasi" çağdaş toplumun gereksinmelerini
karşılayamamaktad ır. Demokrasilerin yeni ve çağdaş tan ım ı
kat ı l ımc ı l ıkt ır, çoğulculuk bir anlamda dura ğan bir yap ıyı ifade
ederken, kat ı lımcı lık ise hareketliliği toplumsal güçlerin siyasal ve
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sosyal yaşama ağırlığını koymas ını ifade eder. Böylece çağdaş
demokrasilerde, ülke özgür yurtta şların Çoğulculuğa ve

Katılımcıhğa'1 uygun giriş imleri ile yönetilir. Demokrasi ve insan
hakları birbirini yaşatan iki kavramdır. Demokrasinin özünü hak
ve özgürlüklerle donatılmış yurttaşlar oluşturur. Bu nedenle tüm

sorunlann kalıc ı reçetesi, daha fazla demokrasi ve olabildi ğince

sınırs ız insan hakları ve özgürlüktür. İnsanl ık iki büyük dünya

savaşında, tarihin en trajik dönemlerini ya şamış ve eş i, benzeri

görülmedik kayıplara ve y ıkımlara uğramıştır. Bunun sonucu

olarak dünya ulusları, hiçbir koşul getirmeden tüm insanl ığa

temel hak ve özgürlüklerin ula şmas ı için ciddi giri şimlerde

bulunmaya başlamışlard ır. Bu giriş imlerin en verimli ürünleri

Birleşmiş Milletler Teşkilatı ve Avrupa ülkelerinin siyasal birliği

olan Avrupa Konseyi-Avrupa Birli ği örgütleridir. Bu örgütler
kendi üye ülkeleri yan ında, tüm insanlar ın hak ve özgürlüklerini

güvence alt ına alan belgeler düzenlemek suretiyle hak ve
özgürlükleri uluslar üstü, evrensel kavramlar haline
getirmişlerdir. 1948 tarihli Birleşmiş Milletler İnsan Haklar ı
Evrensel bildirgesi, 1950 tarihli Avrupa insan Hakları sözleşmesi,

Helsingi Şartı, Paris Şart ı , Kopenhag Kriterleri, insan haklar ın ın
evrensel boyutların ı doruk noktas ına taşımışlardır.

İnsan hakların ı oluşturan kazan ımlar yüzy ıllar süren dirençli

ve bilinçli savaşımlara karşın, hala bir çok ülkede istenilen boyutta
kullanılamamakta, gelişmişliğine bakılmaks ızın, her toplumda

değişik boyutlarda olsa dahi, yoğun insan haklar ı ihlallerine

rastlanmaktad ır. Bu konuda ülkemizin notu oldukça dü şüktür,

Avrupa İnsan Haklan Mahkemesinde ülkemiz aleyhine aç ılan

dava dosyalann ın sayısı bunun somut kan ıtıdır.
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Insan Hak ve Ozgürlükleri ulusal anlamda, genellikle yaz ı l ı
Anayasa metinlerinde yer almakta ve şekillenmektedir.

Ülkemizde 1876, 1921, 1924, 1961 ve 1982 anayasalar ı
günümüze kadar olu şan anayasa kültürü, anayasa düzeni ve
anayasal yap ı nın oluşmasında etkili metinler olmu şlardır. Tüm iyi
niyetli girişimlere karşın, ülkemizde temel hak ve özgürlükleri
güvence alt ına alan, toplumsal uzla şmaya dayanan, demokratik
bir yapının oluşmas ını sağlayacak, özlenen, beklenen, istenen bir
anayasaya sahip olunamamışt ı r. Bu nedenle ve ivedilikle;

- Anayasan ın otoriter bir devlet anlay ışım çağrıştıran,
başlang ıç bölümünü içermeyen, devletin niteli ğinin "İnsan
haklarına, dayal ı , demokratik, laik, milli, üniter ve Sosyal Hukuk
Devleti" olduğunun aç ıkça belirtildiği "İnsan hakları , demokrasi,
ülkenin ve ulusun bütünlüğü, Atatürk Devrimleri, Milli Mücadele
ruhu ve yurtta bar ış, dünyada barış ilkelerinin korunduğu,

- İnsanl ık suçu olan i şkence ve kötü muamelenin önlenmesi
için, İnsan Haklan Evrensel bildirgesinin 5., Birle şmiş Milletler
Uluslar aras ı kiş isel ve siyasal haklar sözleşmesinin 7. ve Avrupa
İnsan Hakları Söleşmesinin 3.maddesinde yer alan i şkencenin
yasaklanmas ına ilişkin hükümlere uygun bir koruman ın
getirildiği,

- Avrupa İnsan Haklar ı Sözleşmesinin 9.maddesinde yer alan
düşünce ve 10.maddesinde yer alan ifade özgürlü ğü önündeki
eügellerin kald ırıldığı ,

- Dü şünce aç ıklama, bilim, sanat ve bas ın özgürlüğünün
güvence alt ına al ındığı ,

- Savunmanın yarg ı bölümünde yer aldığı ,

- Toplant ı ve gösteri yürüyüşlerine olanak veren, "polis
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hükümlerin bulunmadığı, hukuk devleti norıılar ına uygun yeni
bir düzenlemenin bulunduğu,

- Vatandaşlık kavram ını n " Türk devletine vatanda şl ık bağı ile
bağlı olan herkes Türk vatanda şı dır" biçiminde düzenlendi ği,

- Nüfusunun % 60'1 30 yaşın alt ında olan ülkemizde seçilme
yaşın ın 25'e çekildiği, yine milletvekili dokunulmazl ığın ı n
kapsam ının daralt ıldığı, yasama faaliyeti dışındaki eylemler
nedeniyle kovuşturma olanaklar ı sağlandığı ,	 -

- Ölüm cezas ının kaldırıldığı ,

- Milli Güvenlik Kurulunu düzenleyen hükümlerin yeniden
gözden geçirilerek ve özellikle AB'nin ele ştirileri de göz önünde
bulundurularak kurumun sivil demokrasinin gereklrine uygun
şekillendirildiği,

- Devlet Güvenlik Mahkemelerinin kald ır ıldığı ,

- Anayasa Mahkemesine iptal davas ı açma yetkisinin
genişletilerek, TBMM'sinde bulunan tüm parti gruplar ına,
Yarg ıtay ve Danıştay Başsavc ılarına,. Türkiye Barolar Birliğ i
Başkanlığına, Kendi alanlar ında Üniversiteler ve. Sayış tay'a dava
açma yetkisinin verildi ği, ayrıca bireysel başvuru olanaklar ının
sağlandığı ,

- Anayasan ın geçici 15.maddesinde getirilen koruman ın
kald ırılarak, bir dönemde yap ılan ve hukuki olmayan yada sakat
olan kararların yarg ısal denetiminin sağlandığı ,	 .

- Kad ın-erkek eşitliği, Ekonomik ve Sosyal Demokrasi
Kavram ı , Kamu görevlilerine toplu sözle şme ve Hak Grevi gibi
Sendikal Haklar, Savunma hakkın ın yargı ile ilgili, bölümde
düzenlendiği, Sivil Toplum örgütlerinin Anayasal güvenceye
kavuşturulduğu yeni bir Anayasa yap ılmalıdır.	 m.
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Bunların yanısıra, insan haklarına dayal ı, hak ve adalet
kavramlarını yaşama geçirmiş , yasa devletinin dar kal ıplarından
arınmış , kuvvetler ayrılığı kavram ında anlamını bulan ve kamu
güçlerinin yetki s ınırlarına sayg ılı olduğu çoğulcu demokrasinin
yaşama geçtiği Hukuk Devleti anlay ışı ile bağdaşmayan baz ı
yasaların süratle yürürlükten kald ırılmas ı ve değ iştirilmesi ya da,
günün demokrasi ve insan haklar ı normlarına göre yeniden
düzenlenmelidir.

- Bu bağlamda, Terörle Mücadele Yasas ı , Siyasi Partiler
Yasası, Türk Ceza Yasas ı, CMUY, Polis Vazife ve Selahiyetleri
Yasası, Radyo Televizyon Üst Kurulu Yasas ı, Bas ın Suç ve
Cezaları ile ilgili yasa, Sendikalar Yasas ı, Toplu İş Sözleşmesi
Grev ve Lokavt Yasas ı , Toplantı ve Gösteri Yürüyüşleri Yasas ı ,
Dernekler Yasas ı , İş Yasas ı, OHAL Yasas ı , Milli Güvenlik Kurulu
Yasas ı , Seçim Yasalar ından baz ılarının kaldırılmas ı, baz ılarında
ise gerekli değişikliklerin ve düzenlemelerin ivedi olarak yap ılmas ı
zorunludur. Bunlar ın yanı s ıra, İnsan Hakları Bkanlığı Yasas ı ,
Kamu Denetçiliği Yasas ı , Yerel Yönetimler Yasas ı, Ceza ve Tutuk
Evleri Teşkilatı Yasas ı , İnfaz Yasas ı , Adli Kolluk Kuvveti Yasalar ı
süratle ç ıkanlmalıdır.

- İnsan haklrının hukuksal koruma altına al ınmas ı için,
A1HS'ne uygun ulusal mevzuat ın oluşturulmas ı , Uluslararas ı
hukuk belgelerine taraf olunmas ı ve yaşama geçirilmesi, Ölüm
cezas ı ile ilgili 6. Protokolün imzalanmas ı , kişi hakları ile ilgili
düzenlemelerin kesinlikle kanun hükmündeki kararnamelerle
düzenlenmemesi, İnsan haklan eğitim programlar ının titizlikle
uygulanmas ı, İnsan hakları konularında duyarl ı lığı bilinen sivil
toplum örgütlerinin etkinliklerinin özendirilmesi, Uluslararas ı
kuruluşlarla, sivil toplum örgütleri aras ındaki işbirliği
olanaklar ının araş tırılmas ı, Polislerin insan haklar ı konusunda
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ciddi bir eğitimden geçirilmesinin sa ğlanmas ı , Nezarethanelerin,
ifade odalar ın ın standartlann ın yükseltilmesi, Ceza ve Tutuk
evlerinde koğuş sisteminden, standartlara uygun oda sistemine
geçilmesinin sağlanmas ı, işkence ve kötü davran ışlara olanak
verilmeyecek açıklığın sağlanmas ı, bütün bu girişimlerin hukukun
üstünlüğü ve hukuk devleti ilkelerine uygun biçimde
düzenlenmesi gereklidir. Tüm bunlan kendi halk ım ızın,
mutluluğu huzuru ve gönenci için istemekteyiz.

Değerli Meslektaşlarım;

Mesleğimizin tüm sorunlar ı karmaşık ve birbirine bağ l ı
olmakla beraber, geni ş anlamda bireysel olarak avukatlığın
sorunları ve avukatların örgütlü temsilcisi olan barolar ın sorunları
olarak ele al ınabilir.

Bilindiği gibi avukatlar, hemen hiçbir meslekte olmad ığı
kadar toplumsal çeki şmelerin içine girmekte, bu nedenle
müvekkili yada savunduğü gruplarla bir bakıma kader birliği
yapmakta, çok çeşitli ve karmaşık problemlere çözümler bulmak
durumunda kalmaktad ırlar. Bu kadar önemli görevleri üslenen
avukatların, hukukçu olarak yeterli alt yap ı ve donan ıma sahip
olmalan gereklidir.

Oysa, hukuk fakültelerimizde verilen e ğitim ve öğretim,
hukukçuların karşılaştıkları problem ya da sorunlar ı, nitelikleri
ekonomik, mali, teknik, sosyal, ulusal ya da uluslararas ı ne
boyutta olursa, olsun bunları çözmeye yeterli düzeyde
bulunmamaktadır. Hukuk eğitiminin amac ı, hukuk alanındaki
sorunları zaman ında görebilmek, doğru tespit ve çözümler
yaparak, toplumun gereksinmelerine yamt verecek, al ınan
kararları uygulayabilecek ve evrensel geli şmelere koşut olarak
bilgilenecek hukukçular yetiştirmektir. Ancak, öğretim üyesi
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kaynağın ı kurutan bu sistemde, öğretim üyesiz, peş peşe aç ılan
hukuk fakültelerinin ne bu ülkeye, ne de bu ülkenin hukukuna,
insan ına olumlu katkıda bulunmas ına olanak yoktur.

Bilgi çağı diye anılan yeni yüzyıl kıyas ıya "Rekabetin'
yaşanacağı bilim ve teknoloji üretmeyen toplumların, üretenlerin
ancak hizmetinde olabilecekleri bir tabloyu önümüze
koymaktad ır. Çünkü yeni dünya düzeni diye sunulan liberalizmin
siyasal söylemde "Eşitliği" ve "Hukukun Üstünlüğünü" savunmas ı ,
ekonomide "Eşitsizliği" benimsemiş olmas ı nedeniyle bireyler
arasında olduğu kadar, uluslararas ında da dengeli bir gönencin
oluşmas ını engellemektedir. Bu nedenle, bizlerin genel anlamda
hukukçuların, özelde avukatlar ın toplumun ağzı , dili ve gözü olma
görevini yeterince yerine getirebilmesi için, kendilerini en iyi
biçimde yetiştirecek önlemleri almas ı, hukuk devletinin temel
değerlerini- Yaşama-Özgürlük-Mülkiyet- ile Sosyal devletin temel
değerlerini-çalışma güvenliği-tam istihdam-çal ışma gücünün
korunmas ı-bağdaşt ırmak için çaba göstermesi toplumumuza ve
insanlığa karşı temel görevimiz olmal ıdır. Çünkü, insanl ığın
tümünü kapsamayan ve sosyal boyutu olmayan geli şmelerin
insanlığı mutlu etmediği, ac ılar ı , ve yoksulluklar ı derinle ştirdiği,
deneyimlerle anla şılmışt ır.

Eğer, kişi ya da kurum olarak karar verme ve uygulama
mevkiinde değilseniz, devrimci ya da reformist bir yakla şımla
sorunları n ı zı çözmeniz olas ı değildir. Bu nedenle, bize dü şen
sorunlarımız için çözümler üretmek, karar mercilerine öneride
bulunmak ve bunlann gerçekleşmesi için kamuoyu oluşturmakt ı r.

Yönetim anlay ışı ve hareket noktas ı olarak, bu davranış
biçimini dikkate al ırsak, daha gerçekçi çözümler ve eylemler
ortaya koyarız.

i
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TBMM'inde kabul edilen avukatl ık yasa tasarıs ının tüm üç

partilerin ittifakı ile kabul görmesinde bu yol izlenmi ştir. Yasan ın
ç ıkmas ı için, çat ıya ç ıkmaya gerek olmadığının diplomasi ve ölçülü

ilişkilerin eylemden daha etkili olduğu aç ıkça, görülmüştür.

30 yılı aşkın meslek yaşamımda, 20 y ıla yak ın süre görev

üslendiğim baro ve birlik yönetimlerinde mesle ğin ve örgütün

sorunlarını yakından bilmekte ve çözümleri konusunda yeterli
birikime sahip olduğuma inanmaktay ım. Bunları burada

sıralayarak zaman ınız ı almak istemiyorum, ancak şunu aç ıkça
ifade etmeyi bir görev biliyorum. 14 May ıs 2001 günü Türkiye

Barolar Birliği yönetiminde yeni bir dönemin habercisi olacak ve
ülkemizdeki tüm avukatlar Türkiye Barolar Birli ğinin etkisini ve

sıcaklığını yakınlarında hissedecek, birlik anlay ışım ız topluma,

bireye, mesleğe hukukun üstünlüğüne ışık olacaktır.

"Çağdaş bir Türkiye" özlemidir bizi yönlendiren "Demokrat
bir Cumhuriyettir" temel hedefimiz, "özgür yurtta ş olmak"t ır tek

seçimimiz " İnsan hakları", "hukukun üstünlü ğü" ve "sivil
toplum"dur özümsedi ğimiz, "eşitlikçi, dürüst ve erdemli
yönetimdir" isteğimiz. İşte tüm bunlar için TBB yönetimine
talibiz.

Hepinize sayg ılar sunarım.
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